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سال سیزدهم، شماره 3060 02
دوشنبه

8  آبان  1396
سیاست

 پیگیر موضوع عضویت 
اقلیت های دینی هستیم

رئیس مجلس شــورای اســامی با بیان اینکه 
برداشت های متفاوت از عضویت اقلیت های 
دینی در شوراهای اسامی وجود دارد که باید حل شود، 
گفت: این موضوع دغدغه بسیاری از نمایندگان است که 
پیگیــری مــی شــود.به گــزارش ایرنــا، علــی لاریجانی در 
جلسه علنی مجلس شورای اسامی در پاسخ به اخطار 
علیرضا رحیمی، نماینده مردم تهران در مجلس افزود: 
موضوع عضویت اقلیت های دینی در شوراهای اسامی 
دغدغه بسیاری از نمایندگان است و اقداماتی نیز در این 
زمینه صورت گرفته اســت.وی ادامــه داد: اقلیت های 
مذهبی قوانین ثابتی دارند و در مجلس نیز حضور دارند، 
بــرادران خود ما هســتند و باهــم کار می کنیــم، در مورد 
شوراهای اسامی قانونی داریم که مربوط به سال های 
 قبــل اســت و در تبصــره مربــوط بــه شــرایط آمــده کــه 
اقلیت های دینی برای عضویت چنین شرایطی را دارند، 
بنابراین عضویت آنان از نظر قانون پذیرفته شده است.

رئیس قوه مقننــه گفت: در مطلبی که شــورای نگهبان 
اعام می کند آنها به اصل چهار قانون اساســی اســتناد 
مــی کنند کــه در ایــن اصــل گفتــه شــده همــه قوانین و 
دســتورالعمل هــا در ابعــاد مختلــف فرهنگــی، نظامی، 
سیاسی، اجتماعی باید مطابق با موازین اسامی باشد 
و تشخیص آن با شورای نگهبان است، این اصل را برای 
این گذاشتند تا در بقیه اصول نیز مورد توجه قرار گیرد، 
دوستان شورای نگهبان این تفسیر را دارند که مستند 
به اصل چهار می توانیم قوانین را وقتی مسیرش را طی 
کرده اســت  اظهارنظــر کنیم و وقتــی اظهارنظــر کردیم از 
ج می شــوند.لاریجانی افزود: اینجا محل  مسیر کار خار
کاممان این اســت کــه وقتی در اصــول قانون اساســی 
آمده اســت شــورای نگهبان در قوانین مجلس شــورای 
اسامی 10 روز وقت دارند نظر دهند که آیا مطابق قانون 
گر فرصت آنها کم بود 10  ع است یا نیست و ا اساسی یا شر
گر اظهارنظر نکنند رئیس مجلس  روز تمدید می شود و ا
به عنوان نظر قطعی باید آن را به دســتگاه اجرایی اعام 
کند به معنای آن است که ساز و کار اجرای اصل چهار را 
گر این باشد  در اصول دیگر تعبیه کردند.وی ادامه داد: ا
گر این اســتدلال  دیگــر اظهارنظر مجــدد معنی نــدارد، ا
را بپذیریــم که مــا قانونــی را بگذرانیم و شــورای نگهبان 
اظهارنظــر کنــد و قانون ابــاغ شــود و بعد در ســال های 
بعد مطابق اصل چهار آن را رد کنند به نظر من فلســفه 
وجودی مجمع تشــخیص مصلحت برای اصاح موارد 
اختافــی بین مجلس و شــورای نگهبان از بیــن می رود 
به دلیل اینکه ممکن است موردی را ما تشخیص دهیم 
و شــورای نگهبان بگوید اشــکال شــرعی دارد و مــا اصرار 
کنیم و به مجمع تشــخیص برود و تصویب شــود، وقتی 
تصویب شد چند سال دیگر شــورای نگهبان بگوید نظر 
ما این است این موضوع از نظر شرعی اشکال دارد و آن را 
رد کند.رئیس مجلس شورای اسامی گفت: این منطق 
به نظر من منطقی قوی نیست.رئیس قوه مقننه گفت: 

این موضوع باید حل شود که آن را دنبال می کنیم.

 در برجام
کز نظامی نداریم  بازدید از مرا

رئیس ســازمان انــرژی اتمــی با بیــان اینکه 
کــز نظامــی در  چیــزی بــه نــام بازدیــد از مرا
برجــام نداریم، گفــت: بنــد »تی« مشــمول بازرســی 
خاصــی نیســت و تعهــدات داوطلبانــه ای اســت که 

ایران هم همیشه به آن متعهد است .
کبر صالحــی، رئیس ســازمان  به گزارش مهــر، علــی ا
انــرژی اتمی در حاشــیه دیدار خــود با آمانــو در جمع 
خبرنــگاران اظهــار کــرد: راجــع بــه بنــد تــی همیشــه 
صحبــت شــده و این موضــوع روشــنی اســت و آقای 
عراقچــی هــم مواضــع ایــران را بــه آژانس بیــان کرده 
اســت. وی افزود: بنــد تی مشــمول بازرســی خاصی 
نیســت و تعهدات داوطلبانه ای اســت که ایران هم 

همیشه به آن متعهد است .
روس  مقامــات  اظهــارات  خصــوص  در  صالحــی 
پیرامون بند تی گفت: وقتی این بند تدوین می شد 
ماحظات دیده شــده و توافقــات انجام شــده بود و 
مانند هر بند دیگری که در برجام است طرف مقابل 
می خواهد بر اســاس خواســت خود آن را تفسیر کند 
به طور مثال می گوید غروب آفتــاب را قبول نداریم. 
رئیــس ســازمان انــرژی اتمــی همچنیــن با اشــاره به 
ســفر آمانو به فرانســه و دیدار با رئیس جمهوری این 
کشــور اظهــار داشــت: آقــای آمانو بحــث هایــی که با 
رئیس جمهور فرانسه داشتند ما را در جریان آن قرار 
ح شــد  دادند و گفتند کــه صحبت های مثبتی مطر
و تــاش فرانســه ادامه برجــام و پایــداری آن اســت و 
 در عین حــال خواســتند آژانس نقش خــود را به طور 

جدی تر ایفا کند.
 وی در بخشــی از اظهاراتــش تصریح کــرد: ما چیزی 
کز نظامی نــه در قرارداد پادمانی و  به نام بازدید از مرا
 نه در پروتــکل الحاقی و نه در مفاد برجــام نداریم لذا 
بی خود در بــاره آن صحبــت نکنیم و فضــا و میدانی 
برای این صحبت ها فراهم نکنیم.  صالحی در بخش 
دیگری از ســخنان خود با بیان اینکــه بودجه خوبی 
برای طرح توسعه پیشران های هسته ای اختصاص 
داده شــده اســت، از مجلــس شــورای اســامی و 
 سازمان برنامه و بودجه تشکر کرد و اظهار داشت: در 
تمــاس هایــی کــه بــا ســازمان برنامــه داشــتیم آنهــا 
آمادگــی خــود را بــرای تامیــن بودجــه اعــام کردند.  
رئیس ســازمان انرژی اتمی با بیان اینکه مســئولیت 
ح طبق فرمانــی که رئیــس جمهــوری صادر  این طــر
ح  کردند، با سازمان انرژی اتمی است، افزود: این طر
کنــون دو  بحــث تحقیقاتــی دراز مــدت اســت و مــا تا
گزارش به مسئولین مافوق ارائه کرده ایم. وی افزود: 
خوشبختانه گروه فنی تشکیل شده و زیرساخت های 
فنی هم آماده می شود و کار به خوبی پیش می رود. 
صالحی با بیان اینکه این کار، کار بسیار پیچیده ای 
گر  اســت، اظهار داشــت پیشبینی ما این است که ا
بودجه لازم تامین شــود و ما با این شدت جلو برویم 

ح بین 10 و 15 سال طول می کشد.  این طر

نگاه                روز خبر                   ویژه

سال اول، شماره 1 02
 چهار شنبه

18 اردیبهشت 1۳۹۲ 
سیاست

محسنی اژه ای خبر داد:

آخرین و ضعیت شکایت رئیس دولت اصلاحات از سردار نقدی 
سخنگوی قوه قضائیه در یکصد و بیستمین نشست 
خبــری خــود در بــاره موضوعــات مختلــف ازجمله 
مسائل مربوط به سپرده گذاران موسسات اعتباری، مدیریت 
و بحــران آب، قطعی نشــدن حکم اعدام جاســوس موســاد، 
پرونده جاسوس هسته ای و محدودیت سه ماهه برای رئیس 
دولت اصاحات سخن گفت.به گزارش ایرنا،  وی در خصوص 
شرکت های تعاونی اعتبار و مسئولان ذیربط در بانک مرکزی 
و وزارتخانه ذیربط ، افزود: در یک مقطع زمانی وزارت تعاون 
وقت، مجوز شرکت های تعاونی اعتباری را صادر کرد که هیچ 
نظارتی نشد و بر خاف قوانین و نظارت با اخذ سپرده از مردم 
مشــکاتی ایجــاد کردنــد. وی ادامــه داد: بانــک مرکــزی کــه 
مسئولیت نظارت بانکی پولی داشت زمانی مدعی بود دوره ما 
این اتفاق نیفتــاد پس مســئولیتی نداریم تااینکــه پذیرفتند 
ساماندهی کنند؛ بر اثر کوتاهی وزارتخانه ای که به افراد بدون 

شایستگی مجوز داد و عدم نظارت باعث 
شــد این اتفاقــات بیفتد. در ســال ٩٣ در 
راســتای ســاماندهی ، بانــک مرکــزی بــا 
تعدادی از این تعاونی ها صحبت می کند 
و هشــت مــورد مــی پذیرنــد موسســه 
کــرده و یــک  اعتبــاری خــود را منحــل 
موسسه اعتباری کاسپین تشکیل دهند 
که ســهامداران همان ها بودند.به گفته 
وی، بعد از ورود دستگاه قضایی به همه 

روسای کل دادگستری اعام شد هرگونه دادخواست انسداد 
پول و توقیف اموال، به دلیل تشکیل پرونده در تهران بدون 
گر بانک مرکزی خواسته  هماهنگی تهران مســدود نشــود  و ا
ســقف ١٠٠ میلیون تومان تسهیات داده شــود مشکل همه 
افراد حل شود قرار شد خط اعتباری از طرف بانک مرکزی در 

اختیار موسســه کاســپین با مبلــغ دو هزار 
میلیارد تومان قرار گیرد کــه تا کنون طبق 
گــزارش بانــک مرکــزی هــزار و 500 میلیــارد 
تومان به سپرده گذاران پرداخت شد.59 
حســاب قبل از صــدور بخشــنامه نهایی، 
مســدود شــده بــود و در دو نوبــت کل این 
حســاب ها رفع انســداد شــد تــا بــا نظارت 
بانک مرکزی تا سقف ٢٠٠ میلیون تومان به 
گــذاران پرداخــت شــود.  همــه ســپرده 
محسنی اژه ای درباره آخرین وضعیت پرونده شکایت رئیس 
دولــت اصاحــات از ســردار نقــدی ، گفــت: اتفاقــا امــروز ایــن 
موضوع را پیگیری کردم که به من اعام شد این پرونده هنوز 
کیفرخواســت نخــورده و در مرحلــه دادسراســت. وی دربــاره 
پرونده مهدی جهانگیری گفت که این پرونده هم در مرحله 

رسیدگی در دادسراست.ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به 
سوال یکی از خبرنگاران مبنی بر اجازه ندادن به رئیس دولت 
اصاحــات بــرای حضــور در برنامــه بنیــاد بــاران و اینکــه ایــن 
محدودیت ها تا کــی ادامــه دارد، اظهار کرد: ایــن موضوع به 
دادسرای ویژه مربوط می شــود. وی افزود: من اطاع ندارم؛ 
اما دادستان ویژه روحانیت گفت که ممکن است این رویه بعد 
از سه ماه ادامه پیدا کند یا نکند و اینکه شاید هم محدودیت 
زیاد شــود. ســخنگوی قوه قضائیه در مورد پرونــده چهارهزار 
میلیــارد تومانی مربــوط به محمــود احمدی نــژاد گفت: این 
گر دیوان محاسبات  پرونده در دیوان محاسبات بررسی شد و ا
به این نتیجه برسد که در این پرونده جرمی نیز صورت گرفته 
آن را برای رســیدگی به قــوه قضائیه می فرســتد. وی افزود: با 
توجه بــه اینکــه دیــوان محاســبات قاضــی و دادگاه دارد این 

دادگاه به این پرونده رسیدگی کرده است.

قول های روحانی و غلامی به دانشگاهیان
ح شد؛ در جلسه رای اعتماد به وزرای پیشنهادی مطر

وی همچنین اظهار کرد: همه نکاتی که در روزهای 
اخیــر در فضــای هــای مختلــف درمــورد دانشــگاه و 
لزوم حساسیت دولت نســبت به استقال دانشگاه 
و نســبت به محیــط دانشــگاه و آینــده دانشــجویان 
و شــیوه فعالیت تشــکل هــای دانشــجویی در ایران 
ح شــد، نشــان آن اســت کــه دانشــگاه مــا زنده  مطر

است.
وی تصریح کرد: رئیس جمهــوری و دولت دوازدهم 
بــه هــر آنچــه در انتخابــات 92 و 96 درمــورد محیــط 
دانشــگاه ها و امن بودن دانشگاه و نه امنیتی بودن 
دانشگاه ها و فضای آزاد و امنیت لازم برای دانشجو 
گفتنــد همچنــان وفــادار خواهنــد   و بــرای اســتاد 

بود.
رئیــس قــوه مجریــه همچنیــن مبنــای ادامــه کار بــا 
اعضــای دولــت را پیوســت حکم آنــان عنــوان کرد و 
گفــت:  دانشــگاه و وزارت علــوم حساســیت ویژه ای 
 دارنــد و البته نیاز به گفتــن ندارد و همــه نمایندگان 
مــی دانیــد هماهنــگ کــردن بــرای معرفــی وزیــر به 
 مجلــس در برخــی از  وزارتخانــه هــا، آســان تــر انجام 
مــی گیرد؛ ولــی برخــی دیگر طولانــی تر اســت، صبر، 

حوصله و تعامل کردیم؛ اما معامله نکردیم.
رئیس شــورای عالــی انقــاب فرهنگی تصریــح کرد: 
همه معیارهایی کــه بــرای انتخاب وزیر علــوم بوده 

 پیش از من بزرگانی بوده اند که میراث آنها رساندن 
جایگاه علمی کشــور به جای فعلی اســت و حافظه 
دانشگاهیان نام نیک این عزیزان را به ویژه آنها که 
در دولت یازدهم این مســئولیت ســخت را بر عهده 

داشتند، به یاد دارند.
غامــی بــا بیــان اینکــه خــود را متعهــد بــه قانــون، 
اتخــاذ رویکردهــا و راهکارهــای تحــول آفریــن بــه 
تناســب مســائل پیــش روی دانشــگاه می دانــد، 
کــرد: ســرمایه ای جــز ســادگی، صراحــت و  کیــد  تا
 صداقت ندارم و هرگز از هیچ امتیاز ویژه ای برخوردار 

نبوده ام.
 مــن فرزنــد جهــاد ســازندگی،  جهــاد دانشــگاهی و 
نهادهــا و تشــکل های علمــی هســتم و خدمــت را از 
کنون با 12 ســال  پایین ترین ســطوح آغاز کرده ام و ا
مدیریت در یکی از دانشــگاه های کشــور در خدمت 

شما هستم.
پــس از صحبــت هــای غامــی و اردکانیــان و نطــق 
 نماینــدگان موافــق و مخالــف وزرای پیشــنهادی ، 

رای گیری برای انتخاب دو وزیر انجام شد. 
به این ترتیــب رضا اردکانیــان بــا 225 رای موافق به 
عنوان وزیر نیــرو و منصــور غامی بــا 180 رای موافق 
به عنــوان وزیــر علــوم در کابینــه دوازدهــم انتخاب 

شدند. 

من کوتــاه نیامدم. ممکن اســت زمان طولانی شــده و 
در این فرصت 60 تا 70 روز طولانی شد ولی پای تمامی 

اصولم بوده ام.
روحانی افــزود: آقــای منصور غامــی وزیر پیشــنهادی 
علوم اســتادی کامــل اســت و دارای مراحل طی شــده 
علم، پژوهش و از اســاتید برجسته است و کار مدیریت 
لازم را در ستاد دانشگاه، دانشکده انجام داده و با وی 
صحبت کردم و همه شرایط را با وی در میان گذاشتم ، 
همچنان که با افرادی دیگری صحبت کردم و نشد که 

آنها را به مجلس معرفی کنم.
رئیس جمهــور همچنین دربــاره وزیر پیشــنهادی نیرو 
گفت:  مهارت، تخصــص و دانش اردکانیان در مســئله 
آب است؛ ولی به معنای این نیســت که از انرژی و برق 
غافلیم . مشکل اول ما آب است . روحانی ادامه داد: ما 
امروز شرق و غرب را در معرفی وزرا جمع کرده ایم. وزیر 

علوم در استرالیا تحصیل کرده و وزیر نیرو در غرب البته 
گاه و در ســازمان های بین المللی کار  فردی بادانش، آ
کرده است و آشنا با علوم در کشورهای مختلف و فردی 

با تجربه در وزارت نیرو است.
منصور غامی وزیر پیشــنهادی علوم نیز در این جلسه 
ضمن ارائــه برنامــه های خــود بــه نماینــدگان مجلس 
گــر امروز با رای شــما نماینــدگان توفیق خدمت  گفت: ا
بــه نهــاد علــم را بیابــم، در معــرض آزمــون دشــواری 
قــرار می گیــرم کــه هدایــت شــما نماینــدگان، حمایــت 
دانشــگاهیان و پشــتیبانی همه نهادهــا می تواند عبور 

از آن را آسان کند.
گاهی از ســنگینی این بار و انتظاراتی  وی ادامه داد: با آ
که وجود دارد وظیفه دانســتم که اعتبار و داشــته های 
خود را در اختیار دولت تدبیر و امید و جامعه دانشگاهی 

قرار دهم.

رئیـس جمهـوری تاکیـد کـرد مبنـای من در سـلوک بـا وزیران پیوسـت حکم آنهاسـت که در آن مشـخص 

شـده قـدم بـه قـدم اولویت دولـت دوازدهم در اجـرای ماموریت آنها چیسـت و دولت این پیوسـت را 

به صورت منظم پایش می کند.

اعتمـاد وزیـران  رای  دیـروز در جلسـه  المسـلمین حسـن روحانـی  و  ایرنـا، حجـت الاسـام  گـزارش  بـه 
پیشـنهادی نیـرو و علـوم، تحقیقـات و فنـاوری افـزود:  دولـت در راه و مسـیر خـود در زمینـه احتـرام به 
علـم ودانشـگاه، غیرامنیتـی بـودن محیـط دانشـگاه و احتـرام بـه دانشـجویان و آزادی اندیشـه و بیـان در 

دانشـگاه ذره ای کوتـاه نخواهـد آمـد.



 زمین گیر شدن 
۵ باند قاچاق در اصفهان

فرمانده انتظامی استان اصفهان از انهدام پنج   
باندی که به صورت حرفه ای قصد انتقال یک 
تن و ۷۵۰ کیلوگرم انواع مواد مخدر از مرزهای شــرقی به 
سمت استان های مرکزی کشور را داشتند، خبر داد. به 
گزارش مهر سردار مهدی معصوم بیگی گفت: از آنجایی 
گران مرگ برای عملی کردن نیــت پلید خود با  که ســودا
استفاده از شیوه و شگرد های پیچیده و کاملا حرفه ای 
اقــدام به انتقــال محمولــه های ســنگین مواد مخــدر از 
مرزهای شرقی به ســمت اســتان های مرکزی و شمالی 
کشور می کنند، به همین جهت سلسله عملیاتی برای 
برخورد با این افراد در انتظامی استان تعریف و به مرحله 
اجرا گذاشــته شــد.وی افــزود: برایــن اســاس، ماموران 
پلیــس مبــارزه با مــواد مخــدر اســتان بــا هوشــمندی و 
اشرافیت بالای خود موفق شدند در عملیاتی منسجم و 
گانه قصد عبور از  پیچیده  پنج باندی که به صورت جدا
مسیرهای استان داشتند را شناسایی و منهدم کنند. 
ایــن مقــام مســئول عنــوان داشــت: مامــوران در ایــن 
عملیات مقدار یک تن و ۷۵۰ کیلوگــرم انواع مواد مخدر 
ک، حشــیش، هروئین و گل را کشف کردند.  شامل تریا
فرمانده انتظامی استان با بیان اینکه این مقدار مواد در 
مرزهای شرقی بارگیری و مقصد آنها استان های مرکزی 
گران مرگ  بود گفــت: در ایــن خصــوص ۱۸ نفــر از ســودا
دســتگیر و هشــت دســتگاه خودروی ســبک و سنگین 
توقیــف شــد. وی با بیــان اینکه کشــف این مقــدار مواد 
مخدر در استان اصفهان که در مرکز کشور قرار دارد بسیار 
حائز اهمیت اســت، تصریح کرد: این موضوع حرفه ای 
بودن، هوشمندی و آمادگی بالای ماموران پلیس استان 
را نشــان مــی دهــد کــه توانســتند دســت قاچاقچیــان 
متبحری با پیچیده ترین و عجیب ترین جاسازی مواد را 
رو کنند. سردار معصوم بیگی میزان کشفیات مواد مخدر 
پلیس استان از ابتدای امســال تا کنون را بیش از ۱۷ تن 
اعلام کرد و با اشاره به موفقیت های این پلیس در رابطه 
با انهدام باندها و شبکه های قاچاق مواد افیونی اظهار 
داشت: در این رابطه نســبت به مدت مشابه سال قبل 

۲۳ درصد افزایش انهدام باند داشتیم.

 سهم ۲۵ درصدی اصفهان 
از اعتبارات مشاغل مستقل 

فرمانــدار اصفهــان گفــت: ســهم شهرســتان   
اصفهــــان در اعتــــبارات مشــاغل مســتقل و 
پشتیبان حدود ۲۵ درصد استان است که باید اقدامات 
لازم بــرای جــذب ایــن میــزان در بخش هــای مختلــف 

صورت گیرد. 
بــه گــزارش ایمنــا، احمــد رضوانــی در ســومین جلســه 
کارگروه برنامــه ریزی و اشــتغال شهرســتان اصفهان که 
پیرامــون تســهیلات مشــاغل خانگــی و طــرح کارورزی 
کید بر لزوم  دانش آموختگان دانشگاهی برگزار شد، با تا
توجه به نام گذاری امسال با عنوان »اقتصاد مقاومتی، 
تولید و اشــتغال« از ســوی مقــام معظم رهبــری، اظهار 
داشــت: به منظور رونق تولید و اشــتغال و دســتیابی به 
رشد اقتصادی، شعار ســال را باید به عنوان الگو و چراغ 

راه قرار دهیم.
 وی افزود: باتوجه به پیگیری های انجام شــده، ســهم 
شهرســتان اصفهــان در اعتبــارات مشــاغل مســتقل 
و پشــتیبان حــدود ۲۵ درصــد اســتان اســت کــه بایــد 
اقدامات لازم در جهت جذب این میزان در بخش های 
مختلف صورت گیرد. فرمانــدار اصفهان پیرامون طرح 
کارورزی دانش آموختگان دانشگاهی نیز گفت: ادارات 
و دســتگاه های اجرایــی شهرســتان نســبت بــه اجرای 
کامل این طرح به خصوص در بخش ثبت نام کارورزان، 
همــکاری لازم را بــا اداره کار و دیگــر دســتگاه هــای ذی 

مدخل داشته باشند.

حریق گسترده در انبار علوفه 
بلوار شهدای هسته ای اصفهان

حادثه آتش سوزی شنبه شــب انبار علوفه در   
بلــوار شــهدای هســته ای اصفهــان، حریــق 
گسترده ای را در پی داشت که با مشارکت هفت ایستگاه 
آتش نشانی، پس از شش ساعت، آتش فروکش کرد. به 
گفته سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری اصفهان، 
این حادثــه در ســاعت ۲۳:۲۵ طی تماس هــای مکرر با 
سامانه ۱۲۵ به این سازمان گزارش شد. محمد شریعتی 
مدیر روابط عمومی و ســخنگوی ســازمان آتش نشــانی 
شــهرداری اصفهان در مــورد این حادثه اظهار داشــت: 
زمانی که آتش نشانان به محل رسیدند، شعله های آتش 
و دود ایجادشده از حریق انبار روباز مملو از علوفه دام بود 
که در یــک محوطه روبــاز،  انبــار و نگهــداری شــده بود و 

حریق ناشی از آن،  آسمان شب را روشن کرده بود.
وی عنوان کرد: ستاد فرماندهی بلافاصله آتش نشانان 
ایســتگاه های ۴، ۵، ۷، ۱۳، ۱۵، ۱۹ و ۲۳ را بــه همــراه ۹ 
دســتگاه خودروی ســنگین و نیمــه ســنگین اطفائیه، 
خودروی تنفسی، آب رسان و همچنین افسران کشیک 

را به منظور اطفای حریق به محل حادثه اعزام کرد.
  وی با اشــاره بــه اینکه تعــداد ۳۰ تــن از آتش نشــانان در 
این حریق شرکت داشتند، گفت؛ آتش نشــانان از چند 
جهت و با چند رشته لوله آبدهی پرفشار و مانیتورینگ، 
عملیات اطفای حریق را آغاز کردنــد و با آبگیری متوالی 
و با اجــرای عملیات جداســازی و خنک کــردن بعد از ۶ 
ساعت تلاش بی وقفه و نفس گیر توانستند حریق را مهار، 

ک سازی و رفع خطر کنند. پا
  وی در ادامــه گفــت؛ آتش نشــانان جهــت جلوگیــری 
از مشتعل شــدن دوبــاره بــه کمــک لــودر و خودروهــای 
آب رسان شــهرداری جهت تامین آب اطفائیه ها اقدام 

ک سازی کامل محل کردند. به پا
 شــریعتی ضمن بیــان اینکه نیروهــای انتظامــی، برق و 
عوامل شــهرداری نیــز در این حادثــه به یــاری نیروهای 
عملیاتی آتش نشانی شتافتند، گفت؛ خوشبختانه این 

حادثه هیچ گونه خسارات جانی به همراه نداشت.

اصلاحات در استانداری
اســتانداری اصفهان ســرانجام رنگ تغییر به 
خود دید. درحالی که عمر گمانه زنی ها درباره 
رفتــن رســول زرگرپــور از اســتانداری بــه دو ســه ســال 
می رسید و حتی در دولت دوازدهم نیز با وجود تغییر ۱۷ 
نفر از استانداران خبری از تغییر در اصفهان نبود، شب 
گذشته محسن مهرعلیزاده که ســابقه معاونت رئیس 
دولــت اصلاحات و ریاســت ســازمان تربیت بدنــی را در 
کارنامه دارد و بعــد از انتخابات اردیبهشــت ۱۳۹۶ نیز از 
گزینــه هــای جــدی شــهرداری تهــران بــود، بــر کرســی 
استانداری اصفهان نشست. مهرعلیزاده به همراه سه 
نفر دیگر روز گذشته توانست با چراغ سبز هیئت دولت 
بــه جمــع مدیــران دولــت دوازدهــم راه یابــد و تغییــر 
اســتانداران در دولت دوم حســن روحانی را به عدد ۲۱ 
برساند. به گفته سخنگوی وزارت کشــور در جلسه روز 
کبر بهنــام جو؛ به عنوان اســتاندار  یکشــنبه دولتی ها، ا
اردبیل، محمد اسلامی به عنوان اســتاندار مازندران و 
محمود زمانــی قمی نیز به عنــوان اســتاندار یزد تعیین 
شــدند. تغییر در اســتانداری اصفهــان درحالی صورت 
گرفــت کــه در هفته هــای گذشــته نــام ســیدابوالفضل 
ح می شــد.  رضوی بــه عنــوان جدی تریــن گزینــه مطر

/ گروه خبر 

اخبار                       شهرستان

موتورسواران  در صدر حوادث 
ترافیکی شهرستان نجف آباد

رئیــس اداره اورژانــس پیش بیمارســتانی 
استان اصفهان گفت: فوریت های پزشکی 
شهرستان نجف آباد در ۶ ماهه امسال به مصدومان 
دو هــزار و ۹۳۰ حادثــه رانندگــی امدادرســانی کرد که 
موتورســواران با بیش از ۵۳ درصد، در رتبه نخســت 
مصدومــان حــوادث ترافیکی قــرار دارند.بــه گزارش 
ایمنــا، علیرضــا قاســمی اظهار کــرد: تکنســین های 
فوریت های پزشکی شهرستان نجف آباد در ۶ ماهـه 
نخست امسال به ۷ هزار و ۳ ماموریــت شامـــل دو هزار 
و ۹۳۰ ماموریــت تصادفــی و ۴ هــزار و ۷۳ ماموریــت 
غیرتصادفــی اعــزام شــدند. رئیــس اداره اورژانــس 
پیش بیمارستانی استان اصفهان گقت: دو هزار و ۳۷۶ 
نفر از مصدومان حــوادث رانندگی در ایــن مدت پس از 
بهره منـــــدی از خــــدمات فوریت هــای پزشــکی در 
بیــــمارستان بســــتری و ۷۱ نفــــر توســط تکنسین های 
اورژانــس ۱۱۵ بــه صورت ســرپایی درمــان شــدند.  وی 
افزود: از مجموع ماموریت های ترافیکی در ۶ ماهــه 
امسال یک هزار و ۵۶۱ مورد مربوط به موتور سواران، 
۳۵۳ عابر، ۳۱۰ راننده ســواری و ۱۴۳ مورد مربوط به 
دوچرخه ســواران بوده اســت. رئیس اداره اورژانس 
پیش بیمارســتانی اســتان اصفهــان تصریــح کــرد: 
مــدت فوریت هــای پزشــکی  ایــن  همچنیــن در 
شهرســتان نجــف آبــاد در مجمــوع ماموریت هــای 
غیرتصادفی به ۵۵۱ بیمار قلبی، ۳۶۵ مصدوم ناشی 
از سقوط، ۲۳۱ بیمار تنفسی، ۲۲۰ مصدوم حوادث، 
۴ غریــق و ۳ مــورد مســمومیت بــا منوکســیدکربن 

امدادرسانی کردند. 

 افزایش ۵ هزار مترمربع 
سرانه کتابخانه ای در شهرضا

فرماندار شــهرضا گفت: بســیاری از کارها و 
خدمات الزامــا نیازمند اختصــاص بودجه 
نیست، بســیاری از کارها همانند تلاش برای الحاق 
پنج هزار مترمربع به سرانه کتابخانه ای شهرستان، 
می تواند بــدون آنکه بودجه زیادی در دســت باشــد 
انجــام دهیــم.  بــه گــزارش ایمنا، محســن گلابــی در 
گر  جلسه شــورای اداری این شهرستان عنوان کرد: ا
قــرار باشــد مدیــران شهرســتان در انتظــار ارســال 
اعتباراتی از ادارات کل برای آنها باشند، باید بگویند تا 
ســال ها هیچ اقدامی در راســتای خدمت رســانی به 
مــردم انجــام نمی شــود. وی اضافــه کــرد: مدیــران 
دســتگاه های اجرایی باید با مراجعه بــا ادارات کل، 
سهم شهرستان از محل اعتبارات مختلف را وصول 
کنند؛  زیرا وقتی کاری در شهرستان انجام نشد مردم 
بــه توجیهات مختلــف گــوش نمی دهنــد.  فرماندار 
کــرد: افــکار عمومــی بزرگتریــن و  شــهرضا تصریــح 
مهم تریــن دادگاهــی اســت کــه هــر مســئول بایــد در 
پیشگاه آن قرار گرفته و برای هرکاری که انجام داده یا 

انجام نداده پاسخگو باشد. 

دو مصدوم در پی انفجار گاز 
شهری در روستای شیدان 

سرپرســت اورژانس اصفهان گفت: بر اثر نشت و انفجار 
گاز شــهری در یــک بــاب واحــد مســکونی در روســتای 
شــیدان واقــع در جــاده قلعه شــور اصفهــان، عصــر روز 
جمعه دو  نفر دچار ســوختگی درجه سه شــدند.  غفور 
راستین در گفت و گو با ایمنا درباره جزئیات این سانحه 
اظهار کرد: این حادثه ســاعت ۱۷:۱۳ دقیقه روز جمعه 
اتفــاق افتــاد کــه پــس از اعــلام ســانحه بــه ســامانه ۱۱۵ 
اورژانس پیش بیمارســتانی و امدادخواهی به ســرعت 
 یــک واحــد امــدادی اورژانــس بــه محــل حادثــه اعــزام

 شــد.   وی افزود: ایــن حادثــه دو مصدوم با ســوختگی 
درجه ســه داشــت که یکی مــرد ۳۵ ســاله بــا ۴۵ درصد 
سوختگی و دیگری زنی ۴۱ ساله با ۹۰ درصد سوختگی 
بودنــد.  مدیــر حــوادث و فوریت هــای اورژانس پزشــکی 
استان اصفهان ادامه داد: این مصدومان پس از دریافت 
خدمات درمانی در محل سانحه، به بیمارستان سوانح 
و سوختگی امام موســی کاظم )ع( شهر اصفهان منتقل 
شدند. قلعه شور روستایی از توابع شهرستان اصفهان  و 

حدودا  در  ۲۰ کیلومتری مرکز اصفهان است.

03 سال سیزدهم، شماره 3060 خبر
دو شنبه
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ح کرد:  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان مطر

زیان ۵۷ درصدی با ارزان فروشی آب
استاندار   اصفهان: 

اولویت شهرداران اجرای طرح های تفصیلی باشد 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
ج  گفت: فروش آب بر مبنــای قیمت های مندر
در صورت های فروش سال گذشته، ۴۵۴۲ ریال بوده؛ 
خ تمام شــده، ۷۱۴۸ ریال بــود که برآورد  در حالی که نر
شده آبفای اســتان با زیان ۵۷ درصدی آب را در اختیار 

مشترکین قرار داده است. 
بــه خبرگــزاری ایمنــا، هاشــم امینــی بــه ظرفیــت هــای 
قانونــی موجــود در صنعــت آب و فاضــلاب اشــاره کرد و 
افزود: استفاده از ظرفیت قانونی توسعه و بهینه سازی 
آب شرب شهری و روستایی، استفاده از ظرفیت قانونی 
پیــش بینــی شــده در برنامه هــای توســعه در خصوص 
آمایش ســرزمین، بهره گیــری از ظرفیت مــواد ۶۳ و ۶۴ 

قانون محاســبات کشور در راســتای تامین اعتبار مورد 
ح هایی که بــه دلیل کمبــود اعتبار  نیاز بــرای اتمام طــر
متوقــف یا کنــد شــده، تدویــن برنامــه جامــع مدیریت 
خشکســالی، توجه به آمایش ســرزمین و ایجاد شرایط 
ح تفصیلــی آب کشــور بــه منظــور  لازم بــرای تهیــه طــر
قراردادن اســناد ملــی آمایــش ســرزمین و کالبدی ملی 
به عنــوان مرجع اصلــی هماهنگــی های بین بخشــی، 
اصلاح و بازنگری آئین نامه عملیاتی شــرکت های آب و 
فاضلاب و در نهایت صاحب رأی شدن شرکت های آبفا 
در کمیسیون های استانی ماده پنج از ابزارهای قانونی 
هســتند که می توان با بهره گیری از آنها پروژه های آبفا 

را سریع تر اجرایی کرد.

اســتاندار اصفهــان در گردهمایــی شــهرداران 
کید کرد: باید اولویت اول شهرداری ها  استان تا
گر لازم شد در  اجرای دقیق طرح جامع و تفصیلی باشد و ا
کمیسیون های مربوطه اصلاحات لازم صورت پذیرد. به 
گــــزارش اداره کل روابــــط عمومــی و امــور بیــن الملــل 
اســـتانداری اصفهــان،  رســول زرگرپــور اظهارداشــت: در 
روزهــای گذشــته و آینــده پنــج رویــداد بــزرگ فرهنگــی و 
مذهبی را در ســطوح ملــی داشــته و خواهیم داشــت که 
چهــار رویــداد در امنیت مثال زدنــی اســت و در زمانی که 
بیشترین هجمه ها از سوی دشــمنان وارد بود، با شکوه 
کامل برگزار شد. وی افزود: شــهرداران باید به مردم امید 
دهند و مشــکلات را برطرف نمایند و از لحظه لحظه این 

زمان ها برای خدمت به مردم اســتفاده کنند؛ زیرا زمان 
خدمــت کوتــاه اســت. اســتاندار اصفهــان بــا بیــان اینکه 
مجموعــه شــهرداری هــای اســتان یکــی از بزرگتریــن 
سازمان های اجرایی استان است، اظهارداشت: اصفهان 
یک استان_ شهری اســت و به طور متوسط در سال ، ۶۰ 
هزار میلیارد ریال در شهرداری ها هزینه می شود که عدد 
بســیار بالایی اســت که یــک ســوم آن اعتبارات جــاری و 
حدود دو ســوم اعتبارات عمرانی اســت. وی افزود: هیچ 
ســازمانی چنین ظرفیت و جمعیتی را تحت پوشش قرار 
نمی دهد و عملکرد سال گذشته شهرداری ها حدود ۱۰۶ 
درصد بود که عملکــرد مثبتی بوده اســت و بایــد جایگاه 

خود را در این خصوص بدانیم.

اخبار                     کوتاه خبر                       اول
مدیرکل امور مالیاتی استان خبر داد؛

فرار مالیا   تی ۷0 نفر با   در آمد   میلیاردی  در  اصفهان 
مدیرکل زندان های استان اعلام کرد:

آزادی 680 زندانی جرائم غیر عمد در اصفهان  
دیــرکل امــور مالیاتــی اســتان 
گــــــفت: پـــــرونده  اصـــفهـــــان 
کنش هــای مالــی ۷۰ نفــر از افــرادی  ترا
کــه بــا وجــود درآمدهــای میلیــاردی، 
مالیــات  پرداخــت  ســابقه  هیچ گونــه 
نداشــته اند در استان تشــکیل و از سوی 
مامــوران مالیاتــی در دســت پیگیــری 
گــزارش خــــبرگزاری فــارس،  است.بــــه 

مــراد امیــری شــامگاه شــنبه در جلســه بررســی مســائل و 
مشــکلات مالیاتی برخــی از اصناف شــهرضا گفت: اســتان 
کــه در آن مجــوز  اصفهــان تنهــا اســتان در کشــور اســت 
 ادغــام مالیات بــر ارزش افزوده بــا مالیات بر عملکــرد وجود 

دارد. 
وی در ادامــه اظهــار کــرد: مالیات به عنــوان یک ابــزار مالی 

و اقتصــادی، کمــک شــایانی بــه توزیــع 
مناســب ثروت در کشــور می کند. امیری 
با بیان اینکه پرداخت مالیات سبب ارائه 
خدمــات بــا کیفیــت و عادلانــه و ارتقــای 
سطح عمومی کیفیت زندگی همشهریان 
می شود، افزود: پرداخت مالیات باید در 
کشــور به صورت یک فرهنگ درآید و این 
فرهنــگ در همــه ابعادجامعه گســترش 
پیدا  کند. مدیرکل امور مالیاتی استان اصفهان با بیان اینکه 
باید آثار پرداخت مالیات در زندگی برای مردم فرهنگ سازی 
شــود، گفــت: ۵۰ درصــد از درآمدهای کشــور از محــل اخذ 
مالیــات بــر ارزش افــزوده اســت و بــه همین دلیــل مجلس 
شــورای اســلامی  قادر نیســت در آمــد حاصــل از ایــن امر را 

حذف کند.

مدیــرکل زندان های اســتان 
 ۶۸۰ آزادی  از  اصفهــان 
زندانــی جرائم غیرعمد در شــش ماهه 
اول ســال جــاری از زنــدان هــای ایــن 
اســتان خبــر داد. بــه گــزارش  باشــگاه 
خبرنگاران جوان، اسداله گرجی زاده، 
در جلسه تکریم و معارفه رئیس جدید 

زندان شهرســتان کاشــان گفــت: ایــن تعــداد زندانی با 
کل بدهــی ۴۸۰ میلیــارد و ۸۳۸ میلیــون و ۷۲۶ هــزار و 
۸۴۵ ریال با کمــک و پیگیــری های روســای زندان ها، 
کارکنان و مــددکاران از زندان های اســتان اصفهان آزاد 
و بــه آغــوش خانواده هایشــان بازگشــته انــد. مدیــرکل 
زندان های استان اصفهان به سهم نهادهای مختلف 

در آزادســازی این زندانیان اشــاره کرد 
و افــزود: آزادی ۳۴۱ نفــر از ایــن تعــداد 
توسط ستاد دیه و تعداد ۳۳۹ نفر دیگر 
توســط انجمن هــای حمایــت و ســایر 
خیرین صــورت گرفته اســت. به گفته 
گرجــی زاده، بیــش از ۷۰۰۰ مددجــو نیز 
بــا همــکاری و مشــارکت ســازمان فنی 
وحرفه ای استان اصفهان مهارت های فنی وحرفه ای 
گــون آمــوزش دیدنــد کــه این  را در چندیــن رشــته گونا
آموزش ها نســبت بــه ســال گذشــته بیــش از ۱۸ در صد 
رشد داشته است. همچنین در این مراسم، از خدمات 
اســدالله نیکنام تجلیل و ســید رضا موســوی به عنوان 

رئیس جدید زندان کاشان معرفی شد.

پايش آنلاين اپراتورها  
وزیر ارتباطات درباره اختلالات شبکه  های تلفن همراه در اصفهان به »اصفهان زیبا« خبر داد:

بهمن ســال گذشــته در پی افزایش اختلالات تلفن همراه 
در کلان شــهر اصفهان، رئیس اداره مشــترکین همــراه اول 
اصفهان بخشــی از ایــن اختــلالات را مربوط بــه راه اندازی 
خدمات نسل چهارم و بازســازی و به روز رسانی تجهیزات 
مخابراتی در اصفهان دانست. فرشته صبایی در گفت وگو 
بــا »اصفهــان زیبــا«، اظهــار داشــت: مخالفت شــهروندان 
اصفهانی با نصب و اعتراض آنها برای جمع آوری دکل های 
مخابراتی یکــی دیگــر از دلایل اختــلال در اصفهان اســت. 
کید کرد: اصفهان با برخورداری از امکانات خوب  صبایی تا
مخابراتی از استان های پیشرو در به روز رسانی نسل های 
جدید خدمات به مشترکین است که با بازسازی تجهیزات، 
اختلالات بــه وجــود آمده رفــع می شــود. وزیــر ارتباطات و 

فنــاوری اطلاعــات نیــز در نشســت خبــری روز گذشــته در 
نمایشگاه مطبوعات، بازســازی و به روز رســانی تجهیزات 
مخابراتــی را یکــی از دلایل مشــکلات تلفــن همــراه عنوان 
کــرد. صبایی در پاســخ به این پرســش کــه مخابــرات برای 
جبران هزینه های ناشــی از اختلال و قطعی مکالمات چه 
چــاره ای اندیشــیده اســت، اظهــار داشــت: این خســارت 
قابل محاســبه نیســت. رئیس اداره مشــترکین همراه اول 
اصفهــان همچنیــن گفــت: نمــی تــوان هزینــه لازم بــرای 
برقراری تماس های مجدد و یا قطعی مکالمات را محاسبه 
کرد. مدیرعامل سابق شرکت مخابرات استان اصفهان نیز 
دی ماه سال گذشته بازسازی تجهیزات مخابراتی را علت 
اختلالات آنتن دهی در اصفهان عنوان کرد و گفت: دو هزار 

و ۵۰۰ ســایت در هــزار و ۴۰۰ نقطــه اســتان در ایــن عملیات 
به صورت کامل بازســازی خواهند شــد. حســین کشــایی 
آرانی در گفــت  و گــو با مهــر، اضافه کرد: عــلاوه بر بازســازی 
تجهیزات، ارتقای شــاخص های خدمات رســانی از جمله 
ارائه خدمات نسل سوم و چهارم در همه شهرهای اصفهان 
در دســتور کار شــرکت مخابرات قرار گرفته اســت. کشــایی 
با اشــاره به اینکه اولین ســایت تلفن همراه اســتان از سال 
۱۳۷۳ فعالیت خود را آغاز کرد، اظهار داشت: در این راستا 
طی سال  های توسعه این ســایت ها در استان اصفهان در 
هر دوره تجهیزاتــی از شــرکت های مختلف مورد اســتفاده 
قرار گرفته کــه نــوع ارائه خدمــات آنها نیــز به لحــاظ کیفی 
متفــاوت بوده اســت. این مقام مســئول بــا بیــان اینکه در 
اصفهان از برندهای مختلف تجهیزات مخابراتی استفاده 
می شــد، عنوان کرد: در این راســتا پارامترهــای کیفی ارائه 
خدمات دچار مشکل بود و نارضایتی هایی را علی رغم همه 

تلاش های صورت گرفته شاهد بودیم. 

    انتقاد به کیفیت آنتن دهی تلفن همراه وارد است
البته وجود اختلالات تلفن همراه مسئله ای نو نیست و 
چند سالی است دردسرهایی برای مشترکین تلفن همراه 

به همراه داشــته اســت. این اختلالات هم همچنان 
به نقــاط دور دســت از مرکز شــهرها اختصــاص ندارد 
و در نقاطــی از کلان شــهر اصفهــان ایــن پدیــده برای 
مشترکین دردسر آفرین شده است.  وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در پاسخ به پرسش »اصفهان زیبا« 
پیرامــون برنامه ایــن وزراتخانــه برای بهبــود کیفیت 
کید کرد: »بنده  خدمات تلفن همراه در اصفهــان، تا
انتقاد به کیفیت آنتن دهی خدمات شبکه های تلفن 
همراه در کشــور را قبول دارم. بخشی از این ضعف ها 
به ناپایــداری شــبکه ها بــه دلیل ایجــاد تغییــرات در 
زیرســاخت هــا بــر مــی گــردد.«  محمــد جــواد آذری 
جهرمی در نشست خبری که روز گذشته در نمایشگاه 
مطبوعات کشور برگزار شد، با بیان اینکه متودولوژی 
نظارت بر این مسئله با مشــکل مواجه است، افزود: 
»به زودی سامانه ای راه اندازی می کنیم تا از طریق 
پیامــک و اپلیکیشــن، اپراتور مــورد اســتفاده و محل 

جغرافیایی کاربر مشخص شود.« 

    نظارت بیشتر بر اپراتورها
وی خاطر نشــان کرد: »با این ســامانه کــه به صورت 
آنلایــن، گــزارش هــای مردمــی را پایــش و بــه وزارت 
ارتباطات گزارش می کنــد، ضمن اینکه نقاط ضعف 
اپراتورها را مشــخص می کنــد، باعث نظــارت هر چه 
بیشــتر بر اپراتورها می شــود و افزایش رقابت آنها را در 
پی دارد. وزیــر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات با بیان 
اینکــه در ایــن راه دســت خــود را به ســوی مــردم دراز 
مــی کنیــم و مــی خواهیــم از ظرفیــت هــای مردمــی 
به بهتریــن نحو اســتفاده کنیم، عنــوان کرد: انتشــار 
آنلاین مشکلات ارتباطی اپراتورها از  طریق اپلیکیشن 
بی شــک مــی تواند اصــلاح نقــاط ضعــف اپراتورهــا را 
در پــی داشــته باشــد. آذری جهرمــی ادامــه داد: بــا 
راه اندازی این ســامانه و دریافت گزارش های لحظه 
به لحظه می توانیم گســتره کشــور را پوشش دهیم.  
وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعــات، همچنین اظهار 
داشــت: در حال حاضر شــکایت های مردمــی را از دو 
طریق تماس با ســامانه ۱۹۵ و گزارش های ســازمان 

مقررات رادیویی بررسی می کنیم.
 وزیــر ارتباطــات از خــرد جمعی، تشــکیل اتــاق فکر و 
شــورای مشــورتی بــه عنــوان راه هــای حفــظ فضای 
مجازی موجــود یاد و عنــوان کرد:  تلاش مــی کنیم از 
ک  خــرد جمعی اســتفاده کنیــم و مطالب را به اشــترا
بگذاریم. آذری جهرمی افزود: نظر من درباره استفاده 
از شــبکه هــای اجتماعــی اســتفاده از نظر مــردم و به 

ک گذاشتن آرا است.   اشترا

یکـی از مشـکلاتی کـه همچنـان دامـن گیر مشـترکین تلفن همـراه اصفهانی اسـت و بر سـر راه 

حسین 
اسدی

مدیریـت بحـران اسـتان اصفهـان خودنمایـی مـی کنـد، مسـئله ضعـف در ارائـه خدمـات 
ارتباطـات تلفـن همـراه اسـت. ایـن در حالـی اسـت کـه اصفهـان چند سـالی اسـت بـه عنوان 
معیـن پایتخـت در مدیریـت بحـران شـناخته مـی شـود و بـی شـک در ارائـه خدمـات مطلوب 
مخابراتـی بـرای برقـراری ارتبـاط مناسـب نقـش تعییـن کننـده ای در شـرایط بحـران داشـته 
باشـد. در همیـن خصـوص وزیـر ارتباطـات و فنـاوری اطلاعـات از راه انـدازی سـامانه پایش 

آنلاین شکایت های مردمی خبر می دهد.  

  محسن مهرعلیزاده 
سکاندار استان اصفهان شد



 بار ترافیکی منطقه ۱۲
 کاهش می یابد 

مدیر منطقه ۱۲ شهرداری اصفهان گفت: 
با احداث فاز دوم خیابان مینو و خیابان 
حکمت بار ترافیکی منطقه ۱۲ شهرداری اصفهان 

کاهش می یابد.
اجرایی  عملیات  کرد:  اظهار  برکت  رضا  محمد 
خیابان حکمت در شهرک نگین و فاز دوم خیابان 
مینو حدفاصل خیابان امام خمینی )ره( برای 
تردد روان شهروندان و کاهش بار ترافیک در دست 

اجراست. 
اجرایی خیابان  اینکه عملیات  به  اشاره  با  وی 
۹۰ درصد  کنون  حکمت در دست اجراست و تا
پیشرفت داشته است، عنوان کرد: برای عملیات 
اجرای این پروژه یک میلیارد و ۷۳۰ میلیون ریال در 

نظر گرفته شده است.
مدیــرمنطقه ۱۲ شهــــرداری اصفهان ادامه داد: 
احداث فاز دوم خیابان مینو حدفاصل خیابانهای 
امام خمینی)ره( تا عاشق آباد با اعتبار ۵۹۱ میلیون 
تومان تکمیل شد. برکت خاطرنشان کرد: با احداث 
این خیابان بارترافیکی خیابان های عاشق آباد 
کاهش و عبور و مرور شهروندان تسهیل  و مهدیه 

می یابد. 
وی در ادامه با اشاره به اینکه بازگشایی خیابان 
سال   ۲۰ از  بعد  مهدیه 
انجام شده است، ادامه 
داد:  تعریض خیابان و 
مهدیه  شهرک  ورودی 
از سمت خیـــابان امام 
خمیـــنـــی )ره( یـــکــــی از 
درخـــواست های بیــست 
ساله اهالی این منطقه 

بود.
مدیــر منطقه ۱۲ شـهـرداری 
کرد:  اصفــهــــان تصریح 
در این راستا با تــوجــه به 
متعدد  درخـواستهای 
شهروندان توافق با مالک 
در مسیــــر این طرح انجام 
شــــد و آزادســازی پروژه 

صــورت گرفت. 
بـــرکت عنوان کرد: عرض این خیابان ۱۲ متر است که 
باید به ۳۰ متر افزایش یابد.وی خاطرنشان کرد: با 
تکمیل مراحل آزادسازی، ظرف دو  تا سه ماه آینده 
خیابان سازی و تعریض این خیابان انجام می شود 
ج   و بر این اساس شهرک مهدیه از بن بست خار

می شود. 
۱۲ شهرداری اصفهان در ادامه  با  مدیرمنطقه 
گلزار  اشاره به ساماندهی فاز دوم ادامه خیابان 
شهدا  اظهارکرد:  ساماندهی فاز دوم ادامه خیابان 
گلزار شهدا تا  گلزار شهدای عاشق آباد حدفاصل 
بـــوستـــان عاشـــق آباد به مســـاحت ۳۰هــــزار متـــــر 

مربع تکمیل شد. 
برکت با اشاره به دیگر پروژه های منطقه عنوان کرد: 
عملیات اجرایی فاز دوم خیابان مینو در خیابان 
ح های عمرانی این  امام خمینی )ره( از دیگر طر
منطقه محسوب می شود. وی با اشاره به اینکه 
این پروژه با اعتبار ۵۹۱ میلیون تومان در سال 
جاری تکمیل می شود،  اضافه کرد: با اجرای فازدوم 
خیابان مینو دسترسی به خیابان های عاشق آباد و 

شهرک مهدیه آسانتر می شود. 
مدیرمنطقه ۱۲ شهرداری اصفهان آزاد سازی و 
احداث خیابان ۳۰ متری مفتح ملک شهر را یکی 
دیگراز پروژه های منطقه خواند و گفت: آزادسازی و 
احداث خیابان ۳۰ متری مفتح ملک شهر به طول 
۱۰۰ متر که در دل بافت فرسوده منطقه قرار گرفته، 
زمینه توسعه عمرانی و اقتصادی را برای مردم آن 

منطقه در بر خواهد داشت. 
اینکه اعتبار لازم برای تملک  با اشاره به   برکت 
باقی مانده واحداث خیابان مفتح  ک های  پلا
کید کرد: امیدواریم تا  در نظر گرفته شده است، تا
پایان امسال مابقی آزادسازی ها انجام و احداث 
آن محقق شود. وی گفت: اتصال خیابان مفتح به 
آزادگان اصلی ترین پروژه این منطقه است که در 

کم قرار دارد. بافت ریزدانه و پرترا
ح  کید بر طر مدیر منطقه ۱۲ شهرداری اصفهان با تا
ح تعریض  تعریض خیابان آریانژاد، اظهار کرد:  طر
خیابان آریانژاد در شهرک مهدیه برای تسهیل در 
عبور و مرور و کاهش ترافیک خیابان های اطراف 
منطقه  شهرداری  کار  دستور  در  مهدیه  شهرک 
قرار گرفت. برکت افزود: تعریض خیابان آریا نژاد در 
شهرک مهدیه به طول ۵۰۰ متر و با اعتبار دو میلیارد 

ریال تکمیل شد.

پیشرفت 95 درصدی 
ساماندهی خیابان میرزا نصیر 

مدیرمنطقه ۱۰ شهرداری اصفهان گفت: 
کنون ۹۵  ساماندهی خیابان میرزا نصیر تا
درصد پیشرفت داشته و به زودی تکمیل می شود.
عبدالرسول امامی اظهار کرد: به منظور تسهیل در 
عبور و مرور شهروندان ساماندهی خیابان میرزا 
گرفته  کار قرار  نصیر در خیابان پروین در دستور 
است. وی افزود: ساماندهی خیابان میرزا نصیر 
کنون ۹۵  درصد پیشرفت داشته و با اعتبار شش  تا

میلیارد ریال به زودی تکمیل می شود.
مدیر منطقه ۱۰ شهرداری اصفهان با اشاره به دیگر 
اجرایی  کرد:عملیات  عنوان  منطقه  پروژههای 
خیابان شهید رضاییان در ۳فاز اجرایی می شود که 

فاز اول آن تکمیل شد.
کنون   امامی با اشاره به اینکه فاز دوم این پروژه هم ا
حدفاصل خیابان حکیم اسدی تا خیابان پروین به 
طول ۱۳۰ متر در دست اجراست، گفت: همچنین 
فاز سوم خیابان شهید رضاییان همزمان با فاز ۲ 
گذر شیخ بهایی تا بوستان انقلاب به  حدفاصل 
طول ۵۴۰ متر در دست انجام است. وی عنوان 
کنون ۲۰ درصد پیشرفت داشته و  کرد: این پروژه تا
با اعتبار ۱۰ میلیارد ریال ظرف سه ماه آینده تکمیل 

می شود. 

سال سیزدهم، شماره 3060 04
دوشنبه

8  آبان  ۱396
شهر

تلاش شهرداری برای حفظ 
خانه های تاریخی شهر 

 رئیس اداره طراحی شهری و مدیر سیما و 
منظــر شــهری شــهرداری اصفهــان گفــت: 
 خانــه هــای تاریخی شــهر بســیار ارزشــمند هســتند 
 از همیــن رو شــهرداری اصفهــان بــرای حفــظ ایــن 

میراث های گرانبها تلاش می کند.
محمد عقیلی با بیان اینکه سیما و منظر شهری جزو 
مشاعات شــهری محسوب می شــوند، خاطرنشان 
کرد: هرســاختمان مالکی دارد،  اما قســمت بیرونی 
ســاختمان نیــز بــر روی افــراد و محیط شــهری موثر 
اســت  از همیــن رو شــهرباید آرام باشــد تــا بناهــای 

شاخص مورد توجه قرار گیرد.
کید بر اینکه سبک معماری اصفهان دارای  وی با تا
حــروف الفباســت لــذا بایــد از تناســبات و هندســه 
معماری پیروی شود، اظهار کرد: تناسبات، هندسه 
آشــکار و پنهان و ضدتقارن و تقارن برای هنرمندان 
معمار مهــم بوده اســت. رئیــس اداره ســیما ومنظر 
شهری معاونت شهرسازی اصفهان در ادامه با بیان 
اینکه شکل زندگی و معماری امروزه با گذشته تغییر 
کید کرد: هرگز نباید ریشــه معماری از  کرده اســت، تا

بین برود.
 وی  یکی ازعوامــل مانــدگاری خانه هــای تاریخی را 
اجــرای معمــاری مناســب آن خواند و گفــت: نمای 
هتل عباسی به ۵۰ سال گذشــته باز می گردد؛  اما تا 
به امــروز این مکان تاریخــی برای تمام افــراد دلپذیر 

بوده است.  
 رئیــس اداره طراحــی شــهری و مدیــر ســیما و منظر 
شــهری شــهرداری اصفهان در بخش دیگر سخنان 
خود بــا اشــاره بــه اینکــه از ســال جــاری در معاونت 
شهرســازی آغــاز طراحــی ســاختمان نمــای آن نیــز 
انجام می شود، گفت: برخی از ساختمان ها دارای 
طراحی و پروانه ســاخت اســت؛ اما نمــای آن انجام 
نشــده، بــر ایــن اســاس بــرای کیفیــت مطلــوب تــر، 
 نما و طراحــی ســاختمان همزمان با یکدیگــر انجام 

می شود.
عقیلی در ادامه با اشاره به اینکه شهرداری اصفهان 
اجرای نمای ســاختمان را  با حضور مالکان اجرایی 
می کند، افــزود: شــهرداری اصفهان با برقــرار کردن 
ایــن تعامل توانســته روند خوبــی در اجــرای پروژه و 

جلب رضایت مالکان ایجاد کند.
وی از اصفهان به عنوان شهربناهای آجری یاد کرد 
و گفت: امروز آجرها با تکنیک های جدید و مفیدی 
تولید شده؛  اما در برخی از مواقع باید از تکنیک های 

قدیم نیز استفاده کرد.

برگزاری دوره جامع کارآفرینی 
در خانه جوان 

رئیس دفتــر تخصصــی خانه جــوان گفت: 
یکــی از برنامــه هــای ویــژه خانه جــوان که 
وابســته بــه ســازمان فرهنگــی تفریحــی شــهرداری 
کارآفرینــی  اصفهــان اســت، برگــزاری دوره جامــع 

 است.
محســن معصومی اظهارکرد: این دوره ها متشــکل 
از یــک دوره عمومــی بــرای ایجــاد تفکــر کارآفرینی و 
دوره تخصصــی بــرای مهارت آمــوزی بــه جوانان در 
شــاخه های مختلف پنجگانه صنعــت، هنر، جهاد 
کشاورزی، IT و صنایع دســتی، گردشگری و هنری 
است و جوانان پس از گذراندن دوره های تخصصی 
در تست های روان شناسی و آسیب شناسی شغلی، 
شــغل مناســب را احصــاء مــی کننــد و ســپس تیــم 
ح های خود را ارائه داده و در حوزه  بندی شده و طر

اشتغال و کارآفرینی فعال می شوند.
وی خاطرنشان کرد: افرادی که در بخش کارآفرینی 
نمی توانند وارد شوند، به مشــاغل و صنایع معرفی 
و دوره های رایگانی را با هم افزایــی ۳۰ ارگان دولتی 
و ســازمان ها  از جمله اداره آموزش بازرگانی، ورزش 
کــز تخصصــی کارآفرینــی پشــت ســر  و جوانــان و مرا

می گذارند. 
رئیس دفتر تخصصی خانه جوان با اشاره به اجرای 
کید کرد: یک عاشقانه  برنامه »یک عاشقانه آرام« تا
آرام رویداد جامع ازدواج اســت که با مشارکت بیش 
از ۳۰ ارگان و نهــاد دولتی و خصوصی اجرا می شــود. 
معصومــی یــادآور شــد: در این برنامــه ابتــدا آموزش 
های پیــش از ازدواج به جوانــان ارائه می شــود و در 
ادامــه همســان گزینــی و معرفــی و آشــنایی زوجین 
گــر شــرکت کننــدگان در  انجــام مــی شــود؛ ســپس ا
دوره، گزینه هایی را در بین خودشان داشته باشند 
بــرای انجــام مشــاوره ازدواج معرفــی و ســپس وارد 
 مرحله عقد و عروســی مــی شــوند. وی تصریح کرد: 
حمایت هایــی از جمله تشــریفات، تــالار و وام های 
جهیزیه برای این جوانان در نظر گرفته شده است، 
 ضمن اینکه آموزش پس از ازدواج را نیز در برنامه قرار 

داده ایم.
 رئیس دفتــر تخصصی خانه جوان با اشــاره به اینکه 
تا هزار روز نخست زندگی، این جوانان مشاور همراه 
خواهند داشت تا هر زمان به مشکلی برخورد کردند، 
از مشاور همراه استفاده کنند، گفت: در کنار آن برای 
مســافرت بعــد از ازدواج با همــکاری ســازمان حج و 
زیارت و دفاتر زیارتی تسهیلاتی جهت انجام سفر آنها 

در نظر گرفته شده است.
 وی پیگیری برنامه بیمه عمر برای جوانان را از دیگر 
اقدامــات خانه جوان برشــمرد و اظهارکــرد: برگزاری 
جشن و جهیزیه با تخفیف های ویژه و تسهیل گری 

توسط خانه جوان انجام می شود.

در                     شهر اخبار                     روز

مدیر کل ارتباطات و امور بین المللی شهرداری اصفهان:

باید مخاطب اصلی رسانه ها مردم باشند
مشاور عالی توسعه صنعت حمل و نقل کشور:

شهرهای ما باید ریل پایه شود 
مدیر کل ارتباطات و امور بین المللی شهرداری 
کید کرد رسانه ها باید تلاش خود را به  اصفهان تا
جذب مردم معطوف کنند نه مسئولان. ایمان حجتی با 
حضور در غرفه اصفهان زیبا در بیست و سومین نمایشگاه 
بیــن المللــی مطبوعــات گفــت: اصفهــان زیبــا بــه عنوان 
نماینده خوبی از رســانه های اصفهان در این نمایشــگاه 
کــه در  کــرده اســت. وی ادامــه داد: آنچــه   حضــور پیــدا 
برنامه های رسانه های شهر در این دوره نمایشگاه دیده 
می شــود در پیــش گرفتن رویکــرد تعاملــی با شــهروندان 

است که با استقبال نیز مواجه شده است.
کید بر اینکه در گام اول باید برگزارکنندگان تکلیف  وی با تا
خود را بــا مخاطب خــود مشــخص کنند، گفــت: خیلی از 

رسانه ها در دوره های مختلف برگزاری نمایشگاه، تلاش 
کــرده انــد مخاطبانشــان مســئولان باشــد، در حالــی کــه 
مخاطبان اصلی رســانه ها مردم هســتند. حجتی افزود: 
گر رسانه ها در برنامه  ریزی های خود، مردم را مخاطبان  ا
اصلی خود قــرار دهنــد، برگزاری نمایشــگاه چــه در تهران 
و چه در اصفهان مــی تواند جذاب بــوده و نقطه ای برای 
ارتباطات و توســعه مشــارکت مردم باشــد. حجتی گفت: 
امسال برخی از غرفه ها به این سمت یعنی نگاه دوسویه و 
درگیر کردن مخاطب حرکت کرده اند. حجتی خاطرنشان 
کرد: باید به فکــر طراحی جدید و خلاقیــت های جدید در 
فعالیت رســانه ای باشــیم تا بتوانیم مخاطبــان را درگیر  و 

جذب کنیم./ گروه شهر 

مشــاور  عالی توســعه صنعــت حمل و نقل کشــور 
دلیــل عقب ماندگی ســاخت متــروی اصفهــان را 

مسائل میراثی مطرح کرد.
محمد ساطعی با حضور در غرفه ایمنا در بیست و سومین 
نمایشــگاه مطبوعــات گفت: شــهرهای مــا بایــد اصطلاحا 
 ریل پایه شود تا فعالیت های شــهری در حوزه ریلی متمرکز 

شود.
وی اظهار کرد: قرار اســت ایســتگاه هــای مترو و قطــار برون 
شــهری با هم مرتبــط باشــند و ایــن جریــان در کشــورهای 
آسیایی چند سالی است که شروع شده ، این مهم هم از نگاه 
پدافندی و هم از نگاه سرعت جابه جایی مورد توجه است.

گن مترو در کل  ســاطعی اضافه کرد: قرار اســت چهار هزار وا

کشور راه اندازی شــود. مشاور عالی در توســعه حمل و نقل 
ریلی کشــور در پاســخ به اینکه چرا احداث خطــوط مترو در 
اصفهان طولانی شد، گفت: مسائل میراثی و تاریخی مانع 
ساخت این پروژه شد و امیدواریم تا سال آتی خط اول مترو 

به سرانجام برسد.
ساطعی خاطرنشان کرد:  ۳۵درصد از آلودگی هوای اصفهان 
با استفاده از مترو کاهش می یابد. به گفته وی آغاز ساخت 
همزمان مترو  در کلانشهرها، نبود سیاست کلان در تامین 
زیرساخت های کشور و چندگانگی، عدم استاندارد سازی، 
تحریم ها و مشکلات میراثی در شهری مثل اصفهان از جمله 
دلایلی است که باعث تاخیر در راه اندازی متروی اصفهان 

شده است. 

70 درصد برنامه های سازمان ورزش به محلات اختصاص دارد

طراحی ۲۷ تا  3۷ برنامه ورزشی برای هر  محله شهر
مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری اصفهان 
گفت: بیش از ۷۰ درصد برنامه های سازمان 
ورزش به محلات اختصاص یافته و در همین راستا برای 
هر منطقه از ۲۷ تا ۳۷ برنامه ورزشی طراحی شده است.

علی قاسمی با بیان اینکه در حال حاضر سرانه ورزشی 
که تا  هر شهروند اصفهانی ۲۳ سانتی متر مربع است 
وضعیت مطلوب فاصله دارد، اظهارمی کند: اصفهان 
به عنوان یک کلانشهر بالای دو میلیون نفر جمعیت، 
گیر و گسترده دارد و با  نیاز به سازمان ورزشی پویا، فرا
کاوی  توجه به اینکه برای ارائه خدمات کلان نیاز به وا
در برنامه ها داشتیم، پس از بررسی ها به این نتیجه 
کثر امور را به خود مردم  رسیدیم از طریق نظام داوطلبی، ا
کیفیت  کمتر، برنامه ها با  کنیم تا ضمن هزینه  گذار  وا

از  وی  برسد.  سرانجام  به  تری  بالا
حضور ۷۰ نفر از بزرگان ورزش اصفهان 
کارگروه و ۴۰ انجمن ورزشی  در ۱۳ 
کند:  اصفهان خبر داده، اضافه می 
در ۵۰ درصد از محلات شهر اصفهان 
شــــورای ورزشی محلات تشکیل شده 
است. مـدیــــر عـامـل ســــازمــان ورزش 
شهــــرداری اصفهـــان تصریح می کند: 

بیش از ۷۰ درصد برنامه های سازمان ورزش به محلات 
اختصـــاص یافتـــه و در همیـــن راستـــا بـــرای هــــر منطقه 
 از ۲۷ تا  ۳۷ برنامه ورزشی طراحی شده است. وی ادامه 
می دهد: طبق برنامه ریزی ها باید دو هزار تیم ورزشی در 
محلات ایجاد شود که تا به حال ۷۰۰ تیم آن شکل گرفته 

است و در مسابقات محلی برای ایجاد 
ورزش پایدار با یکدیگر رقابت می کنند.

کید بر اینکه تمام برنامههای  قاسمی با تا
سازمان ورزش پیوست فرهنگی دارد، 
همزمان  شهری  مدیریت  گوید:  می 
با برنامه های ورزشی، توسعه سخت 
کار قرار داده  افزاری را نیز در دستور 

است.  
مدیرعامل سازمان ورزش شهرداری اصفهان در ادامه به 
شاخص های تعیین شده در برنامه ریزی های سازمان 
ورزش اشاره و تصریح می کند: اشاعه و توسعه فرهنگ 
پهلوانی و مرام جوانمردی، توسعه نشاط وشادابی بین 
مردم و ترویج و رونق بخشیدن ورزش شهروندی از جمله 

اهداف این سازمان است که می تواند از سوی شهروندان 
ح شود. وی با اشاره به اینکه  در دموکراسی شهری مطر
در حال حاضر ۲۷۵ مجموعه ورزشی روباز و سرپوشیده 
در قالب ۴۷۷ هزار متر مربع در اختیار این سازمان 
است، اضافه می کند: کتابخانه ورزش سازمان ورزش 
شهرداری اصفهان نیز با شش هزار جلد کتاب در اختیار 
عموم شهروندان است که تلاش داریم هر سال آمار کتب 
 آن به روز رسانی شود.  قاسمی از تدوین تقویم ورزشی 
برنامه های این سازمان خبرداده و اظهار می کند: ۱۵۰ 
برنامه متنوع متناسب با مناسبت های انقلابی، اسلامی 
و آیینی برنامه ریزی شده که ۳۵ مورد آن مربوط به عموم 
شهروندان می شود و نقطه عطف ارتباط با شهروندان 

است. 

 آزادسازی و 
احداث خیابان 
۳۰ متری مفتح 
ملک شهر زمینه 
توسعه عمرانی 
و اقتصادی را 
برای مردم آن 
منطقه در بر 
خواهد داشت

نقد با قصد 
 اصلاح 

می تواند 
متولیان اداره 
امور شهری را 

 به مسیر 
 درست 
 هدایت

کند

گو با روزنامه اصفهان زیبا  شهردار اصفهان در گفت و 
با اشاره به بازدید خود از رسانه های مختلف حاضر در 
گفت: با وجود اینکه روزهای اول برگزاری  نمایشگاه 
نمایشگاه است و معمولا علاقه مندان حضور در نمایشگاه 
بازدید خود را به روزهای آخر موکول می کنند، اما هم 
حضور علاقه مندان مباحث مطبوعاتی و هم حضور دست 

اندرکاران و متولیان رسانه ای در نمایشگاه خوب بود.

       نقش روشنگری رسانه ها
دکتر نوروزی هدف از بازدید خود را انعکاس مسائل 

اصفهان در رسانه ها عنوان کرد و اظهار داشت: در بازدید 
که در نمایشگاه  و مصاحبه با بسیاری از رسانه هایی 
حضور دارند،  مسائل و مشکلات و چالش های اصفهان 
ح هایی که قرار  را منعکس کردیم همچنین کارها و طر
است در آینده در شهر اصفهان اجرا شود نیز در این 

بازدید ها منتقل شد. 
کید بر اینکه رسانه ها یکی از ارکان اصلی مباحث  وی با تا
اطلاع رسانی و تبیین مسائل جامعه و روشنگری و 
هدایت مردم هستند، تصریح کرد: شهرداری اصفهان 
هم می تواند با امکاناتی که در اختیار دارد در انعکاس 

حقایق جامعه و فعالیت های شهرداری و خدمت رسانی 
به مردم نقش مهمی داشته باشد.

شهردار اصفهان با اشاره به اینکه رسانه های اصفهانی 
نقش  توانند  می  زیبا«  اصفهان  »روزنامه  جمله  از 
کرد:  تاثیرگذاری در جامعه داشته باشند خاطرنشان 
روزنامه ها می توانند در هدایت افکار عمومی به سوی 

حقایق جامعه نقش مهمی داشته باشند و 
این رسالت روزنامه نگاران و رسانه هاست 
که چگونه این نقش مهم را ایفا کنند که این 
ایفای نقش به وجدان کاری و نوع نگاه آنها به 

مسائل جامعه بر می گردد.

    رسانه ها از انحرافات احتمالی پیشگیری 
می کنند

کید بر اینکه یکی از کارکردهای  دکتر نوروزی با تا
اصلی روزنامه ها و رسانه ها نقد است، گفت: 
نقد با قصد اصلاح می تواند متولیان اداره امور 
شهری را به مسیر درست هدایت و از انحرافات 

احتمالی پیشگیری کند.
 وی ادامه داد: نقد گامی است به سوی رشد 

و در راستای اصلاح امور و با تخریب تفاوت دارد. 

       از نقد منصفانه استقبال می کنیم
گر روزنامه ها مسیر  شهردار اصفهان اظهار داشت: ا
نقد منصفانه را طی کنند قطعا یک حرکت اصلاحی را 
کید بر اینکه باید  در جامعه انجام می دهند. وی با تا
مراقب مرز بین نقد و تخریب بود و ما از نقد منصفانه 
استقبال می کنیم، گفت: در این صورت نقد ابزاری 
در دســـت تخــــریبگران نمی شـــود و کارهــای خــوب 

تخــریب نخواهند شد.

   رســـانــه های محـــلی آنـــگونه که بـایــــد دیــــده 
نمی شوند

کنــــون چنـــد  نـــوروزی با بیـــان ایـــن مطلــــب که هم ا
روزنامه با مجوز سـراسری در استان اصفهان وجــــود 
دارد، تصـــریح کرد: با این حـــال متـــاسفــانه در کشــور 
ایـــن اشکال وجــــود دارد که ممکن است بهتــــرین 
هنرمندان، نویسندگان، روزنامه ها  و حتی مدیران 
که باید دیده  در شهرستان ها باشند؛ اما آنگونه 
شوند دیده نمی شوند و این یک ضعف و دردی 
است که دامنگیر  رسانه هاست و رسانه های محلی 
باید مسیر سختی را در راستای ملی شدن طی کنند. 
وی خاطرنشان کرد: مطالب این رسانه های محلی 
ممکن است استحقاق دیده شدن توسط همه 

مردم کشور را داشته باشد.
از غرفه  گفتنی است در بازدید شهردار اصفهان 
ای  رسانه  محصول  دو  از  زیبا  اصفهان  روزنامه 

رونمایی شد. 
محصول اول رونمایی از نشان جدید مجله گردشگر 
مثبت بود. این نشــــریه اولیــــن مجله اختصـــاصی 
گردشگـــری استـــان اصفهـــان است که در 
پنجمین سال فعالیت خـود مجـــوز انتشـــار 
ســـــراســــری دریافت کـــرد و جـــدیـــدترین 
شمـاره خود را به معرفی ۱۰۰ مقصـــد بــــرتـــر 
 گردشگری در شهر اصفهان اختصاص داده

 است.محصول دوم که رونمایی شد نیز 
با عنوان کتاب تجربه )ویراست دوم( در 
گروه رسانه ای  ارتباط با فعالیت های 
اصفهان زیبا و معرفی بخش های مختلف 

این رسانه از زمان تاسیس است. 
گفتنی اســت شهـــردار اصفهـان روز گذشته 
کـــرده و به  از بیــــش از ۲۰ رســــانه بازدیــــد 
 انعکاس مهم تــرین مــوضـــوعات اصفهـــان 

پرداخت.   

سـومین روز بیسـت و سـومین نمایشـگاه مطبوعات کشـور، شاهد حضور شـهردار اصفهان و 

کبر  ا
منتشلو

بازدیـد وی از رسـانه هـای مختلـف بود. دکتـر قدرت اله نـوروزی هدف خود از ایـن بازدیدها 
را عـلاوه بـر گفـت و گـو و تبـادل نظـر با فعـالان رسـانه ای، انعـکاس مشـکلات و چالش های 
اصفهـان و اجـرای طـرح های آتی اصفهان در رسـانه های سراسـری عنوان کـرد. وی با حضور 
در غرفـه اصفهـان زیبـا، ضمـن تاکیـد بـر حمایـت شـهرداری از رسـانه هـا خاطـر نشـان کـرد: 
رسـانه هـا مـی توانند بـا نقد منصفانه، متولیان امور شـهری را به مسـیر درسـت هدایت کرده 
و از انحرافـات احتمالـی پیشـگیری کننـد. گفتنـی اسـت با حضور شـهردار اصفهان از دو محصول رسـانه ای 

اصفهان زیبا شامل نشان جدید گردشگر مثبت و کتاب تجربه )ویراست دوم( رونمایی شد.

روز  رونمایی
 با حضور دکتر نوروزی و حجت الاسلام زائری، از نشریه »گردشگر مثبت«  و »کتاب تجربه« اصفهان زیبا رونمایی شد



 اصفهان مقصد جدید 
سرمایه گذاران می شود 

اتاق بازرگانی اصفهان در نهمین نمایشــگاه 
معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشور که 
در کیش برگــزار می شــود ، 120 طرح ســرمایه گذاری با 
عنــوان »اصفهــان مقصد جدیــد ســرمایه گــذاران« با 
همــکاری ســازمان هــای دولتــی ارائــه مــی کند.دبیر 
کمیســیون حمایت از ســرمایه گذاری ،تامیــن مالی و 
توســعه روابط خارجی اتاق بازرگانی اصفهــان با اعلام 
این خبر گفت:اســتان اصفهــان در این نمایشــگاه در 
قالب فضایی  300 متری طرح ها و فرصت های سرمایه 
گذاری در بخش های صنعتی،کشاورزی،گردشگری، 
خدمات فنی و مهندسی  و ساختمان  را ارائه می کند.

بهمــن پرویــزی خاطــر نشــان کرد:اتــاق بازرگانــی، 
اســتانداری اصفهان ، مرکز خدمات ســرمایه گذاری، 
شرکت شــهرک های صنعتی،شــرکت نمایشگاه های 
بین المللی، اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری استان اصفهان ، شهرداری خمینی شهر  و 
هفت شرکت بخش خصوصی  در این نمایشگاه شرکت 
دارند.وی اضافه کرد:اتاق بازرگانی برای دومین سال 
متوالــی اســت کــه در ایــن نمایشــگاه با هــدف معرفی 
فرصت های ســرمایه گذاری و جذب ســرمایه گذاران 
داخلی و خارجی شرکت می کند. گفتنی است نهمین 
نمایشــگاه معرفی فرصت های ســرمایه گذاری کشور 
بــا همــراه چهارمیــن نمایشــگاه بیــن المللی  بــورس، 
بانک، بیمه و خصوصی ســازی  هشــتم الی 11 آبان در 

مرکز نمایشگاه های بین المللی کیش  برپا می شود.

 بیمه ایران خسارت 
پالایشگاه تهران را می دهد

بیمــه ایــران خســارت مالــی حادثــه اخیــر 
آتش سوزی در پالایشگاه تهران را در کوتاه ترین 
زمان جبران می کند. به گزارش بیمه ایران، پالایشگاه 
تهــران تحــت پوشــش بیمــه نامــه تمــام خطــر امــوال 
کنسرســیومی بــه راهبــری بیمــه ایــران بــوده و تمامی 
خســارت هــای مالــی وارد شــده بــه آن بــر اثــر حادثــه 
آتش سوزی اخیر جبران می شود. براساس اعلام بیمه 
ایــران، خســارت جانــی وارد آمــده بــه کارکنــان ایــن 
پالایشگاه، نزد یک شرکت بیمه دیگر پوشش بیمه ای 
کــه مبلــغ غرامــت ازســوی شــرکت بیمه گــر   داشــته 
به بازماندگان درگذشتگان این حادثه پرداخت خواهد 
شد. بنا بر این گزارش ، طبق قرارداد منعقد شده ، اموال 
و تاسیســات  هشــت پالایشــگاه زیــر مجموعــه شــرکت 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی شامل پالایشگاه های 
ک ، کرمانشــاه ، لاوان ،  تهــران ، اصفهــان، آبــادان ، ارا
بندرعباس و شــیراز از طریق کنسرســیومی متشــکل از 
هشت شرکت بیمه به راهبری شرکت سهامی بیمه ایران 

تحت پوشش بیمه تمام خطر اموال قرار دارند. 
بر اســاس برآوردهــای اولیه، حادثــه آتش ســوزی اخیر 
 در پالایشگاه تهران خســارت مالی چندانی نداشته که 

به زودی پرداخت خواهد شد.

 دسته چک ها 
رنگ بندی می شوند 

عضو کمیســیون قضایــی مجلــس جزئیات 
لایحه صدور چک را تشریح کرد.محمد علی 
پور مختار در گفت وگو با تســنیم، با بیان اینکه سالانه 
میلیون هــا چــک برگشــت می خــورد، اظهــار داشــت: 
ســالانه هــزاران پرونــده دعــوا مربــوط به صــدور چک 
بلامحل در دادگاه های کشــور مطرح می شــود.وی با 
بیــان اینکــه ایــن قانــون فعلــی صــدور دســته چــک 
مشــکلات فراوانی را در حوزه  اقتصادی و اجتماعی به 
وجود آورده است، افزود: مشکلات ایجاد شده، اصلاح 
و بازنگــری در قانون چک را ضروری کرده اســت. عضو 
کمیسیون قضایی مجلس با بیان اینکه لایحه  صدور 
چــک از ســوی دولــت بــا هــدف پیشــگیری از صــدور 
چک های بی محل تهیه و به مجلس ارائه شده است، 
ادامــه داد: رویکــرد  لایحــه برایــن اســاس اســت که در 
گذاری چک به اشخاص اهلیت و اعتبارسنجی انجام  وا
شود.پور مختار اضافه کرد: طبق این لایحه بر مبنای 
شــرایط موجــود بانکــی، عملکــرد و همچنیــن کارکرد 
حساب اشــخاص در بانک ها به آنها دسته چک های 
گون کــه هر کــدام اعتبار  مختلــف در رنگ بنــدی گونا

ریالی و مبلغی خاصی دارند، داده می شود.
کید بر اینکه  نماینده مردم کبودر آهنگ در مجلس با تا
بر اساس لایحه صدور چک مبالغی که در چک ها درج 
می شــود، الزاما قابل پرداخت است، گفت: به عبارتی 

این چک ها به صورت تضمینی صادر می شود.
 عضــو کمیســیون قضایــی مجلــس خاطرنشــان کرد: 
 طبق این لایحه در صورتی که چک به بانک برده شود 
و در آن لحظه حســاب شــخص فاقد مبلغ کافی باشد 
خود بانــک چک را پــاس می کند تــا مشــتری در اولین 

فرصت حساب را  تکمیل کند.
کید بــر اینکــه ایــن لایحه ســبب ایجاد  پور مختــار بــا تا
کید کرد: لایحه  اطمینان خاطر در جامعه می شود، تا
مذکور سبب می شود تا هر کسی دسته چک در اختیار 
نداشته باشــد که اقدام به صدور چک بلا محل کند تا 
معضلات فراوان اجتماعی و اقتصادی در جامعه ایجاد 
کند. نماینده مردم کبودر آهنگ در مجلس با ابراز اینکه 
در این لایحه سامانه الکترونیکی نیز در نظر گرفته شده، 
تصریح کرد: براســاس این ســامانه، امضای صاحبان 
چک به شــکل الکترونیکی ثبت شــده تا امضا ها قابل 

تشخیص و از جعل آن جلوگیری شود.
 عضو کمیســیون قضایی مجلــس، خاطرنشــان کرد: 
بر اساس این سامانه الکترونیکی، افراد پیش از اینکه 
یــک بــرگ چــک را از شــخصی دیگــر دریافــت کننــد، 
ج  می تواند بر اساس شناســه ای که بر روی چک ها در
خواهد شد، اصالت چک و همچنین اعتبار صادرکننده 
چــک را هــم بــه طریــق الکترونیکــی از بانــک مربوطــه 

دریافت کند تا اطمینان خاطر برایش ایجاد شود.

 کاسبی واردکنندگان 
با پول خریداران خودرو

پیش فروش خودروهای داخلی و خارجی به 
یک بحران تبدیل شده و مردمی که پول خود 
را بــرای خرید به دســت واردکننــدگان و خودروســازان 
داده انــد، از ســپرده گــذاری پولشــان در بانک ها خبر 
می دهند. نظارتی هم نیست.به گزارش مهر، فروش و 
پیش فروش خودروها در ایــران این روزها دیگر به یک 
معضل جدی تبدیل شده اســت. بدقولی ها از سوی 
خودروســازان و واردکنندگان خودرو به جایی رسیده 
که دیگر مردم اعتماد لازم را برای سپردن پول خود در 
ازای تحویل خودروی درخواستی نداشته و همواره با 
چشم شک و تردید به فروش و پیش فروش  خودرو نگاه 
می کنند. تمام اینها در شرایطی است که هیچ ناظری 
هم در بــازار عملا وجود نــدارد و برخی ســازمان ها تنها 
اسم نظارت بر فروش و پیش فروش های خودرو را یدک 
می کشــند.همین چنــد وقــت پیــش بــود کــه وزارت 
صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد کــه واردات خودرو 
باید از سوی نمایندگی های معتبر و دارای گواهینامه 
نمایندگی از کمپانی های رسمی صورت گیرد که همان 
موقع هم جــار و جنجال های زیــادی بر ســر اینکه چه 
کسی گواهینامه رسمی دارد و چه کسی غیررسمی، به پا 
شد و در نهایت این وزارتخانه به عنوان متولی صنعت 
خودرو تا حدودی پا را پس کشید و اجازه داد که حتی 
نماینــدگان غیرمســتقیم و فرعــی هــم به نوعــی اجازه 
گر با قواعد و قوانین خاص  واردات داشته باشند؛ حتی ا
وزارت صنعــت باشــد. به این معنــا کــه وزارت صنعت 
واردکنندگان غیررســمی خــودرو را نیز مکلف کــرد تا با 
پرداخت مبلغی به کمپانی دارای نمایندگی رســمی، 
حوزه خدمات پس از فروش را تضمین کرده و در مقابل 

اجازه واردات خودرو داشته باشند.
کنون اما همین واردکنندگان رســمی هم مجوزهای  ا
پیش فروش مد نظر وزارت صنعت را دریافت نمی کنند 
و متاســفانه مــردم بــا بی اطلاعــی از ایــن موضــوع،  
پــول خــود را بــه دســت واردکنندگانــی مــی ســپارند 
کــه مجوزهــای لازم را کســب نکرده انــد و در نهایــت 
ممکن اســت حتی ا زســرناچاری، بی خیال پول خود 
شــوند؛ چرا که تعهدی نســبت به بازگشــت پول آنها و 
حتــی ســود آن وجود نــدارد؛ بخصــوص اینکــه همین 
پیش فروش کننــدگان خــودرو وعده ســودهای بالای 
مشــارکت می دهنــد، امــا در عمل نــه تنها وعــده خود 
را در تحویــل خودرو محقــق نمی کنند، بلکــه ماه ها با 
پول مشــتری کاســبی کرده و در نهایت با انصراف وی 
به دلیل عــدم تحویل بــه موقع خــودرو، درصدی هم 
جریمه دریافــت می کنند؛ چرا کــه اغلب مشــتریان به 
حق و حقوق خود در قراردادهای پیش فروش خودرو 
گاهــی ندارنــد و در تــب و  آ
تاب و هیجان داشتن یک 
خــودروی دلخــواه، فقط 
قرارداد را امضــا می کنند و 
چندان کاری به بندهای 

یکطرفه آن ندارند.

   ســپرده گــذاری پول 
و در  متقاضیــان خــودر

بانک ها
گشــت و گــذاری در بــازار و 
صحبت بــا مشــتریانی که 
ماه هاست پول خود را به 
دســت برخی شرکت های 
فروش خــودروی خارجی 
ســپرده اند، حکایت از آن 
دارد که تعداد زیــادی از متقاضیان خودرو پول خود را 
برای دریافت خودروی خارجی در مدت زمان معینی 
به دست فروشندگان سپرده اند، اما خبری از تحویل 
خودرو نیســت. تمــام اینها در شــرایطی اســت که رضا 
شیوا، رئیس شورای رقابت بر این باور است که نظارتی 
بر بازار وجود ندارد و حاشیه های چند میلیونی میان 
قیمت کارخانه یا در بازار آزاد برای خودروهای خارجی 

با عقل و منطق جور درنمی آید.
یکــی از خریــداران خــودروی خارجــی کــه حــدود یک 
سالی است که پول خود را به دست یک شرکت معروف 
واردکننده که اتفاقا تبلیغات پرزرق و برقی دارد، سپرده 
است، می گوید: مبلغ مد نظر شرکت برای پیش فروش 
خودرو را حدود یک سال پیش به حساب این شرکت 
واریز کــرده و قرار بــر این بود که شــش ماهــه خودروی 
بنده را تحویل بدهند، اما بعد از گذشــت شــش ماه از 
زمان ثبت نام، شرکت مجددا اعلام کرد که باید مابقی 
پول خــود را نیز واریز کنید و این در شــرایطی اســت که 
کثر ظرف یــک ماه بعد،  آن کمپانی وعــده داد که حدا
کنون یک ســال گذشــته و  خودرو را تحویل دهد، اما ا

حتی شرکت اصل پول ما را هم نمی دهد.
وی می افزاید: برخی واردکنندگان تغییر مکرر قوانین و 
مقررات واردات خودرو را بهانه کرده و با توجه به اینکه 
این مسئله هیچ ربطی به خریدار ندارد، از ارائه خودرو 
 و حتی اصل پول مشتری که حداقل یک سال با سود
 20 درصــد در اختیــار فروشــنده بــوده، خــودداری 
می کنند. او می گوید: حتی به برخی دیگر از مشــتریان 
این موضوع اعلام شــده بــود که همه پول هــا در قالب 
کنــون بانک  یک چــک بانکی بــه بانــک داده شــده و ا
توانایی عودت پول را ندارد؛ موضوعی که بســیار بعید 
به نظر می رســد؛ چرا که هر پــول کلان و خــردی که به 
بانک ها سپرده شود، به درخواست مشتری می تواند 
بازگشت داده شود.اما موضوع به همین جا هم ختم 
نمی شود، بلکه خودروسازان داخلی هم این شیوه را 

مدت هاست در پی گرفته اند.
 آنها پول مردم را با وعده دریافت خودرو در مهلت مقرر 
دریافت کرده و اتفاقا روی خودروهایی که مطابق آمار 
وزارت صنعت، تیراژ تولید آنها افزایش داشــته اســت، 
پیش فــروش انجــام می دهنــد؛ امــا مــاه ها خــودروی 

مشتری را تحویل نمی دهند.
 به نظر می رسد وزیر تازه نفس صنعت، معدن و تجارت 
باید فکری برای سامان بازار خودرو و پیش فروش های 
آن کــرده و جــواب ســوال های بی پاســخ مشــتریانی را 
گری فروشــندگان خودرو اعم از  بدهد که گرفتار سودا

رسمی و غیررسمی شده اند. 

05 سال سیزدهم، شماره 3060 اقتصاد
 دو شنبه

8 آبان  1396

هند بزرگ ترین مشتری خرمای ایرانی است؛

صادرات خرما  به ۷8 کشور جهان
معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه اصفهان خبر داد:

عملکرد درخشان  فولاد  مبارکه در نیمه نخست سال
کی از  آمار گمــرک جمهوری اســلامی ایــران حا
صادرات بیش از ۸2 میلیون دلار انواع خرما در 
شش ماهه نخست سال جاری است.به گزارش ایسنا، 
براســاس تازه ترین آمار منتشره از ســوی گمرک ایران از 
تجارت خارجی شش ماهه نخست سال جاری در این 
مــدت ۸1 هــزار و ۵۸3 تــن انــواع خرمــا بــه کشــورهای 
خارجی صادر شــده که ارزش آن بــه ۸2 میلیون و ۸03 
هــزار و 3۴۸ دلار می رســد.بر ایــن اســاس، بــا توجــه به 
صادرات ۷۹ میلیون و ۶30 هزار دلار خرما در شش ماهه 
نخست سال گذشــته می توان گفت که صادرات خرما 
نســبت به ســال پیــش تغییــری محسوســی نداشــته و 
حدود یک درصد افزایش پیدا کرده است.براساس آمار 

تفکیکی گمرک ایران، خرماهای صادراتی ایران به ۷۸ 
کشور جهان صادر می شود که در این میان هند با بیش 
از 11 میلیون دلار بزرگ ترین مشــتری خرما ایرانی بوده 
اســت.همچنین در میان انــواع خرماهای صادر شــده 
خرمــای مضافتــی بــه صــورت ســاده یــا خشــک کــرده 
بیشــترین حجــم صــادرات را به خــود اختصــاص داده 
اســت؛ بــه طــوری کــه درایــن مــدت 2۵ هــزار و 113 تن 
خرمای مضافتی به ارزش 31 میلیون و ۹۶۶ هزار و ۴۴۷ 
دلار از ایران صادر شده است.همچنین در شش ماهه 
نخست سال جاری ۵3۹1 تن خرمای شاهانی به ارزش 
چهار میلیون و ۴2۹ هزار و ۴1 دلار به کشورهای خارجی 

صادر شده است.

امیرحســین نادری، معــاون اقتصــادی و مالی 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان با اشاره به عملکرد 
درخشــان این شــرکت افزود: در ســال ۹۶ این شــرکت به 
عنــوان بــزرگ تریــن شــرکت فولادســازی در خاورمیانه و 
شــمال آفریقــا )MENA( با هدف گــذاری تولیــد و فروش 
حدود هفــت میلیون تــن انــواع محصولات گرم، ســرد و 
پوشــش دار، دســتیابی به 1۴ هــزار و ۴00 میلیــارد تومان 
درآمد و نهایتا تحقق ۴000 میلیارد تومان ســود خالص را 
هدف گذاری کرد که این میزان سودآوری بالاترین حد از 
زمان بهــره بــرداری از این شــرکت بوده اســتوی عملکرد 
شــش ماهــه اول ســال ۹۶ را بســیار درخشــان ارزیابــی و 
تصریح کرد: در مدت شش ماهه ابتدای سال ۹۶ شرکت 

با فروش سه میلیون و 211 هزار تن انواع محصولات خود 
به ارزش ۶۷00 میلیارد تومان توانست پس از کسر بهای 
تمام شده و سایر هزینه های خود دو هزار و 23۶ میلیارد 
تومان ســود خالص معــادل 2۹۸ ریــال به ازای هر ســهم 
حاصل کند که نسبت به مدت مشابه سال ۹۵ از رشدی 

بالغ بر 2۴3 درصدی برخوردار بوده است. 
معاون اقتصادی و مالــی شــرکت فولادمبارکه اصفهان 
افــزود: در شــش ماهــه نخســت امســال درآمدهــای 
عملیاتــی ۴3 درصد، بهای تمام شــده ۵ درصد، ســود 
ناخالص 1۴0 درصد، ســود عملیاتی 21۵ درصد و نهایتا 
ســود خالص 2۴3 درصد نســبت به دوره مشــابه ســال 

قبل، رشد کرده است.

اخبار                     کوتاه اقتصاد                        روز

سایه گسترده  پدیده شوم بر  اقتصاد
شیوه های برخورد با قاچاق کالا و ارز  موثر بوده است؟

شــیوه برخــورد بــا معضــل قاچــاق، نیــاز بــه درک همــه 
جوانب آن دارد.   در نتیجه می توان به روشــنی دریافت 
که برخورد با ایــن پدیده نیاز به همگرایی ســازمان های 
متعددی دارد. به گفته عضو هیئت مدیره خانه صنعت، 
معدن و تجارت ایران، اینکه قاچاق یک آیین نامه است، 
 یک قانون است و کدام نهاد باید آن را در دست بگیرد تا 
به آن فائق آید، شاید از اهمیت زیادی برخوردار نباشد، 
 ولی مهم تر از  این مســائل این اســت که موضوع قاچاق 
نیاز به یک راهبرد منسجم و اصولی دارد که همه نهادها 
و دســتگاه های اجرایی باید بــه آن توجه و بر اســاس آن 
حرکت کنند. یکی از مشکلات ما در خصوص قاچاق هم 

همین عدم انسجام و راهبرد اصولی است.

    12.6 میلیارد دلار؛  حجم قاچاق در سال 95
 حجم قاچاق کالا در ســال های گذشــته کاهــش یافته  
است که نشان از شــیوه های مناسب پیشگیری در این 

زمینه است. 
بر اساس گفته ســخنگوی ســتاد مبارزه قاچاق کالا و ارز 
در خصوص حجم قاچاق کالا، کالای قاچاق در سال ۹۵ 
به 12.۶ میلیارد دلار رســیده اســت و این در حالی است 
که حجم کالای قاچاق در ســال ۹2، 2۵ میلیارد دلار، در 
ســال ۹3، 1۹.۸ میلیارد دلار و در سال ۹۴، 1۵.۵ میلیارد 

دلار بوده است. 
ک قاچــاق  گویــد، پوشــا کــه خورشــیدی مــی  آنطــور 
 بیشترین حجم قاچاق در کشور را داشته و  رقمی معادل

 2.۵ میلیارد دلار را به خود اختصاص داده است.
 همچنین قاچــاق طــلا و مصنوعات طــلا، لوازم آرایشــی 
و بهداشــتی و تلفن همراه در رده های بعدی بیشــترین 
حجم قاچاق در کشور قرار دارند و این در حالی است که 
ک، کیف و کفــش دارای  گروه منســوجات شــامل پوشــا

مزیــت تولیــد در داخــل بــوده و توان پاســخ به 
تقاضای بازار با استفاده از تولیدات داخلی در 

کشور مهیاست.

    شناسنامه دار شدن قاچاقچیان
یکــی از نگرانی هایی کــه وجــود دارد، فعالیت 
ادامه دار قاچاقچی ها در این زمینه است. اما 
اخیرا مدیــرکل فناوری اطلاعات ســتاد مبارزه 
با قاچاق کالا با اشــاره به فعال شــدن سامانه 
پرونده هــای قاچــاق در ســازمان تعزیــرات 
حکومتــی گفــت:  قاچاقیــان شناسنامــــــه دار 
می شــوند و دیگــر حــق فعالیــت اقتصــادی 

نخواهند داشت.
حمیدرضا دهقانی نیا در گفت وگو با خبرگزاری 
گفــت: ســامانه پرونده هــای  صــدا و ســیما 

قاچــاق کالا و ارز  ســازمان تعزیرات حکومتــی یکی از 
سامانه های اولویت دار اســت که با راه اندازی آن به 
دیدگاه مطلوب در مبارزه نظام مند با قاچاق دســت 

پیدا خواهیم کرد.
 با تبادل اطلاعات ســامانه تعزیرات نیــز می توانیم با 
در اختیار داشــتن کد ملی محکومان، بــه ویژه افراد 
مرتبط با قاچاق ســازمان یافته مانع از فعالیت های 
اقتصادی نظیــر عضویت در شــرکت ها و امــکان اخذ 

کارت بازرگانی این افراد شویم.
 گام اول ایــن ســامانه بــا الکترونیکی شــدن امــور در 
سازمان تعزیرات برداشته شــده است که امیدواریم 

سریع تر نهایی شود.
مدیرکل فناوری اطلاعات ستاد مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز خاطرنشان کرد: با عملیاتی شدن همه سامانه، 
زیرسیستم ها و تبادل اطلاعات با سامانه شناسایی 
و مبــارزه بــا قاچــاق کالا و ارز می توان بــه پیش بینی 

و پیشگیری از قاچاق در حوزه تجارت اقدام کرد.

     اجرا نکردن قانون  توسط دستگاه های متولی 
برخی از دستگاه های متولی به تکالیف قانونی خود 
در حــوزه قاچــاق کالا و ارز عمــل نمی کنند و مشــکل 
اصلی در این حوزه اجرا نکردن صحیح قانون است.

معاونــت اجتماعــی و پیشــگیری از وقــوع جــرم قــوه 
قضائیه با بیان این مسئه افزود: حجم پول در گردش 
در این حوزه بالغ بر ده ها میلیارد دلار در ســال است 
که به جیب مرتکبین و تســهیل کننــدگان این حوزه 
می رود و فساد، مانع ایجاد و اجرای صحیح قانون و 

مدیریت موثر در حل این مسئله است.
گفتــه محمدباقــر الفــت،  مــواد قانونــی موثــر  بــه 
پیشگیری در قانون مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز مغفول مانده و آن دسته از مواد قانونی 
که اجــرا شــده نیز بــه دلیــل اعمال ســلیقه  
مسئولین دستگاه ها و بخشــی نگری آنان 

نتایج موثری نداشته است.
رونــد فرســـــایشی شـــــدن اجــرای قانــون 
و  نیســت  کشــور  اقتصــاد  مصلحــت  بــه 
خســارت های ناشــی از عدم اجرای قانون 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز به ویژه فصل دوم 
آن، در حوزه هــای اقتصــادی و اجتماعــی 

بسیار زیاد و غیرقابل جبران است.
آنچه مشخص است عزم دولت در مبارزه با 
این پدیده شوم است، اما آنچه نیاز است، 
همکاری همه دســتگاه هــا و ســازمان ها، 

غ از هر گرونه ملاحظه ای است.    فار

قاچـاق کالا و ارز معضـل یکـی دو روز اقتصـاد کشـور نیسـت. مسـئله ای نیسـت که مربـوط به یک 
حـوزه و سـازمان باشـد. دولـت ها  نیز بـرای حل این مسـئله راهکارهای متعدد و مختلفی را بررسـی 
مـی کننـد. در زمـان ورود خودروهـای لوکـس وارداتـی، بحـث امحـای ایـن خودروهـا حاشـیه هـای فراوانی 
داشـت. قاچـاق گوشـی تلفـن همـراه هـم ایـن روزها با اجـرای طرح رجیسـتری بر سـر زبان ها افتاده اسـت 
و مخالفـان و موافقـان زیـادی داشـته اسـت. در کنـار آن، ورود کالاهـای تـه لنجـی یـا کالاهایـی کـه توسـط 
کولبرهـا بـه کشـور وارد می شـود، چالشـی سـخت را برای مسـئولان به همراه داشـته اسـت. امـا راه برخورد 

عملی و کارآمد با این پدیده شوم اقتصادی چیست؟

ح کرد: وزیر صنعت، معدن و  تجارت مطر

لزوم دفاع از حقوق مردم در کنار صحبت از مظلومیت صنعت خودرو
وزیر صنعت، معــدن و تجارت با بیان اینکــه باید از 
حقوق اساسی مردم در کنار صحبت از مظلومیت 
صنعت خودرو دفاع کرد، گفت: مردم از بیرون به این صنعت 
نگاه می کنند و حــق دارند که از خــودروی با کیفیــت و ایمن 
برخوردار شــوند. به گــزارش شــاتا، محمد شــریعتمداری در 
پنجاه و ســومین جلســه شــورای سیاســتگذاری و نظارت بر 
صنعت خودرو که روز یکشنبه برگزار شــد، صنعت خودروی 
کشور را صنعتی پیشران، پیشتاز و تاثیرگذار در ارزش افزوده و 
تولید ناخالــص داخلی کشــور دانســت و افــزود: این صنعت 
علی رغم همه محدودیت ها و افت و خیزهایی که داشته، اما 
کنــون ارائه داده  اقدامات قابل توجهــی از ابتــدای انقلاب تا
است و درباره خدمات این حوزه نباید بی انصافی کرد.وی با 
کید بر این موضوع که باید از حقوق اساســی مــردم در کنار  تا

صحبــت از مظلومیــت صنعــت خــودرو 
دفاع کــرد، گفت: مــردم از بیــرون به این 
صنعت نگاه می کننــد و حق دارنــد که از 
خــودروی بــا کیفیــت و ایمــن برخــوردار 
شــوند و مــا وظیفــه داریــم که احســاس 
مردم از صنعت خودرو را جدی بگیریم.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به 
اینکه قاچــاق در حوزه خــودرو به راحتی 

دیگر حوزه ها و محصولات نیست، تصریح کرد: صنعت خودرو 
ســازی از حمایــت قابل توجهــی برخوردار اســت و امــروز رقم 
واردات در حوزه خودرو نیز به نســبت واردات کل کشــور رقم 
ناچیزی اســت. همچنین هیچ کدام از صنایع کشــور دارای 
سلسله جلســات منظم و مداومی در حوزه سیاستگذاری و 

نظارت مانند این جلســه نیستند که این 
خود گویای حمایت از این صنعت است.

کیــد بــر اینکــه برنامــه  شــریعتمداری  بــا تا
راهبــردی صنعــت خــودرو بایــد توجــه به 
کید  پتانسیل های موجود کشور را   مورد تا
قرار دهد، گفت: برنامه یعنی روش رسیدن 
به اهداف تعیین شده در یک زمان بندی 
معین و برنامه راهبردی صنعت خودرو نیز 
باید مشــخص کند که بر مبنای ظرفیت های موجود به چه 
اهدافی می خواهیم دســت یابیم. همچنین این ســند باید 
علاوه بر اهتمام به لحاظ کردن پتانسیل ها، شرایط موجود 

خاص کشور را نیز مورد توجه قرار دهد.
وی بر لزوم توجه به قطعه سازی و صادرات در سند راهبردی 

توســعه صنعت خودروســازی کشــور نیز اشــاره کــرد و افزود: 
پیش بینی ها باید معقولانه و متکی به واقعیت های موجود 

در فضای اقتصاد و سیاست کشور مد نظر گرفته شود.
وی با طرح این نکته که سند راهبردی صنعت خودرو کشور، 
بر اســاس یــک برنامه زمــان بندی شــده با همکاری تشــکل 
کــز تحقیقاتی  و ســازمان حمایت مصــرف کنندگان و  ها، مرا
تولیدکندگان مورد بررسی مجدد قرار گیرد، اضافه کرد: باید از 
روش ها و تکنیک های مدیریت، طراحی و مهندســی که در 
کشورهای توسعه یافته دنیا مورد استفاده قرار گرفته است، 
ما نیز استفاده کنیم که در همین راستا، ایدرو گام های خوبی 
برداشته است و در این سند راهبردی نیز باید مشخص شود 
که از لحاظ اســتفاده از نوآوری و فناوری هــای نوین در حوزه 

صنعت خودرو در چه وضعیتی قرار داریم.

حجم پول در 
گردش بالغ بر 
ده ها میلیارد 
دلار در سال 
است که به 

جیب مرتکبین و 
تسهیل کنندگان 

این حوزه 
می رود

 بدقولی ها 
از سوی 

خودروسازان و 
واردکنندگان به 
جایی رسیده که 
مردم اعتمادی 

برای سپردن پول 
در ازای تحویل 
خودرو ندارند
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استارت قهرمان اسنوکر ایران 
در چین 

قهرمان اســنوکر ایــران در مســابقات قهرمانی 
بین المللی چین کار خود را آغاز کرد.به گزارش 
ورزش ســه، حســین وفایی که اخیــرا در مســابقات آزاد 
اســنوکر انگلیــس توانســته بود تــا جمع هشــت نفــر برتر 
مســابقات پیــش بــرود، حــالا به چیــن ســفر کرده تــا در 

مسابقات قهرمانی بین المللی این کشور شرکت کند. 
این اســنوکرباز ایرانی از امــروز کار خــود را در رقابت های 

International Championship آغاز خواهد کرد. 
وفایی طبق قرعه کشی انجام شده در گام اول به مصاف 
کانی سانگسرم سواد« از تایلند می رود. این اسنوکرباز  »آ
تایلندی دارای رنکینگ ۹۷ جهان است و حریف نسبتا 
ســختی برای وفایی به حســاب می آید. گفتنی اســت؛ 
اســنوکرباز حرفــه ای ایران ســال گذشــته در مســابقات 
جایــزه بــزرگ چیــن موفــق بــه کســب مــدال برنــز شــده 
 بود و امســال نیز یکی از مدعیــان رقابت هــای قهرمانی 

بین المللی این کشور است.

دوویزیوسو فاتح گرندپری 
مالزی شد

راننــده ایتالیایــی تیــم هونــدا، فاتــح مرحلــه 
هفدهم مسابقات موتوجی پی قهرمانی جهان 
شــد.به گزارش تســنیم، آندره آ دوویزیوســو، موتورسوار 
ایتالیایــی تیــم دوکاتــی، فاتــح هفدهمیــن مرحلــه از 
مســابقات موتوجی پــی قهرمانــی جهــان در پیســت 
»سپنگ« مالزی شد. او با ثبت زمان 50 دقیقه و 51 ثانیه 
و 4۹۷ هزارم ثانیــه، زودتــر از حریفان خــود از خط پایان 
گذشت. این ششمین قهرمانی مارکس در فصل جاری 
مســابقات بود. خورحــه لورنســو از تیم »دوکاتــی« ۷43 
هزارم ثانیــه دیرتر از دوویزیوســو از خط پایان گذشــت و 

دوم شد و یوهان زارکو از تیم یاماها به مقام سوم رسید.
 در حال حاضر،  مــارک مارکس راننده اســپانیایی هوندا 
با 282 امتیاز اول است و آندره آ دوویزیوسو با 261 امتیاز 
در رتبه دوم قــرار دارد. در رده بندی تیمــی هم هوندا در 

مکان نخست و دوکاتی در رده دوم قرار دارد.
 مرحله آخر مسابقات فصل جاری مسابقات موتوجی پی 
قهرمانی جهان در پیســت شــهر والنسیا کشــور اسپانیا 

برگزار می شود.

 سانحه هوایی عجیب برای 
تیم بسکتبال آمریکایی

خطر سقوط هواپیما از بیخ گوش تیم اوکلاهاما 
ســیتی تاندرز گذشــت.به گزارش ورزش سه، 
تاندرز که مقابــل تیمبروولز با نتیجه 116-11۹ شکســت 
گو شده بود. در  خورده بود، برای تقابل با بولز راهی شیکا
میانــه راه، هواپیمــای آنهــا با یــک پرنــده برخــورد کرد و 
تعادل آن در ارتفاع بالای 28 هزار فوت به هم خورده بود. 
هر چند که بیشــتر برخورد بــا پرنده ها متعلق بــه ارتفاع 
کمتر از سه هزار و 500 فوت است ؛ ولی برخورد پرنده بین 
ارتفاع 20 هزار تا 31 هزار فوت غیرممکن نیست. در بین 
ســال های 1۹۹0 تا 2013، 21 هواپیمــا در ارتفاع بالای 20 
هزار فوت با پرنده برخورد داشتند. اما بازیکنان تاندرز که 
خ داده  اطلاعی از اینکه دقیقا چه اتفاقی برای هواپیما ر
نداشتند، پس از خروج از  بوئینگ ۷5۷ و دیدن کابین و 
قسمت جلوی هواپیما شوکه شده بودند. کارمل آنتونی 
ک گذاشتن عکس هواپیما نوشت:» دقیقا چه  با به اشترا
چیزی در این موقع شب ممکن است در میان آسمان به 
هواپیما برخورد کرده باشد؟ برای کسی مشکلی پیش 
نیامد.« پاتریک پترســون نیــز عکس دیگــری از هواپیما 
منتشــر کرد و نوشــت:»وقتی در حــال پرواز با ســوپرمن 

برخورد می کنید!«

باقری: طلای بازی های 
آسیایی هدف بعدی ام است

دختر طلایی کاراته ایران گفت: آرزوهای بزرگی 
در کاراتــه دارم و بعــد از کســب مــدال طــلای 
قهرمانی جهان تلاش می کنم طلای بازی های آسیایی 
2018 را بــه دســت آورم.آویشــن باقــری بــه مهــر گفــت: 
رقابتهای قهرمانی جهان از سطح فنی بالایی برخوردار 
بود و توانســتم با کســب پنج پیــروزی متوالی بــه عنوان 
قهرمانی و مدال طلا دست پیدا کنم و خیلی خوشحالم 
کــه شــرمنده مــردم عزیز ایــران بــه خصــوص خانــواده و 

مربیانم نشدم.
وی ادامه داد: در این رقابت ها با برتری مقابل حریفانی 
از روسیه، قزاقستان، بلاروس و چین به دیدار نهایی راه 
پیدا کردم و در مبارزه نهایی برابر رقیب اسپانیایی که از 
گران حاضر در سالن سود می برد، همان  حمایت تماشا
ثانیه هــای ابتدایی مبارزه یک امتیاز کســب کــردم و در 
ادامه بــا افزایش اختلاف امتیــاز، اجازه نــدادم مبارزه به 
ثانیه هــای پایانی کشــیده و در نهایت هم بــا پیروزی در 
برابر این رقیب به نشان طلا دست پیدا کردم.کاراته کای 
طلایی ایــران در رقابت های جهانــی افزود:برای حضور 
در این مســابقات مــاه ها تــلاش کردیــم و بــا آمادگی بالا 
به میدان آمدیم و خدا را شــکر موفق شــدم با راهنمایی 
خوب کادر فنی نتیجه خوبی کسب کنم.وی با اشاره به 
استقبال خوب کشورها از این مسابقات اظهار داشت: از 
زمانی که بحث ورود کاراته به المپیک مطرح شده و این 
رشــته پرطرفدار در دنیا به عنوان یک رشته رسمی وارد 
بازی ها شد، کشورهای مختلف سرمایه گذاری زیادی 
در این رشته داشــته اند و همین که هزار و ۷00 کاراته در 
همین مســابقات شــرکت دارند نشــانه همیــن موضوع 
است. جالب اینکه همه کاراته کاها هم با بهترین شرایط 
به مسابقات آمده بودند و به نوعی قرعه آسان نداشتیم 
و همــه رقبــا سرســخت و قــوی بودنــد. باقــری در پایان 
گفت: تــازه ابتــدای راه هســتم و برنامه و اهــداف زیادی 

در کاراته دارم. 

 معرفی برترین های 
جام پهلوانان محله

نفرات و تیم هــای برتر رقابت هــای ورزش 
زورخانــه ای و پهلوانــی محــلات اصفهــان 
جــام پهلوانــان محله کــه با همــت ســازمان ورزش 
شهرداری اصفهان برگزار شد ، در رشته های ورزش 

تیمی و هنرهای فردی معرفی شدند.
مدیرعامــل ســازمان ورزش شــهرداری اصفهــان 
برگزاری رقابت هــای جام پهلوانان محلــه را عاملی 
بــرای تقویــت بنیــه ورزشــی زورخانه هــای محلات 
اصفهــان و ایجــاد انگیــزه در آینــده ســازان کشــور 

دانست.
وی  گفــت: پــس از بازدیدهــا و بررســی هــای انجام 
شــده به این نتیجه رســیدیم کــه ورزش نونهالان و 
نوجوانان ورزش آموز در پنج زورخانه فعال سازمان 
ورزش شهرداری اصفهان از نظر فنی به سطح نسبتا 
قابل قبولی رســیده اســت؛ امــا مدت هاســت از آن 
ســطح فراتر نرفته و به نوعی رشــد این عزیزان دچار 
سکون شده است که با تمهیدات درنظر گرفته شده 
و اســتفاده از تجارب مرشــدان و مربیــان کارآزموده 

سعی نمودیم بستر رشد را فراهم سازیم.

     استقبال از جام پهلوانان محله
علی قاســمی اهداف جام پهلوانان محله را ارتقای 
ســطح سلامت،شــادابی،فرهنگ و منــش هــای 
پهلوانــی و روح جوانمردی در شــهر خوانــد و گفت: 
ایــن رقابــت هــا از شــهریورماه در زورخانــه هــای 
محــلات اصفهــان آغــاز شــد که بــا اســتقبال بســیار 
 خــوب ورزشــکاران نونهــال و نوجــوان و همراهــی 
خانــواده های محترم ایــن عزیزان مواجه شــد و هر 
هفته نیز با شــور و نشــاط و هیجان بیشــتر پیگیری 

شــد که با بررســی امتیاز 
تیــم هــا در هفتــه هــای 
متوالی به خوبی می توان 
رشد و ارتقای سطح فنی 
و مهارت ورزش آموزان را 
مشاهده کرد و این نوید 
بخــش آینده ای روشــن 
در ورزش شــهر خواهــد 

بود.
مسئول انجمن پهلوانی 
و زورخانــه ای ســازمان 
ورزش شهرداری اصفهان 
بــا اعــلام برگــزاری هفتــه 
پایانی رقابــت های جام 
پهلوانــان محلــه گفــت: 
محلــه  پهلوانــان  جــام 

بــا برنامــه ریــزی و حمایــت اداره ورزش محــلات 
ســازمان ورزش شــهرداری اصفهــان بــا حضــور 
150 ورزشــکار،مربی و مرشــد در قالــب 10 تیــم از 
پنــج زورخانــه فتوت،شــهدای کوجان،علــی قلــی 
آقا،ذوالفقار و مولاعلی )ع( طی پنج هفته برگزار شد 
و ورزش آموزان در دو رده سنی نونهالان و نوجوانان 
خ  خ تیز،چر در رشــته های تیمــی زورخانــه ای،چــر
چمنی،کباده،ســنگ و میل بــازی با هم بــه رقابت 

پرداختند.

     اعلام نفرات برتر 
عزیزاله مشــفقی از قهرمانــی تیم زورخانه شــهدای 
کوجان در هــر دو رده ســنی ایــن رقابت هــا خبر داد 
و گفــت: در مجمــوع امتیازات رشــته هــای تیمی و 
هنرهــای فــردی در رده ســنی نونهــالان تیــم هــای 
زورخانه شهدای کوجان ، زورخانه فتوت و زورخانه 
علــی قلــی آقــا و در رده ســنی نوجوانــان تیــم هــای 
زورخانه شهدای کوجان ، زورخانه فتوت و زورخانه 
ذوالفقــار مقــام هــای اول تا ســوم را کســب کردند و 
 در رشــته هنرهــای فــردی نیــز نتایــج زیر به دســت

 آمد :
خ تیز ابوالفضل  در رده سنی نونهالان و در رشته چر
خ چمنی  مرتضــوی از زورخانه فتوت،در رشــته چــر
مهدی زمانی از زورخانه شهدای کوجان،در رشته 
ســنگ ابوالفضــل شــبانیان از زورخانــه شــهدای 
کوجان، رشته کباده محمد شفیعی از زورخانه مولا 
علی )ع( و در رشــته میل بازی ســیدجواد حســینی 

از زورخانه فتوت مقام های اول را کسب نمودند.
خ تیز حسین  در  رده ســنی نوجوانان و در رشــته چر
خ  شهشــهانیان از زورخانه مولا علی )ع(،رشــته چر
چمنــی و میــل بــازی رســول صباغــی از زورخانــه 
کبــاده محمدعلــی  ذوالفقــار،در رشــته ســنگ و 
قاســمپور از زورخانــه فتــوت عناویــن قهرمانــی را از 

آن خود کردند.

     فتح قله های قهرمانی 
مشفقی تلاش ورزشکاران،مرشدان و مربیان شرکت 
کننــده در اولیــن دوره رقابــت هــای جــام پهلوانان 
محلــه را ســتودنی دانســت و ضمــن تقدیــر ویــژه از 
ســید محســن عطایی بــرای نظــارت فنــی و داوری 
کریم که هــر هفته  این رقابــت ها گفــت: خــدا را شــا
شاهد همدلی ، هماهنگی ، رشد و پیشرفت بیشتر 

ورزشکاران حاضر در این جام بودیم.
کــرد: امیدواریــم بــا برگــزاری ادامــه دار  وی بیــان 
ایــن جام بــه اهداف خــود که همانا رشــد و توســعه 
هرچــه بیشــتر ورزش همگانــی و فرهنــگ پهلوانــی 
در شــهر بــرای فتــح قلــه هــای قهرمانی،اخــلاق و 
 پهلوانــی توســط پهلوانــان آینــده ایــن مــرز و بــوم 

باشیم. 

ورزش                       شهروندی اخبار                       روز

میزبانی کاشان فعلا روی هوا
تردید فدراسیون کشتی برای میزبانی کشتی جام باشگاه های جهان

پــس از اینکــه اتحادیــه جهانــی کشــتی، ایــران را به 
عنوان میزبــان چهارمیــن دوره رقابت های کشــتی 
آزاد جام باشگاه های جهان انتخاب کرد، مسئولان 
کشتی شهر کاشان خواستار برعهده گرفتن میزبانی 
این رویداد بین المللی شدند. پیشنهادی که بدون 
هماهنگی بــا هیئت کشــتی اســتان به فدراســیون 
ارائــه شــد و معلوم بــود که ایــن شــهر بــرای برعهده 
گرفتن میزبانی چنین رویدادی با چالش های بزرگی 

مواجه می شود.
پس از معرفی کاشــان به عنوان میزبان رقابت های 
کشــتی آزاد جــام قهرمانی باشــگاه های کشــتی آزاد 
جهان، میزبانــی فینال لیگ هم به این شهرســتان 

سپرده شد.
مهــر در گزارشــی بــه بررســی ایــن میزبانــی پرداخته 
و نوشــته اســت: ایــن در حالــی بــود کــه کاشــان در 
نخســتین آزمــون خــود یعنــی میزبانی فینــال لیگ 
نتوانســت نمره قبولی بگیرد تا با ثبــت یک میزبانی 
بــی برنامــه و دور از انتظــار، برگــزاری رقابت هــای 
بــزرگ و معتبر جام باشــگاه های جهان را هــم دور از 

دسترس ببیند.
متولیان فدراسیون کشتی بلافاصله بعد از برگزاری 
فینال در کاشــان به خود آمده و متوجه شدند  این 
شهرستان گمنام در عرصه کشــتی، نمی تواند تنها 
با تکیــه چند اسپانســر مالــی، میزبان رویــداد بزرگی 

همچون جام باشگاه های جهان باشد.
حــالا از اتاق های فدراســیون کشــتی خبر می رســد 
که متولیــان امر بــه دنبــال گزینــه دیگری هســتند، 
اما گزینه ای که هیچ ارتباطی بــه تیم های نماینده 
که شائبه پافشاری یکی  ایرانی نداشته باشــند، چرا
از نماینــدگان ایــران بــرای ســپردن میزبانــی به یک 
ح اســت. شهرســتانی کــه  شهرســتان خــاص مطــر
امکاناتش هیچ تفاوتی با کاشــان ندارد و تنها نقطه 

گران پرتعدادش است. قوتش، تماشا
با این شــرایط، فدراســیون کشــتی در حال بررســی 
گزینــه دیگــری بــرای میزبانــی رقابت هــای جــام 
باشــگاه های جهــان اســت کــه از تهــران بــه عنوان 

گزینه اصلی یاد می شود.

     آذر سرنوشت ساز
جــام  آزاد  کشــتی  رقابت هــای  دوره  چهارمیــن 
باشــگاه های جهــان، روزهــای 16 و 1۷ آذر ســال 
جاری برگزار خواهد شــد و با توجه بــه پیگیری های 
صورت گرفتــه علاوه بــر تیم هــای های کشــورمان، 
بیش از 10 تیم باشگاهی از کشورهای مختلف دنیا، 

از جمله تایتان مرکــوری آمریکا، باشــگاه حمید حمید 
اف داغستان روســیه و ... برای حضور در این پیکارها 
اعلام آمادگی کرده اند. این مســابقات سال گذشته به 
میزبانی اوکراین برگزار شــد و تیم تایتان مرکوری آمریکا 

به مقام قهرمانی رسید.
برای فصــل جدیــد ایــن رقابت هــا نیــز خبر رســیده که 
تیمی مانند آمریکا با ترکیبی از بازیکنان سرشناس راهی 
کشورمان خواهد شد و پیش بینی می شود رقابت های 

با کیفیتی پیش رو باشد.
فدراســیون کشــتی، شــرایط و برنامــه برگــزاری ایــن 
ح زیر اعلام کرده اســت: مسابقات  مســابقات را به شــر
در 10 وزن 5۷، 61، 65، ۷0، ۷4، ۷۹، 86، ۹2، ۹۷، و 

126 کیلوگرم با دو کیلوگرم ارفاق وزن برگزار می شود.
مســابقات در صــورت حضور شــش تیــم در یــک گروه، 
شش تا 10 تیم در دو گروه و بالاتر از 10 تیم در چهار گروه 

برگزار می شود.

در صورت برگزاری مســابقات در چهار گــروه، تیم های 
برتر هر گروه مســابقات نیمه نهایی را برگــزار و تیم های 
پیروز به دیــدار فینال راه یافته و تیم هــای بازنده دیدار 
رده بندی را برگزار می کنند. این روند برای تیم های دوم 
هر گروه نیز برای مشخص شــدن تیم های راه یافته به 
دیدارهای کسب مقام پنجم تا هشتم نیز برگزار خواهد 
شد و مسابقات کسب مقام نهم و دهم نیز بین تیم برتر 

سوم هر گروه برگزار می شود.
ایــن رقابت هــا برابــر آخریــن قوانیــن داوری اتحادیــه 
جهانی کشتی در سال 201۷ برگزار خواهد شد. داوران 
درجــه بین المللی مجــوز قضــاوت در این مســابقات را 
دارند. هر تیم می تواند از دو کشــتی گیر خارجی و طبق 

مقررات ترانسفر اتحادیه جهانی استفاده کند.
هــر کشــور می توانــد بــا بیــش از یــک باشــگاه در ایــن 
رقابت هــا حضــور یابــد، اما حضــور تیم هــا باید توســط 

فدراسیون ملی کشور مربوط  تایید شود.

    هنــوز تصمیــم کاشــان بــرای میزبانــی نهایــی 
نشده است

با توجه به ابهامات ایجاد شده در خصوص میزبانی 
کاشــان بــرای جــام باشــگاه های جهــان، بــه ســراغ 
رئیــس هیئــت کشــتی کاشــان رفتیــم کــه محمــود 
خلجــی مدعــی شــد فــردا ســه شــنبه کارگروهــی در 
کاشــان با حضــور فرماندار و مســئولان ورزشــی این 
شــهر برگزار شــده و مســائل مربوط به میزبانی مورد 
کید دارد که  بحث و بررسی قرار خواهد گرفت.وی تا
هنوز چیزی از سوی کاشــانی ها قطعی نشده است 
و نهایــی شــدن برعهــده گرفتــن میزبانی منــوط به 

توافقات صورت گرفته در این جلسه خواهد بود.
خلجی درباره برآورد مالی برای این میزبانی می گوید: 
بخشی از هزینه ها به تعهدات فدراسیون کشتی باز 
می گردد و بخــش دیگر کــه مربوط به میزبان اســت 
را تــلاش می کنیــم از ظرفیت هــای شــهری هماننــد 
اسکان در هتل، سالن کشتی  و رفت و آمد استفاده 
کنیم که هزینــه زیادی ندارد و به واســطه اسپانســر 

تامین می شود.
رئیــس هیئــت کشــتی کاشــان دربــاره بحث هــای 
ایجاد شــده در خصوص میزبانی این شهرستان در 
کیــد می کند: روند میزبانی  مرحله نهایی لیگ نیز تا
مطلوب بود؛ اما به هرحال نقایصی همانند جایگاه 
خبرنگاران وجود داشت که در صورت قطعی شدن 
میزبانــی جــام باشــگاه های جهــان، ایــن نواقــص 
باید برطرف شــود.وی درخصــوص تاثیر مثبت این 
اتفــاق برای کشــتی کاشــان می گوید: در نظــر داریم 
ســهمیه ای برای نماینده کاشــان جهت شرکت در 
 این رقابت ها بگیریم. همچنین برگزاری این رویداد 
گران بیشتری  بین المللی موجب می شود تا تماشا
گران  در ســالن حضــور پیــدا کــرده و مــردم و تماشــا
بــا کشــتی یــک بــار دیگــر آشــتی کننــد. وقتــی تعــداد 
علاقهمندان به کشتی بیشتر شود، می توان از جمع 
علاقــه منــدان بــه اســتعدادیابی و قهرمــان پــروری 
اقــدام کــرد کــه در نهایــت بــه ســود کشــتی کاشــان 
خواهد شد و در سال های آینده می توانیم با جمعی 
از بازیکنان بومی در لیگ حضور پیدا کنیم و نیازی 
به خروج ارز نیست.سال گذشته قرار بود مسابقات 
کشــتی روز جهانــی کــودک در شــهر اصفهــان برگــزار 
شــود که بــه دلایــل فراهــم نشــدن مقدمــات و بروز 
خ نــداد و حــالا  برخــی ناهماهنگی هــا ایــن اتفــاق ر
این بار باید منتظــر مانده و ببینیم ایــن بار میزبانی 
جام باشــگاه های جهــان بــه مقصد خواهد رســید 

یا خیر؟

در شـرایطی کـه رسـانه ها مدعـی تردیـد فدراسـیون کشـتی بـرای سـپردن میزبانـی چهارمین 

مهری 
مصور

دوره مسـابقات کشـتی جـام باشـگاه های جهـان بـه کاشـان شـده اند، رئیـس هیئـت کشـتی 
ایـن شهرسـتان تاکیـد دارد کـه هنـوز تصمیـم نهایـی بـرای بـر عهـده گرفتـن میزبانـی اتخاذ 
نشـده و قطعـی شـدن آن منوط بـه هماهنگی هـای درون شـهری و ارگان ها و سـازمان های 
مختلـف اسـت. بنـا بـه اعـام فدراسـیون کشـتی، کشـورهای ایـران، ایتالیـا، ارمنسـتان و 
اوکرایـن متقاضـی میزبانـی رقابت هـای کشـتی آزاد جـام باشـگاه های جهـان بـه صـورت 
مسـتقل و مشـارکتی بودنـد کـه بر اسـاس آخرین مذاکـرات صـورت گرفته با اتحادیـه جهانی کشـتی، ایران 

به عنوان میزبان چهارمین دوره این پیکارها انتخاب شد.

رضایی از آخرین وضعیت لیگ جهانی والیبال نشسته خبر داد:

اعلام آمادگی شش تیم برای حضور
ح کرد: فریبا محمدیان مطر

خبرهای خوب برای ورود بانوان به ورزشگاه ها 
 دبیــرکل فدراســیون والیبــال معلــولان آســیا و 
اقیانوســیه از اعــلام آمادگــی شــش تیــم برزیــل، 
روســیه، آلمــان، اوکرایــن، هلنــد و ایــران بــرای شــرکت در 
نخســتین دوره لیگ جهانی والیبال به میزبانــی ایران خبر 
داد.به گزارش کمیته ملی پارالمپیک، هادی رضایی با بیان 
این مطلب گفت: برای 10 تیم اول رده بندی جهان دعوتنامه 
کنون  حضور در مسابقات لیگ جهانی را ارسال کرده ایم که تا
چهــار تیــم اعــلام آمادگــی کرده انــد و منتظــر اعــلام آمادگی 
تیم های بوسنی و هرزگوین و مصر هستیم. این تیم ها تا 15 
روز دیگر برای حضور در مســابقات فرصت دارند. از میان 10 
تیم برتری که بــرای آنها دعوتنامه ارســال کرده ایــم ایران یا 
فدراسیون جهانی می تواند شش تیم را برای شرکت در این 

مسابقات انتخاب کند.نماینده تام الاختیار سازمان جهانی 
پاراوالیبال در امور اجرایی لیگ جهانی افزود: نخستین دوره 
مسابقات لیگ جهانی والیبال نشسته که به سوپر سیکس 
معروف است با حضور شش تیم نخست دنیا از 2۷ فروردین 
تا پنجم اردیبهشت سال آینده در شهر تبریز برگزار می شود.
وی ادامه داد: طبق تفاهمنامه ای که با سازمان جهانی پارا 
والیبال انجــام داده ایم، میزبانــی ایران در مســابقات لیگ 
جهانی قطعی شــده اســت و من نماینده تــام الاختیار این 
سازمان هستم که بعد از بازدیدی که از هتل و سالن برگزاری 
مسابقات در تبریز داشتم، آن را تایید کردم. سالن صدرا در 
تبریز برای برگزاری مسابقات لیگ جهانی در نظر گرفته شده 

است. 

معاون وزیر  ورزش و جوانان در امور بانوان گفت:   
اتفاقات خوبی برای حضور بانوان در ورزشگاه ها 
خ دادن است.به گزارش مهر، فریبا محمدیان در  در حال ر
حاشــیه برگزاری بیســت و ســومین نمایشــگاه مطبوعات و 
خبرگزاری هــا در خصــوص عملکرد حــوزه بانــوان در وزارت 
ورزش و جوانان گفت: سعی شده در طول مدتی که فعالیت 
خود را از ابتدای دولت آغاز کرده ایم سرانه ورزش بانوان را در 
بحــث ورزش قهرمانــی و همچنیــن حضــور زنــان ایرانــی در 
ورزش همگانی افزایش دهیم.معاون وزیر ورزش و جوانان 
در امور بانــوان افــزود: ســعی داریــم افــق 1400 را بــا توجه به 
رهنمود مقام معظم رهبری و ریاست جمهوری پیش ببریم. 
وظیفه ای است که بر دوش داریم و نباید از آن غافل شویم. 

مهم ترین موضوعی که در این زمینه می تــوان به آن توجه 
کرد بحث اشتغالزایی بانوان از طریق فعالیت های ورزشی و 
حضور در عرصه های اجتماعی است که به طور خاص و ویژه 

به آن رسیدگی می شود.
محمدیان در پاسخ به ســوال خبرنگار مهر مبنی بر فعالیت 
این وزارتخانه در بحــث ورود بانوان به ورزشــگاه ها تصریح 
کرد: جلســات متعددی را در ایــن زمینه برگزار کــرده ایم که 
نتایج بسیار خوبی هم به همراه داشته است. فکر می کنم با 
ادامه همین روند در بازه زمانی بسیار مناسبی به این هدف 
برسیم.وی ادامه داد: مهم این نیست که بانوان ایران زمین 
فقط صرف حضور فیزیکی در ورزشگاه حاضر شوند بلکه باید 

ظرفیت های اولیه را به درستی بشناسیم.

پشت پرده عدم صدور  ویزای آمریکا برای کیانوش رستمی؛

  پای پناهندگی در میان است؟
رئیس فدراسیون هندبال: 

تصمیم گرفتم بمانم و مشکلات را حل کنم
 در حالی کــه اعضــای تیــم ملــی 
وزنه بــرداری حــدود یــک مــاه 
پیش برای دریافت ویزای آمریکا به منظور 
حضور در مســابقات جهانی به دبی رفته 
بودند، اما حالا خبر می رسد که اشکالی در 
روند صدور ویزای رســتمی به وجود آمده 
اســت.به گزارش فــارس، بعــد از المپیک 
2016 ریو رســتمی برای درخواســت ویزا و 

ســفر به ینگه دنیــا بــه یکــی از ســفارت های آمریــکا مراجعه 
می کند، اما بنا بر دلایلی این درخواســت رد می شــود و با آن 
موافقت نمی شود.حالا بعد از گذشت حدود یک سال از آن 
ماجرا رستمی برای دریافت ویزا به منظور حضور در مسابقات 
جهانی آمریکا همراه با ســایر ملی پوشان به ســفارت آمریکا 
مراجعه می کند؛ در حالی که همه چیز مثبت و عادی به نظر 

می رســید بعد از گذشــت حــدود یک ماه 
خبر رسیده که سفارت آمریکا درخواست 
انجام مصاحبــه مجــدد، ظاهرا بــه علت 
نقص مدارک و بررســی مجدد مدارک او و 
بــرادرش را داده اســت تا یــک بــار دیگر به 
سفارت این کشــور بروند.به نظر می رسد 
بــرادرش نتوانســته بودنــد  رســتمی و 
اعتمادسازی لازم را در این خصوص انجام 
دهند و دغدغه اصلی  آمریکایی ها )با توجه به پرونده قبلی 
این ورزشکار( نگرانی از عدم بازگشت این دو نفر بعد از پایان 
مسابقات جهانی به ایران است که باید تضمین های لازم را 
کنون  در این خصوص بدهند. باید دید آیا این مشکلی که ا
برای رستمی به وجود آمده است، به دلیل اقدامی بوده که 

سال گذشته و با رد درخواست او انجام شده است یا خیر.

 علیرضا رحیمی گفت: تصمیم 
گرفتیــم بمانیــم و مشــکلات 
هندبال را حل کنیم؛ ولــی عادت نداریم 
نالــه کنیم.رئیــس فدراســیون هندبــال 
در گفت وگــو بــا ایســنا، در مــورد انتخاب 
 ســرمربی تیم   ملــی هندبال، اظهــار کرد:

 10 روز دیگــر ســرمربی تیــم   ملــی معرفــی 
خواهــد شــد و تیم   ملــی هندبــال چهارم 

دی ماه به رقابت های اســلوونی اعزام می شــود و ما ســعی 
مــی کنیــم کــه 20 روز قبــل از ایــن مســابقات ســرمربی تیم  
 ملــی هندبــال را معرفــی کنیــم. او در پاســخ بــه این ســوال 
کــه بدهی هــای فدراســیون چقــدر اســت و آیــا حمایتــی از 
ســوی وزارت ورزش و جوانــان در این زمینه  شــده اســت یا 
خیر؟ گفت :  بدهی ها هر چه که باشــد باید پرداخت شود. 

ما موظــف هســتیم که همــه بدهی هــا را 
بــر طــرف کنیــم. وزیــر ورزش و جوانــان و 
داورزنــی نیز بــه ما کمــک می کنند تــا این 
مشــکلات هر چــه  ســریع تر حل شــود. ما 
تصمیــم گرفته ایــم کــه مشــکلات را حــل 
کنیم،  ولی عادت نداریم ناله کنیم.رئیس 
فدراسیون هندبال در پاسخ به این سوال 
که ماندنتان در فدراســیون قطعی شــده 
است یا خیر، گفت : فعلا که هستیم و تصمیم گرفته ایم که 
بمانیم.رحیمــی در ادامــه  در مورد جهانی شــدن تیم   ملی 
هندبــال، اظهار کــرد: شــرایط هندبال نســبت به گذشــته 
خیلی افت کرده است. زمان می خواهد تا مشکلات بر طرف 
شود. هیئت ها و همه افراد دارند کمک می کنند و دست به 

دست هم داده اند تا مشکلات مرتفع شود. 

ورزش 
نونهالان و 
نوجوانان 

ورزش آموز در 
پنج زورخانه 
فعال سازمان 

ورزش به 
سطح قابل 
قبولی رسیده



ج از لیست  قاسم خار
خبر رسیده که ذوب آهن نام کاپیتان دومش را از 
ج کرده است. به نظر می رسد که  لیست خود خار
ابهام درباره زمان بازگشت این بازیکن باعث شده است تا 

باشگاه اصفهانی به چنین نتیجه ای برسد.  

اشکان همچنان بدون تیم 
گه همچنان امیدوار به درخشش با  اشکان دژا
پیراهن ایران زیر نظر کارلوس کی روش است تا 
برای نیم فصل دوم بتواند راه بازگشت به تیمی مناسب را 

برای خود هموار کند.

ختم به خیر یک تصادف 
نادر دســت نشان، سرمربی ملوان بندرانزلی، به 
همراه همسرش با خــودرو شخصی اش با وانت بار 
کرد و دچــار خــسارت مــالــی شد.  حــمل میوه تــصــادف 

خوشبختانه این سانحه رانندگی خسارت جانی نداشت .  02

تصمیمات مهم دروازه بان اول جهان 
بازنشستگی بوفون در پایان فصل 

دامن زنی به حضور سرمربی منچستر در فرانسه 
مورینیو هم شایعات را دوست دارد 

کاپـــیتان یــوونتوس اعــلام  جیجی بوفـــون، 
که این فصل، آخرین فصل حضور او در  کرد 
دنیای فوتبال حرفه ای خواهد بود.بوفون در ماه 
ژانویه 40 ساله خواهد شد و پیش از این نیز صحبت 

کرده بود. او در  از بازنشستگی پس از جام جهانی 
طول هفته گذشته در صحبت هایی مدعی شده 

گر قهرمان چمپیونزلیگ شوند، برای  که ا بود 
فصل  یک  باشگاه ها،  جهانی  جام  در  حضور 
دیگر بازی می کند و در غیر این صورت در پایان 

فصل بازنشسته خواهد شد و حالا بار دیگر این 
کرد. او گفت:» زمان  موضوع را تایید 

بازنشستگی برای همه فرا می رسد 
و همچنین باید به باشگاه احترام 

گذاشــت که گلــــری جـــوان تر و 

حتی بهتر از من می خرد. می خواهم به بهترین شکل 
فوتبالم را به پایان برسانم. 

ممکن  شکل  بهترین  به  را  فوتبالم  می خواهم  من 
که  به پایان برسانم. البته اوضاع مثل توتی نیست 
کردن ادامه دهد ولی  قصد داشت به بازی 
باشگاه او را مجبور کرد که بازنشسته شود 
و پیشنهاد تمدیدی ارائه نکرد«. بوفون 
چند روز پیش بعد از انتخابش به عنوان 
دروازه بان برتر دنیا گفت : دریـــافت این 
جایـــزه، یک افتــخار بزرگ است. احساس 
غــرور مـــی کنــــم و مــی خواهم از باشگاه، 
کنم.  مربی و هم تیمی هایم تشکر 
آنها به من کمک کردند تا این اتفاق 

ممکن شود . 

با  خوزه مورینیو در دو مصاحبه آخر خود 
رسانه ها به شایعه حضورش در پاریسن ژرمن 

کنش نشان داد. برای فصل بعد وا
خوزه مورینیو سرمربی موفق و معروف پرتغالی منچستر 

یونایتد که سابقه مربیگری در تیم های بزرگی 
چون چلسی، اینتر و رئال مادرید را در کارنامه 
دارد توانسته طبـــق انتظارات در منچستر 
کارکند و موفقیت ها بسیاری را  به خوبی 

به دست آورد.آقــای خاص که سال گذشته 
و در ابتدای فصل به تــیم منچستر 

یونایتد پـــیوست، در هـــمان اول 
کار اعلام کرد که مــی خواهد برای 
مدت زیادی در این تیم بماند و 
با این تیم به افتخارات بسیاری 

دست پیدا کند.مورینیو اما پس از اینکه پاریسن ژرمن 
خریدهای نجومی و بازیکنان بسیار خوبی را به تیم 
خود اضافه کرده است و شانس زیادی برای قهرمانی 
در اروپا دارد به طور مختصر و کوتاه در دو مصاحبه اخیر 
خود در رابطه با اینکه شایعه پیوستن او به 
گفت:  پاریسن ژرمن حقیقت دارد یا خیر 
 باید ببـــینیم در آینــده چه اتــفاقی خـــواهد 

افتاد.
 حال باید منتظر باشیم و ببیــنیم که پاریسن 
ژرمن انتقال بزرگ دیگری را در تابستان رقم 

خواهد زد یا خیر.
گفــتنی است خــوزه مورینیو این روزها به   
صورت بی رحــمانه مورد انتقاد رســانه های 

انگلیسی است . 

هاینکس تا پایــان فصل هدایــت بایرن را 
کی از آن است  برعهده گرفته و شایعات حا
که لــوو در پایان فصل جانشــین او خواهد 
شــد. اولیور بیرهوف، مدیر تیم های ملی 
آلمان احتمال حضور لوو در بایرن را تایید 
کرده بود ولی سرمربی آلمانی این موضوع 

را تکذیب کرد.

JOACHIM 
LÖW 07 سال سیزدهم، شماره 3060 فوتبال

 دو شنبه
8 آبان  1396 

چهره                       روز توئیت                     گردی

کتیکی   مرور تا
منچستریونایتد - تاتنهام 

ضربه دیدنی آنتونی مارسیال در اواخر بازی 
خ در زیــر باران  باعث شــد تا شــیاطین ســر
شــدید شــهر منچســتر و در خانــه خــود بــا یــک گل 
تاتنهــام را مغلوب کنند تــا تعقیب و گریز بیــن آنها و 
ســیتی همچنــان ادامه داشــته باشــد. بــا توجه به 
اشــتباه کشــنده ای که ویکتور لیندلــوف در جریان 
شکســت یونایتدهــا برابــر هادرســفیلد در هفتــه 
گذشــته انجام داد، مورینیــو تصمیم به اســتفاده از 
اریک بایی، فیل جونز و اسمالینگ و انتخاب دفاع 
ســه نفره گرفت. با توجه به غیبت فلینــی، کریک و 
پوگبا ،دست مورینیو برای آرایش ترکیب میانی خود 
بسته بود و او چاره ای جز استفاده از هری را در مرکز 
میدان نداشت؛  اما از آن سو و در حالی که همگان در 
انتظــار تصمیــم پوچتینــو در مــورد غیبــت ســتاره 
تیمش هــری کیــن بودند، او موســی سیســوکو را در 
جناح چپ خط میانی قرار داد تا سون هیونگ مین 
را یک خط جلوتر ببرد. همچنین در این دیدار اریک 
دایر به ســانچس ترجیح داده شد تا کنار فرتونگن و 

آلدرویرد در خط دفاعی اسپرز قرار بگیرد.  
یونایتــد و مورینیــو در جریــان بــازی دو هفتــه قبــل 

برابــر آنفیلــد بــه شــدت 
مــورد انتقــاد قــرار گرفتــه 
بودنــد و رویکــرد دفاعــی 
آنها در دیــداری که نهایتا 
بــا تســاوی بـــــدون گـــــل 
خاتمه یافته مورد پســند 
هیچکس نبود. اما در این 
دیدار خانگــی همگان در 
انتظار رویکردی متفاوت 
از سرمربی شیاطین سرخ 
بودند و مورینیــو نیز بازی 
را بــا ترکیــب 3-4-3 آغــاز 
کــرد؛  امــا در 45 دقیقــه 
اول بازیـــکنـــــان کــــناری 
 عملکرد قابل قبولی ارائه

 ندادند.
 تاتنهــام نیــز بــا دفــاع 
ســه نفره خــود قــادر به 
کنترل جریان بازی بود؛  
امـــــا در زمینــه تغذیــه 
بازیکنان هجـــومی آنها 

هرگــز در حمایت از ســون هیونــگ مین و بعــد از آن 
فرناندو یورنته موفق نبودند.

  تعویــض هــر دو  ســرمربی یــک مفهــوم مشــترک 
داشــت؛ نــه پوچتینــو و نــه مورینیــو هیــچ یــک بــه 
کســب یک امتیاز راضی نبودند؛ اما نمی خواســتند 
بــرای پــــیروز شــــدن بــه آب و آتــــش بزننــد و بــه 
همیــن دلیــل هــر دو طــرف دو تعویــض داشــتند و 
ج  بازیکنانــی بــا پســت هــای مشــابه را از زمیــن خار

 کردند.
اما به هــر حــال در نهایــت باید حضــور مارســیال در 
زمیــن را شــاهکار مورینیو دانســت؛ زیرا این ســتاره 
فرانسوی در نهایت روی تک موقعیت خود با پاس 
کو موفق شد قفل دروازه هوگو لوریس را بشکند.   لوکا

برای هر دو طرف بازی بسیار دشوار بود .
 با بررســی جریان مســابقه در می یابیم کــه یونایتد 
شایســتگی کســب ســه امتیــاز را داشــت؛ زیــرا چند 
دقیقــه قبــل از گل مارســیال مــی توانســت توســط 
کو به گل برســد؛  اما ضربه سر او به دیرک دروازه  لوکا

هوگو لوریس برخورد کرد.
با این پیــروزی،  تردیدهــا درمورد عملکــرد مورینیو 
حداقــل در خانــه بــه پایــان خواهــد رســید امــا دو  
شکست برابر وســتهام در جام اتحادیه و یونایتد در 
لیگ باعث می شود تا پوچتینو به دنبال برنامه ای 
جدید بــرای یافتن جایگزیــن هری کیــن در ترکیب 

باشد.
 منبع: بلفاست تلگراف

 ترجمه: آریا فاطمی مقدم  

کم جناب آقای تاج !! باند حا

نادر قاضی پور نماینده مجلس خطاب به وزیر 
کم جناب  ورزش: »کیانی به ناحق در باند حا

آقای تاج محروم شده. 
اقــدام به عمل  لغو محرومیــت ظالــمانه  نسبت به 
آورید«قاضــی پور در دو سطر علاوه بر آداب نامه نگاری، 
کم یعنی  قوانین فیفا و AFC را زیر و زبر کرده!باند حا
قاضی مرتضی تـــورک؟ چون حکم محرومیت را ایشان 

صادر نموده است . 

خبر                         اول

پلمب 116 مدرسه فوتبال 
غیرمجاز   

ایسنا نوشت: با پیگیری و اقدامات کمیته 
اخلاق فدراسیون فوتبال و ارائه گزارش به 
دادسرای فرهنگ و رسانه تهران، دستور پلمب و 
از  ۱۱۶ مدرسه فوتبال غیرمجاز صادر و  تعطیلی 
فعالیت های آنها جلوگیری شد.در سال های اخیر، 
عمل های مجرمانه ای در مدارس فوتبال غیرمجاز 
انجام گرفت که بر همین اساس، فدراسیون فوتبال 
ضمن شناسایی و برخورد با آنها، با تذکر متعدد به 
خانواده ها، از آنها خواست فرزندان خود را تنها در 
کادمی  مدارس مجازی که نام و آدرسشان توسط آ

ملی فوتبال اعلام شده، ثبت نام کنند.

عکس                     روز

پرنده های بایرن مونیخ 

کاریـــکاتـــور جــالـــب بلیچــرریپورت از صعود 
بایرن مونیخ به صدر جدول بوندس لیگا پس 

از بازگشت یوپ هاینکس.

فئتبال                      بانوان

 بانوان ذوب آهن 
برای جایگاه خوب می جنگند

سرمربی تیم فوتبال بانوان ذوب آهن با 
تمجید از حمایت مدیر عامل باشگاه ذوب 
آهن گفت: پیگیری، تلاش و نگاه مثبت مدیر عامل 
باشگاه ذوب آهن و اعضای هیئت مدیره این باشگاه 
موجب شد تا زمین استاد عاطف ورزشگاه شفق را به 
طور اختصاصی برای فوتبال بانوان راه اندازی کنند. 
گان مدایم زاده ، در خصوص بازی تیمش مقابل  مژ
همیاری ارومیه از هفته دوم لیگ برتر فوتبال بانوان 
اظهار کرد: با توجه به شرایطی که در لیگ برتر امسال 
که تیم ذوب آهن  وجود دارد و همچنین پتانسیلی 
روحیه  و  نفس  به  اعتماد  بازگرداندن  برای  دارد، 
جنگندگی به تیم به سه  امتیاز این دیدار نیاز داشتیم تا 
بتوانیم جایگاه خود را در جدول از همین ابتدای فصل 
در بین بالا نشینان حفظ کنیم. در ادامه با تمرینات و 
هماهنگی بیشتر بین خطوط تیم می توانیم نتایج 
کنیم و در پایان فصل در دومین سال  خوبی کسب 
بتوانیم جایگاه خوبی داشته برتر  لیگ   حضور در 

 باشیم.
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن در خصوص وضعیت 
زهره کووایی دروازه بان تازه وارد ذوب آهن، گفت: 
کووایی با مصدومیت  که  این بدشانسی ما بود 
کمک و تلاش  دست و پنجه نرم می کند. البته با 
فیزیوتراپ های مجربی که باشگاه ذوب آهن دارد، 
فکر می کنم به زودی بتوانیم از وی درون دروازه 

ذوب آهن استفاده کنیم.
 وی خاطر نشان کرد: با توجه به اینکه همانند بخش 
مردان در تمامی رده های سنی مسابقات منظم و 
یا لیگ نداریم، تنها میدانی که بازیکنان نوجوان 
کسب تجربه بپردازند لیگ  و جوان می توانند به 
برتر است؛ هرچند این برای مربیان و تیم ها ریسک 
است؛ اما بهر حال باید این پروسه انجام گیرد. البته 
فکر می کنم با برگزاری لیگ جوانان، بازیکنان این رده 
بتوانند توانمندی های بیشتری از خود نشان دهند.
بازیکن  وی همچنین در خصوص اضافه شدن 
دیگری به ذوب آهن خاطر نشان کرد: فکر نمی کنم 
دیگر بازیکنی به تیم اضافه گردد، به دنبال تقویت و 

هماهنگی ترکیب فعلی تیم هستیم.
گر نیاز به بازیکن تازه ای باشد به احتمال زیاد در نیم   ا

فصل خواهد بود.
وی از بازی بعدی تیمش مقابل نماینده فارس خبر 
داد و گفت: در هفته سوم میهمان نماینده فارس 
هستیم، تیم بسیار خوبی است که از مربی جوان 
و بادانشی سود می برد. با تمریناتی که در طی این 
هفته انجام می دهیم و تمرکز بر روی نقاط قوت به 

دنبال کسب سه  امتیاز این دیدار هستیم. 

فوتبال                       اروپا

 تیم سایه قلعه نویی؛ 
نقطه مقابل ژنرال

 تاسف استیلی 
از شرایط مهرداد محمدی 

کتورسازی انگیزه زیادی دارند تا مقابل سرمربی سابق خود  بازیکنان جوان ترا
عملکرد خوبی را ارائه دهند؛ نفراتی که قلعه نویی همیشه از آنها به عنوان 
تیم ســایه یاد کرده است.به گزارش »ورزش سه« ، امیر قلعه نویی همواره در 
مصاحبه های خود گفته در هر تیمی فعالیت کرده، یک تیم سایه تشکیل داده 
است. سرمربی کنونی ذوب آهن چند هفته قبل وقتی از او درباره بازیکنان 
کتورسازی درلیگ هفدهم سوال شد، بازهم این حرف را برزبان  جوان ترا

آورد و از جوان هایی گفت که سال گذشته آنها را به تیم 
بزرگسالان آورد و آماده حضور در میادین کرد.

بازیکنانی نظیر محمد نادری، محمدرضا مهدی زاده، 
عارف آغاسی، علی طـــاهران، فاخـــر تهامی، امیر 
گذشته با نظر امیر قلعه  که سال  نصرآزادانی و ... 

این  برای  کتورسازی پیوستند،  ترا به  نویی 
بازیکنان جوان روز سه شنبه روز ویژه ای 

خواهد بود. روزی که آنها باید در قالب 
کتورسازی به مــصاف تیمی بروند  ترا

 که ســرمــربی اش امــیر قـــلعه نــویی
 است.  

استقلال تهران قصد داشت با بهنام برزای قرارداد تازه ای امضا کند.
  با اصرار وینفرد شفر به بازگشت این بازیکن، آبی ها او را از سوئد به ایران 

کشیدند.
 برزای درست در همان روزها در آستانه امضای قرارداد با باشگاه کالمار بود؛  اما 
پس از درخواست باشگاه استقلال، قول و قرارها با این باشگاه سوئدی را کنسل 
کرد و به ایران بازگشت؛ دریغ از اینکه او را واقعا نمی خواهند! دو سه روز بعد از 
بازگشت برزای به ایران، باشگاه رابطه خود را با این بازیکن به طور کامل قطع کرد 

و بدین ترتیب بهنام متوجه شد او را نمی خواهند.

حمید استیلی در یک گفت و گو اظهار داشته : مهرداد محمدی  متاسفانه، 
در سال گذشته در هر بازی در یک پست قرار گرفت ودر تیم خوب سپاهان 
گردان آن سال من ) راه آهن (،  نتوانست به سقف توانش برسد ودر بین شا
مهرداد از مــعدود کسانی است که  هنوز به سقف کلاس فوتبالش نرسیده 

است .
 در همان سال اول، او بالای ده گل زد. یادم نمی رود قبولشان نکرده بودند 
که مهرداد آمد و با قیافه ای مظلوم به من گفت: 
حمید خان می شود از ما هم تست بگیری؟ 
گـــرفتم وهمــان زمان به  مــن هـــم تســـت 
دوستان خودم وهمکارانم گفتم اینها از 

بهترین های فوتبال ایران خواهند شد . 
حمید استیلی همچنین گفته  طی تماس  

چند روز قبل با میلاد محمدی متوجه این 
حقیقت تلخ شدم که واسطه ای که او را 
به تیم خارجی برده،  70 درصد از پول او 
را گرفته و حالا او  روزگار خوبی از حیث 

مالی ندارد.

ویدئو زبان رسانه ای است که خیلی از واقعیت ها را گزارش 
می کند. در این شماره به ویدئو بازی های رابرت پیرس 
ستاره سابق  آرسنال می پردازیم . کافی است» کیوآر کد« 

را اسکن و لینک فیلم را ببینید.

 ویدئو                  فوتبال

به مناسب تولد رابرت پیرس ستاره توپچی ها

از مش حسن تا رضا پرستش
بررسی پدیده مسخ شدن انسان ها و داستان رضا پرستش

پرستش 
شباهت زیادی 
به ماجرای فیلم 

 مهرجویی 
دارد

 هجوم 
کاربران ایرانی 

به صفحه 
اینستاگرام 

مسی

    رضا پرستش کیست ؟ 
»رضا پرســتش« متولد ۱37۱ اســت و در حــال حاضر 
دانشجوی رشته شهرسازی اســت. پدرش از ۶ سال 
کید می کنــد؛  اما  پیــش روی شــباهت رضا و مســی تا
رضــا هربــار چــون بــاور نمی کند بــا بــی تفاوتــی از کنار 
گر هم شــبیه باشــد چه  این موضوع رد می شــود که ا
کاری می تواند بکند؟ او می گوید:  یک سری از آدم ها 
دوست نداشــتند کســی شــبیه مســی وجود داشته 
باشد. یک عده هم فکر می کردند من خودم را شبیه 
مسی می کنم یعنی عمل جراحی انجام داده ام یا گریم 
خاصی می کنم. ولی هیچ کدام از این کارها را نکرده ام. 
من تنها در این مدت ریشــم را شــبیه مســی می زنم. 
دوست دارم مسی دوباره ریشش را بزند تا این موضوع 
به همه ثابت شــود که من واقعا شبیه مسی هستم. 
من و مسی حتی عکس های بچگی مان هم شبیه به 

هم است و حتی دقیقا هم قد هستیم.«

    سوء استفاده یا رفتن در نقش کسی دیگر 
البته در مورد رفتار مسی دو نوع قضاوت صورت گرفته 
که اولی می گوید؛  به هر حال این نوع ملاقات در مسیر 
رفت و آمــد بازیکنــان اصلا منطقــی نبــود و نمی توان 
انتظار داشت که مسی به خاطر دیدن رضا پرستش 
ماشــین خودش را نگه دارد و مثلا عکسی به یادگار با 
این جوان ایرانــی بگیرد و بهتــر بود که بــرای ملاقات 

مــکان مناســب تــری انتخــاب مــی شــد. 
البته عده ای دیگر هم با مقایســه مسی و 
کریســتیانو رونالدو عقیــده دارنــد که حق 
پرستش حداقل یک شیشه پایین آوردن 
از جانب مســی و جواب دادن به ســلام او 
بود و همین موضوع مطابق معمول برای 
دومیــن بــار در طــول این ســال هــا عامل 
گرام  هجوم کاربران ایرانی به صفحه اینستا
مسی شده است. ستاره بارسا قبل از این 
در جــام جهانــی 20۱۶ و بعــد از گلزنــی بــه 

ایران طعم کامنــــت های هــواداران فوتبال در 
ایران را چشیده و گفــــته می شــد که به همین 
خاطــر ذهنیــت خوبی نســبت بــه مــردم ایران 
ندارد و طبیعی اســت که این هجــوم دوباره به 
نوعــی دیدگاه منفــی او را تشــدید خواهــد کرد. 
رضــا پرســتش هــم کــه در وضعیتــی غیرقابــل 
پیش بینــی گیــر کــرده چــپ و راســت مشــغول 
ارســال ویدئــو بــر روی پیــج شــخصی خــودش 
اســت تــا کاربــران ایرانــی خشــمگین را راضــی 

کنــد کــه دســت از حملــه بــه مســی بردارند و 
برنامه ریزی هــای بعــدی او بــرای ملاقــات با 

مسی را بر هم نزنند.

      گاو مش حسن
این مسئله به کنار؛  اما سوال اصلی اینجاست 
که آیا رفتار این جوان ایرانی که از قضای روزگار 
ح ترین  شبــــاهت ظاهری اش نسبت به مطر
ستــــاره حــال حاضــر فوتبــال جهان خبرســاز 

شــده اصلا صحیح هســت یا نه و آیا این شهرت عامل 
بروز رفتارهای نسنجیده از جانب پرستش شده است 
یا خیر؟ پرستش بعد از اینکه در شهر تهران مورد توجه 
مردم قرار گرفت و شــرایط زندگی عادی اش به ســمت 
و  ســوی شــهرت ناخواســته پیش رفت در این مســیر 
قرار گرفت که از این شــباهت کمال اســتفاده را ببرد و 
حتی صحبت از این شــد که او به عنوان بدل مسی در 
مراســم هایی که ســتاره آرژانتینی امکان حضور ندارد 
در نقــش او ظاهــر شــود و البته در ایــن مســیر از منافع 
مالی اش هم اســتفاده کند. پرســتش آنقدر عمیق در 
نقش لیونل مسی فرو رفته که امروز در فضای مجازی 
می تــوان نیش و کنایــه هایــی را هم به چشــم دید که 
خیلی ها مسی را بدل پرستش می دانند و در حقیقت 
کم کم این جــوان ایرانی خودش هم باورش شــده که 
لیونل مسی واقعی است. از نوع پوشش یا رفتار و آرایش 
چهره می توان فهمید که پرستش ایرانی؛  رضا پرستش 
در حال تبدیل شدن به رضا مسی است و در این مسیر 
حواســش به اتفاقات اطــراف خودش هم نیســت. در 
مثل مناقشه نیست ؛ اما آنهایی که سینمای ایران در 
دوران قبل از انقلاب را دنبال کرده اند حتما یادشــان 
به فیلم پرستاره داریوش مهرجویی بنام گاو می افتد 
که عزت الله انتظامی در نقش مشــهدی حســن آنقدر 
بــه گاو خــودش علاقه منــد بــود که حتــی بعــد از مرگ 
این حیوان هم نتوانست با خودش کنار بیاید و کاملا 
در نقــش گاو فــرو رفــت و در پایــان داســتان 
ماجرایی تلــخ بــرای او رقــم خورد. داســتان 
ایــن روزهــای رضــا پرســتش و لیونــل مســی 
هــم در یک قالــب دیگــر شــباهت زیــادی به 
ماجرای فیلم مهرجویی دارد و این بار رضای 
ایرانی ها کم کم باورش شــده کــه یک لیونل 
مسی در قالبی دیگر است و حاضر شده همه 
سختی ها و دردسرها را به جان بخرد، غافل 
از اینکــه مســیر در پیــش روی او راهــی به جز 

ترکستان ندارد.

ماجـرای برخـورد لیونـل مسـی بـا بـدل ایرانـی خـودش از روز شـنبه بـه بعـد تبدیـل بـه یکـی از 

امین 
شعرباف 

سـوژه های اصلـی فضای مجازی شـده و البتـه واکنش های مختلفی را به دنبال داشـته اسـت. رضا 
پرسـتش بدل ایرانی لیونل مسـی که برای ملاقات با این سـتاره آرژانتینی راهی شـهر بارسـلونا شـده 
در مسـیر ورود و خـروج بازیکنـان بـه اسـتادیوم نیوکمـپ قـرار می گیـرد تـا بتواند مسـی را ملاقات 
کنـد؛ امـا کاپیتان بارسـلونا به هنـگام عبور از محل قرار، توجهی به پرسـتش نمی کند و این مسـئله 
بـه نوعـی باعـث تحقیر این جوان ایرانی می شـود.  سـتاره بارسـا قبـل از این در جام جهانـی 2016 و 

بعد از گلزنی به ایران، طعم کامنت های هواداران فوتبال در ایران را چشیده است . 

بازی های                            مهم

                                نام   تیمتاریخ                                              نام   تیم

کتورسازی  ذوب آهن15:30   سه شنبهترا
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Germany

 کلاه استقلال سر بهنام  برزای 
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لزوم افتتاح پروژه نمایشگاه 
بین المللی در سال97

نایب  رئیس كمیسیون حمل و نقل بر تکمیل 
و تجهیــز و بهــره بــرداری پــروژه بیــن المللــی 
نمایشــگاه اصفهــان و افتتــاح آن در نیمه اول ســال 97 
كید كرد. برشان ادامه داد: همچنین باید از مركز فعلی  تا
و امکانات مركز نمایشــگاهی موجود در راستای توسعه 
فضای كسب و كار و كارآفرینی و نمایشگاه های صنایع 
كــز فرهنگــی متناســب، از  آن بــا توجــه بــه  دســتی و مرا

موقعیت ویژه پل تاریخی شهرستان استفاده شود.
وی درباره زاینده رود گفت:  متاسفانه طرح های توسعه 
آب از حوضه های زاینده رود و سایر حوضه ها با موانع و 
مشکلاتی مواجه شــده و براســاس اخبار و گزارش های 
واصله ، برداشــت بی ضابطه آب از حوضچه زاینده رود 

قبل از اجرا و اتمام طرح های مصوب در نظر است.
برشــان ادامه داد: با توجه به اینکه شهروندان این شهر 
از شهرســتان های مختلف اســتان و جمعیت عظیمی 
از اســتان های همجــوار خاصه چهارمحــال و بختیاری 
و خوزســتان هســتند كه در یک همزیســتی ملــی با هم 
شهروندان این كلان شهر هستیم، بنابراین باید با عزم 
ملی و اجتناب از تفرقه و تشــتت و قومی گرایی در قالب 
یک تعامل همه جانبه ، همه دســت انــدركاران اجرایی 
 نماینــدگان مجلس شــورای اســلامی بر اســاس مصوبه
 9 ماده ای شورای عالی آب ، مساعی خود را به كار گیرند.
كیــد بــر نوســازی شــبکه فاضلاب شــهری  وی ضمــن تا
اصفهــان، اظهــار كــرد: بــا عنایــت بــه اهمیــت موضــوع 
خواســتار كمک دولــت و اختصــاص بودجه ملــی به آن 
در راســتای تســریع در عملیات بــوده و می تــوان با یک 
همفکری و تعامل و عزم و اراده ملی و تدوین یک برنامه 
هــدف گــذاری شــده بــا توجیــه اقتصــادی از مشــاركت 
بهره برداران نیز اســتفاده تا هر چه سریع تر این معضل، 
حل و نیاز شهروندان مرتفع و از هدر رفت آب جلوگیری 

شود.
وی بــا اشــاره بــه اینکه 
یکی از برنامه های موثر 
توجه ویــژه بــه ورزش، 
فراهم كردن تسهیلات 
تفریحــات  بــرای  لازم 
سالم و تدوین و اجرای 
برنامه های مفرح است، تصریح كرد: این موضوع هم در 
زدودن افسردگی، موثر بوده و عامل مفیدی در سلامت 
و شادابی فردی و سلامت جامعه داشته و عامل تاثیرگذار 
و مســتقیم در كاهــش هزینــه هــای درمــان اســت.وی 
ادامه داد: سازمان های متولی مستقیم همانند وزارت 
ورزش و جوانان، شورای شــهر و شهرداری با سازمان ها 
و نهادهای خدماتی شركت ها و موسسه های تولیدی 
و صنعتی شهر و استان با یک حركت جهادی به توسعه 
ورزش در تمامی ابعاد ورزش های پایه و همگانی و تربیت 

قهرمانی پایدار در تمامی رشته های ورزشی بپردازند.
برشــان دربــاره بافــت تاریخــی شــهر گفــت: بافــت های 
تاریخی شهر نشان از هویت شهر اصفهان دارد، به دلیل 
بی توجهی یا كــم توجهی از هویت شــهری تهی شــده و 
بسته های تشویقی جهت نوسازی و بازسازی این بافت 
و جذب ســرمایه گذار كفایت نکــرده و احیای این بافت 
علاوه بر اقدامات انجام شــده در گرو راه عبور و مســیری 
قابل قبول و متناسب با نیاز شهروندان و شناسایی و باز 
كردن گلوگاه ها و كوی و محلات تاریخی است.وی ادامه 
داد: با توجه به این موضوع، از سازمان نوسازی و بهسازی 
و مدیران مناطق شهرداری به خصوص مناطق 3 و 1 كه 
كز را داشــته و تعامل با سازمان  بیشترین مساحت و مرا
میراث فرهنگی و گردشگری دارند، درخواست می كنم 
تنگناها و گلوگاه ها و كوچه ها و معابر تاریخی را شناسایی 
و مســیر طــرح هایــی را كــه در بازگشــایی و ایجــاد معابــر 
مناسب در این مناطق هستند، در بودجه سال 97 برای 
احیا و جذب سرمایه گذاری مشاركتی و باز كردن معابر و 

مسیرها در اولویت قرار بدهند./گروه شورا  

تذكر                       اعضا

لزوم رعایت استانداردهای 
پدافند غیرعامل در پروژه ها

نایــب رئیــس كمیســیون عمــران گفــت: باید 
و  الزامــات  شــهری  هــای  پــروژه  همــه  در 
گاهــی و  اســتانداردهای پدافنــد غیرعامــل رعایــت و آ
توانمندسازی اقشار مختلف جامعه در ارتباط با موضوع 
پدافند غیرعامل و همچنین برگزاری رزمایش و مانورهای 
مختلــف در دســتور كار قــرار بگیرد.زنــدآور تصریــح كرد: 
فرهنگ ســازی و ایجاد باور عمومــی در باره ضــرورت به 
كارگیری اصول پدافند غیرعامــل و انجام اقدامات دفاع 
غیرعامل برای مقابله با تهاجم های خصمانه و كاهش 
خســارات ناشــی از بلایــای طبیعــی و غیرطبیعــی و 
پیشــگیری از تلفات انســانی یکی از موضوعات بنیادی 
و  وســعت  كــه  اســت 
گستــــــرش آن تمـــامی 
كز  زیرســاخت هــا و مرا
و  حســاس  و  حیاتــی 
مهم را در هر كشوری در 

بر می گیرد. 
وی ادامــه داد: بــر این 
اساس برنامه ریزی و ساماندهی همه جانبه در موضوع 
دفاع غیرعامل در حوزه های مختلف كالبدی، سایبری، 
زیســتی و فرهنگــی در راســتای )منویــات رهبــر معظــم 
انقــلاب( و سیاســت هــای كلــی نظــام در حــوزه پدافند 
غیرعامل به منظور صیانت از منابع و ذخایر ملی، استانی 
و شهری، از جمله وظایف مدیران و دست اندركاران به 
شمار می رود.زنداور با اشــاره به ایجاد اینورژن در فصل 
ســرما اظهار كرد: بــا توجــه به ایــن موضوع درخواســت 
می شود اقدامات موثر در زمینه نوســازی ناوگان حمل 
و نقل عمومی، پایش و شناســایی منابــع آلودگی هوا در 
شهر اصفهان، ترویج فرهنگ استفاده از موتورسیکلت 
برقی، آموزش های شهروندی و انتشار توصیه بهداشتی 
به گروه های آســیب پذیــر مانند كودكان، ســالمندان و 
بیماران، احداث ایستگاه های پایش آلودگی هوا و موارد 

دیگر  صورت پذیرد./گروه شورا  

 لزوم توجه به فساد ستیزی 
در مدیریت شهری 

نایب رئیس كمیسیون فرهنگی  به لزوم توجه 
كید كرد و ادامه داد: باید  به فساد ســتیزی تا
بپذیریم كه خطر رخنه فساد در حوزه مدیریت شهری  
در كمین منابع انسانی و ســرمایه ای، حضور داشته و 
دارد كــه بــه عنــوان یکــی از بــزرگ تریــن مخاطــرات و 
چالش های مهم مدیریت شهری به شمار می رود و در 
 طی چندین سال گذشــته خسارت های ســنگینی را 
به بیــت المــال و حقوق مــردم به ویــژه در كلانشــهرها 

تحمیل كرده است. 
محمدی در نطق میان دستور خود تصریح كرد: تولد 
 باندهای فســاد با اســتفاده از رانــت هــای اطلاعاتی و 
زد و بندهــای اداری، در اطــراف برخــی مدیــران 
ضعیف النفــس شــهری به تــاراج منابــع كلان مــردم و 
در نتیجه ایجاد فاصله طبقاتی در جامعه منجر شــده 
اســت.  وی ادامــه داد: امــروز كه شــورایی یکدســت و 
مصمم بــه خدمتگــزاری صادقانــه و شــفاف از جریان 
اصــلاح طلبــی در راس امــور مــردم در حــوزه مدیریــت 
شــهری قــرار گرفته اســت، هیــچ گریــز و بهانــه ای از ما 
پذیرفته نیســت، مگر آنکه بر عهد و پیمانمان با مردم 
كه شــفافیت و مبــارزه با رانت و فســاد اســت، با قدرت 
بایســتیم و برای منافع مردم و شــهرمان جانانه تلاش 
كیــد كــرد: در این راســتا از شــهردار  كنیم. محمــدی تا
اصفهان، معاونان، روسای ســازمان ها و شركت های 
تابعه شــهرداری نیــز تحقــق این امــر مهم را بــه عنوان 
یــک مطالبــه عمومــی خواســتارم و مجدانــه خواهان 
شــفاف ســازی همه امور و ارتباط مســتقیم و واضح با 
مردم، قطع دستان دلالان و مفســدان در حوزه های 
 مدیریت شــهری و رفــع تمامــی ابهام هــای موجود در 

ساز و كارهای مدیریتی آن هستم.
محمدی گفت: جوان گرایی یکی از شاخص های مهم 
ســنجش میزان تحرک و پویایی بــوده و تقویت جایگاه 
زنان مایه نشــاط و ســرزندگی هــر جامعه ای اســت و در 
شرایط كنونی لازمه رشد و تعالی است و شایسته است تا 
شهرداری و مجموعه مدیریت شهری اصفهان با توجه 
به جوانان شایسته و متخصص به تحرک و پویایی شهر 
كمک كند كــه البته اقدامات شــهردار اصفهــان در این 

خصوص در مدت زمان اخیر ستودنی است.
وی ادامه داد: بــا توجه به این موضــوع توصیه می كنم 

شهردار اصفهان ضمن 
تداوم رونــد جوانگرایی 
در عرصــــــه مـــدیریــــــت 
شــهری، توجــه ویــژه ای 
هم به تخصص در میان 
جوانان داشــته باشند تا 
كــرده در آینده  خــدای نا
شــاهد كاهــش راندمان 
كـــــاری در حوزه هــــــای 

مختلف نباشیم. 
وی بــه لــزوم حمایــت از 
اقشار آسیب دیده اشاره 
و تصریــح كــرد: بــه نظــر 
می رسد آنچه در سالیان 
گذشــــته در مدیریــــــت 
كلانشــهرهای  شــهری 
شهــــــر  ویــژه  بــه  و  مــا 
اصفهان مغفــول مانده 
یا كمتــر مورد توجــه قرار 
گرفتــه اســت، مــــــقوله 
آســیب های اجتماعــی 
و اقشــار آســیب دیــده 

است.
كید كرد: وجود یــک متکدی، یک كودک  محمدی تا
در حال كار در سطح شــهر یا حتی یک زن آسیب دیده 
بــا رفتــاری نــا متعــارف، معلــول عوامــل مختلفــی 
همچــون نابرابــری هــای اجتماعــی یــا بــی عدالتی در 
توزیع امکانات و ثــروت ها و موقعیت هــای اجتماعی 
است و مطلوب اســت كه شــورای شهر و شــهرداری با 
همکاری دســتگاه هایی همچون بهزیستی، فرهنگ 
و ارشــاد و اســلامی، نیــروی انتظامــی، صــدا و ســیما و 
دیگــر دســتگاه ها از محرومیت نشســته بر چهره شــهر 

غبارزدایی كنند. 
محمدی پیشــنهاد كــرد كه هرچه ســریع تر نقشــه راه 
و مدلی موثر برای مقابله با آســیب هــای اجتماعی در 
كلانشــهر اصفهــان تدوین شــود تــا  ضمن پیشــگیری 
 از بــروز آســیب های جدیــد، عــزت و منزلــت اجتماعی 

به اقشارآسیب دیده جامعه نیز بازگردانده شود.
 توانمندســازی زنــان و مــردان جامعــه و تســهیل 
زمینه های مشــاركت آنها در توســعه و پیشــرفت شــهر 
كید كــرد.وی با بیان  مورد دیگری بــود كه وی بــرآن تا
اینکه متاســفانه در بحث نشــاط اجتماعی، كلانشــهر 
اصفهان وضعیت مناســبی ندارد، تصریح كرد: آمارها 
حکایــت از افزایــش میــزان نــزاع و افســردگی دارد و از 
طرفی وجود ناهنجــاری های اجتماعــی در خانواده، 
آمار بالای طلاق، آلاینده های صوتی، سنگینی حجم 
ترافیک، آلودگی های زیست محیطی و اعتیاد جوانان 
و گســترش حاشــیه نشــینی، رنگ و لعــاب نشــاط را از 

رخساره این شهر به تحلیل برده است.  
محمدی ادامه داد: آمار خشــونت های پنهــان و بروز 
رفتارهای مازوخیستی برخی نوجوانان علیه سلامت 
خویش كه در قالب خود زنی های دختران در مدارس 
و اخیرا دو مورد اقــدام به خودكشــی دو دختر نوجوان 
خود را نشان داده اســت، همه و همه نشان از كاهش 

نشاط اجتماعی دارد. 
وی به خودكشی اخیر دو دانش آموز در اصفهان اشاره 
كرد و افزود: مسئولان با غفلت از ریشه اصلی این اتفاق 
گوار مدت هاســت كه به دنبال مقصــر این قصه تلخ  نا

در حوالی فضای مجازی و نهنگ آبی پرسه می زنند.
كیــد كــرد: ریشــه هــای اصلــی ایــن موضــوع در  وی تا
روش هــای تربیتــی و عــدم توانمنــدی شــهروندان در 
مواجهه با چالش های زندگی است و در عین حال عدم 
مدیریت هیجانات نســل نوجــوان در جامعه شــهری 
اصفهان و وجود خشونت های پنهان در این نسل در 
قالب سلســله عواملی در شــکل گیری این حادثه تلخ 

نقش اساسی داشته اند./گروه شورا

نطق                               اعضا نایب رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان: 

تئاتر اصفهان با استانداردهای جهانی فاصله دارد
نایب رئیس شورای اسلامی شــهر اصفهان گفت: 
اصفهــان در هنــر تئاتــر بــا اســتانداردهای جهانی 
 فاصلــه دارد و از نظــر زیرســاخت هــای هنــری در وضعیــت 

نگران كننده ای قرار گرفته است.
نصر اصفهانی با اشــاره به اینکه در این راســتا باید گام های 
خوبی برای سینما و تئاتر شهر برداریم، افزود: ضروری است 
زمینــه تعالــی توانمنــدی هنرمنــدان بــا توجه به پتانســیل 
موجــود را فراهــم كنیــم تــا هنرهایشــان را بــه منصــه ظهــور 

بگذارند.
وی ادامــه داد: درحــوزه تئاتــر دیــر زمانــی، اصفهــان زبانزد 
بــوده اســت و نبایــد در حــال حاضر گــرد و غبــار غربــت روی 
این هنر شــهر بنشــیند. نصر اصفهانی با اشــاره به ســخنان 
شــهردار اصفهان، اظهار داشــت: به گفته ایشــان  مدیریت 
شــهری در امور فرهنگــی باید  زیر ســاخت هــا را فراهم كرده  

و نباید مداخله مســتقیم داشــته باشد 
كه حرف درســتی اســت. نصر اصفهانی 
ادامــه داد: از وظایــف مدیریت شــهری 
است كه بتواند  شرایطی را برای كسانی 
كــه در عرصــه هــای مختلــف فرهنگــی 
می خواهند فعالیت كنند، فراهم كنیم 
تا امورشــان تسهیل شــود و نباید از این 

ماموریت غفلت كرد. 
نایب رئیس شــورا، اظهار داشــت: ما نتوانســته ایم شــرایط 
خوبی را بــرای بــروز خلاقیت هنرمنــدان در شــهراصفهان ، 
به وجود آوریــم. وی افزود:درخواســت هنرمنــدان برگرفته 
از دلســوزی های آنها بــرای فرهنــگ شهراســت و امیدوارم 
مدیریــت شــهری شــرایط خوبــی را بــرای آنهــا ایجــاد كند و 

حداقل ها را برای آنها در نظر بگیرد.

نصــر اصفهانــی در بخش دیگــری از نطق 
میــان دســتور خــود بــا اشــاره بــر شــعار 
شــهرداری اصفهان مبنی برتامین كامل 
كدستی و شفافیت  حقوق شهروندی، پا
در راســتای ارتقای تکریم اربــاب رجوع از 
كید كرد: همه  ســوی شــهردار اصفهان تا
نیرها و و فضاهایی را كه در اختیار داریم، 

باید در این جهت سوق دهیم . 
وی افزود: در این راستا در انتصاب ها باید به سمت انتخاب 
كدست گام برداریم وبا شفاف سازی امور، زمینه   مدیران پا

مسیر سوءاستفاده ها را مسدود كنیم .
كید بر اینکه گردشگری در اصفهان مورد  نصر اصفهانی با تا
توجــه اســت، گفــت: پیــش بینی شــده تعــداد گردشــگران 
در ســال ۲۰3۰ بــه یــک میلیــارد و ۸۰۰ میلیــون نفــر برســد و  

اصفهان نباید با برخــورداری از جاذبه های فراوان و فاخر از 
كاروان های بزرگ گردشگری دنیا عقب بماند.

وی ادامــه داد: اصفهــان در شــش ماهــه اول ســال جاری، 
كــه ایــن آمــار  میزبــان ۴۲۰ هــزار گردشــگر در بــوده اســت 
نشان دهنده رشــد ۲۵ درصدی نســبت به مدت مشابه در 
كی از  ســال گذشــته اســت. نصر اصفهانی افزود:  خبرها حا
این اســت كه زمینه های این امر مهم فراهم شــده كه نوید 
بخش اتفاقات خوبی است و در این زمینه باید زمینه را برای 

سرمایه گذاران بخش خصوصی فراهم كنیم.
وی ضمن گرامیداشت فرارســیدن  1۴ آبان ماه روز فرهنگ 
عمومی ، افزود: با شرایط موجود در كشور و شهر لازم است 
ایــن موضــوع مــورد توجــه بیشــتری قــرار گیــرد و  بــا ارتقای 
فرهنگ مردم شــرایط محیط زیســتی خوبی  را بــرای مردم 

رقم بزنیم. /گروه شورا  

نطق                       اعضا

تلاش برای استفاده هماهنگ از امكانات فرهنگی شهر 
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان خبر داد:

رئیس کمیسیون بهداشت خبر داد:
شفاف سازی؛ شعار شورای پنجم

رئیس کمیسیون اقتصادی درخواست کرد:
تهیه طرح جامع قطار شهری  اصفهان 

رئیس كمیســیون بهداشــت 
گفــت: شــفاف ســازی و اتــاق 
شیشــه ای یکــی از شــعارهای اعضــای 
شــورای پنجــم در انتخابات بــود و تذكر 
كنــون آن را  می دهم كــه همانطور كه تا
پیگیری كرده ایم تا حصول نتیجه از پای 
ننشینیم. جوادی طی تذكری افزود: در 
راستای شعار فوق به شهرداری مركزی 

و معاونــت هــای آن و شــهرداران مناطــق و ســازمان هــای 
وابســته بــه شــهرداری تذكــر مــی دهــم كــه شــهروندان را از 
بلاتکلیفی و ســردرگمی در ارتباطشــان با شــهرداری نجات 
دهند. وی درباره مطب پزشکان گفت: طبق قانون مصوب 
ســال 1366 فعالیت پزشــکان و صاحبان حرف وابســته در 
ساختمان های مسکونی، تجاری، ملکی و اجاره ای بلامانع 

اســت. وی ادامــه داد: همچنیــن بــه 
موجب قسمت آخر تبصره ذیل بند ۲۴ 
مــاده ۵۵ قانون شــهرداری، دایــر كردن 
مطب توسط مالک در محل مسکونی از 
نظر قانــون بــه عنــوان اســتفاده تجاری 
محســوب نمی شــود و حســب دادنامه 
شماره ۵76 مورخ 1۴ مهر ماه سال 1371 
كن  هیئت عمومی دیوان عالی كشور ، اما
استیجاری مطب پزشکان ، محل كسب و پیشه با تجارت 
محسوب نمی شود. وی افزود: در مورد پاركینگ محل های 
مورد استفاده پزشکان برای خدمات پزشکی، وحدت رویه 
وجود ندارد و به دســت انــدركاران تذكر می دهــم كه به یک 
 وحــدت رویــه برســند تــا پزشــکان از بلاتکلیفــی نجــات

 یابند./گروه شورا   

رئیس كمیسیون اقتصادی 
ح جامــع قطــار  بــر تهیــه طــر
كید كرد. ملت طی  شهری اصفهان تا
تذكــری دربــاره قطار شــهری اصفهان 
گفت: طراحــی مجموعه خطوط قطار 
شهری اصفهان در ســال 137۰ انجام 
شــده و با شــرایط جمعیتــی و فیزیکی 
امــروز و آینــده شــهر تناســب منطقــی 

ندارد. وی بر طراحی به روز خطوط قطار شهری اصفهان 
كید كرد. بــه گفته ملت بودجــه مورد نیاز بــرای خدوم  تا

 1۵ هزار میلیارد تومان برآورد شده كه سالانه باید سه هزار 
میلیارد  تومان كه بیشــتر از بودجه شهرداریست ، هزینه 

شود. 
گفــت: ایــن  وی دربــاره پــروژه ســالن اجــلاس ســران 

 پــروژه بایــد در ســال 91 و بــا هزینــه
 ۲۰۰ میلیــارد تومان كــه 1۰۰ میلیارد آن 
باید توسط دولت پرداخت می شد، به 
بهره برداری می رسید. ملت افزود: ولی 
امروز دو سوم آن و با هزینه ۲۵۰ میلیارد 
تومان به اتمــام رســیده و ۲۰۰ میلیون 

تومان بودجه دیگر نیاز دارد.
ملت پیشنهاد تغییر در نوع بهره برداری 
ح كــرد و گفــت: تعییــن تکلیــف بخش  ایــن پــروژه را مطر
خصوصــی مشــاركت كننده در ســاخت پروژه هــای هتل 
و مجتمع تجاری مجموعه ســالن هــای اجلاس ضروری 
اســت؛ چــرا كــه  پــس از گذشــت شــش ســال، پیشــرفت 
 عمــــــرانی بســیار ناچیــزی را در ایــن خصــــــوص شــاهد 

هستیم./گروه شورا   

نایب رئیس کمیسیون بهداشت عنوان کرد:

سریع ترین و آسان ترین راه احیای زاینده رود،  باران مصنوعی است
نایــب رئیــس كمیســیون بهداشــت گفــت: بــاران 
مصنوعی سریع ترین ، آســان ترین و تنها راه احیای 
زاینده رود و فلات مركزی است. شریعتی نیا طی تذكری، ادامه 
داد: در دوم مهــر،  در تذكــر خود درباره تســهیل اجــرای پروژه 
باران مصنوعی ،پیشنهاد دادم و در حال حاضر پس از گذشت 

یک ماه هیچ اقدام عملی صورت نگرفته است. 
كیــد كــرد: تا این مشــکل حل نشــود یــا جــواب علمی،  وی تا
منطقی و قابل قبول داده نشود در همه تذكراتم این موضوع 

را یــادآوری و تذكــر خواهــم داد و از اصحاب 
رســانه نیز متواضعانه خواهــش دارم كه در 

این زمینه ما را یاری كنند.
وی افزود: حتما این طرح اصفهان و فلات 

مركزی ایران را زنده خواهد كرد.
 شریعتی نیا در بخش دیگری از تذكر خود با 
بیان اینکه عدالتخواهی و توزیع متناســب 

بودجــه در مناطــق مختلف از شــعارهای لیســت امیــد بوده 

اســت، اظهار كرد: ۲۰ میلیارد تومان برای 
تــوازن منطقــه ای در بودجه ســال جاری 
كید كرد: در این  مصوب شده است. وی تا
راستا  از شهردار درخواســت می كنم كه بر 
اســاس درصد جذب بودجه تــا این تاریخ 
نســبت بــه پرداخــت آن مبلغ بــه مناطق 
كمتــر توســعه یافتــه اقدام شــود تا مــردم و 
شهروندان این مناطق نیز مزه شیرین عدالت را بچشند.وی 

به ســد معبر پیاده روها اشــاره كرد و افزود: پیاده روها متعلق 
به عموم مردم و معبر عموم مردم اســت؛ ولــی در حال حاضر 
در بسیاری از خیابان ها شاهد تجاوز مغازه دارها به این معابر  
هستیم و این در حالی است كه دست فروش شاید یک یا دو 
متر از پیاده رو را اشــغال كنند كه بــا آنها برخورد می شــود؛ اما 
مشاهده می كنیم بعضی از مغازه دارها در تعدادی از صنوف، 
همه اقلام قابــل عرضــه را در پیاده روهــا می چیننــد و داخل 

مغازه هایشان خالی است. /گروه شورا    

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان اظهار داشت: بدون 
شــک دانــش آمــوزان و دانشــجویان بالنــده تریــن اقشــار 
جامعه در بین اقشار مختلف مردم هستند و رسیدگی به 
امور دانش آموزان و ایجاد فضای مناســب فرهنگی برای 
آنها بایــد از اولویت هــای برنامه ریزی در نظــام جمهوری 

اسلامی ایران باشد.
وی ادامــه داد: پــس از انقــلاب اســلامی ایــران بــه دلیــل 
افزایش جمعیــت و وجود تنگناهــا نتوانســتیم به صورت 
كز  كامــل بــه كیفیت آمــوزش و بــه ویــژه بــه پــرورش در مرا
آموزشی و ایجاد فضای باز مناسب در محیط دانشگاهی 

كید كرد: با وجودایــن، دانش آموزان و  بپردازیم.معین تا
دانشجویان در آن مقطع به این صورت به انقلاب اسلامی 
ایران پیوستند و به دنبال آن در طول دوره دفاع مقدس 
نیز حماســه هــای زیــادی از خــود به جــای گذاشــتند كه  
شــهید حســین فهمیده از جمله ایــن دانش آمــوزان بود 
و بی شــک این موارد ناشــی از محیــط اموزشــی و محیط 

جامعه  در آن زمان بوده است.
وی با بیان اینکه طی ســال هایی كه گذشــته تا حدودی 
از فشار جمعیتی و بحران كمبود امکانات عبور كرده ایم، 
افــزود: در حــال حاضــر مــا بایــد بتوانیــم محیطــی را برای 

رشــد بالنده نســل آینــده فراهــم كنیم تا نســل جــوان  به 
اطلاعــات آزاد دسترســی داشــته و بتوانــد حركــت هــای 
جامعــه را تحریــک كنــد. رئیــس شــورای اســلامی شــهر 
اصفهان افزود:این نسل باید بتواند اظهارنظر آزاد داشته 
و به مطبوعات و رسانه های آزاد دسترسی داشته باشد، 
گر چنین نســلی یعنی نســل انتخابگر  و نســلی كه بتواند  ا
شــرایط امروز دنیا و وظایف خــود را تبیین كننــد، پرورش 

دهد، می توانیم به آینده خود امیدوار باشیم.
مهنــدس معین گفــت: هــر قــدر امکانــات كاهــش یابد یا 
امکانات در جامعه فراهم نشــود، از بالندگی و شــکوفایی 
نسل آینده و شکوفایی محیط دانش آموزی و دانشجویی  
كاســته می شــود كه  در صورت وجــود چنینــن وضعیتی، 
كید كرد:  آینده نا مطمئنی را برای خود رقم زده ایم . وی تا
در صورت فراهــم بودن شــرایط برای انتخاب گری نســل 
آینده، آنها می توانند با انتخاب خود و  ورود خود به صحنه 
كارزارهای علمی و فرهنگی باز هم حماسه آفرین باشند و 

بتوانند در جامعه جهانی نقش آفرینی كنند.
به گفتــه مهنــدس معین، نســل خمــود، بــدون تحرک و 

بدون انرژی دچار مشکلات متعددی می شود . 
وی ادامه داد: ما ســال ها مســائلی را كه در جامعه وجود 

داشــته، آزمایش كرده ایــم و برخورد بــا ناهنجاری ها 
بدون آماده سازی  محیط مناســب برای رشد فکری 
جوانان نمی تواند پاسخگوی نیازهای جامعه بوده و 

نیازها و مشکلات جامعه را برطرف كند.
گر جامعــه ایــن فضــا را فراهم كند  معیــن ادامــه داد: ا
گر محیط دانشــگاهی، محیطــی برای بحــث آزاد و  و ا
گر دانش آموزان برای محیطی  برخورد افکار باشــد و ا
گر در دانش آموزان  آزاد و مردم سالار آموزش ببینند و ا
حس انتخاب كردن و  نیاز به آن را ایجاد كنیم، باعث 
 تعهــد بیشــتر نســل جــوان و ورود تاثیرگذاتــر آنهــا بــه 

جامعه می شود.

    نمایند گان شهرداری در نمایشگاه مطبوعات
 وی در بخــش دیگــری از نطــق خــود بــه برگــزاری 
كــرد و گفــت: از طــرف  نمایشــگاه مطبوعــات اشــاره 
شــهرداری اصفهــان هــم روزنامــه اصفهــان زیبــا و 
مجموعه رســانه ای شــهرداری به عنــوان نماینده در 

این نمایشگاه حضور دارند.
ایــن  امیدواریــم  كــرد:  تصریــح  معیــن  مهنــدس   
نمایشــگاه ها و حضور بیشــتر مطبوعات  و مــردم این 
پیام را به طور روشن برای همه مسئولان ثبت كند كه 
مردم نیازمند رسانه های آزاد و پویا هستند تا بتوانند 
آن چیزی را كه نیاز خودشان هست، از میان رسانه ها 

انتخاب كنند.
 وی افزود: در حال حاضر به دلیل عدم امکان رسانه ها 
در انعکاس كامل اخبار و رویدادها استفاده كنندگان 
از مطبوعــات و بــه خصــوص رســانه های مکتــوب به 

اندازه جوامع پیشرفته دیگر نیست. 
مهندس معیــن به كاهش تیراژ رســانه هــای مکتوب 
كــرد و ادامــه داد: امیدواریــم فضــا و امــکان  اشــاره 
دسترســی مناســب به فضای مجازی و با هزینه كمتر 

برای این رسانه ها فراهم شود. 
وی افــزود: امــروز هزینــه هــا ی دسترســی بــه فضــای 
مجازی در كشور نسبت به ســایر كشورها عدد زیادی 
اســت و ایــن مغایــر بــا گــردش آزاد اطلاعــات وامــکان 
كز علمی و تحقیقات به روز  استفاده و دستیابی به مرا
اجتماعی در جامعه است كه امیدواریم این امر به نحو 

مطلوبی جبران شود. 

    شفافیت در مجموعه شهرداری
ح گردش آزاد اطلاعات و  وی گفت: هفته گذشــته طر
شفافیت در مجموعه شــهرداری به شورا ارائه شد كه 
نشان می دهد شورا با همه توان در این جهت تلاش 

می كند تا جامعه ای انتخابگر داشته باشیم. 

رئیـس شـورای اسـامی شـهر اصفهـان گفـت: شـورای پنجـم و كمیسـیون فرهنگـی شـورای 

 لیلي 
زواره ای

اسـامی شـهر اصفهـان درصدد ایجـاد هم افزایی، اسـتفاده هماهنـگ از امکانـات فرهنگی و 
فراهـم كـردن امـکان برخـورد آزاد افـکار اسـت تـا بدیـن وسـیله به بالندگـی نسـل جدید كمک 
شـود. مهنـدس معیـن در نطـق پیـش از دسـتور خـود، ضمـن گرامیداشـت سـالروز فتح لانه 
جاسوسـی و روز دانـش آمـوز، گفـت: در 13 آبـان دانشـجویان و دانـش آمـوزان بـا حركـت و 
حضـوری تاثیرگـذار خـون تـازه ای در رگ های انقاب جـاری كردند و ما امروز پس از گذشـت 
سـال ها همچنـان از ایـن روز بـا بزرگـی و عظمت یـاد می كنیـم. وی ادامه داد: مـا به عنـوان مدیرانی كه در 
طـول انقـاب  تجربـه هـای خـود را اندوخته ایم و شـخصیت ما شـکل گرفتـه در مقابل حركت آنها و نسـبت 

به این قشر از جامعه متعهد هستیم. 

 تولد باندهای 
فساد با 

استفاده از 
رانت های 

اطلاعاتی به 
ایجاد فاصله 
طبقاتی در 

جامعه منجر 
شده است



09 جامعه

 اس ام ای به جز اسپینرازا 
راه دومی ندارند

متخصص مغز و اعصاب در گفت وگو با ایسنا، 
 دربــاره بیمــاری اس ام ای، توضیــح می دهد 
و می گوید: این بیماری ژنتیکی باعث پژمردگی زودرس 
نخــاع می شــود و توانمندی هــای حرکتی فرد از دســت 
می رود. براساس تیپ بیماری، سن ظهور علائم و شدت 
آن نیز متفاوت خواهد بود؛ هرچه سن بیماری پایین تر 

باشد، علائم آن شدیدتر می شود. 
در تیپ یک بیماری اس ام ای، علائم قبل از شــش ماه 
اول زندگی، در تیپ دو شش تا ۱۸ ماهگی و در تیپ سه، 

۱۸ ماهگی تا سه سالگی خودش را نشان می دهد. 
دکتر غلامرضا زمانی با اشاره به درگیری اندام های حرکتی 
و عضــلات تنفســی در ایــن بیمــاری، تصریــح می کنــد: 
بیماری سیستم عصبی مغز را درگیر نمی کند؛  به همین 
دلیل هوش این بیماران خوب است. درمان هایی که 
تحقیقات زیادی روی آنها انجام شــده، امروز به نتیجه 

رسیده است و اصلاح ژنی را در بیمار دنبال می کند. 
با توجه به این تحقیقات ســنگین، داروها قیمت های 
بالایی دارنــد. یــک دوره درمان آمپــول اســپینرازا ۷۵۰ 
کره با شرکت های  هزار دلار قیمت دارد. البته بعد از مذا
دارویی و وزارت بهداشت هر کشور، می توان قیمت ها را 

به صورت منطقه ای تعیین کرد.
کیــد بــر اینکــه دسترســی بــه ایــن دارو برای  زمانی بــا تا
بیمــاران حیاتــی اســت، افــزود:  ایــن درمان هــا نجات 
دهنــده هســتند و می توانــد بیمــاری را بــه تیپ هــای 
پایین تر و خفیف تر تبدیل کنند؛ اما هزینه های بالای آن 

تبدیل به چالشی برای دولت ها شده است.  
راه حل اساســی در ایــن زمینه پیشــگیری از بــروز موارد 
جدید است؛ اما راه حل اخلاقی در اختیار قرار دادن دارو 
به بیماران است. آنها این بیماری را انتخاب نکرده اند و 

لازم است سیاستگذاری اساسی صورت گیرد. 
کراتی که دولت ها انجام می دهند، دارو می تواند  با مذا

در اختیار بیماران قرار گیرد.
این متخصص مغز و اعصاب با بیان اینکه شرکت سازنده 
داروی اسپینرازا به دنبال  بازاریابی در کشورها هستند، 
بیان کرد:  شکی وجود ندارد که این دارو ضروری است 
و راه دومی به جز آن برای بیماران وجود ندارد. در حال 
حاضــر ایــن دارو در کشــورهای اطــراف ایــران بــه ثبــت 
گــر دارو در اختیار  رســیده اســت. ما بیمارانی داریم که ا
آنها قرار نگیرد به سن یکسال نمی رسند و فوت می کنند 
یا اینکــه باید بــه صورت  مکــرر در بیمارســتان بســتری 
گر بــرای ایــن دارو هزینــه شــود، از طــرف دیگر   شــوند. ا
میزان بستری آنها کاهش پیدا می کند و مشکلات دیگر 

نیز کمتر می شود.
وی آمار تولد نوزادان با این بیماری را یک مورد در هر ۲۰ 
گــر یک مورد از این بیماری   هزار تولد اعلام کرد و گفت: ا
در خانــواده ای باشــد، هشــدارهای لازم بــه آنهــا داده 
 می شــود و امکانــات تشــخیص بیمــاری قبــل از تولــد 
در کشــور وجود دارد؛ اما انجام این اقدامات به صورت 

غربالگری از نظر اقتصادی به صرفه نیست.

 اصلاح و بازنگری 
»اطلس زنان و خانواده«

معــاون امور زنــان و خانــواده رئیــس جمهور 
 از بازنگــری و اصــلاح »اطلس وضعیــت زنان 
 و خانــواده« خبــر داد. معصومــه ابتــکار در گفت وگــو 
 بــا ایســنا، دربــاره اطــلاع معاونــت زنــان و خانــواده 
بر توانمندی های زنان و آسیب های تهدیدکننده آنان 
در نقاط مختلف کشور گفت: در این خصوص اطلسی 
داریــم کــه آســیب ها و توانمندی هــای زنــان در نقاط 

مختلف کشور در آن موجود است. 
 به گفته وی این اطلــس در ســال 93 و در دولت تدبیر 

و امید تهیه و تدوین شده است. 
معــاون امــور زنــان و خانــواده رئیــس جمهــور دربــاره 
احتمال بازنگری این اطلس نیز گفــت: اطلس مذکور 
بســیار کامل اســت، البته  با توجــه به اقدامــات انجام 
شده و براساس سرشماری سال 9۵ و آمارهای بخشی 
 بایــد بازنگــری و به روز رســانی شــده کــه ایــن موضوع 

در دستور کار قرار دارد.

دولت در ارسال لایحه تابعیت 
به فرزندان بی هویت تعلل نکند

کیــد  کســیون زنــان مجلــس بــا تا عضــو فرا
بر ارســال ســریع تــر لایحــه تابعیــت فرزندان 
حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مــردان خارجی، گفت: 
فرزندان بدون هویت برای خروج از مرز با هدف انصراف 
از تابعیت افغانی دچار مشــکلات بســیاری می شوند.
 طیبه سیاوشی شاه عنایتی درگفت وگو با خانه ملت، 
بــا اشــاره بــه ضــرورت ارســال لایحــه تابعیــت فرزندان 
حاصل از ازدواج زنان ایرانی با مــردان خارجی، گفت: 
نمایندگان مجلس طبق اولتیماتوم زمانی برای دولت 
کید دارند،  نســبت به ارســال هرچه ســریع تر لایحه تا
گر تا شش ماه دیگر دولت لایحه را به مجلس  بنابراین ا
ارســال نکند؛ طــرح نماینــدگان درجریان بررســی قرار 

خواهد گرفت.
 نماینــده مــردم تهــران،ری، شــمیرانات، اسلامشــهر 
و پردیس درمجلس شورای اسلامی با بیان اینکه لایحه 
دولت در حل مشکلات این افراد بسیار راهگشاست، 
 افــزود: پیگیری موضــوع با طرح مجلس بــه طورحتم 
با برخی مسائل از سوی وزارت کشور و وزارت اطلاعات 
روبه رو خواهد شد؛ اما پیگیری موضوع به شکل  لایحه 
به راحتی مشکلات را حل می کند.وی با اشاره به اینکه 
کثر نمایندگان درحوزه هــای انتخابیه با افــراد بدون  ا
هویت دارای مشکلات بسیار روبه رو هستند، تصریح 
کــرد: فرزندانــی کــه دارای مــادر ایرانــی و پدرخارجــی 
هستند به لحاظ آموزشی و بهداشتی معضلات بزرگی 
گــر ایــن افراد بــه واســطه لایحه دولــت تعیین  دارند، ا
تکلیــف شــوند؛ بــه طورقطــع چالش هــای بســیاری 

دراستان های مختلف حل می شود.

سال سیزدهم، شماره 3060 
دوشنبه

8 آبان 1396 

خبر                               ویژه

اورژانس  خواهان ندارد
تاخیر در پرداخت معوقات پزشکان عمومی

گفتــه ایــن پزشــک عمومــی، بــه علــت تاخیــر   بــه 
در معوقــات، متقاضــی کار پزشــکان در اورژانس هــا 
مانند گذشــته نیســت و اورژانس های بیمارســتانی 
انتخاب اول پزشکان عمومی نیست و این می تواند 

در آینده مشکل ساز شود.
جهانپور در پاســخ به این ســوال که چــرا اورژانس ها 
انتخاب اول پزشــکان نیســتند و این موضوع بسیار 
 مهمی اســت و چــه عواقبــی دارد؟ ابراز کــرد: با توجه 
 به اینکه اغلب بیماران در اورژانس ها هســتند و پس 
از آن به بخش های بستری ورود پیدا می کنند و اغلب 
اورژانس ها شــلوغ اســت، پزشــکان ایــن بخش ها را 

برای اولویت اول انتخاب نمی کنند.
 بــه گفتــه او، بــا توجــه بــه تاخیــر در پرداخــت کارانــه 
کار پزشــکان شــاغل در بیمارســتان های  و اضافــه 
 دولتــی تابعــه دانشــگاه های علــوم پزشــکی و نــوع 
 و ســختی کار و البته حجــم بالای خدمــات، عده ای 
از پزشکان ترجیح می دهند مسیر دیگری را انتخاب 
کننــد چنانکــه تعــداد آنهایــی کــه انتخــاب اولشــان 
کار در بخــش دولتــی خصوصــا اورژانس و بــه ویژه در 
شهرستان ها نیست رو به افزایش است. این موضوع 
می تواند در ماه ها و سال های آتی مشکل ساز باشد. 
به بیــان جهانپــور، عــلاوه بــر ایــن مســئله، تخصص 
گرایی و تمایل پزشــکان عمومی بــه گرفتن تخصص 

کارکــرد پزشــک تاثیــر منفــی خواهــد  محیطــی بــر 
پرداخــت  دغدغــه  گــر  ا دیگــر  ســوی  از   داشــت، 
و معوقــات پرداختــی و... هــم اضافــه شــود؛ ممکن 
اســت بســیاری از پزشــکان عمومی راه های ساده تر 
کننــد،  و مســیرهای متفــاوت شــغلی را انتخــاب 
راه هایی بــا درآمد نقــدی و حتــی گاهی بیشــتر و نیز 
اســترس و فشــار کاری کمتــر، ایــن موضــوع قطعــا 
 بــر فشــار کاری نیروهای باقــی مانــده خواهــد افزود 
و ممکن اســت موجب شکل گیری ســیکل معیوبی 
در فضای کاری شود.این پزشک عمومی، اورژانس 
را چشم و چراغ بیمارستان دانست و گفت: 
قطعا هر گامی بــرای ارتقای خدمات باید از 
اورژانس آغاز شود.سال گذشته هم بازرس 
مجمع عمومی ســــــازمان نظام پزشــــکی از 
تاخیـــــر در پرداخت های پزشــکان عمومی 
گفتــه  کــرده و  گلایــه  انــس  شــاغل در اورژ
ضروری اســت کــه بــرای پزشــکان عمومی 

حقوق ماهیانه در نظر گرفته شود.
او یکی از بزرگ ترین مشکلات پزشکان 
عمومــــی را تاخیر در پرداخت ها دانسته 
گفته این در حالی اســــت که در تعـــداد  و 
چشمگیری از شهرها، این تاخیر به هفت 

تا هشت ماه نیز می رسد.  

هم مزید بــر علت شــده اســت؛ بنابراین در حــال حاضر 
کمبود پزشک عمومی به طور مشــخص در کنار کمبود 
پزشــکان و پرســتاران قابل توجه اســت که بایــد در این 
زمینه و در روش های جذب دانشــجو و کمیت پذیرش 

نیز بازنگری های لازم انجام شود. 
به گفته این پزشــک عمومی، در حال حاضر، پزشــکان 
متخصــص اورژانــس در حــال اســتقرار در اورژانس هــا 
هســتند؛ ولی در هر صورت این موضــوع در کوتاه مدت 
راهگشــا نیســت و اســتقرار پزشــک متخصص اورژانس 
نمی توانــد بــه طــور کامــل جایگزیــن پزشــکان عمومی 

شود. 
جهانپــور در پاســخ بــه ایــن ســوال کــه ایــن موضــوع در 
حــال حاضــر گریبانگیــر چــه تعــداد از بیمارســتان های 
اصفهان شده است و آیا یک موضوع کشوری محسوب 

می شــود، بیان کرد: این یک مسئله ملی است و منوط 
بــه بیمارســتان های اصفهــان نمی شــود، 
بنابراین راه حل ها هــم باید ملی و کاربردی 

باشد.
او دربــاره تفــاوت پزشــکان اورژانس بــا دیگر 
پزشــکان گفــت: بخــش اورژانــس و برخــی 
بخش های دیگر بیمارســتانی شــبانه روزی 
است؛ همان گونه که حادثه خبر نمی کند، 
پزشک اورژانس مستلزم اقامت در اورژانس 

است. 
اســـتــــــرس کـــــاری در بخــش اورژانــــــس به 
علــت حجــم و نــوع کار قاعدتــا زیــاد اســت، 
در اورژانــس گــذر دقایــق و لحظه هــا مهــم 
کــم کاری در چنیــن  اســت و خســتگی و ترا

عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس خبر داد:

تصویب ممنوعیت حمل سلاح سرد تحت تاثیر قتل روحانی در مترو
عضو کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس گفت: 
تصویــب ممنوعیت حمل ســلاح ســرد در هفته 
گذشــته در مجلس همزمان با قتل یک روحانی در مترو و 
مجروحیت یک روحانی دیگر، نمایندگان را برای موافقت 
با ممنوعیت حمل، خریــد و فروش ایــن ادوات قانع کرد.
محمدعلــی پورمختــار در گفت وگو بــا خانه ملت با اشــاره 
بــه تصمیــم مجلــس دربــاره ممنوعیــت حمــل و واردات 
 ســلاح ســرد همزمان با قتل یک روحانی در ایستگاه مترو 
و همچنیــن مجــروح شــدن یــک طلبــه در شــرق تهــران 
بــه وســیله ســلاح ســرد، گفــت: متاســفانه عــلاوه براینکه 
تعدادی از اراذل و اوباش به صورت مشخص از سلاح سرد 
بــرای حمله بــه افــراد اســتفاده می کننــد، بعضا مــواردی 
 وجود داشــته که فــردی برای تفریــح، چاقو ضامــن داری 
 در جیبــش بوده اســت کــه در یــک درگیــری بســیارعادی 

از ایــن ادوات اســتفاده و همین موضوع 
دلیلی برای انجام قتل یا جرح می شد.

نماینــده مــردم کبودرآهنــگ و بهــار در 
مجلس شــورای اســلامی بــا بیــان اینکه 
مشکلات مختلفی از ناحیه حمل سلاح 
سرد در کشور وجود داشت، افزود: نیروی 
انتظامی نیز دلایل مستند و متعددی را 
در این خصوص ارائه کرد و نهایتا مجلس 

قانع شد که حمل هر گونه سلاح سرد ممنوع شود.
وی بــا بیان اینکــه اتفاقــات اخیــر نیز دلیــل روشــنی برای 
 ضــرورت پذیرفتــن ایــن قانــون شــد، خاطرنشــان کــرد:
 بر همین مبنا اصلاحاتی بر مصوبه قبلی که از سوی شورای 
نگهبان رد شــده بود، بــرای تامیــن نظر این شــورا صورت 
گرفت تا هر چه زودتر این قانون شود وشاهد اجرایی شدن 

آن با دقت نظر بیشتر نیروی انتظامی به 
عنوان ضابط قوه قضائیه باشیم.

پورمختار در ادامه تصریح کرد: این قانون 
گر به درستی اجرا شود  در صورت تائید، ا
موجب خواهد شد افراد دراستفاده از این 
ابزارهــا و ادوات آزاد نباشــند و بــه راحتی 
سلاح ســرد در معرض دسترسی و فروش 
نباشد و امنیت بیشتری در جامعه ایجاد 
شــود.وی در خصوص اینکــه آیا حمل ســلاح ســرد برابر با 
سلاح گرم تلقی می شــود؟ گفت: تعاریف متفاوت است، 
گر افراد با سلاح ســرد از جمله شمشــیر ، چاقو ، قمه و ...  ا
مبــادرت به ایجاد ناامنی و رعب و وحشــت کنند و دســت 
بــه ســرقت همــراه بــا آزار جســمی و خشــونت بزننــد، این 
موضوع مشمول قانون سلاح گرم خواهد بود و با این افراد 

به عنوان مفســد فــی الارض برخورد می شــود؛ امــا در این 
قانونی کــه اخیــرا در مجلس تصویب شــد موضــوع اصلی 
 حمل، خرید و فروش ســلاح ســرد اســت و نه به کار گیری 
از آن که ممکن اســت مــورد اســتفاده اش متفاوت باشــد 
گر از این ســلاح ها اســتفاده شــود، مجــازات مجرمین،  و ا
 قانــون خــاص خــود را دارد.عضــو کمیســیون قضایــی 
و حقوقــی مجلــس در خصــوص قاتــل روحانی متــرو امام 
خمینــی)ره( کــه دارای اختلال روانی معرفی شــده اســت 
گفت: البته باید بررسی بیشــتری در این خصوص صورت 
که وقتی وی می گوید: »بنــده به دنبال انتقام   بگیرد؛ چرا
از مسئولان بودم« مشخص می شود که روانی نبوده است؛ 
مگر آنکه بگوییم اختلال روانی او به صورت دوره ای است؛ 
اما از اعترافات وی مشخص می شود در دوره ای بوده که 

قدرت تشخیص داشته است.

اخبار                       جامعه

چنـد روز پیـش یکـی از شـهروندان اصفهانـی با روزنامـه اصفهان زیبا تمـاس گرفت و گفت: 

زهره 
قندهاری

بـه دلیـل اینکـه کارانـه برخـی از پزشـکان عمومی چند ماهی اسـت پرداخت نشـده، پزشـکان 
اورژانـس بیمارسـتان امیـن اصفهـان اعتصاب کردند و این بخش بدون پزشـک مانده اسـت 
و ایـن موضـوع در اورژانس بیمارسـتان مشـهود اسـت به طـوری که چند روزی اسـت هیچ 
پزشـکی در اورژانـس وجـود نـدارد. پـس از مشـاهده ایـن وضعیـت و قابل تصدیـق نبودن 
گفتـه ایـن شـهروند بـرای حلاجی کردن مسـئله، موضـوع را از دکتـر کیانـوش جهانپور مدیر 
 روابـط عمومـی دانشـگاه علـوم پزشـکی اصفهـان پیگیـری کردیـم. او گفـت: اعتصابـی از سـوی پزشـکان 

در بیمارستان امین وجود نداشته است.

در حال حاضر، 
پزشکان 

متخصص 
اورژانس در 
حال استقرار 
در اورژانس ها 

هستند

09 سال یازدهم، شماره 2739 جامعه
 دو شنبه

۱5 شهریور  ۱395 

پرسش آغاز راه نیست
خود مسیر است
ویژه نامه اندیشه و علوم انسانـــیݡ روزنامه اصفهان زیبا
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ــول  24 مــــحــــــــصــــــــــــــــــــ
ـــز  شــگݡــــفــــت انــگݡــــــــیــــــــ
از گݡــــــــروه رســـــــــــانــــه ای 
یــــبــــــــــــا اصــــــــــفـــــهـــان ز
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دوشنبه

8  آبان  1396
فرهنگ و هنر

سنگ اندازی مسئولان برای 
اجرای هنر ملی مذهبی تعزیه

بیت الزهرا سلام الله علیها مکانی برای 

زهره 
قندهاری

تعزیه خوانان کشوری. مکانی که قرار 
همــت  بــه  آینــده  ســال  در  اســت 
مسئولان به خانه تعزیه تبدیل شود. 
وارد محوطه این مجموعه که می شوی 
مرکزی برای تعزیه خوانان تعبیه شده 
اســت. هنوز بوی تازگــی از لابه لای ســتون هــای این 
مجموعه استشمام می شود. حالا برای یک نشست 
خبری در اتاقی پر از لباس تعزیه خوانی وارد می شوی. 
لباس هایی که به گفته ســلطانی دبیر اجرایی برنامه 
تعزیــه و شــبیه خوانــی هــر کــدام از رنــگ هــای آنهــا از 
موضوعی نشان دارد. قرار اســت که به مدت 12 شب 
تعزیه خــوان هــای اصفهان و چند شــهر دیگــر در این 
مکان به تعزیه خوانی و شبیه خوانی بپردازند. مکانی 
متفاوت که قرار است بزرگ ترین رویداد مذهبی هنری 
کشور در آن برگزار شود. این مکان در محله جوی آباد 

قرار دارد.
محمد محمــدی، یکــی از فعــالان عرصه تعزیــه بنا بر 
نذری که داشــته ســال هاســت تمام هم و غم خود را 
برای این کار گذاشته و خود یک صنعتگر است. او در 
جمع اصحاب رســانه گفــت: این مجالس بــا دغدغه 
پشتوانه سازی برای تعزیه کشور راه  اندازی شده است. 
که بــزرگان این هنر آیینــی رفته رفته به فراموشــی  چرا
سپرده می شوند و در سال های اخیر این هنر مذهبی- 

دینی با افول جدی روبه رو شده است.
او بــا اشــاره بــه اینکــه از تعزیــه خوانــان سراســر کشــور 
دعوت می شــود تا در بیت الزهرای خمینی شــهر هنر 
خود را بــه منصه ظهــور برســانند، بیــان کرد: 9 ســال 
است که از هشتم ماه صفر به مدت 12 شب در هیئت 
بیت الزهرای جوی آباد خمینی شهر این مراسم برگزار 

می شود و با استقبال خوبی همراه بوده است.
محمدی، مجلس تعزیه و شــبیه خوانی بیت الزهرا را 
بزرگترین رویداد مذهبی هنری در عرصه شبیه خوانی 
در منطقــه جوی آبــاد دانســت و ادامــه داد: در ایــن 
کران اهل بیت علیه  مجلس از هنر پیشکســوتان و ذا
الســلام از اســتان های اصفهان، قم، مرکــزی، تهران، 
کرج همــراه بــا جوانــان فعــال در عرصه شــبیه خوانی 
اســتفاده شــده اســت که صحنه هــای کربلا را شــبیه 

خوانی می کنند. 
به گفته او، تعزیه خوانان و شــبیه خوانان اغلب چند 
حادثــه تاریخــی و چنــد شــخصیت را بــه روایــت مــی 
 کشانند در حالی که وقایع و شخصیت ها در هنر تعزیه و 

شبیه خوانی از این موضوعات بیشتر است.
کثر  مســئول دبیرخانــه تعزیــه بــا اشــاره بــه اینکــه در ا
مجالــس تعزیــه خوانــان 
تنها پنــج مجلــس روند را 
که عامه مــردم از آن باخبر 
هستند، ذکر می کنند، ابراز 
داشــت: در حــال حاضــر 
کمتر به هنر شــبیه خوانی 
پرداختــه شــده و ایــن در 
کــه بیــش  حالــی اســت 
از 150 مجلــس تغــزیـــــه و 
شبیـــه خــــوانی مطــابـــق 
بــا نســخ  قدیمــی در ایــن 

مجالس اجرا می شود.
محمدی اصل امانت داری 
در نســخ و اجــرای شــبیه 
 خوانی را مهم ترین مسئله 
دانســت و گفت: از همان 
ابتدای شــروع بــه کار مجالــس بیت الزهرا تــا کنون بر 
امانــت داری و کمــک  گرفتــن از کارشناســان مذهبی 
کید شده زیرا تعزیه و شــبیه خوانی یک کار گسترده  تا
و وسیع است و باید در همه زمینه های از جمله شعر، 

متن، موسیقی و رنگ اصل امانت داری رعایت شود.
او در پاســخ به ســوال خبرنــگار اصفهان زیبــا مبنی بر 
اینکه جایگاه اصفهان در هنر آیینی تعزیه کجاســت، 
گفت: شبیه خوانان و تعزیه خوانان اصفهان از  لحاظ 
اجــرا در تعزیــه نســبتا رتبــه خوبــی را در کشــور دارنــد؛ 
اما اســاتید شــهرهای دیگــر ماننــد تهــران و قزوین در 
حــوزه شــبیه خوانی از نظر علمــی با تجربه تر هســتند 
کــران و  و ما هر ســاله بــرای برگــزاری این مجالــس از ذا

پیشکسوتان این عرصه دعوت می کنیم.
به بیان محمدی، شورای راهبری برای تقویت این هنر 
ملی مذهبی در اصفهان، ماهانه برای اجرای تعزیه ها 
و مجالــس شــبیه خوانی بــا حضور اســاتید برجســته 

کشوری تشکیل می شود.
مســئول دبیرخانه تعزیه از کم مهری مسئولان ارشاد 
برای احیــای هنــر شــبیه خوانی و صــدور مجــوز برای 
اجرای این مجالس گلایه کرد و گفت: هنر شبیه خوانی 
از نســخ خطــی و توســط  و تعزیــه و مجالــس آن 
گر بــه ایــن هنرمندان  پیشکســوتان اجرا می شــود و ا
توجه نشــود، با از دنیا رفتن آنها بخشــی از این هنر نیز 
منسوخ می شود به طوری که در گذشته 365 مجلس 
کنون مردم تنها پنج مجلس  تعزیه اجرا می شده؛ اما ا
 آن را می شناســند و مــا در بیت الزهرا تــلاش کردیم که

 150 مجلس را احیا کنیم.
دبیــر اجرایــی مجالــس تعزیــه هیئــت بیت الزهــرای 
خمینی شهر، هدف از برگزاری این مجالس را احیای 
کثر  این هنــر ملــی مذهبــی عنــوان کــرد و ادامــه داد: ا
کران این رسته وارد مرحله پیری شده اند که بعد از  ذا
وفات آنان دانش و تجربه و هنر آنان منسوخ می شود؛ 
گــر هنگامی جوانــان خواســتند فعالیتی در  بنابراین ا
این زمینه داشــته باشــند باید از ســبقه این هنر ملی 
گاهی داشــته باشــند و به فراموشــی سپرده   مذهبی آ

نشود. 
در ادامــه ایــن نشســت، حجــت الله ســلطانی، دبیــر 
کرانی نام بــرد کــه از میان ما   اجرایی ایــن مراســم از ذا

رفته اند و کسی به جای آنها نیامده است.
به بیان او، در شهرســتان خمینی شــهر بــرای احیای 
هنر تعزیه حمایت های لازم انجام نمی شود  و هر سال 
صدور مجوز دغدغه ای است که ما را نگران کرده است 
به طــوری که همه ســاله بــرای اجــرای ایــن برنامه ها 

سنگ اندازی می شود. 

اجرای دو نمایش در تالار هنر  و 
خانه هنرمندان اصفهان

نمایش »پیرمــرد، بقچه، دوچرخه« از ســوی 
خانه تئاتر حــوز هنری و بــا همکاری تــالار هنر 
سازمان فرهنگی تفریحی شهرداری اصفهان تا  هشتم 
آبان ماه ساعت 18:45 در محل خانه هنرمندان واقع در  
پل بزرگمهر ، پارک ایثارگران اجرا می شود. نمایش »گربه 
ای در حوالی این خانه« نیز به کارگردانی هادی عسکری 
نیز  تــا 12 آبان مــاه در تــالار هنر بــه روی صحنه مــی رود. 
محمد ترابی، شمیلا تابش، پوریا ریحانی و رویا سعیدی 
از جملــه بازیگران نمایــش »پیرمرد، بقچــه، دوچرخه« 
هستند . این نمایش روایتگر داستان مردی است به نام 
مزدک که زندگی اش در آستانه فروپاشی قرار گرفته و به 
تازگی ورشکســت شــده و در طبقه فوقانی خانه خســرو 
دوست قدیمی اش سکنی گزیده است. نمایش »گربه ای 
در حوالی این خانه« نیز به نویسندگی و کارگردانی هادی 
عســکری کاری از گروه نمایشــی بیســت و ســه است که 
علیرضا مقامی پور، محمدحســن رحیمی، بهار زنگنه، 
ســمیه جعفری منش، نکیســا رســا، آیــلا جهانگیــری و 

هادی عسکری در آن به ایفای نقش می پردازند. 

 نمایشگاه عکس »زُل«
در نگارخانه صفوی

نمایشگاهی از عکس های »سعید عبداللهی« 
با عنوان »زُل« در نگارخانه صفوی برگزار شده 
است. عکس های ارائه شده در این نمایشگاه، پرتره هایی 
هستند که همگی به طور مستند عکاســی و ثبت شده 

است. 
 بــه گــزارش ایمنــا، ایــن نمایشــگاه حاصــل عکاســی از 
چهره هایی است که با گذشتن کاروان هزار مردم از برابر 
چشــم های هزار رنگ مــردم قهدریجان اصفهــان، این 
شــهر به شــکل ویژه ای عزای واقعه  عاشــورا را بیــدار نگه 
کت را شخصیت هایی با پوشش  می دارد. این کاروان سا
و گریم  متفاوت شکل می دهد و هر فرد تداعی کننده  یک 
نفر از سپاهیان حســین )ع( و یا دشــمنان ایشان است؛ 
تمامی گریم ها در حد بزک های ســنتی اســت و هر ساله 
کننده  مراســم انجام می شود و درواقع  توسط مردم برپا
نمایشــگاه »زل« نگاهــی اســت بــه آنچه دیروز گذشــت 
و حاصــل درون نگــری انســان اســت در آنچــه در روح و 
زندگی ایرانیان به قوت باقی است. گفتنی است، سعید 
عبداللهی متولد سال 13۷3 و دانش آموخته مهندسی 
معماری اســت که عکاســی را بــا موبایل هوشــمند و به 
صــورت تجربــی از ســال ٢٠١٣ آغــاز کــرد. وی تجربه  هنر 
عکاســی را با آموزه های مدرن و ســنتی دنیای پیرامون 
درآمیخته اســت، بــه گونه ای کــه در آثــار او می تــوان به 
وضوح تلفیق این دو مقوله را به شکل پیوندی عمیق، 
گسستنی مشاهده کرد. از مجموعه های عکس  بارور و نا
او می توان به مجموعه های »تنهامانده« و »زُل« اشاره 
کم اســت  کرد که بــر یکی فضایی مینیمــال و انتزاعی حا
و دیگــری به شــیوه  مســتند، متشــکل از چندیــن پرتره 
متفاوت از مراسم ســنتی مذهبی عزاداری های عاشورا 
در ایران عکاسی شده اســت. علاقه مندان برای بازدید 
از نمایشگاه عکس »زُل« می توانند تا چهارشنبه 1۷ آبان 
ماه به نگارخانه صفوی، واقع در خیابان خاقانی، جنب 

کوچه شماره 31 مراجعه کنند.

پنجمین نمایشگاه کاریکاتورهای 
مطبوعاتی در نقش خانه

نمایشگاهی از آثار منتخب و با اولویت آثاری که 
بر اساس اخبار مطبوعاتی خلق شده باشند با 
عنــوان »پنجمیــن نمایشــگاه کارتــون و کاریکاتورهای 
 مطبوعاتــی اعضــای خانــه کاریکاتــور اصفهــان« برگــزار 
می شود. به گزارش ایمنا،  این نمایشگاه امروز، دوشنبه 
هشتم آبان ماه ســاعت 1۷ در گالری نقش خانه افتتاح 
 می شــود و علاقه منــدان بــرای بازدید از این نمایشــگاه 
می توانند تا 23 آبــان ماه به گالری نقش خانــه، واقع در 

خیابان آمادگاه مراجعه کنند.

گر می خواهید فیلمساز  شوید  ا
بشتا بید

 انجمن سینمای جوان اصفهان، تنها نماینده 
سازمان سینمایی کشور در اســتان است و در 
راســتای آموزش علاقــه منــدان به هنــر هفتم اقــدام به 

برگزاری دوره های تخصصی فیلم سازی می کند.
به گزارش ایمنــا، در دوره هفــت ماهه  فیلم ســازی این 
انجمن دروسی مثل: عکاسی، فیلمنامه، تصویربرداری، 
تدوین، کارگردانــی، کارگاه فیلم داســتانی، کارگاه فیلم 
مســتند، کارگاه فیلم تجربی و ... آموزش داده می شود 
و تسهیلات و مزایای شرکت در این دوره نیز به این شرح  
اســت: به ســه هنرجوی برتر در پایان دوره کمک هزینه 
تولید فیلــم از ســوی ســتاد مرکزی تهــران اعطــا خواهد 
شــد.  تمــام اعضــای انجمــن پــس از گذرانــدن دوره تــا 
 پایــان عمر عضو انجمــن بوده و مــی تواننــد از خدمات و 
برنامه های متنوع انجمن با تخفیف های ویژه و یا رایگان 
استفاده کنند.  اعطای مجوز تصویربرداری فیلم کوتاه 
برای اعضای انجمن. اعضایی که در حوزه فیلم ســازی 
موفق بــه تولید فیلــم های بــا کیفیــت شــوند از اولویت 
برخــورداری از حمایــت مالــی دســتگاه هــای مختلف و 
انجمــن ســینمای جوانان ایــران قــرار خواهنــد گرفت.  
مــدرک دوره فیلــم ســازی انجمن قابــل ترجمــه و مورد 
کز آموزش فیلم ســازی در جهان بــوده و از  کثر مرا تایید ا
اعتبار بالایی برخوردار است. انجمن سینمای جوانان 
 ایران به عنوان بزرگ ترین مدرســه فیلم ســازی ایران با
 60 دفتر فعال، در سراسر کشور به هنرجویانش تسهیلات 
غ  و امکانات یا مجوزهای فیلم سازی را اعطا می کند و فار
التحصیلان یک دفتر مــی توانند در دفتر و شــهری دیگر 

خدمات دریافت کنند.

هنر                     اصفهان ح شد:گزارش                           فرهنگ ح تعاملی موزه و مدرسه مطر در نمایشگاه آثار طر

تبدیل شدن موزه ها به مکانی برای خلاقیت هنری
 نمایشــگاه آثــار طــرح تعاملــی مــوزه و مدرســه بــا 
همکاری دفتر تخصصی هنرهای تجسمی و خانه 
کودک و با همکاری موزه هنرهای معاصر  وابسته به سازمان 
فرهنگی تفریحی شــهرداری اصفهان برگزار شد. به محض 
ورود به لابی ســالن اجتماعــات کتابخانه مرکــزی کودکان 
مختلف بــا چهره های رنــگ شــده را می بینم که مشــغول 
اجرای پرفورمنس زیبایی هستند. سه پسر که یکی از آنها با 
فلوت خــود بیانگر روایت نمایــش بــوده و دو بازیگر که یکی 
نقش خیاط و دیگری زمینه کار را بر عهده دارد. این تئاتر که 
»تاپســتری کودکانه«نــام دارد بیانگر نوعی بافــت بوده وبه 
صورت نمایش توســط کــودکان به نمایش درآمده اســت. 
مهناز عشــقی، کارگردان با بیان اینکه این تئاتر به سفارش 
موزه و مدرسه و براســاس تابلویی که در موزه به مدت یک 
سال نقاشــی شــده انجام شــد، افزود: این تئاتر حاصل 20 

جلســه کاری با کــودکان در گروه ســنی 
هفت تا 15 ســال بــه اجرا درآمــد.  وی با 
بیان اینکه تئاتر  »تاپستری کودکانه« به 
حالــت پرفورمنــس و بــدون دیالــوگ 
کــرد: ایــن کار براســاس  اســت، بیــان 
ح گلیم کار شــده اجرا  تابلوهایی با طــر
می شود، البته بچه ها در این نمایش به 
جای مقوا بر روی بدن یکدیگر این کار را 

انجــام می دهنــد. در ادامــه قبــل از ورود بــه ســالن اصلــی 
حاضران با دنیای کاریکاتور و نمایش زیبای آن که توســط 
ســه دختر اجرا می شــود، آشــنا می شــوند. مهتــاب دارابی 
نویســنده و کارگــردان نمایــش »کاریکاتــور« در مــورد ایــن 
نمایش، گفت: این برنامه بر اســاس یکی از آیتم های موزه 
ومدرسه و تابلوهای کاریکاتوری که در موزه هنرهای معاصر 

ســازمان فرهنگــی تفریحــی شــهرداری 
اصفهان برای بچه ها آموزش داده شــد، 
انجــام می شــود. وی ادامــه داد: در ایــن 
نمایش یک نقاش قرار اســت که صورت 
دو نفر از دوستان خود را نقاشی کند و بعد 
زمانی که آن را به دوستان هدیه می دهد، 
کنش متفاوتی از ســوی آنان روبه رو  با وا

می شود. 
دارابی خاطرنشــان کــرد: در واقع هــدف اصلــی از این تئاتر 
معرفی هنر کاریکاتور است که برخی آن را می پذیرند و برخی 
 آن را قبــول نمی کننــد، ضمن اینکــه به معرفی ایــن هنر نیز 
می پردازیــم. برنامه بــا دعوت از مهــرداد کاظمــی، معاون 
فرهنگــی ســازمان فرهنگــی تفریحــی شــهرداری اصفهان 
و همراهــی دو مجــری کــودک بــه نام های ســهیل رحمتی 

و بهارســادات ابطحــی ادامه می یابــد. کاظمی با اشــاره به 
ضــرورت تغییــر نگرش ســنتی بــه موزه هــا بــه ویــژه در بین 
کودکان، خاطرنشــان کــرد: نگاه ســنتی، موزه هــا را مکانی 
ملال آور و خســته کننده برای کودکان تبدیل کرده اســت، 
در حالــی که بــا طــرح تعاملــی مــوزه و مدرســه وارد ادبیات 
جدیدی در بخش موزه ها خواهیم شد. وی طرح تعاملی 
موزه و مدرسه را بهترین راهکار برای تبدیل کردن موزه ها به 
مکانی شاد و مکان رشد خلاقیت و خیال پردازی دانست و 
اظهار داشت: با اجرای این طرح شاهد حضور بیشتر و بهتر 
کــودکان در موزه هــا و همچنین تعامــل موزه ها بــا مدارس 
خواهیم بود. وی طرح موزه و مدرسه را آغازگر ارتباط بیشتر 
با کودکان دانســت و اظهارداشــت: این رخداد می تواند به 
گیر شــده و جایگاه خود را در تمام مدارس شهر  ســرعت فرا

اصفهان و حتی استان توسعه دهد. 

با موضوع پرتره های سیاسی؛

چهارمین شماره فصلنامه عکاسی منتشر شد
در بیست وچهارمین سال انتشار آمد:

»تصویر سال« با 2520 تصویر منتخب
چهارمین شــماره از فصلنامه عکاســی با موضوع 
پرتره های سیاسی با هدف بررسی شکل گیری و 
تحول این قبیل عکسها در تاریخ ایران و جهان منتشر شد.
این شماره از فصلنامه عکاسی در 284 صفحه تمام گلاسه 
و همزمان با برپایی بیست و سومین نمایشگاه مطبوعات و 
خبرگزاری ها منتشر و روی دکه های روزنامه فروشی توزیع 
شده اســت.در این شــماره پرتره های سیاســی از عکاسان 
بنامی چون محمد فرنود، آلفرد یعقوب زاده، کامران عدل، 
بهرام محمدی فرد، مجید دوخته چی زاده، محمد جامجو، 
کبر، حســن سربخشــیان،  ســاتیار امامــی، علیرضا صــوت ا
محمــد برنــو، امیــر پورمنــد، حســن قائــدی، احمــد حلبی 
ســاز، امیــر خلوصــی، محبوبــه کاظمــی، روح الله  وحدتی و 
مهدی قاســمی، به نمایــش درآمــده است.شــماره جدید 

فصلنامه عکاســی بــه معرفــی و نمایش عکسهایــی دیده 
نشــده از ابوالفضل فتحــی  پرداخته به همــراه عکسهایی 
کمتر منتشر و دیده شده از آرشــیو بزرگ محمد جعفر و علی 
خادم.همچنین در این شماره ضمن ارائه نظر مخاطبان و 
خوانندگان مجله، مطالبی به قلم محمدرضا طهماسب پور، 
دکتر محمد ستاری، کامران شریفی، امید امیدواری، فرشید 
رحیمی، آیتای شــکیبافر،  هومــان مهرآذین، صمــد قربان 
زاده، محمد جواد جهانگیر، نجف شکری قبادی، دکتر ناصر 
فکوهی، مرتضی حسنی، پژمان نظرزاد، حمید طبائی، رهام 
شیراز،ابراهیم عرب بیگی، پریسا حسین پور، هوفر حقیقی، 
افســانه عابدین، زانیار بلوری، زروان روحبخشــان _ نرگس 
مرندی، شــهرام احمد زاده، شــیوا بابابیگی، نفیسه باقری 

و ... آمده است.

مجله »تصویر سال« در بیســت وچهارمین سال 
انتشــار، همزمان با بیســت و ســومین نمایشگاه 
مطبوعــات و خبرگزاری هــا  بــا 2520 تصویــر منتخــب از 
نمایشگاه سالانه جشن تصویر سال و رویدادهای مهم سال 

منتشر شد.
 به گزارش ایسنا به نقل از دبیرخانه تصویر سال، این شماره 
از نشریه در 364 صفحه با کاغذ گلاسه  تمام رنگی همراه با 
گزارش تصویــری رویدادهای مهــم ایران و جهان در ســال 
95-96  و دربر گیرنده  آثار برگزیده بیش از ســه هزار هنرمند 
عــکاس، طــراح گرافیــک و کاریکاتوریســت شــرکت کننــده 
در دوازدهمیــن جشــن تصویــر ســال بــا معرفــی فیلم های 
 نمایش داده شده در جشنواره فیلم تصویر است.مروری بر

 ســی و پنجمیــن جشــنواره جهانــی فیلــم فجــر، فعالیــت  
گروه ســینمای هنر و تجربــه طــی دوازده ماه اخیــر، معرفی 
انتشارات انجمن عکاسان انقلاب و دفاع مقدس، گزارش 
ســه دوره ســوگواره ی عکس عاشــورایی خــط ســوم  و... از 
دیگــر بخش های این شــماره از تصویر ســال اســت.عکس 
روی جلد این شماره، تصویری  از داخل قایق پناهجویان 
در52 کیلومتری ســاحل لیبــی از ماتیو کوکز، برنــده جایزه 
ســوم عکس هــای لحظــه ای ورلدپــرس فتــو 2016 اســت. 
مجله تصویــر )نشــریه هنرهای تصویــری ایــران(، در قالب 
تصویــر ســال شــماره   96 تــا 100،تــا پایــان هفتــه  جــاری در 
کتابفروشی های معتبر، شهر کتاب ها و کیوسک مطبوعات 

تهران و شهرستان ها در دسترس عموم خواهد بود.

روز  وزرا
  بیست و سومین نمایشگاه مطبوعات در  ایستگاه سوم

تازه های                         نشر

در شهرستان 
خمینی شهر 
برای احیای 

هنر 
تعزیه 

حمایت های 
لازم 

انجام 
نمی شود  

نشســت اطــلاع رســانی وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی 
دولــت دوازدهــم در حالــی برگزار شــد کــه این نشســت، 
دومین نشست اطلاعرسانی با اصحاب رسانه محسوب 
می شــود. همه صندلی ها پر اســت، عکاس ها در میان 
جمعیت مــی چرخنــد و ســید عبــاس صالحی ســخنان 
خــود را بــا افزایــش بودجــه تئاتــر اینگونــه آغــاز مــی کند: 
»تلاش های قابــل توجهی در چهار ســال گذشــته برای 
افزایش بودجه تئاتر اتفاق افتاده و امسال هم این توجه 
بوده اســت. پویش جریــان تئاتر در کشــور به طــور عام و 

در مرکز کشــور به طور خاص آنقدر گســترده و قابل توجه 
اســت که رقم های افزایش بودجه با این گســتردگی چه 
درباره زیرســاخت ها و چه حمایت های غیرزیرســاختی 

برابری نمی کند.« 
کز مختلف  وزیر ارشــاد ادامه داد: »ما در این دو ماه با مرا
کراتی داشتیم و در  از جمله سازمان برنامه و بودجه مذا
این باره سخن گفتیم که اهالی رســانه هم می توانند به 
ما کمک کنند. تئاتر هنری است که حمایت های دولتی 
را لازم دارد؛ ولی اقتصاد تئاتر حتما باید به عنوان اقتصاد 

خصوصی مورد توجه باشد، اما تئاتر درعین حال نیازمند 
حمایــت های بالاســری اســت کــه ایــن حمایت هــا هم 
زیرساختی و هم غیرزیرساختی است.« وی افزود» البته 
ما محدودیت های دولت را می دانیم؛ اما مهم این است 
که ما به عنــوان خادمان فرهنگ و هنر و اهالی رســانه به 
عنوان منتقل کنندگان ضرورت ها این پیام را برســانیم 
گر شــرایط را  که مصرف فرهنگی کم از نان روزانه ندارد و ا
برای استفاده از مصرف فرهنگی فراهم نکنیم آسیب ها 

و مسائل اجتماعی مضاعف می شود.« 
صالحــی در ادامه با اشــاره به تــلاش ها برای حــل برخی 
مشــکلات در زمینــه برگــزاری کنســرت هــای موســیقی 
گفت:»گفــت وگوهــا بــرای اجراهــای زنــده و صحنــه ای 
موسیقی در اســتان های مختلف ادامه دارد و همانطور 
که پیش از این هم گفتــه ام امیدواریم هم در حوزه فیلم 
و کتاب و هم موســیقی شاهد باشــیم که فضای کشور با 
یک قانون اداره می شــود و بــدون دغدغــه برخوردهای 

غیرقانونی این مسیر  را در استان ها دنبال کنیم.« 
وزیر ارشــاد همچنین از برپایی نمایشــگاه کتاب 9۷ خبر 
داد و افــزود: »پــس از نمایشــگاه کتــاب تهــران در ســال 

96 بــه دنبــال ایــن بودیــم کــه زمینه هــای اجرایــی 
نمایشــگاه 9۷ را فراهــم کنیم؛ اما به هر حال شــرایط 
برگزاری انتخابات، تغییرات در وزارتخانه و همچنین 
مســائلی که به خود بنده مربوط می شــد باعث شــد 
کــه دربــاره تشــکل های مجــری  تــا گفت وگوهایــی 
نمایشــگاه کتاب صورت گرفته بود به تاخیر بیفتد و 
کنون نیز درباره مکان برگزاری نمایشــگاه کتاب  هم ا
با شــهرداری گفت وگوهایی انجام داده ایم و آنها نیز 
بــا جدیت به دنبــال این هســتند تا به نامه ما پاســخ 

دهند. « 
صالحــی دربــاره صحبت هایــی کــه مبنی بــر کاهش 
بودجه جشــنواره فیلم فجر شنیده می شــود، اظهار 
کرد: بــه طور کلی در نظــام بودجه ریزی جشــنواره ها 
این هــدف دنبال می شــود که بــا حداقــل هزینه ها، 
کثر بهره برداری را داشته باشیم. ما نمی خواهیم  حدا
ج قبلی غلــط بــوده اســت؛ اما  ادعــا کنیــم کــه مخــار
بــه دنبال این هســتیم کــه چگونــه می توان بــا کمتر 
کردن هزینه ها بهره برداری را افزایش داد. امســال با 
توجه به اینکــه در چهلمین ســالگرد پیروزی انقلاب 
اســلامی قــرار داریم و جشــنواره فجــر رویــدادی ملی 
محســوب می شــود تلاش می کنیم تا همه استان ها 
 همچــون تهــران از فضــای ایــن جشــنواره برخــوردار 

باشند«
غرفه روزنامه اصفهان زیبا نیز در سومین روز برگزاری 
بیســت و ســومین نمایشــگاه مطبوعــات شــاهد 
حضور مهمانانی چون شــهردار اصفهــان، قدرت اله 
نــوروزی، علی یــار محمدیــان، مدیــرکل ارتباطات و 
امور بین الملل شــهرداری اصفهان، کیوان جعفری 
تهرانی، رئیس امور بین الملل انجمن ســنگ آهن و 
تحلیلگــر بازارهــای جهانی فــولاد بود. گفتنی اســت 
کــه در حاشــیه برگــزاری نشســت هــای خبــری وزرا، 
دو نشســت تخصصــی تاثیــر نشــریات گردشــگری بر 
جذب گردشــگران، با حضور مهرداد فرشیدی، صبا 
رضایــی، علــی یارمهــدی در ســاعت 15: 30 تــا 1۷ و 
نشســت تخصصی مطبوعات و موانــع ترویج حقوق 
شــهروندی بــا حضــور حســن نمــک دوســت، باقــر 
انصــاری، امیــر حســین آبــادی در ســاعت 16:15 تــا  
1۷:15 و کارگاه آموزشی دیتاژورنالیسم با حضور خانم 

سلیمی برگزار شد. 
بنابر اعلام ستاد برگزاری، رسانه ها نیز با برگزاری 300 
نشســت تخصصی در ایام برگزاری بیســت و سومین 
نمایشگاه مطبوعات  میزبان بازدیدکنندگان به ویژه 
علاقه مندان و پژوهشــگران حوزه رسانه و ارتباطات 

هستند.

سـومین روز بیسـت و سـومین نمایشـگاه مطبوعـات کشـور در حالـی برگـزار شـد کـه ایـن نمایشـگاه 
شـاهد حضـور نشسـت اطـاع رسـانی وزیـر فرهنـگ و ارشـاد اسـامی و وزیـر ارتباطـات بـود. دو 
نشسـت پـر مخاطـب کـه در آن وزرا بـه سـوالاتی که یک سـال ذهـن اصحـاب رسـانه را درگیر کرده بود پاسـخ 
دادنـد. در نشسـت وزیـر ارشـاد، سـید عباس صالحی با اشـاره به مـواردی از کان موضوعات فرهنگی کشـور 
از افزایـش و کاهـش بودجـه تئاتر و سـینما  تـا انتصاب معاون امور فرهنگی، معرفی  شـورای سیاسـت گذاری 
نمایشـگاه کتـاب ۹۷ ، کاهـش تصدی گـری دولـت در رویکـرد سـازمان نظـام رسـانه ای، وضعیـت نگران کننـده 
ادارات وزارت فرهنـگ در اسـتان ها سـخن گفـت و بـرای کاهـش حاشـیه فرهنگسـتان ها ابـراز امیـدواری کرد. 
همچنیـن معـاون مطبوعاتـی کشـور از تـاش این نهاد بـرای برگزاری هر چه بهتر این دوره از نمایشـگاه سـخن 

گفت و از اهدای جایزه درست نویسی در مطبوعات به وسیله فرهنگستان ادب خبر داد.



 حال مبدع اندروید 
خوب نیست

این روزها حال اندی روبین، مبدع اندروید 
خوب نیســت؛ چــرا کــه در بزرگ تریــن قمار 
زندگی خود بدجور قافیــه را باخته اســت. به گزارش 
خبرآنلایــن، گوشــی اسنشــال پــی اچ / مــدت کمی 
اســت رونمایــی شــده، امــا قبــل و بعــد از رونمایــی، 

حاشیه های زیادی داشته است.
مدیران کمپانی تصمیم گرفته اند گوشی اسنشال را 
200 دلار ارزان تر بفروشند و حالا گوشی تمام صفحه 
اندی روبین 500 دلار به فروش می رســد. شــاید حالا 
این گوشی هوشــمند ارزان ترین پرچم دار بازار باشد 
که وان پــلاس5 حــدود 20 دلار از آن ارزان تر اســت؛ با 
این فرق که وان پلاس شــش گیگ رم و اسنشال هم 

128 گیگ حافظه داخلی دارد.
گفته می شود تا پایان ســپتامبر فقط پنج هزار گوشی 
اسنشال در بازار فروخته شده اســت که دور از انتظار 
بوده و در کنار رفتن مدیران ارشــد این کمپانی، ضرر 
مالــی وارده، ســرمایه گــذاری 330 میلیــون دلاری 

اسپانسرها را زیر سوال برده است.
انــدی روبیــن در حالــی بلندپروازنــه گوشــی خــود را 
راهــی بــازار کــرده کــه آیفــون جدیــد، گوگل پیکســل 
جدیــد، نوت 8 سامســونگ و بســیاری گوشــی های 
برتر بــازار عرصه را بــه اسنشــال تنگ کرده انــد و بعید 
اســت مشــتریان حتی بــا 200 دلار ارزان تــر ترغیب به 

خرید شوند.
از سوی دیگر قرار است اندی روبین هاب هوشمندی 
کو را بــه نــام AmbientOS راهــی بازار  مانند آمــازون ا
کند که با توجــه به اوضــاع و احوالِ خرابِ اسنشــال، 
بعید است سرمایه گذاران اجازه توســعه کار را به وی 
بدهند. آیا اسنشــال می تواند قواعد بــازی در دنیای 
گوشــی های هوشــمند را تغییــر دهــد؟ آیــا کاربــران، 
 گوشــی جدیــدی کــه هنــوز نیامــده، مــرده اســت را 

می خرند؟ 
برای کاربر حرفه ای پشــتیبانی فنی چند ســاله مهم 
است و اندی روبین از عهده آن بر نمی آید.)بلایی که 
بر ســر اچ تی ســی آمده(چشــم انداز تاریک کمپانی، 
جواب این سوال را به صورت غیر رسمی داده است و 

اندی روبین باید به فکر شغل جدید باشد.

چهره های                          فناوری

 رشته  های دانشگاهی 
که منسوخ می شوند

یادتــان می آیــد زمانــی فیلم هــای ســینمایی 
آینده ای پر از ربات را نمایش می دادند؟ 

آن آینــده زیــاد هــم دور نیســت. ربات هــا می آینــد و 
شــغل هایمان را از دســتمان می گیرنــد. ایــن انقــلاب 
تکنولوژیکــی کــه در آن هســتیم به ایــن زودی هــا تمام 

نمی شود و اتوماسیون بخش بزرگی از رشد آن است. 
ما قبلا شاهد چنین تغییری در انقلاب صنعتی بوده ایم. 
راه حل، ایجاد نیروی کار آموزش دیده تر، برای مدیریت 
مسائل پیچیده بود و دوباره راه حل ما برای این مسئله 

در آموزش نهفته است. 
هنگام انتخاب یک مدرک دانشگاهی باید تغییرات دنیا 
و تغییرات تقاضــای آن را در نظــر بگیریــد و بنابراین، در 
اینجا چند مدرک دانشگاهی را به شما معرفی می کنیم 

که با ظهور تکنولوژی قطعا منسوخ خواهند شد.

      مدرک حسابداری
کویــک بوک هــا )QuickBooks( یکــی از نــرم افزارهــای 
مدیریت فعالیت های اقتصادی هستند و با وجود آنها 
دیگر واقعا به حسابدار نیازی ندارید. هر روز شرکت های 
بیشــتری به روش هــای آنلایــن کارهــای مالیاتــی خود 
را انجــام می دهنــد. حســابداری داخلــی تنهــا بــرای 
شرکت های بزرگ تر نیاز است و حسابداری مالیاتی برای 
بیشتر اشخاص می تواند به صورت آنلاین انجام شود. 
یک جایگزین خوب برای این رشــته مدرک مالی است 

که می توانید در حرفه خود فعال تر شوید.

      مدرک هتلداری و گردشگری
با کیوسک هایی که در فرودگاه ها گزارش پرواز ها را ارائه 
می دهند، آشــنایی دارید؟ آینده هتل هــا نیز به همین 
شکل پیش بینی می شود. تحصیل در رشته هتلداری 
و گردشگری اشــتباه اســت؛ زیرا تکنولوژی جای بیشتر 
بخش های این صنعت را خواهد گرفت. نیاز به عواملی 
که پشت میز هتل ها و آژانس های گردشگری بایستند، 

واقعا در حال کاهش است.

     دستیار حقوقی
این روز ها کامپیوتر ها می توانند بیشــتر وظایف دستیار 
حقوقی را انجام دهند. تحقیــق و بایگانی خیلی راحت 
می تواند به صــورت آنلاین انجام شــود و نیــاز به نیروی 
انسانی برای این کار نیســت. خود حقوق هم می تواند 
توســط تکنولــوژی جایگزیــن شــود؛ بنابرایــن تحصیل 

دستیار حقوقی به طور قطع منسوخ خواهد شد.
 

     رشته ارتباطات رادیویی
رادیو و تلویزیون دیگر تنها خروجی های اخبار نیستند 
و مدرک ارتباطات رادیویی روی یک تکنولوژی منسوخ 
شــده تمرکز دارد. فعالیت هــای ارتباطی هــرروز در حال 

تغییر هستند؛ از اسنپ چت ها تا فیسبوک.

یک مطلب آموز�ش و کاربردی  خواندنی های                    علمی

گرام را  ذخیره کنیم؟ چگونه ویدیوهای اینستا
بـرای بسـیاری از اشـخاص اینسـتاگرام به 
یـک سـرگرمی منظـم تبدیـل شـده اسـت. 
بـا اسـتفاده از ایـن شـبکه اجتماعـی مـی توانیـد 
دوسـتان و آشـنایان خـود را دنبال کـرده و تصاویر 
و ویدیوهایـی را کـه آنهـا بـا دنبال کنندگانشـان به 
کـه  همانطـور  ببینیـد.  گذارنـد،  مـی  اشـتراک 
می دانیـد در اینسـتاگرام مـی تـوان بـه راحتـی بـا 
اسـکرین شـات گرفتـن تصاویـر را ذخیـره کـرد. بـا 
کمـی  ویدیوهـا  بـا  رابطـه  در  قضیـه  حـال  ایـن 

ایـن  امـا  بـود؛  خواهـد  مشـکل تر 
موضـوع بـه معنـای غیـر ممکـن 
بـودن آن نیسـت. در این مطلب 
شـما  بـه  را  مختلـف  روش  سـه 
بـه  کـه  داد  خواهیـم  آمـوزش 
کمـک آنها می توانیـد ویدیوهای 

مورد علاقـه خود در اینسـتاگرام 
صـورت  بـه  یـا  کـرده  ذخیـره  را 

مجدد به اشتراک بگذارید.

  PostGraber       
PostGraber یکی از ســرویس های منحصر به فرد برای 
گرام است. به عبارت دیگر این  دانلود پست های اینستا
ابزار قادر است علاوه بر ذخیره معمولی پست ها تصاویر 
و ویدیوهای چندگانه را )که به لطف قابلیت های جدید 
گرام به صورت اسلایدشو به نمایش در می آیند(   اینستا
 PostGraber نیز از یک پست واحد دانلود کند.عملکرد
هم نسبت به سرویس های دیگر تفاوت چندانی ندارد. 
کافی اســت برای دانلود ویدیوها لینک پست مورد نظر 
گرام )تنها پست های صفحات عمومی(  خود در اینستا
را  کپــی کــرده، آن را در کادری که در مقابلتان قــرار دارد 

پیست کنید و سپس روی دکمه Go ضربه بزنید.

 InstantSave by Gramblast    
InstantSave by Gramblast یکی از گزینه هایی است که 

برای دانلود مدیا از طریق مرورگر در اختیار دارید. نحوه 
کار با این ابزار نیز  آســان اســت. کافی است لینک پست 
مورد موجود در صفحات عمومــی را کپی کرده، در کادر 
 Download مقابلتان پیست کنید و ســپس روی گزینه
ضربــه بزنید.پس از آن، فایــل مورد نظر شــما به صورت 

یک فایل MP4 دانلود خواهد شد. 
همانطور کــه می دانیــد، کاربران قــادر به دانلــود کردن 
تصاویر و ویدیوهای صفحات خصوصی نیستید؛ حتی 

گر یکی از دانلود کنندگان آن صفحه باشند. ا

 IFTTT    
IFTTT  تمــام فرآینــد آرشــیو را بــه طــور خــودکار انجــام 
می دهد. پیش از هر چیــزی باید پیکربنــدی های لازم 
کــس و IFTTT را انجــام  بــرای حســاب کاربــری دراپ با

دهیــد. پــس از آنکــه وارد هــر دو حســاب کاربــری خــود 
 Save your روی گزینــه IFTTT شــدید، در وبســایت
Instagram videos to a Dropbox folder ضربــه بزنیــد.
 پــس از آن، مجوزهــای لازم جهت دسترســی IFTTT  را
کس خود  گرام و دراپ با به حساب های کاربری اینستا

صادر کنید. 
در همین رابطه قادر هستید انتخاب کنید که ویدیوها 

کس مربوطه ذخیره شوند. در حساب دراپ با
همچنین مــی توانیــد تریگــر مختــص بــه خــود را ایجاد 
 کنیــد تــا بــه واســطه آن ویدیوهــای لایــک شــده یــا 
گرام نیــز دانلــود   آپلــود شــده )توســط شــما( در اینســتا
کــه ویدیوهــا در دراپ  شــوند. در نهایــت بایــد گفــت 
کس به عنــوان فایل هــای MP4 پشــتیبانی خواهند  با

 شد.

 InstaSave    
کاربــران  گزینــه هــا بــرای  InstaSave یکــی از بهتریــن 
تلفن هــای هوشــمند اندرویــدی اســت. هنــگام مــرور 
گرام در موبایــل خــود بــا رســیدن بــه ویدیــوی  اینســتا
مدنظر، روی آیکن ســه نقطه که در بالا و ســمت راست 
 Copy Share URL هر پست قرار دارد، ضربه بزنید و گزینه
 InstaSave را از منوی موجود انتخــاب کنید.پــس از آن
را باز کنیــد؛ با انجــام ایــن کار ویدیوی مورد نظــر در فید 
InstaSave فهرســت خواهــد شــد. بــرای ذخیــره ویدیو 
کافــی اســت روی آیکن دایــره ای شــکل که یــک پیکان 
 Save رو به پایین در آن قرار دارد، کلیک و ســپس گزینه
را انتخــاب کنیــد. قابلیــت حــذف ویدیوهــا بــه صورت 

مستقیم از طریق این اپلیکیشن نیز مهیا شده است.
منبع : سامان میرزا-سایت دیجیاتو 

 Animal / نســخه موبایلــی بــازی گــذرگاه حیوانــات
Crossing رســما توســط نینتنــدوی ژاپــن رونمایــی 
شد.نســخه موســوم به Pocket Camp که از اواخــر نوامبر روی 
گوشــی های اندرویــدی و آی او اســی خواهد آمد، شــبیه بازی 
اصلی است که در سال 2001 روی نینتندو 64 عرضه شد، منتها 
بــا ایــن تفــاوت کــه کاربــر در دنیــای حیوانــات ســعی می کنــد 
شهرک ســازی کرده و با حرکت در مکانی نو، دســت به ســاخت 

خانه و کاشانه خود می زند.

همان گونه که پیش بینی می شد، نیســان تایید کرد که از 
فصل 2019-2018 وارد فرمول E خواهد شد.این خودروساز 
ژاپنی در نمایشگاه توکیو اعلام کرد که به جای یکی از تیم های فعلی 
وارد سری مسابقات خودروهای الکتریکی Formula E خواهد شد.
نیسان و رنو دو بخش از یک تیم موتوراسپورت هستند. از مدتی پیش 
بحث هایی برای جایگزینی برند نیسان به جای برند فرانسوی رنو در 
 مســابقات فرمول E بود و اخباری غیر رســمی نیز منتشــر شــده بود. 

حال این جایگزینی به صورت رسمی تایید شده است.

اولین سامورایی در مسابقات فرمول Eحیوانات نینتندو در گوشی های هوشمند
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 عادت های
  غمگین

بازارچه ای به وسعت 
چهار نفر!

14سبک

13گردشگری

12بازار

بعضی از آدم ها برای مدتی خیلی کوتاه 
غمگین و ناراحت هستند، شاید دلیلش 
گوار در زندگی شان  مسئله ناراحت کننده یا اتفاق نا
باشــد که بعد از مدتی فراموش می کنند و به حالت 

عادی خود باز می گردند. ..

تقاضا برای ســبزی های آماده، در حال 
افزایش اســت؛ به همین دلیل طی یکی 
دو ســال گذشــته، شــرکت های زیــادی در اصفهــان 
تلاش کرده اند تا از این بازار جدید ســهمی به دست  
آورند؛ ولی این را کــه کدام یک موفــق بوده اند، باید 
مورد بررسی قرار داد. شرکت های اصفهانی در حالی 

تلاش می کنند...

کویــر شــرق اصفهــان همیشــه بــرای 
گردشگران داخلی و خارجی جذاب بوده 
است. روستاهای کوچک و مظلوم این خطه به واسطه 
فیلم های ســینمایی مشــهور یا تعریــف و تمجیدهای 
گردشگران از اقامتگاه های سنتی این حوالی، همیشه 
میزبــان گردشــگران بوده انــد. »گرمــه« یکــی از ایــن 
روستاهاست؛ پر از نخل، زیبا و نقطه ای از جاده تاریخی 

ابریشم. برا رسیدن به روستا...

 دوشنبه  8 آبان 1396 

10 صفر  1439

زدهم |  ضمیمه شماره 3060 
سال س�ی

اژترین روزنامه استان اصفهان پرت�ی
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مظنه

قیمت طلا پس از اینکــه پارلمان کاتالونیا اســتقلال خود را از اســپانیا اعلام کرد، 
 افزایش یافت و دومین هفته متوالی افزایشی را ثبت کرد.به گزارش رویترز، پس 
 از اینکه پارلمان کاتالونیا استقلال از اسپانیا را اعلام کرد و این اقدام موجب شد 

 تــا ســـرمایه گــــذاران بــه ســمت طــــلا 
به عنوان دارایی امن جذب شوند.

دان هوفی، استراتژیســت ارشــد بازار 
کوچکـــی  گفــت: »کاتالونیــا بخــش 
از اروپاســت؛ امــا ایــن وضعیــت ایــن 
دیــدگاه را ایجــاد می کند کــه اتحادیه 
اروپا ثبــات نــدارد.«وی افــزود: »این 
تمامــی دلیلــی اســت کــه چــرا مــا بــه 
ســوی دارایی امن نظیر طلا می رویم 
و آن افزایش می یابد.«طلا در شرایط 
بی ثباتــی سیاســــی و اقتصــــادی بــه 
عنوان منبع امن سرمایه گذاری تلقی 

می شــود.در معاملات پایان هفته میــلادی هر اونس طــلا بــا 6.36 دلار افزایش 
1273.35 دلار معامله شد و دومین هفته متوالی افزایشی را ثبت کرد. 

مردم قبــل از آنکه نســبت به خرید زمینــی که وضعیتش برایشــان ابهــام دارد 
 حتمــا بــا ادارات کل راه و شهرســازی اســتان بخــش ســازمان زمین شــهری 
ک مشورت کرده و استعلام کنند تا مطمئن شوند زمین متعلق به دولت  و املا

نباشد.به گزارش ایسنا، مدیرعامل 
ســازمان ملــی زمیـــــن و مســکن؛ 
مــردم از خریــداری زمین هایی که 
ک اســت جــدا  ســند آنهــا شــبهه نا
خــــــودداری کـنـــنـــــد. حمیدرضـــا 
عظیمیــان همچنیــن در خصوص 
تامین زمین بــرای اجرای مســکن 
اجتماعــی، گفــت: در ایــن زمینه، 
همــکاری خوبــی بــا بنیاد مســکن 
انقلاب اسلامی داریم که امیدواریم 
امســـــال بتوانیـــــم، زمین هــــــای 
ح  مــورد نیــاز بــرای اجـــــرای طــــر

مسکن اجتماعی را به قیمت ناچیز تمام شده و نه قیمت روز، تامین کنیم. این 
کار سبب می شود تا خانواده های دومعلول بیشتری صاحب خانه شوند.

دلار آمریکا در یک هفته گذشته در روندی صعودی نزدیک به 5۰ تومان افزایش 
قیمت پیدا کرده است.به گزارش ایســنا، روند قیمتی دلار آمریکا از اوایل پاییز 
خ دلار بــا ثبات  امســال دســتخوش تغییر و تحولاتی شــد. بعــد چند ماه کــه نر

 نســبی همــراه بــود و در کانــال 37۰۰ 
و 3۸۰۰ تومــان در حرکت بــود از اوایل 
مهــر ســال جــاری بــه ســمت افزایش 
 قیمت ســوق پیدا کــرد به طــوری که 
 تا نیمــه مهــر وارد کانــال 3۹۰۰ تومان 

شد.
پس از نیمــه مهر بــا ادامه رونــد گرانی 
خود از مــرز ۴۰۰۰ تومان هــم عبور کرد 
تا دلار به رکورد جدیدی در بازار آزاد در 

سال جاری دست پیدا کند.
ادامــه ایــن افزایــش قیمــت و باقــی 
خ دلار در کانال ۴۰۰۰ تومان  ماندن نر

 باعث شــد که تحلیل گــران ارزیابی هــای متفاوتی از ایــن افزایش قیمــت ارائه 
دهند.

بازارهای                      روز

ضبط                         صدا

برآورد قیمت گوشت قرمز بیانگر آن است که 
خ ایــن محصــول پروتئینــی دســتخوش  نــر
تحولاتــی قــرار گرفــت کــه بــا جیــب مــردم همخوانی 
ندارد.به گــزارش باشــگاه خبرنــگاران؛ بررســی های 
میدانی از ســطح پایتخت برای برآورد قیمت گوشت 
قرمز بیانگر آن اســت کــه برخلاف آب رفتــن روز به روز 
خ ایــن محصــول پروتیینــی  قــدرت خریــد مــردم، نــر
دســتخوش تحولاتــی قــرار گرفت کــه با جیــب مردم 
همخوانــی نــدارد.در چنــد ماه اخیــر نوســان قیمت 
 گوشــت قرمز به حدی رســید که ســهم این محصول 
کــه  گونــه ای  کاهــش یافــت، بــه   در ســبد خانــوار 
کنون به غذای اغنیا تبدیل شــده است.جالب  هم ا
اینجاســت که که رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی 
می گوید که با افزایش واردات در هفته های اخیر نرخ 
گوشــت داخلی دو تا ســه هــزار تومــان کاهــش یافته 
اســت؛ اما قیمت های بازار حرف دیگری برای گفتن 
دارد.مــردم از افزایــش قیمــت گوشــت گلایــه هــای 
که در یک سال اخیر بارها نرخ این  بسیاری دارند؛ چرا
محصول پروتئینی دستخوش تغییرات شده و آنها را 
در خریــد بیــش از پیــش در مضیقه گذاشــته اســت.
کــی از آن اســت کــه قیمت   گــزارش هــای میدانــی حا
خ ۴1 تــا 6۰ هزارتومان   هر کیلو شــقه گوســفندی با نر
در قصابی های سطح شــهر به فروش می رسد.البته 
خ دلار، زمزمــه های  گفتــه نمانــد که بــا افزایــش نــر نا
افزایش قیمت گوشــت از سوی مســئولان و قصابان 
شــنیده می شــود که در صورت تحقق این محصول 
که  پروتئینی به کالای لوکس تبدیل خواهد شد؛ چرا

تنها برخی اقشار جامعه قدرت خرید آن را دارند.
همچنیــن علی اصغــر ملکــی رئیس اتحادیه گوشــت 
کنون هر کیلو شقه گوسفندی  گوسفندی اظهار کرد: ا
خ 3۹ هزار تومــان به مغازه دار و ۴2 تا  بدون دنبه با نر

۴3 هزار تومان به مشتری عرضه می شود.
وی افزود: با توجه به سردی هوا و افزایش تقاضا برای 
خ گوشــت، مجدد  خریــد پیش بینی می شــود کــه نر

دستخوش تحولاتی قرار گیرد.
 علیرضــا ولی مدیرعامل شــرکت پشــتیبانی امــور دام 
خ دلار تاثیــری در کاهــش  بــا بیــان اینکــه نوســان نــر
واردات گوشت از آسیای میانه نداشته است، اظهار 
کــرد: با توجــه به سردســیری منطقــه آســیای میانه، 
کمبود گوشــت داخــل از اســترالیا و دیگر کشــورهای 

اروپایی تامین خواهد شد.
 وی بــا اشــاره بــه اینکــه روزانــه ۸۰ تــن گوشــت گــرم 
در فروشــگاه های زنجیره ای عرضه می شود، افزود: 
 2۰ هزارتن گوشــت منجمد از سوی بخش خصوصی 
و پشتیبانی امور دام در سردخانه ها ذخیره شده که 

در صورت نیاز به بازار عرضه خواهد شد.
ولــی در پاســخ بــه ایــن ســوال کــه برخــلاف واردات 
خ گوشــت داخلی در بازار کاهش نداشته  گوشــت، نر
است، گفت: براســاس کنترل قیمت گوشت داخلی 
و جلوگیری از آشــفتگی بازار، واردات گوشت افزایش 

خواهد یافت.
مدیــر کل نظــارت بــر محصــولات کشــاورزی و مــواد 
غذایی سازمان حمایت گفت: در حال حاضر قیمت 
دام زنده بــه دلایلی از جملــه کاهش تولیــد، افزایش 
یافته و به تبع باعث افزایش قیمت گوشت قرمز شده 
کز عرضه دلیل  و الزاماقیمت بالای گوشت قرمز در مرا
 تخلف واحدهای صنفی نیســت.این مقام مســئول 
با بیان اینکه هیچ مشکلی در ارتباط با توزیع گوشت 
قرمز وجــود نــدارد، بیان کــرد: در ایــن راســتا در حال 
حاضر توزیع گوشــت بســته بندی در احجــام و انواع 
مختلف و با قیمــت مناســب و با کاهــش حداقل 3۰ 
درصدی نســبت بــه قیمت بــازار به صورت گســترده 
در کلیــه فروشــگاه هــای زنجیــره ای در قالــب توزیع 
گوشــت تنظیم بــازار در حــال انجام اســت کــه عموم 
مردم می تواننــد بــدون محدودیت از این فروشــگاه 
 ها خرید کنند.رستمی تصریح کرد : همچنین برخی 
کــز منتخــب اتحادیه صنــف قصابان در ســطح  از مرا
خرده فروشی نیز با نصب تابلو نسبت به عرضه گوشت 

طرح تنظیم بازار اقدام می کنند.

 اختلاف فاحش قیمت گوشت 
با جیب مردم

بازار                              روز

 افزایش واردات 
روغن نباتی

 میزان مالیات نقل و انتقال 
پژو 2008 

روزانه چند میلیون لیتر بنزین 
وارد می کنیم

 اختلاف قیمت خودروها 
از کارخانه تا بازار

 تســنیم: میــزان واردات روغــن خــام و روغــن نباتــی 
از لحاظ وزنی نسبت به شش ماهه اول سال گذشته 
 بــه ترتیــب، 77 و2۰1 درصــد و از لحــاظ ارزشــی ۸2 
 و 1۴۰ درصد افزایش یافت. واردات روغن پالم اولیین 
به صورت خام نیز 23 درصد از لحاظ وزنی و ۴1 درصد 

از لحاظ ارزش دلاری افزایش یافته است.

فارس: ســازمان امور مالیاتی، مالیــات نقل و انتقال 
ســواری هاچ بک پژو 2۰۰۸ دنــده اتوماتیــک با موتور 
16۰۰ سی ســی مــدل ۹6 را معــادل ۹15 هــزار تومــان 
مشخص کرد.این نرخ مالیات بر مبنای تعیین بهای 
فروش ۹1 میلیون و 5۰۰ هزار تومانی پژو 2۰۰۸ تعیین 

شده است.

ایســنا: مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های 
نفتی از واردات روزانه 15 میلیون لیتر بنزین خبر داد 
و گفت: میزان مصرف بنزین ۸1 میلیون لیتر و میزان 

تولید بنزین 65,5 میلیون لیتر است.
 منصــور ریاحــی افــزود: در حــال حاضــر بنزیــن یــورو 

در هشت کلانشهر کشور توزیع می شود.

کــد خــودرو اختلاف قیمــت برخی  تســنیم: در بــازار را
خودروهای زیر ۴۰ میلیون عاملی شده تا مردم به امید 
 ســود بیشــتر اقدام به خرید خــودرو از کارخانــه کنند.
در حال حاضر در بازار خودرو، سمند سورن با اختلاف 
 2.5 میلیــون تومانی نســبت بــه کارخانه و پــژو پارس 

با اختلاف دو میلیون تومانی به فروش می رسد.

میلیونمیلیون لیتر درصد

201152,5
هزار تومان

915

 - پشتیبانی از فرمت های متعدد
 - امکان ذخیره سازی 5000 فايل

 - حافظه داخلی

 - کیفیت ساخت بسیار خوب
- مجهز به جک 3.5میلی متری

- ابعاد درايو اسپیکرها: 15 × 24 و 20 میلی متر

- کیفیت ساخت بسیار خوب
- مجهز به میکروفون داخلی استريو
 - عمر باتری: 62 ساعت برای ضبط با فرمت 

48KBPS و سرعت MP3

   - ابعاد جمع وجور
 - تعدد عملکرد

 - حافظه داخلی کم

تومان

تومان

تومان

تومان 257،000

SONY ICD-PX470

 130،000

400،000

380،000

TSCO TR 902

SONY ICD-UX560F

PHILIPS VTR7100

تغییر)درصد(قیمتارز

)%۰.2( ۴۰6۸۰۸۰دلار

)%۰.27( ۴7۹۸۰13۰يورو

)%۰.۴۹( 537۸۰26۰پوند

)%۰.27( 111۹۰3۰درهم

)%۰.2۴( ۴163۰1۰۰فرانک

تغییر)درصد(قیمتسکه و طلا

)%۰.۰( 12.7۸۰.۰۰۰۰بهار آزادی

ح امام)ره( )%۰.2( 13.2۰۰.۰۰۰26.۰۰۰طر

)%۰.15( 6.73۰.۰۰۰1۰.۰۰۰نیم سکه

)%۰.26( 3.۸۰۰.۰۰۰1۰.۰۰۰ربع سکه

)%۰.15(1.۸5۰-1.23۹.51۰گرم طلا 18 عیار

تغییر)درصد(شاخصبورس تهران

)%۰.55( ۸7۴16۴۸1شاخص کل

شاخص قیمت 
)وزنی- ارزشی(

2۸۰5۴15۴ )۰.55%(

)%۰.۸3( 6۰۹62۴۹۹شاخص بازار اول

)%۰.1( 1۹21۴11۹6شاخص بازار دوم

)%۰.۹( ۹6۰۸.5فرابورس

دومین هفته افزایشی متوالی 
قیمت طلا رقم خورد

هشدار نسبت به خرید 
زمین های شبهه ناک

 افزایش 50 تومانی نرخ دلار 
در یک هفته

سال سیزدهم، شماره 3060 12
دوشنبه

8 آبان  1396 
بازار

   قیمت انواع گوشی  هووآوی 
در بازار

چهار برند اصفهانی نیازمند  تدبیر
بررسی برند های اصفهانی حاضر در بازار سبزی بسته بندی شده

قیمت ) تومان ( مدل گوشی

۸۹۰,۰۰۰ Huawei nova

۹۹۰,۰۰۰ Huawei nova plus

1,35۰,۰۰۰ Huawei nova 2 plus

1,2۰۰,۰۰۰ Huawei G9 Plus

1,۴۰۰,۰۰۰ Huawei Honor V8

۴,۴۰۰,۰۰۰ Huawei Honor V9 - 64

5,2۰۰,۰۰۰ Huawei Honor V9 - 128

53۰,۰۰۰ Huawei Honor 5A

۴۹۰,۰۰۰ Huawei Enjoy 5S

72۰,۰۰۰ Huawei Enjoy 7 Plus

6۰۰,۰۰۰ Huawei Honor 5c

۴2۰,۰۰۰ Huawei Y6 - 3G

۴6۰,۰۰۰ Huawei Y6 - 4G

۴3۰,۰۰۰ Huawei Y6 Pro

55۰,۰۰۰ Huawei Y6 II

725,۰۰۰ Huawei Y7 Prime

تغییر)درصد(شاخصبورس جهانی

-67۰1نزدک آمریکا

-23۴3۴داوجونز

-25۸1اس اند پی500

-22۰۰۸نیکی ژاپن

-3۴16شانگهای چین

     کدام برند ها  طرفداران بیشتری دارد؟
ســبزی های  خریــداران  از  متشــکل  آمــاری  جامعــه   از 
بسته بندی  شده و سوپر مارکتی ها پرسیده  شد که دوست 
 دارند ســبزی مــورد نیاز خــود را با کــدام برند بخرنــد؟ بیش 
 از 6۰ درصد از متقاضیان پاســخ  دادند که ترجیح می دهند 
از فروشگاه هایی سبزی خرد  شده بخرند که همان جا جلوی 
آنها سبزی را خرد  کند و به مشتری تحویل دهد؛ زیرا در این 
حالت امکان سفارشی سازی وجود دارد. هر خانواده ممکن 

گر  است به نوعی سبزی علاقه  بیشــتری داشته باشد؛ مثلا ا
سبزی آش  متشــکل از سه نوع ســبزی باشد، شــاید فردی 
بخواهد که یــک نوع آن بیشــتر و نــوع دیگر کمتر باشــد.1۸ 
درصد از اعضــای جامعه  آمــاری نیز ســبزی هایی می خرند 
که محصول کاخانه جات استان های همسایه به خصوص 
تهران اســت و در انتها 22 درصد از پاســخ  دهندگان به این 
نظر سنجی نیز برند هایی را نام بردند  که اصفهانی هستند. 
چهار مــورد از برند های اصفهانی که بیشــترین امتیــاز را در 

این نظرســنجی به دســت آوردنــد به ترتیــب شــامل کیانا، 
 فرادیس، ســاده و پارس دانه می شــود. البته تعــداد زیادی 
از مردم می گویند که به برند  سبزی اصلا توجهی نمی کنند.
اما فروشگاه داران در پاسخ  به سوالات این نظر  سنجی عمدتا 
دو پاسخ دادند؛ آنها تمایل دارند از شرکتی سبزی بخرند که 
یا قیمت  کمتری داشته باشــد یــا شــرکت های پخش بزرگ 
توزیــع کنند. تعــدادی از فروشــندگان نیــز پاســخ دادند که 
گر  در این باره به علاقه  مشــتری احتــرام می گذارنــد؛ یعنی ا
مشــتری آنها از یک نوع ســبزی رضایت نداشــت به سرعت 

تغییر خواهند داد.

     وضعیت برند سازی در اين بازار
مطالعه و بررســی   برروی چهــار برند  پرطرفــدار اصفهانی در 
این بــازار نشــان می دهد که بیــن کیانــا، فرادیس، ســاده و 
پارس دانه هیچ  کدام عملکرد  قابل قبولی در حوزه  بازاریابی  
گــر تولید کنندگان بزرگ کشــوری تصمیــم بگیرند   ندارند و ا
که سبزی  بسته بندی شــده وارد بازار اصفهان کنند، شاید 

برند هــای اصفهانی کمتــر از چنــد هفتــه دوام بیاورند.
هیچ  کدام از این چهار برند حتی یک وب سایت  مناسب 
هم ندارند ولی در مورد بســته بندی عملکرد مناســبی 
داشــته اند. به خصــوص فرادیس که ســبزی های خود 
را بــا بســته بندی زیبایــی عرضــه می کنــد، در مقابــل 
بســته بندی محصــولات کیانــا  به شــدت نیاز بــه تغییر 
 دارد. تبلیغــات هیــچ  کدام از ایــن برند ها کافی نیســت 
به صورتی  که کاملا ناشناخته  هستند. اما از نظر کیفیت 
همگی امتیاز بالایی به دست می آورند. با توجه به نتایج 
بررســی ها و علاقــه  ســوپرمارکتی داران به خرید ســبزی 
بسته بندی شده از توزیع  کنندگان؛ کارشناسان توصیه 
می کنند که برند های اصفهانی بایــد دامنه  توزیع خود 
را تقویت کنند و تبلیغات از طریق شــبکه های مجازی 
را بهبود ببخشــند.برند های اصفهانی  در حوزه  سبزی  
بسته بندی شده ضعیف هستند و توان رقابت با رقبای 
بــزرگ کشــور را بــرای تبلیــغ ندارند ولــی در شــبکه های 
اجتماعی به راحتی می توانند برند  خود را معرفی کنند.

     توصیه کارشناسان برای برند های سبزی
چرا 6۰ درصد از کل بازار ســبزی های بسته بندی شده 
متعلق به فروشــگاه های کوچک است؟ همان طور که 
گفته شد به دلیل امکان سفارشــی سازی  کردن سبزی  
توســط مشــتری، بیشــتر مــردم ترجیــح می دهنــد کــه 
ســبزی خــرد  شــده را از مغازه های ســطح شــهر بخرند. 
 بعضــی از تولید کننــدگان ســـبـــــزی بسته بندی شــده 
 در کارخانه جــات اصفهــان برایــن باورنــــــد کــه رقابــت 
با فروشــگاه های این عرصــه غیرممکن اســت در حالی  
که کارشناسان عقیده  دارند با توجه به بزرگ شدن این 
بازار برند های اصفهانی فقط با یک تقسیم بندی  ساده  
برروی مشتریان خود می توانند بازی را به نفع خود رقم 
کی  از آن است که تولید کارخانه جات  بزنند.بررسی ها حا
اصفهانــی در این بــازار بــدون مطالعات تقســیم بندی 
اســت. یعنی حتی برند های بــزرگ اصفهــان اطلاعاتی 
از مشــتری های خود ندارنــد و صرفا با توجه به ســلیقه  
اقدام به ترکیب سبزی های مختلف می کنند. درحالی 
که برند های کشــوری در حــال انجام مطالعــات زیادی 
هستند تا پیش از ورود به بازار بدانند که مردم هر منطقه 
چه ذائقه ای دارند. سفارشی ســازی در فروشــگاه های 
کوچک یک مزیت اســت ولی با مطالعه و تقسیم بندی 
 بــازار می تــوان به ذائقــه  درصــد بالایــی از مردم پــی برد 

و محصولات را در دسته های مختلفی وارد بازار کرد.

تقاضـا بـرای سـبزی های آمـاده، در حـال افزایـش اسـت؛ بـه همین دلیـل طی یکی دو سـال گذشـته، 

سعید 
غفاری

شـرکت های زیـادی در اصفهـان تـلاش کرده انـد تا از این بازار جدید سـهمی به دسـت  آورنـد؛ ولی این 
را کـه کـدام یـک موفـق بوده انـد، باید مـورد بررسـی قـرار داد. شـرکت های اصفهانـی در حالی تلاش 
می کننـد کـه سـبزی های خـرد شـده و بسـته بندی خـود را در شـهر خودشـان بفروشـند کـه برند هـای 
نظر سـنجی  یـک  طـی  دارنـد.  آنهـا  بـا  رقابـت   در  سـعی  اسـتان  بـه  ورود  بـا  کشـوری   بـزرگ 
از خریـداران سـبزی های  بسـته  بندی پرسـیده  شـد کـه ترجیـح می دهند سـبزی را با چه برنـدی بخرند؟ 
نتایـج ایـن نظـر سـنجی برتـری برند هـای اصفهانـی  را نشـان می دهـد ولـی کارشناسـان می گوینـد کـه اگـر ایـن برند ها 

تدبیر بیشتری به کار نگیرند، شاید در زمان کوتاهی بازار را ببازند.



معاون صنایع دستی کشور:

دبیرخانه بین المللی سوغاتی زیارتی راه اندازی می شود
معــاون صنایع دســتی ســازمان میــراث فرهنگی، 
 صنایــع دســتی و گردشـــگری گفــت: دبیـــرخــــانه 
بین المللی ســوغات زیارتــی که بیــش از هزار میلیــارد تومان 

گردش مالی دارد راه اندازی می شود.
به گــزارش ایرنــا، بهمــن نامــور مطلــق یکشــنبه همزمــان با 
ســومین روز فعالیت بیست و ســومین نمایشگاه مطبوعات 
و خبرگزاری هــا با حضــور در غرفــه ایرنــا اظهار کرد: ســوغاتی 
زیارتــی یکــی از محورهــای ویــژه صنایع دســتی اســت که در 
آستانه اربعین اهمیت دو چندان دارد و در مجموع، مباحث 

اعتقادی ما را نیز در بر می گیرد.
وی افــزود: بــازار صنایــع دســتی عتبــات عالیــات عــراق یک 
بازار بســیار مهــم از نظــر حیثیتی، هویتــی و حتــی اقتصادی 
برای ما محســوب مــی شــود و ما تمایــل داریــم این حــوزه از 
آن مســلمانان باشد و شایســته نیســت که این حوزه خاص 

مذهبــی مســلمانان با اجنــاس چینی و 
کشورهای غیر اسلامی اداره شود.

کید کرد: با وجود روابط اقتصادی  نامور تا
و سیاسی خوبی که بین مسئولان ایران 
و عــراق حکمفرماســت متاســفانه هنوز 
بدنه اقتصادی دولت ها با بدنه فرهنگی، 
پیوند نخورده اســت تا زمینه کامل این 

برنامه فراهم شود.
وی تصریــح کــرد: بــا وجــود تــلاش های 

گســترده برای رویــداد بــزرگ جهانــی اربعیــن نتوانســتیم در 
ک  ک عراق بازارچه داشــته باشیم؛ ولی در خا این ایام در خا
خودمان در ایــلام و خوزســتان بازارچه صنایع دســتی برای 

زائران برپا می کنیم.
معاون صنایع دستی سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی 

و گردشگری ادامه داد: مایلیم امور صنایع 
دستی و ســوغات زیارتی مناســبت هایی 
مثل عاشورا و اربعین به دست هنرمندان 
و نهادهای غیردولتی اتفاق بیفتد و در این 
حوزه تنها سیاســتگذار و مشوق باشیم تا 

مجری طرح.
نامور عنوان کرد: شــهر مشــهد به تنهایی 
بیش از 500 میلیارد تومان در سال گردش 
مالــی ســوغات زیارتــی دارد و با احتســاب 
باقی مکانهای مذهبی در ایران و عراق بیش از هزار میلیارد 
گــر  بــه زودی زینبیــه ســوریه را هم  تومــان گــردش داریم که ا
به اینها اضافه کنیم که مجموع آنها بازار بســیار بزرگی اســت 
کنــون ترکیه، چیــن، هند و تایلند چشــم طمــع به این  ولی ا

بازار دارند.

وی گفــت: امیدواریــم تصمیم گیــران اقتصادی کشــورمان 
در دولت و به طور مشــخص در وزارت اقتصــاد و دارایی به ما 
کمــک کنند تا بــرای حضور پــر رنگ و تســخیر این بــازار بزرگ 

مجهز بشویم.
معاون صنایع دستی کشــور گفت: در روزهای آغازین کار ما 
در دولت یازدهم، سهم صنایع دستی از بازار سوغاتی زیارتی 
فقط 5 درصد بود؛ اما فعالیتهای زیادی در طول چهارسال 
گذشــته انجــام دادیــم کــه راه انــدازی دبیرخانــه و برگــزاری 
کنــون درصدد  نمایشــگاههای متعــدد از آن جملــه اســت. ا
راه انــدازی دبیرخانــه بیــن المللی ســوغاتی زیارتی هســتیم 
و قصد داریــم در بــازار زیارتی ســوریه، عراق و حتی عربســتان 
حضور جدی داشته باشــیم و امیدواریم بتوانیم با همکاری 
نهادهایی مثل وزارت امور خارجــه و وزارت اقتصاد و دارایی 

به این خواسته ها برسیم.

13 گردشگری

بررسی بدون پیمایش 
باستان شناسی مناطق جنگی 

فناوری های سنجش از راه دور برای شناسایی 
محوطه های اســتقراری و قبرســتانی مناطق 
جنگی طرح گرمسیری بدون پیمایش باستان شناسی 

برای نخستین بار در ایران مورد استفاده قرار گرفت.
به گــزارش مهــر به نقــل از روابط عمومــی پژوهشــگاه 
میراث فرهنگی و گردشگری، سرپرســت هیئت بررسی 
ح گرمســیری  باستان شناســی ســنجش از راه دور طــر
)ایلام و کرمانشــاه( هدف از اجرای این طرح را بررســی و 
شناســایی محوطه های باســتانی غرب کشــور دانست 
ح بررســی شــوند  و گفــت: نقاطــی کــه بایــد در ایــن طــر
شامل مناطق جنگی از جمله مناطق مین گذاری شده 
هستند.حیان جبارزاده با اشاره به ناممکن بودن بررسی 
پیمایشی باستان شناسی برای باستان شناسان در این 
مناطق و نشانه گذاری آنها به عنوان نقاط سفید در نقشه 
بررسی تصریح کرد: از این رو بررسی این مناطق به روش 
سنجش از راه دور صورت می گیرد.این باستان شناس، 
ابزار کار این بررسی را استفاده از انواع تصاویر ماهواره ای، 
هوایــی و نزدیــک بــه ســطح اعــلام کــرد و اظهــار کــرد: با 
اســتفاده از این ابــزار بدون حضــور باستان شناســان در 
منطقه می توان تمام نشانه های یک مکان استقراری و 
قبرستانی را بررسی، شناسایی و تجزیه و تحلیل کرد.  او 
افزود: حتی با سنجنده های فراطیفی ماهواره ای علاوه 
بر شناسایی نشــانه های یک محل اســتقراری می توان 
به باســتانی بودن یک محوطــه نیز پی برد.جبــارزاده با 
بیــان اینکه رشــته باستان شناســی ســنجش از راه دور، 
کــه در کشــورهای آمریکایــی و اروپایــی  سال هاســت 
تدریس می شــود، گفت: تنهــا فرقی کــه روش این طرح 
بــا رشــته باستان شناســی ســنجش از راه دور دارد، این 
است که در آن به کشف محوطه های باستانی سطحی 
و زیرســطحی با یک پارچه کردن تمام شــواهد انسانی و 
محیطی پرداخته خواهد شد.او خاطرنشان کرد: در این 
طرح کاملا توضیح داده خواهد شد، یک منطقه وسیع 
را چگونه بدون پیمایش در منطقه بررســی و با کنار هم 
کتورهای مکان گزینی به شناسایی  گذاشتن یک سری فا

خودکار محوطه های باستانی پرداخته شود.
حیــان جبــارزاده، هــدف از اجرای طــرح بررســی بدون 
پیمایــش در منطقــه را جبــران کمبــود هزینــه و زمــان 
کافی در پژوهش  میدانی باستان شناسی و شناسایی  نا
ســریع و حفاظــت ســایبری از محوطه هــای باســتانی 
دانســت و این طرح را  نخســتین طرحی اعلام کرد که با 
روش های خاص به بررسی 
و شناســایی محوطه های 
باستانی در مناطق جنگی 
و مین گذاری شده در ایران 

می پردازد.  
بــا  باستان شــناس  ایــن 
اشــاره به اهمیــت پژوهش 
ح  و ضــرورت اجــرای طــر
گفت: از آنجا که به کارگیری 
روش هــای دقیــق و منظم 
در فعالیت هــای میدانــی 
از  یکــی  باستان شناســی 
مهم تریــن و بنیادی تریــن 
هدف های باستان شناسی 
اســت اجــرای روش هــای 
ح بــرای  مــدرن ایــن طــر
فعالیت های میدانی ضــرورت دارد. زیــرا روش های این 
پژوهــش بیشــتر بــرای جبــران کمبــود تــوان روش های 
ســنتی در فعالیت هــای میدانــی بــه کار گرفته شــده و 
دانســتن آن بــرای هــر باستان شناســی ضروری اســت.
او در ادامــه ادغام روش های مدرن با روش های ســنتی 
را ابــزار فوق العــاده موثــری در ارائــه تحقیقــات میدانــی 
کــه  باستان شناســان را در  باستان شناســی دانســت 
کتورهــای زیســت محیطــی در ارتبــاط  تحلیــل بهتــر فا
کنــش زیســتگاهی و محوطه هــای باســتانی و  بــا پرا
الگوهای آنها در درک نظام زیســتگاهی که از هر منطقه 
می شناســند یاری می کند. این باستان شناس تصریح 
کرد: این امر همچنین به عنوان مدلی پیش بینی کننده 
بــر اســاس دانســته های کنونی مان مــا را در شناســایی 
الگوهای واقعی نظام زیســتگاهی هــر دوره و هر منطقه 
یاری می دهد.بــه گفته او، بــا روش های مدرن بررســی 
می تــوان بــدون محدودیــت مــرزی و منطقــه ای یــک 
محیط وسیع فرهنگی را بررسی کرد، زیرا فرضیه پردازی 
در تحول هــای فرهنگــی، نمی توانــد بــدون اطلاعــات 
حاصل از بررســی های گســترده منطقه ای انجام گیرد. 
بررســی های مقطعــی و مــوردی نــه تنها کمکــی به حل 
ح در باستان شناســی نخواهد کــرد، بلکه  مســائل مطر
کنــده منجر خواهد شــد که  بــه گــردآوری داده هــای پرا
باستان شناســان را بیشــتر بــه چالــش خواهــد کشــید.
کــرد: روش هــای مــدرن میدانــی افق هــا و  او اظهــار 
فرصت های جدیدی را به روی باستان شناسی گشوده 
است زیرا باستان شناسان می توانند با طیف گسترده ای 
از اثرات و باندهای بازتاب پذیری در داده های از راه دور 
به منظور تمرکز بر چشم انداز سایت های باستان شناسی 
بــرای تعییــن وجــود ســاختارهای زیرســطحی روبــه رو 
کیــد کــرد: ایــده اصلــی در ایــن طرح  شــوند.جبارزاده تا
ضــرورت برنامه ریــزی میــان رشــته ای و شــرایط لازم 
برای یــک منطقه جدید از تخصص اســت کــه می تواند 
نیازهای هر منطقه باستان شناسی را رفع و از آن حمایت 
کند.او بررسی و شناســایی سایت های باســتانی بدون 
حضــور باستان شناســان در منطقــه مــورد پژوهــش، 
کافی روش های ســنتی  جبران کمبود بودجه و زمان نا
فعالیت هــای میدانــی، تشــخیص اشــیای مدفــون که 
هیچ نشانه سطحی برای شناسایی و  مطالعه آنها وجود 
ندارد، شناســایی محوطه های اســتقراری و قبرستانی 
کم و  زیر تاج پوششــی درختــان جنگلــی و گیاهــان مترا
تشخیص ســایت های باســتانی که با چشــم غیرمسلح 
از ســطح زمیــن قابــل شناســایی نیســتند و همچنیــن 
اجرای باستان شناسی مدرن در مقابل باستان شناسی 
ســنتی را از دلایل اهمیت این طرح اعلام کــرد.او افزود: 
فناوریهای ماهــواره ای و هوایی یک ابزار غیرتهاجمی 
و غیرمخرب را برای شناســایی سریع ســایت ها و مناظر 
باســتانی قبل از انجام هر پروژه عمرانی برای حفاظت و 

حراست بیشتر ارائه می دهند. 

موزه ایران باستان و موزه ملک 
هشتاد ساله شدند

رئیس موزه ملــی ایران در آیین ۸0 ســالگی 
این مــوزه و موزه ملــک گفت که مــوزه ملی 
نیاز به رسیدگی دارد و دیگر فضای آن متناسب حوزه 

مسئولیت هایش نیست.
مراسم سالروز گشایش موزه ایران باستان و تاسیس 
کتابخانه و موزه ملی ملک با حضور اساتید، بزرگان، 
مسئولان و علاقه مندان عرصه فرهنگ در کتابخانه 
و موزه ملی ملک برگزار شــد. در این مراســم مسعود 
صالحــی، دبیــر ســتاد هشتادســالگی مــوزه ایــران 
 باســتان و مــوزه ملــی ملــک گفــت:  ســال هــای دور 
صندوقچــه های خانــه ها ســند و مامن خاطــرات و 
یادگارهای گذشتگان بود، کمی بعدتر  زمانی که بزرگ تر می 
شــدیم لابه لای اوراق کتاب های تاریخ دنبال قصه 
گذشتگان بودیم. اما کمی بعد گذرمان به موزه افتاد 
و دیدیم صندوقچــه ای امین تــر از صندوقچه های 
خانه هایمان هســت که راوی بی کم و کاست قصه 
گر چه کــه آن روزها  شــیرین گذشــتگانمان اســت. ا
نمی دانســتیم موزه ها صرفــا نمایش دهنــده ظاهر 
گفتــه ها و   آثار نیســتند کــه در واقــع روشــنگر بطن نا

ناشنیده های تاریخمان بوده و هستند.
در ادامــه ایــن برنامــه، جبرئیــل نوکنده، مدیــر موزه 
ملی ایران گفت: موزه ایران باستان ۸0 سال پیش به 
صورت رسمی گشایش یافت و حاج حسین آقا ملک 
نیز در چنین تاریخی مجموعه ارزشــمند کتابخانه و 
آثار نفیس مجموعه خــود را وقف کرد. هــر دوی این 
نهادهای فرهنگی تا به امروز تداوم داشــته اند موزه 
ایران باســتان در این هشــت دهه از عمر خــود فراز و 
فرودهای زیادی داشته اســت. ما هم شاهد حضور 
چهره هــای شــاخص در کنار خــود بوده اســت و هم 
روزهای ناخوشــی داشــته کــه چندان جــای افتخار 
نیســت. با تمام این روزهای خوب و ناخوش، امروز 
موزه ایران باستان یکی از مهمترین موزه های تاریخ 

ایــران اســت کــه بخــش 
عمده آثار نفیس حاصل 
 از کاوش هــای علمــی را 
در خود جای داده است 
و جایگاه بیــن المللی اش 
چنان تثبیت شده است 
کــه در ســال جــاری ســه 
کــره  کشــور ارمنســتان، 
جنوبی و فرانســه بخش 
مهمــی از دارایــی هــای 
 تـاریــخی فـــرهنگی شـــان 
 را در آن بـــــه ودیـــعــــــــه 

می گذارند.
مدیرمــوزه ملــی ایــران 
افــزود: این مــوزه نیــاز به 
رســیدگی دارد، فضــای 

موزه امروزه دیگر متناســب حوزه مســئولیت هایش 
نیســت و ما امیدواریم در ســال آتــی پروژه بازســازی 
موزه ایران باســتان به انجام برســد و گســترش موزه 
ملی ایــران تا میدان مشــق با حمایــت دولتمردان و 

مسئولان سازمان به انجام برسد.
سید مجتبی حســینی، مدیرعامل کتابخانه و موزه 
ملــی ملــک نیــز  گفــت: در ایــران کهــن مــا نهادهای 
فرهنگــی متاســفانه جــوان هســتند؛ چرا کــه عمده 
کمان بــه وجود آورده بودند  نهادهای فرهنگی را حا
کــه لاجرم بــا تغییــر حکومــت هــا عمــر نهادهایی که 
 متولــی آن بــوده اند نیز بــه پایــان رســیده و فراموش

می شده اند و شاید مردمی نبودن این نهادها دلیل 
مهم فراموش شــدن و ناسرانجام بودنشــان است  و 
این شــد که ایران کهن مــا در ســازمان گرایی جوان 

و نوپاست.
وی بــا بیان اینکه مــوزه ملی ایران و مــوزه ملی ملک 
پیشگامان کهنسال ترین نهاد فرهنگی مردمی این 
گر قرار است  ســرزمین به شــمار می روند  ادامه داد: ا
این پیشــگامان فرهنگی الگویــی را ارائــه دهند باید 
خود پیــش قــدم شــوند و خوشــبختانه مــوزه ایران 
باستان و موزه ملک نیز همچراغ و همسایه هستند.

حســینی گفت: ایــن دو نهــاد حاصــل تــلاش پیران 
جهان دیــده ای اســت کــه جوانــان پرشــور را همراه 
خود کردنــد و امــروز نوبت ایــن جوانان اســت که آن 
ح ثبت  تــلاش و خدمــت را ثبــت و ضبط کننــد؛ طــر
وضبط خاطرات شــفاهی حاج حسین آقا ملک هم 

در راستای همین رسالت بوده  است.
در ادامــه ایــن برنامه، احمــد مســجد جامعی، عضو 
شورای شــهر تهران نیز  گفت: موزه ملی ایران و موزه 
ملک نســبتی ویژه بــا نــگاه و نگرش جدید سیاســی 
جهــان امــروز دارد کــه آن هم مردم ســالاری اســت! 
حقیقت این اســت کــه این کتــاب ها و آثار همیشــه 
وجود داشته اند این گنجینه ها نیز از ابتدا بوده اند، 

لیکن گنجینه های سلطنتی بوده اند. 
مرحوم ملک همت کرد و مجموعــه خصوصی خود 
را بــا وقــف کــردن در اختیــار عمــوم جامعه قــرار داد، 
انتقال آثار بــه موزه ایــران باســتان و نام گیــری موزه 
ملی ایران یعنی دخیل کردن مردم در سرمایه بزرگ 

این سرزمین.  
گر  محمدرضا کارگر ،مدیرکل موزه ها نیــز بیان کرد: ا
روزی حاج حســین آقا ملک بانی تاسیس یک موزه 
 شــد، امروز بانیــان بســیاری چــون حاج حســین آقا 
مــوزه هایی را در سرتاســر این ســرزمین احــداث می 
کننــد. زمانــی کــه میــراث یــک کشــور توســط مــردم 
همان کشور معرفی و حفاظت شود یعنی کل میراث 
بشــری حفظ، پاسداشــت و معرفــی می شــود. این 
یعنی جلوگیــری از نفوذ ســلایق سیاســی دولت ها و 

حکومت ها.

سال سیزدهم، شماره 3060 
دوشنبه
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بازارچه ای به وسعت چهار نفر!
نگاهی به صنعت انحصاری گردشگری در روستای گرمه

روستای گرمه در نزدیکی شهر خور سال های زیادی است 
که شــهرتی جهانی یافته اســت و از دور و نزدیک گردشگران 
زیادی را به سمت خود می کشاند. در واقع گردشگران برای 
دیدن »آتشونی« که اقامتگاه بوم گردی مازیار آل داوود است 
قدم به این روســتا در گوشــه دنــج کویر می گذارنــد. جایی 
که نخلســتان ها و چشــمه زیبای پر از ماهیان آن طراوت را 
در میان انبوهی از خشکســالی دمیده است. هر چند قلعه 
متعلق بــه دوران ساســانیان در این روســتا بــه مخروبه ای 
بــدل گشــته اســت و بــه زودی از چهــار طبقــه آن جــز تلی از 
ک نخواهد ماند؛ اما روستا جاذبه های دیگری دارد که  خا
گردشــگران زیادی را به ســمت خود می کشــاند که از میان 

آنها می توان نزدیکی به روستای مصر را نام برد. با این حال 
مردم روستا سهم زیادی از درآمد  گردشگری ندارند و در این 
سال ها وضع آنان چندان تغییری نداشته است و حتی خود 
روســتا با وجــود ورودی 50 هزار تومانی که معلوم نیســت با 
کدام قانونی از اتوبوس های گردشگری اخذ می نمایند رشد 
چندانی از نظر آبادانی و رسیدگی نداشــته است. حال باید 
دید چگونه می توان همه مردم را در این درآمد سهیم کرد.

   راه دور  اما نزدیک اصفهان تا گرمه
گرمه راه طولانی دارد و برای رسیدن به آن باید از اصفهان به 
سمت نائین، انارک و بعد از آن به خور رسید و با عبور از میان 

شهر بعد از حدود 20 کیلومتر به گرمه رسید . راه دیگری نیز از 
چوپانان و جاده هفتومان به سمت آن وجود دارد که کمی 

نزدیک تر است و از روستاهای دیگری عبور می کند.

     معماری جدید و قدیم در کنار هم
 به روستا که می رسید ابتدا شــکل معماری جدید و آجری 
آن تــوی ذوق مــی زنــد؛ امــا در پشــت ایــن چهره دو ســبک 
معماری قدیمــی وجــود دارد. بخشــی مخروبه و بازســازی 
نشده و قسمتی بسیار زیبا و خوش ساخت که البته شخصی 
است. با عبور از روستا و حرکت در میان نخلستان ها بعد از 
ک سرخ کوه  15 دقیقه پیاده روی به چشمه ای در میان خا
می رسید. چشمه ای که آب بسیار سنگین و پر از املاح دارد 
و مهمتر از آن ماهیان زیبایی که به شنا و بازی در آن مشغول 
هستند. گاهی گردشگران پاهای خود را در آب می گذارند و 

گاهی نیز از دیوار چشمه بالا می روند . 

   بازارچه مهجور
در کنار این همه زیبایی خلق شــده در خشکسالی بازارچه 
کوچکی بدون هیچگونه امکاناتی وجــود دارد. یعنی حتی 
سایبانی برای فروشندگان روستایی که اغلب زن های مسن 

هســتند وجود نــدارد. محصــولات زیــادی هــم ندارند 
کمی شــیره خرمــا، خرمــا و رب انــار می فروشــند. گاهی 
هم صنایع دســتی ســاخته شــده از برگ درخــت خرما 
 و یا تســبیح هایی که با بادام کوهی درســت کــرده اند. 
گوشــه ای هم دمنوش و آویشــن مــی فروشــند که عطر 
آن در گرمــای تابســتان هــوا را معطــر مــی ســازد و ایــن 
همــه منافــع اقتصــادی اســت که نصیــب روســتاییان 

شده است.

   جذابیت های گرمه
این روستای زیبا و دیدنی جاذبه های بی شماری دارد 
کثر  که باعث شده جهانگردان و توریست های فراوانی از ا
مناطق جهان برای دیدن این جاذبه هــا به گرمه روی 
آورند، گرمه ، قدمت چندین هزار ساله دارد، در اطراف 
آن چشمه آب معدنی قرار دارد که خاصیت درمانی دارد.
نخلستان بسیار زیبا در قســمت جنوبی به کوهی فیل 
مانند متصل شده است . در فصل بهار و پاییز و زمستان 
بسیار خوش آب و هواست . قلعه بسیار قدیمی و چهار 
طبقــه گرمه کــه متعلق بــه دوران ساســانیان اســت در 
این منطقه خودنمایی می کند .چشمه آب معدنی آن 
هزاران سال اســت که از دل کوه می جوشــد، در اطراف 
گرمه بیابان ها و مزارعی وجود دارد که در هر گوشه از آن 
دســته های شــتر به راهپیمایــی مشــغولند ریگزارهای 
وســیع هم در ایــن منطقــه خودنمایی می کننــد. این 

منطقه دو امامزاده دارد.

    منافع گردشگری برای همه
آنچه در صنعت گردشــگری روســتای مصر اتفاق افتاد 
گــر بــا نگاهــی موشــکافانه بنگریم رشــدی همــه گیر  را ا
بوده اســت. چرا که هم معماری روســتا بــه نحوی زیبا 
 و یک شکل و قدیمی بازسازی شــده است و هم بیشتر 
کثر  خانه هــای روســتا تبدیل بــه اقامتگاه شــده انــد و ا
روستاییان نیز با خرید ماشــین های آفرود و موتورهای 
خ و یــا شــتر ســواری در کســب درآمــد ســهیم  چهارچــر
هستند. ورودی هم که در ابتدای روستا دریافت شده 

به نحوی خرج بازسازی روستا گردیده است. 
شــاید در گرمــه کــه نزدیکی بــا مصر دلیلــی بــرای بودن 
آن در یــک برنامه گردشــگری اســت نیز باید ایــن اتفاق 
صورت پذیرد. یادمان باشــد مهم ترین حسن صنعت 
گردشگری درآمد و اشــتغال برای همه اســت و نباید در 
هیچ جا با انحصار طلبی و عدم برنامه ریزی مواجه شود 
گــر برنامه ریــزی انجام گیــرد و وام هــای بلند مدت  که ا
پرداخت گردد این رشد و پیشرفت می تواند سهم همه 

اهالی روستا باشد. 

کویر شـرق اصفهان همیشـه برای گردشـگران داخلی و خارجی جذاب بوده اسـت. روسـتاهای کوچک و 

احسان 
ناجی

مظلـوم ایـن خطـه بـه واسـطه فیلم هـای سـینمایی مشـهور یـا تعریـف و تمجیدهـای گردشـگران از 
اقامتگاه های سـنتی این حوالی، همیشـه میزبان گردشـگران بوده اند. »گرمه« یکی از این روستاهاسـت؛ 
پر از نخل، زیبا و نقطه ای از جاده تاریخی ابریشـم. برای رسـیدن به روسـتا باید۳۵۰ کیلومتر از اصفهان 
بـه سـمت شـرق برویـد و خیلـی نزدیک بـه مرز خراسـان جنوبـی، به این منطقـه زیبا برسـید؛ امـا آیا این 
همه شـهرت برای این روسـتا آورده  مناسـبی داشـته؟ آیا مردمان روستا توانسـته اند هنرهای بومی شان را 
بـه گردشـگران ارائـه دهنـد و از امکانـات طبیعـی کـه در اختیـار دارنـد، بـه بهترین نحو بـرای رفـاه خودشـان و مهمانان 

منطقه شان استفاده کنند؟ جواب به این سوال را بر مبنای تجربه  اخیرمان از سفر به این منطقه برایتان نوشته ایم.  

رئیس اداره میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری مراغه خبر داد:

گسترش فضای معبد مهری مراغه به  8 برابر کنونی
فصل مشترک صنایع دستی و هنر؛

گالری مس نگار، میزبان اساتید قلمزنی ایران است
رئیــس اداره میراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشــگری مراغــه گفــت: فضای معبــد مهری 
ورجــوی این شهرســتان به عنــوان یکــی از اثرهای مهم 
تاریخی و ملی کشــور از دو هزار مترمربع کنونی به حدود 

هفت تا هشت برابر افزایش می یابد.
یعقوب طالبی افــزود: اولین مطالعــات هارکوژئوفیزیک 
در شــمالغرب کشــور در این معبــد انجام شــد و در پی 
این مطالعات مشــخص شــد که فضــای وســیعی در زیر 
این منطقه وجود دارد. برای اینکه گردشگران با فضای 
نامناسبی در این مجموعه مواجه نشــوند محدوده آن 
ساماندهی شده اســت. مجموعه معبد مهری نیازمند 
استحکام بخشی، کاوش و مرمت است. مرمت، کاوش 

و ایجاد فضاهای خدماتی، اقامتی و پذیرایی در آن نیاز 
به مشارکت بخش خصوصی دارد. برای مرمت، کاوش 
ح هــای خدماتی و رفاهــی در این مجموعه  و اجرای طر
نیاز به بیــش از 50 میلیــارد ریال اعتبار اســت. بازگشــت 
ســرمایه در این معبد تضمین شــده زیرا این اثر تاریخی 
مورد استقبال گردشگران اســت. با توجه به تعداد زیاد 
بناهای تاریخی در مراغه از سال 93 تا سال جاری کمتر 
از پنــج میلیــارد ریــال اعتبــار بــرای کل بناهــای تاریخی 
تخصیص یافته اســت.معبد مهری ورجوی مراغه با دو 
هزار و 500 ســال قدمــت از آثار بــا ارزش دوره اشــکانی در 
این شهرستان است و با شــماره 7۸۸ در سال 1347 در 

فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است.

نمایشگاه اســتادان قلمزنی به مدت دو هفته در 
گالری مس نــگار تهران برپاســت.به گــزارش مهر، 
نگارخانه مس نگار به روال هرساله  در فصل پاییز ودر سالگرد 
گشــایش نگارخانه میزبان آثار فاخــری از هنرمندان قلم زن 
خواهد بود. در این نمایشگاه گروهی که به مدت دو هفته و 
از روز جمعــه دوازدهــم آبــان مــاه در ایــن نگارخانــه افتتــاح 
خواهد شــد، آثــار بســیار درخشــانی از هنرمنــدان نامــدار و 
اســتادان بــزرگ ایــن هنــر دیریــن، در کنــار آثــار بدیعــی از 
هنرمندان جوان خلاق به  نمایش گذاشــته خواهند شــد.
محمدحسن گلچین پور، مدیر این مرکز فرهنگی می گوید: 
خوشحالیم که شــاهد حضور پر رنگ جوانان در این عرصه 
هستیم، این حضور، نوید دهنده آن است که قلمزنی دوران 

کبر بزرگیان،  فراز خود را می پیماید.منصور حافظ پرست، ا
رضا قــادران، مجید بهرامی پــور، محمدمهــدی باباخانی، 
مصطفی میرفخرایی، مهدی علمداری، حســین نصیری  و 
استاد فقید حسین علاقه مندان از بین هنرمندان جوان تر هم 
می توان به حبیــب آروان، رضا عابدی، کمــال لطفی، امید 
کبری، امیر مالک صالحی،  ساعی، مهران شیرزاد، شــاپور ا
محســن براتــی، ســلیمان قربانیــان، عمــاد دلــوی، صدف 
میرفخرایی، امیر حسین بزرگیان، از جمله اساتیدی هستند 
که آثاری در این نمایشــگاه دارند. این نمایشــگاه دوازدهم 
آبان،  ســاعت 1۶:30 افتتاح می شــود و تا25 آبــان در گالری 
تهــران، خیابــان ملاصــدرا، خیابان شــیراز شــمالی، کوچه 

حکیم اعظم، برپاست.
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سبک زندگی

آهسته زندگی کنید . . .
دیدید بعضــی می گویند: من ماشــین بخرم، 
راحـــــت می شــــوم! مــن مــــدرک بگیــرم و 
غ التحصیــل شــوم دیگــر تمــام اســت. هرچــه جلــو  فار
می آییــم بدتــر می شــود. گرفتاری ما بیشــتر می شــود. 
ماشین که می خریم اعصاب خوردی ما بیشتر می شود. 
کــه بــا بــا پیچیــده شــده اســت،  چــون در دنیایــی 
می خواهیــم راحــت باشــیم؛  امــکان نــدارد. حضــرت 
می فرماید: »دار بالباء محفوفه« )نهج الباغه، خطبه 
226( دنیا خانه ای است که به با پیچیده شده است. 
مثال بزنم پیچیده شدن یعنی چه؟ ما می توانیم تری 
را از آب بگیریم؟ نه. شوری را از نمک بگیریم؟ نه، چربی 
گر گرفتیم دیگر روغن نیســت.  را از روغــن بگیریم؟ نه. ا
گر ما  دیگر نمک نیست. آب نیست. دنیا همین است. ا
سر قله برویم نگاه ما به زندگی این باشد؛ چقدر راحت 
می شــویم. دنیــا خانــه ای اســت کــه بــا بــا، درد، رنج، 

گرفتاری، عجین شده است.
بعضی می خواهند فرار کنند. راحت باشــند. می گوید: 
ما باید خوش باشیم. هرچه جلو می رود خوش نیست. 
چون بــا مشــکل مواجــه می شــود. اینجــا باید چــه کار 
کنیم؟ شناختی که ما به زندگی داشته باشیم زندگی ما 
آرام می شود. لذا حضرت می فرماید: زندگی خودش به 
خودی خود مشکاتی دارد، شــما دیگر برای خودتان 
مشکات ایجاد نکنید. وقتی که من و شما این نگاه را 
نداشته باشیم، افسرده می شویم. دل مرده می شویم. 
آدم کــم مــی آورد. الان در جهــان ســیصد میلیــون نفــر 
افســرده هســت. 260 میلیون نفــر مضطرب هســتند. 
ما ســه حالت در زندگی می توانیم داشــته باشیم. الان 
زندگی کن، در گذشــته ســیر کنیم افســرده می شویم. 
کاش آن روز ایــن کار را نکــرده بــودم. کاش ایــن چیــز را 

خریده بودم. کاش! این افسرده می شود.
در الان  زندگی کنیــم، آینده ام چه می شــود؟ زندگی ام 
چــه می شــود؟ بچه هــا چــه می شــوند؟ خانــواده ام 
گــر الان در الان زندگــی کنیــم، نشــاط  چــه می شــود؟ ا
داریم. شــادابی داریم. زیبایی یک بادکنک این است 
کــه در بــالا یــک نخــی بــه آن آویــزان اســت و می دانــد 
هــر آن ممکن اســت منفجــر شــود و بترکــد ولی بــاز هم 
می رقصد. باز هم شــاد اســت. تکان می خورد و باز هم 
بــالا مــی رود. لــذا پیامبــر اســام)ص( فرمودنــد: شــما 
بزرگ ها مثــل بچه هــا زندگی کنیــد. ما پنج گروه ســنی 
داریم. کودک، نوجوان، جوان، میانســال و کهنسال! 
کثریت  از این پنــج گروه کــه می گوییم هشــتاد درصــد ا
قریب به اتفاق از ایــن پنج گروه فقط یــک گروه در الان 
زندگــی می کننــد. بچه هــا! بچه هــا وقتــی می خندند، 
دیپلماســی نمی خندند. 
گـــــریه می کننــد  وقــــتـــــی 
گـــریــــه می کننــد و  واقــــعا
گاهــی  صادقــــانه اســت. 
ما هــم چــون مدیــر عامل 
یک چیــزی گفتــه، خیلی 
بی مزه چنــان می خندند  
ومی گوید: تا حالا نشنیده 
بــودم، خیلــی زیبا بــود. او 
هــم می فهمــد مــن دارم 
دروغ می گویــم! بچه ها در 
آن زندگــی می کننــد. لــذا 
پیامبر فرمود: مثل بچه ها 
زندگی کنید. بچه ها چند 

گی دارند. ویژ
 اول ایــنــــکه »یـــــبکون« 
بچــه ها راحت گریه می کنند. شما هم گریه کنید. مرد و 
زن هم ندارد. نه برای مسائل دنیایی گریه کنیم. برای 
خودتان، برای آینده، برای وضعیتی که هست. گاهی 
مواقع یک قطره اشک چقدر به انسان راحتی می دهد.
 دوم اینکــه »یتمرغــون بالتــراب« خودشــان را راحــت 
ک قرار می دهند. ابزار ســاح بچه هــا روی زمین  در خا
افتــادن اســت، تــا چیــزی می خواهنــد روی زمیــن 
می افتند. مقابل خداوند صورت و ســینه و پیشــانی را 
ک قرار بدهید. ســوم اینکه بچه هــا اهل آینده  روی خا
نگری، ذخیره، توشــه و حرص نیســتند. مــادر می رود 
بــرای فرزنــد یــک بســته بیســکوییت می خــرد. قــول 
می دهد روزی یک عــدد بخورد. فــردا می گوید: مامان 
همه را خــوردم. به فکــر اینکه بابــا قســط دارد و بدهی 
و اجــاره خانــه دارد، نیســت. همیــن الان را می بینــد. 
ولی گاهی حــرص و آز نمی گذارد آدم لــذت از آن زندگی 
ببرد. جمله بعد اینکه پیامبر فرمود: بچه ها اهل کینه 
ورزی نیســتند. بــا دوســتش دعــوا می کنــد، دو دقیقه 
بعد آشتی می کند. حالا پدر و مادر دو سال است با هم 
ســر دعوای بچه هــا درگیــر هســتند. نکته پایانــی اینکه 
پیامبر فرمودنــد: بچه ها دلبســتگی به دنیــا ندارند. با 
دست خودشان می سازند و با دست خودشان خراب 
می کنند. شــما مثل بچه هــا باشــید. زهد به نداشــتن 
نیست. من ندارم الحمدلله! داشته باش ولی دل نبند. 

اسیر نشو و رها باش!
از کجا بفهمیم زاهد هســتیم، صبح کــه از خواب بیدار 
ک  شــدیم، بیشــتر امید ما به دارایی و موجودی و اما
اســت یــا بــه خداونــد؟ ایــن نشــانه اش اســت. بــه چه 
چیزی توکل داریم؟ به چه آینده ای مطمئن هستیم؟ 
ک خــوب که  پیامبــر فرمــود: گاهی بچه هــا بــا آب و خا
ســاختند بلند می شــوند با پا دوبــاره خــراب می کنند و 
گــر می خواهید  بعد هم خودشــان را تــکان می دهند.ا
عمر طولانی داشته باشید، آهسته زندگی کنید. یعنی 
لازم نیست در بوق و کرنا باشید. امیرالمومنین فرمود: 
بپوشــان رفت و آمدت را. به یک بازاری تلفن زدی، به 
یک آدم متفکری که شایسته هست و وارسته هست، 
حاجی کجا هستند؟ بیرون شهر هستند. حالا هشت 
ساعت در هواپیما رفته و برگشــته، ولی می گوید بیرون 
شهر هســتند. رفت و آمدهای شــما، در چشم نباشد. 
دارایــی ات را زیاد پشــت ویترین قرار نــده. یک مجلس 
جشن زیاد شلوغ نکن. زمین می خوری! باورهایت را! 
رفت و آمدت را بپوشان. دارایی  و باورهایت را بپوشان 
گر می خواهید عمر طولانی  و آهسته و آرام زندگی کن. ا
داشته باشید از مدیرکلی دنیا استعفا بدهید. بعضی ها 
صبح تا شــب حرص می خورنــد. زجر می کشــد. بعضی 

نه! راحت و ساده زندگی می کنند. 
حجت الاسلام لقمانی

بعد از شکست عشقی . . .
فرقی نمی کند که شما رابطه عاطفی را بهم 
زده اید یا طرف مقابلتان شــما را طرد کرده 
اســت. در هر صــورت مواردی اســت کــه بایــد پس از 
اتمام رابطه از انجــام دادن آنها خــودداری کنید. به 
گــزارش فرادید جدا شــدن از فردی که روزی شــریک 
زندگیتــان بــوده کار ســاده ای نیســت؛  اما بــا رعایت 
مــواردی، مــی توانیــد راحت تر ایــن دوران ســخت را 

سپری کنید.

      از او شانس دوباره نخواهید
تمام کردن رابطه عاطفی کار ساده ای نیست، شما 
شریک زندگیتان را از دست داده اید و طبیعی است 
کــه بســیار ناراحــت و عصبی باشــید یــا کــه بخواهید 
برای نگهداری رابطه تان پافشاری کنید؛  اما در این 
شرایط بهتر است که خودتان را کنترل کنید. قبل از 
هر درخواستی از او به این فکر کنید که آیا آنچه شما را 
ناراحت کرده از دست دادن یک شریک زندگی  است 

یا خود آن فرد؟ این دو تفاوت زیادی با هم دارند.
گر شما تنها از ترس تنها شدن است که نمی خواهید   ا
از او جدا شوید، بهتر اســت کمی عمیق تر فکر کنید. 
مطمئنا شــما تنها نخواهیــد ماند و طــرف مقابلتان 
هم تنهــا نیمه گمشــده زندگیتان نبوده اســت، پس 
حالا که رابطه تان به اینجا کشــیده، بهتر است که از 

او شانس دوباره ای نخواهید.

      به او زنگ نزنید
اینکه بخواهیــد جلوی خودتان را بگیرید و به کســی 
که دوســتش داریــد زنگ نزنید، کار بســیار دشــواری 
اســت. شــما ماه هــا و حتــی ســال ها بــا او در تمــاس 
بودید و حــال بایــد دور زنگ زدن یــا پیغــام دادن به 
گر بتوانیــد تا 30 روز ایــن کار را  او را خط بکشــید؛ اما ا
انجــام ندهیــد، نصــف بیشــتر راه را رفته ایــد. پس از 
آن خواهید دید کــه 30 روز تبدیل بــه 40 روز و 50 روز 

می شــود و  شــما حالتــان 
بهــــتر شــــده و در نهایــت 
توانســته ایــد که بــدون او 

زندگی کنید.

     زاویــه دیــد خــود را 
تغییر دهید

گر شــما فردی باشید که  ا
طــرد شــده ایــد، احتمال 
ایــــنکه دچــار افســردگی 
شــوید و مــدام خودتان را 
سرزنش کنید، زیاد است. 
در این شــرایط بهتر است 
که زاویه دیــد خود را تغییر 
دهید. به عنوان مثال فکر 
کنید که این شما بوده اید 
کــه او را نخواســته ایــد، یــا 

اینکه با جدا شــدن از او فرصت هــای بهتری برایتان 
گــر بتوانیــد ذهنتــان را کنترل  فراهــم خواهــد شــد. ا
کنید، احســاس قــدرت و اعتمــاد به نفس بیشــتری 

پیدا خواهید کرد.

      بــا اولیــن فردی کــه پــس از او ملاقــات کردید، 
قرار نگذارید

پس از جدایی، به احتمال خیلی زیاد دوســت دارید 
کــه حســادت طــرف مقابلتــان را برانگیزیــد یــا که به 
گونه ای از او انتقام بگیرید. این کار بسیار ساده است؛ 
ک،  اما دســت نگه دارید. پس از یک شکســت دردنا
شــما باید برای مدتی تنها باشید؛ در غیر این صورت 
ممکن اســت که از ســر لجبازی یا عصبانیت اشــتباه 
دوبــاره ای مرتکب شــوید و بیشــتر در باتــاق غم فرو 
رویــد. بنابرایــن بــه خودتــان زمان دهیــد تــا کمی از 
عصبانیتتان بکاهد، ســپس می توانید منطقی یک 

تصمیم درست برای آغاز رابطه ای سالم بگیرید. 

     سر خودتان را بیش از حد شلوغ نکنید
بعضی افراد برای اینکه بتوانند شکست عشقی خود 
را فراموش کنند، سر خود را با چیزهای مختلف مانند 
میهمانی رفتن و... گرم می کنند. با این کار شما در 
واقع خودتــان را گول می زنید، شــادی ناشــی از این 
رفتارها نیز موقتی و ســطحی اســت. بهترین راه این 
است که به خودتان زمان دهید، برای رابطه از دست 
رفته تان سوگواری و به خوبی اتفاقاتی که گذشته را 
تجزیه و تحلیــل کنید؛  در غیر این صــورت این اتفاق 

چون لکه ای سیاه همیشه قلبتان را خواهد فشرد.

      از درد گریزان نباشید
هیچکس درد و رنج را دوســت ندارد و طبیعی اســت 
که شــما نیــز از آن فراری باشــید؛  امــا با پنهــان کردن 
دردهایتان هیچوقت زخمتان التیام نخواهد یافت. 
دردهایتان بالاخره روزی ســر باز می زننــد. بنابراین 
گریه کنید، فریاد بکشــید، دردودل کنید تا هر چه در 

دلتان مانده خالی شود.

مشاوره                       روانی

منبر                                زندگی
از اضطراب امتحان می ترسید؟!

روش های جلوگیری از اضطراب در امتحان
گاهید که  آیا بــرای امتحان اضطــراب دارید؟ آیا خــود آ
هنــگام امتحان مضطــرب می شــوید، آنقــدر عصبی و 
مضطرب می شوید که نمی توانید به نحو احسن به سوالات پاسخ 
دهید و به همین دلیل نمراتتان پایین است؛ در حالی که می دانید 
به اندازه کافی مطالعه داشته اید و درسهایتان را خوب بلدید؟  آیا 
حیــن امتحــان دادن دل درد مــی گیریــد یــا عضــات شــکمتان 
منقبض می شود؟ دستهایتان سرد شده و عرق می کند؟ سردرد 
می گیرید؟ شــب قبل از امتحان نمی توانید خــوب بخوابید؟  آیا 
کنده و مغشوش می شود و قادر نیستید  حین امتحان فکرتان پرا
روی ســوالات تمرکــز کنیــد؟  آیــا مطالبی را کــه قبا خیلــی خوب 
خوانده ایــد و یاد گرفته اید را حین امتحــان فراموش می کنید، و 
گاهی بعد از امتحان دوباره به یادتان می آیند؟  آیا سوالات را بیش 
از حد تجزیه و تحلیل می کنید و برای هر سوال احتمالات مختلف 
را در نظر می گیرید و پیچیــده ترین راه را برای پاســخگویی به آن 

انتخــاب مــی کنیــد؟  آیــا اشــتباهات کوچــک و بــی دقتــی در 
امتحاناتتان زیاد پیش می آید؟پاسخ مثبت به هرکدام از سوالات 
بالا نشانگر این اســت که شــما دچار اضطراب امتحان هستید.
البته باید بگویم که تقریبــا همه مردم برای امتحــان دادن دچار 
اضطراب می شــوند؛  اما این اضطراب نباید بیش از اندازه شــود. 
مقدار کم از ایــن اضطراب برای هر کســی لازم اســت چون باعث 
ایجاد انگیزه در فرد می شود؛ اما آمار نشان می دهد که تقریبا 20% 
از دانش آموزان و دانش جویان از اضطرابی جدی و عصبی حین 
امتحان رنج می برند که عواقب زیر را در بر خواهد داشت:نمرات 
آنها پایین می آید، چون اضطراب بر روند فکری آنها تاثیر می گذارد 
و اجازه نمی دهد آنها بتوانند به خوبی به ســوالات پاسخ گویند.
کیفیت زندگی آنها نزول می کند، چون از اینکه مجبور به امتحان 
دادن هســتند احســاس بدبختی می کنند.اضطــراب امتحان ، 
همان مســئله ای اســت که بارهــا همه ما تجربــه اش کــرده ایم. 

بیدارماندن های شبانه ، نکته برداری از کتاب و در نهایت سراغ 
تقلب رفتن بخشی از راهکارهایی است که بعضی از دانش آموزان 
و دانشجویان در این زمینه انتخاب می کنند. به گزارش مردمان 
این راهکارها بیش از هرچیز می تواند با افزایش استرس آینده ما را 
به خطر بیندازد. در اینجا مروری بر بعضی از نکات برای جلوگیری 

از استرس امتحان داریم.
    قبـل از هر چیز، بایـد آمـادگـی لازم بـرای امتحان را پیدا کنید.

از هر فرصتی بــرای خواندن و یادگیری مطالب اســتفاده کنید. از 
خواندن مطالب در لحظه های آخر به شــدت خودداری کنید، و 

شب قبل حتما خواب کامل داشته باشید.
    مــکان و زمان امتحان را دقیقا به خـــاطر بســپارید، و وســائل 
لازم برای آن را از قبل تهیه کنید. سر وقت در جلسه حضور بـهـــم 
رسانـید، نه خیلی زود و نه خیلی دیر. به هیچ عنوان عجله نکنید.
    بــه هیــچ وجه قبــل از شــروع امتحــان بــا همکاســی هایتان 

گر  در مـــورد مطالب درســی و امتحــان صحبت نکنیــد؛  به ویــژه ا
می دانید که این کار باعث بیشتر شدن اضطرابتان می شود.

      پس از دریافت برگه امتحانی، سوالات را به خوبی مرور کنید و 
زمان کافی برای هر سوال را تنظیم کنید. از سوالات ساده تر شروع 

به پاسخگویی کنید تا اعتماد به نفستان را بیشتر کند.
      درصورت بروز هرگونه ســوال یا ابهام، حتما  از اســتاد، یا ناظر 

امتحان توضیح بخواهید.
      امتحان دادن یک کار فکری است. وظیفه شما حین امتحان 
فکر کــردن راجع بــه مطالبــی اســت که قبــا مطالعــه کــرده و یاد 
گرفته اید. پس روی کارتان )فکر کردن( تمرکز کنید و ســعی کنید 

حواستان به هیچ چیز دیگری منحرف نشود.
گر پاســخ ســوالی        بــا فعالیــت، اضطرابتــان را کاهش دهید. ا
را نمی دانیــد و چیزی برای نوشــتن درمــورد آن ندارید، به ســراغ 

سوال های بعدی بروید.

رفتار مناسب در برابر غیرمنطقی ها
کــرد آدمــی وجــود  بــه ســختی می تــوان بــاور 
بــا آدم غیرمنطقــی ســروکار  کــه  داشته باشــد 
گاهــی غیرمنطقــی  نداشته اســت و حتــی خــودش هــم 
نبوده باشد. معمولا وقتی غیرمنطقی می شویم، پشت پرده 
چیز دیگری است. رفتار غیرمنطقی وقتی رخ می دهد که به 
نقطه  اوج می رســیم و مجبوریم خودمان را خالی کنیم. به 
همیــن خاطــر بهتریــن راه بــرای از بیــن بــردن تفکــر و رفتار 
غیرمنطقی این اســت که به این آدم ها گوش کنید و اجازه 

دهید خودشان را خالی می کنند.
 گاهی گــوش کــردن واقعا ســخت ترین بخش ماجرا اســت 
چــون ذاتــا تمایــل داریــم تفکــر غیرمنطقــی را فــورا گوشــزد 
کنیم. این کار فقط هیجانات این اوضاع را تشدید می کند؛ 
بنابرایــن مهم اســت کــه زبانمــان را گاز بگیریم و بــا جدیت 

گوش کنیم. گاهی همه  چیزی که این آدم ها نیاز دارند این 
است که بدانند حرف هایشان شنیده می شود.

 وقتــی ســعی می کنیــد بــا کســی صحبــت کنیــد کــه از نظــر 
هیجانــی در حالــت برانگیخته اســــت، شــاید حــل و فصل 
اوضــاع یــا تشــدید آن به کلماتــی بســتگی داشته باشــد که 
انتخــاب می کنید. کلمــات مثبت اســتفاده کنیــد، مثا به 
جای »فراموش نمی کنم« بگویید»یادم می ماند«. توصیه  
دیگر این است که ســعی کنید و اطمینان حاصل کنید که 
از »تو«  استفاده نمی کنید. مثا»آنچه من از تو شنیدم این 
اســت که« محترمانه است. از ســوی دیگر»تو گفتی« کمی 
گر چنین منظوری نداشته باشید.  متهم کننده است، حتی ا
به یاد داشته باشــید معمولا همه  ماجرا چیزی نیســت که 

شما می دانید.

مهارت های اجتماعی در عصر تکنولوژی
با پیشرفت روز افزون تکنولوژی ، ارتباط رو دررو با 
دیگران کم رنگ شــده اســت.این مســئله باعث 
شده که افراد مهارت اجتماعی به دست نیاورند و نتوانند به 
خوبی ارتبــاط رودررو ایجاد کنند. امروزه فنــاوری، توانایی 
ارتباط با آدم ها را در سرتاسر جهان فراهم کرده است؛  اما در 
عیــن حــال توانایــی ارتبــاط رودررو بــا دیگــران را کاهــش 

داده است. 
توانایی ارتباط با دیگران هم مانند آشــپزی، برنامه نویسی 
یا فوتبال بازی کردن یک مهارت است و می توان نحوه  بهتر 

گرفت.  انجام دادنش را فرا
آنهایی که با آدم ها خوب هستند لزوما خوب حرف نمی زنند، 
بلکــه برعکــس در ســوال پرســیدن خبــره هســتند. یکــی از 
مهم تریــن مهارت های اجتماعــی که می توانیــد فرابگیرید 

توانایی سوال پرسیدن است؛ ســوال پرسیدن نه به شکل 
بازجویــی بلکــه به شــکلی کــه کمکتــان کنــد آدم هــا را بهتر 

درک کنید و رابطه تان را با آنها تقویت کنید. 
آدم ها حرف زدن درباره  خودشان را دوست دارند؛  بنابراین 
پرسیدن ســوالاتی که خاطراتشــان را در ذهنشــان بیاورند 
)مثا چه حسی داشتید وقتی؟(، نظراتشــان را جویا شوند 
)مثــا دیدگاهتــان درباره چیســت؟(، یــا از آنهــا توصیــه ای 
بخواهند )مثــا دودل مانده ام و دوست داشــتم بدانم نظر 
شــما درباره  چیســت؟(، با قرار دادن فــرد مورد نظــر در مرکز 
گفت وگو، هدایت گری بحــث را از آن شــما خواهدکرد. برای 
بســیاری  آدم ها، بودن در محفل گروه فرصت بسیار خوبی 
است برای کناره گیری، چک کردن تلفن همراه و بی توجهی 

به گفت وگوها؛ اما برای شما نباید این گونه باشد.

عادت های غمگین
آدم های ناراحت چگونه خود را غمگین می کنند؟!

بــه گــزارش بــازده ، شــادی چیــزی اســت که همــه  ما 
سعی می کنیم آن را به دست بیاوریم. ما به عنوان بشر 
می توانیــم این حقیقــت را بپذیریــم که: الــف( زندگی 
کوتاه است، و  ب( غمگینی زندگیمان را دشوار می کند. 
همان طور کــه همه  آدم هــا می داننــد، عادت های ما 
تاثیــر شــگرفی روی کیفیت زندگیمــان دارنــد؛ به طور 
خاص، این عادت ها مستقیما روی شادی ما )یا عدم 

شادی ما( تاثیر می گذارند.
تفاوت عمیقی بین افسردگی بالینی و غمگینی مزمن 
وجــود دارد که لازم اســت وجــه تمایز آن را به روشــنی 
بیان کنیم. افسردگی ناشــی از عدم تعادل شیمیایی 
در مغز اســت؛ در حالی که غمگینی یک حالت روحی 
است که اغلب حاصل روشی است که برای زندگیمان 
انتخــاب می کنیم. بــا این حــال، غمگینی هــم مانند 
افسردگی قابل تشخیص و درمان است. در این نوشتار 
۱0 عــادت آدم هــای غمگین آمده اســت  کــه همه  آنها 

اجتناب پذیر هستند.

     گلایه گزاری مزمن
آدم های شــاد و موفق زیــاد گایه نمی کنند. از ســوی 
دیگــر، انــگار گایه گزارهــای مزمــن همیشــه چیــزی 
منفی برای گفتن دارند حتی وقتی اطرافیانشان شاد 
هســتند! نتیجه گیری: همه  مــا در مــدت عمرمان در 
شرایط مختلفی قرار می گیریم؛  اما در نهایت این شرایط 
مال ما هســتند، منصفانه یــا غیرمنصفانه، خواســته 
یا ناخواســته. به جای گایه، به دنبــال راه حلی برای 

مشکات باشید، گایه گزاری به جایی نمی رسد.

      منتقد بودن، از خود و دیگران
کــردن مــا بــا خودمــان تصــور مــا از  نحــوه  صحبــت 
خودمان را، چه خوب و چه بد، شکل می دهد. ارزش 
قائل شــدن برای خودمان یکی از مولفه های ضروری 
برای شادی ما است، داشتن احساسی خوب نسبت 
بــه خودمان، حقی اســت کــه همه  مــا از آن برخــوردار 
هستیم. وقتی اشتباهی رخ می دهد آن را درک کنید، 
بپذیریــد، و بگذریــد و دچــار خودگویی هــای منفــی 
نشــوید. از این گذشــته، به تفاوت های ذاتی دیگران 
احترام بگذارید و حق آنها را برای داشتن زندگی شاد و 

عاری از انتقاد ناروا، به رسمیت بشناسید.

     زندگی برای اسباب و وسایل
ما در جامعه ای مادی زندگی می کنیم، جامعه ای که 
در آن مــدام با تبلیغات جدیدترین ماشــین، اســباب 
و وســایل، یــا کارت اعتبــاری بمبــاران می شــویم؛ و 

همه   این ها قول یک زندگی آســان تر و رضایت بخش تر را 
می دهنــد. حتی یک ثانیه هــم آن را بــاور نکنید. هرچند 
ممکن اســت خریدن یک محصول جدید منبع هیجان 
مورد نیازتــان را تامین کنــد؛  اما دوامی نخواهدداشــت. 
آیا تا به حــال اصطــاح »خریداران پشــیمان می شــوند« 
را شــنیده اید؟ ســاخته شــدن این جمله دلیــل دارد. به 
جای خرید، به دنبال چیزی باشید که نیازی به باز کردن 
پاستیک روی محصول نداشته باشد، ورزش، مطالعه، 
دیدن مناظر جذاب و  هرچیزی که بدون بدهی بار آوردن 

باعث رضایت می شود.

      اعتیادهای منفی
کی،  بیشــتر چیزها در حــد اعتدال خــوب هســتند.خورا
یــک یــا دو نوشــیدنی، تفریــح و ... امــا وقتی ایــن چیزها 
مهم تریــن جایــگاه را در زندگیمــان می گیرنــد، تبدیل به 

مشکل می شوند.
 متاســفانه، بســیاری از آدم هــا نیاز هایشــان را از طریــق 
عادت های اعتیــادآور، به ویژه وابســتگی به الــکل و مواد 
مخــدر، برطرف می کننــد. آیا یــک طرح خوب بــرای ترک 
این اعتیادها می خواهید؟ عایقتان را بیابید و تا آنجا که 

ممکن است در راستای عایقتان زندگی کنید.

  افسوس خوردن برای گذشته

افســوس خوردن نه تنهــا بی فایده اســت  بلکــه می تواند 
بی نهایت مضر باشــد. پژوهش ها مدام نشان می دهند 
افکار منفی تکــراری دربــاره  تصمیم هایی که در گذشــته 
 گرفته ایــد، اغلــب مقدمــه  اســترس و افســردگی مزمــن

 است.
 بر اساس گزارش سایکالوجی تودی، چهار  روش برای کنار 
آمدن با افسوس وجود دارد: ۱( از اشتباهات درس بگیرید؛ 
گر نمی توانید اوضاع  اما بیش از حد به آنها فکر نکنید 2( ا
را تغییــر دهید، بی خیال شــوید 3( مطمئن شــوید بیش 
از حد ســرزنش نمی شــوید 4( اوضاع را با دیــد مثبت تر در 

چارچوب جدیدی قرار دهید.

      نگرانی برای آینده
ممکن است در آینده اتفاق های زیادی بیفتد. قرار نیست 
این ما را تضعیف کند)کاما برعکس(؛ بلکه یک حقیقت 

ساده را بیان می کند. 
کاری که ما می توانیم انجام دهیم زندگی در زمان حاضر با 
کثر استفاده از قابلیت ها و استعدادهای خدادادی  حدا
اســت که ما را قادر و توانمند می ســازد تا زندگی شادتری 
داشته باشیم. دوباره این عبارت: زندگی در زمان حاضر. 

وقتی دشواری ها پدیدار می شوند با آنها روبه رو شوید 
و کنــار بیاییــد. از چیزهای زیبــای زندگی لــذت ببرید 

وحاضر باشید آنها را کاما تجربه کنید.

     هدایت شدن با ترس
بله، ترس می تواند شرایط را برای غمگینی مهیا کند. 
برای اینکه این را کاما درک کنیم باید دوباره به حاضر 

بودن برگردیم.
 خیلی ساده است، ما نمی توانیم اجازه دهیم ترس از 
چیزهای نامعلوم)یا اجتناب ناپذیر( کیفیت زندگیمان 
را پایین بیــاورد. ترس یــک فرآیند فکری منفی اســت 
که اغلــب به صــورت خــودکار انجــام می شــود. بــه یاد 
داشته باشــید، ما افکار منفی مان نیســتیم. ما ترس، 
نگرانــی، اضطــراب یــا هــر فرآینــد فکــری منفــی دیگــر 

نیستیم.

     سخن چینی
هیچ چیز بیشتر از صحبت های کوتاه درباره  دیگران، 
برانگیزنده  غمگینی نیست. به هر حال، چرا فردی شاد 
و بااعتماد به نفس باید در کاری مشارکت کند که هیچ 
فایده ای نــدارد؟ این آدم ها ســخن چینی نمی کنند. 
ســخن چینی کاری اســت که کــودکان در زنگ تفریح 
انجام می دهند، نه انسان های بالغی که سعی دارند 

زندگیشان را )و زندگی دیگران را( بهتر کنند.

      کینه داشتن
دشمنی هم مانند هیجانات منفی مشــابه آن، باری 
غیرضروری به دوش ما است. همه  ما شاهد رفتارهای 
منفی آدم های دیگر هستیم و این)گاهی به حق( منجر 
به عصبانیتمان می شود؛  اما به یاد داشته باشید  این 
عصبانیت تاثیری روی رفتار نابخردانه  آنها ندارد، روی 
شادی شما تاثیر دارد. یا ببخشید، فراموش کنید، یا 

نادیده بگیرید و به زندگیتان برسید.

     بسط دادن مشکلات
دیگر عادت آدم های غمگین، بســط دادن مشکات 
اســت. وقتی غمگینی و نارضایتــی را تجربه می کنیم، 
کنشــمان کاما هیجانی  تقریبا همیشه نخســتین وا

است.
به عبارت دیگر، از کاه کوه می سازیم؛  اما به هر حال، ما 
هنوز آن مغز مارمولکی سردرگم)آمیگدال( را، یعنی مرکز 
تولید هیجانات منفی را داریم. به جای اینکه از کاه کوه 
بسازید، نگاهی عینی)با حداقل هیجان( به آن مشکل 

داشته باشید، و روی راه حل تمرکز .

بعضـی از آدم هـا بـرای مدتـی خیلـی کوتاه غمگین و ناراحت هسـتند. شـاید دلیلش مسـئله ناراحت کننده 
یـا اتفـاق ناگـوار در زندگی شـان باشـد کـه بعـد از مدتـی فرامـوش مـی کننـد و بـه حالـت عـادی خـود بـاز 
می گردنـد. از سـوی دیگـر بعضـی هـا ذاتـا غمگیـن هسـتند و ایـن غمگینی تـا ابد همـراه آنها اسـت. دلیـل غمگینی و 

ناراحتی آدم های غمگین چیست؟ آیا این عادت آنها است؟ اگر این گونه است چرا سعی بر ترک آنها نمی کنند؟

بعضی افراد 
برای اینکه 

بتوانند شکست 
عشقی خود 
را فراموش 

کنند، سر خود 
را با چیزهای 
 مختلف  گرم 

می کنند

 صبح که از 
خواب بیدار 

شدیم، 
بیشتر امیدما 
به دارایی و 
موجودی و 
املاک است 

یا به 
خداوند؟



15  پیشنهاداتی سلامت
برای دفع سنگ کلیه

یکی از اختلالات دردسر ســاز که گریبانگیر 
کلیــه   بـــرخـــــی از افــــــراد اســــــت، ســــنگ 

است. 
بــرای دفــع ســنگ کلیــه محمــد موســوی، درمانگر 
طــب ســنتی و عضــو هیئــت جامــع طــب ایرانــــی 
کــه بدیـــــن ترتــیــــب  اســــلامی پیشنهــــاداتی دارد 

 است:

کشیر و عرق خارشتر      خا
دو لیوان عرق خارشــتر را صبح ناشــتا با ســه قاشــق 
کشیر مخلوط کرده و میل شود و تا یک  غذاخوری خا

ساعت و نیم بعد چیزی خورده نشود.

     پودر سنگ  شکن
کنج، ســنبل  تخم ختمی، تخم کرفس، ســداب، کا
گــرم،  گل قنــد، رونــاس از هر کــدام 30  خطایــی، 
 صمغ عربی 15 گرم، ســنگ حجــر الیهود چهــار برابر 
)120 گرم( پودر شده و روزی سه بار، هر  بار یک قاشق 
کنج  چایخوری تا مرباخوری با یک اســتکان عرق کا

میل شود.

     جوشانده سنگ شکن
تخم شوید، تخم کافشه، تخم گشنیز، تخم کرفس، 
کل ذرت را  گیــلاس، کا  آویشــن، خارخاســک، دم 
کنیــد تـــــا  گــرم مخلــوط و آســیاب  کــدام 25   از هــر  

به صورت نیم کوب درآید. 
 ســه قاشــق غذاخوری آن را با 3,5 لیــوان آب  جوش 

در یک فلاسک بریزید. 
 روزی ســه بار صبــح و ظهر و شــب هــر  بار یــک لیوان 

آن را به بیمار بدهید.

سال سیزدهم، شماره 3060 
  دوشنبه

8 آبان  1396 

خواص میوه بهشتی

انار ضد سرطان است
یکی از میــوه هایی که بــه میوه بهشــتی معروف 
اســت، انــار اســت. امــا چــرا چنیــن لقبــی گرفته 
اســت؟ درباره چرایی آن الهام طاهری، کارشــناس ارشد 
گیاهان دارویی چنین می گوید: انار جدای از ارزش غذایی 
بالایی که دارد، خواص دارویی فراوانــی دارد و اثرات این 
میوه به بهبود بیماری های مختلف کمک می کند. از این 

رو به میوه بهشتی معروف شده است.
    خواص: این میوه باعث شادابی و نشاط در این فصل 
می شود و نشاط را زیاد می کند، بیشتر از هرمیوه دیگری 
کســیدان زیــادی دارد و بــرای جلوگیــری   در پاییــز آنتــی ا
 از ســرطان بســیار مفید اســت. برای افزایــش ایمنی بدن 
و همچنین بالا بردن مقاومت بدن در مقابل بیماری ها، 

میکروب ها و ویروس ها مناسب است. 

در فصل ســرما برای جلوگیــری از ســرماخوردگی نیز مفید 
است. در واقع سیســتم ایمنی بدن با خوردن انار فعال تر 

شده و از ابتلا به سرماخوردگی جلوگیری می شود. 
در تقویت روده و معده هم موثر است و به سیستم گوارش 
کمک می کند تا عمل هضم و جذب غذا بهتر صورت گیرد.

برای رفع گــوش درد و خارش پوســت نیز ایــن میوه مفید 
اســت. همچنین در تصفیــه خون موثر اســت و کم خونی 
را برطرف می کند. در دوران باداری هم یکی از میوه های 

مفید و موثر برای مادر و همچنین جنین است. 
از ویار جلوگیری کرده و مادر را تقویت می کند. به سلامت 

جنین هم کمک می کند. 
ضمنا میزان پتاسیم در انار زیاد است و دارای ویتامین ب، 

ب1،ب2، ب3 و ویتامین سی نیز هست. 

 آب انار خنک کننده اســت و باعث شــادابی پوست شده 
و از گرفتگی صــدا جلوگیری مــی کند. علاوه بــر این دارای 
کســیدان فراوانی اســت و از ســکته قلبــی جلوگیری  آنتی ا

می کند و باعث تقویت قلب و عروق می شود. 
گر در روز یک لیوان آب انار میل کنید،  بد نیســت بدانید ا
 40 درصد از ویتامین ســی روزانــه خود را تامیــن کرده اید.

منبع خوبی از ویتامین های A،E  و اســیدفولیک اســت. 
کســیدان موجــود در آن حتی ســه برابر چای  مقدار آنتی ا

سبز است.
گفــت آب انــار یکــی از غنــی تریــن مـــنـــابـــــع  مــی تــوان 
کسیدان های قوی هستند.  پلی فنول هاست که از آنتی ا
کســیدان ها،کم کردن یا جلوگیــری از صدمه  نقش آنتی ا
ســلولی اســت که توســط علــل مختلــف اســترس زا ایجاد 

می شوند؛ مثل: مصرف ســیگار و دخانیات، آلودگی هوا، 
استرس های روحی و زندگی شهر. 

    احتیــاط: افراد ســرد مــزاج در خــوردن انــار اعتدال 
ج دهنــد؛ زیــرا انــار معــده را سســت مــی کند   به خــر

و نفخ ایجاد می کند. بهتر است سردمزاج ها انار 
را با زنجبیل میل کنند.

بـیـمــــاران کــــلــیــــــوی که هـــــرهــــفـــتــــه از 
نوشــیدنی های تــرش مثــل آب انــار میل 

می کنند، احتمــال عفونت که دومین 
عامل کشــنده بیماران دیالیزی است 
را کاهــش می دهنــد. در واقــع تــا الان 
هیچ گونه نوشــیدنی دیگــری که این 

خاصیــت از بین برندگــی عفونت را داشــته 

باشد، دیده نشده است. 

تست                          جایزه 

اختلال                          درمان

 بررسی ها نشان می دهد

خشکیزایندهرودوبیماریهایش

مسابقه دانستنی های تغذیه ای

علاقه  منــدان بــرای شــرکت در این مســابقه 
می توانند با توجه به متن زیر، پاســخ ســوال  
 چهار گزینــــه ای را بــا ذکــر نــــام و نـــــام خانوادگـــــی 
و عنوان »مســابقه تغذیه« بــه شــماره 09139026414 
پیامــک کننــد. آخـــریـــــن مهلــت شــرکت درمســابقه 

سیزدهم آبان است.

     نیازهای تغذیه ای سالمندان
دکتر رضا غیاثوند، متخصص تغذیه:

    انرژی: با افزایش سن ، نیاز به انرژی کاهش می یابد 
که می تواند به دلیل کاهش فعالیت جسمی و کاهش 

توده عضلانی بدن باشد. 
در صــورت دریافــت انــرژی بیــش از حد نیاز مشــکلات 
و عوارضــی مانند: چاقــی، فشــار خــون، بیماری های 
قلبی  عروقی ایجاد می شــود. میزان نیاز به انرژی برای 
هرسالمند متفاوت است و بر اساس وزن، قد، شرایط 

فیزیکی و سلامتی وی محاسبه می شود.
    پروتئیــن: بــا افزایــش ســن، عــلاوه برکاهــش توده 
عضلانــی، ذخیــره پروتئینی بــدن نیز کاهــش می یابد 
و میزان نیــاز به پروتـــئین با افزایش ســن ثابــت مانده  
یــا افزایــش می یابــد، به ویژه در صــورت ابتلا بــه بعضی 
بیماری هــا یــا عفونت هــا.  16- 14 در صــد از انــرژی 
دریافتی روزانه ســالمندان باید از پروتـــئین ها به ویژه 

کیفیت بالا تامین شود.  پروتئـین های با
بعضــی از ســالمندان ممکــن اســت پروتـــئین کافــی 
دریافت نکنند. البتــه میزان نیاز به پروتئـــین ها نیز در 
اشخاص مختلف باتوجه به شرایط بدنی آنها متفاوت 
اســت و گاهــی در بعضــی از ســالمندان بیمــار، ممکن 

است نیاز به کاهش پروتئـین دریافتی باشد.
    مایعات: مصــرف مایعــات در ســالمندان بایــد 
بــه مقدار کافــی باشــد. علایــم کمبــود آب در بســیاری 
از آنهــا ممکن اســت بــه صــورت خشــکی لب هــا، گود 
افتادن چشــم ها، تب، یبوســت، کاهش حجم ادرار، 
و تهوع باشــد که این مســئله در خصوص سالمندانی 
که در مناطق گرم زندگی می کنند، بیشتر شایع است. 
استفاده از داروهای ادرارآور نیز از عوامل موثر در ایجاد 

کم آبی در سالمندان است.

     سوال مسابقه: با افزایش سن نیاز به کدام مورد 
در سالمندان کاهش می یابد؟

الف. پروتئین   ب. انرژی    ج.ویتامین ها   د. موادمعدنی

     نام برنده هفته پیش:  
سید ابوالفضل مهدوی) گناباد(

 برنده عزیــز برای دریافــت جوایز خــود می تواند ضمن 
تماس بــا شــماره 32218182 و همــراه داشــتن کارت 
شناســایی به دفتر روزنامه اصفهان  زیبا مراجعه کند. 
 نهایــت فرصــت بــرای دریافــت جوایــز دو هفتــه پــس 

از چاپ است.
)پاسخ هفته پیش گزینه ب بود.(

     بیماری های تنفسی
کــه در اثــر خشــــکی  یکــی از بیماری هــای مهــم 
زاینــده  رود ایجاد می شــود، ناراحتی های تنفســی  
 به خصــوص در گروه هــای پرخطری مثــل کودکان 

و افراد مسن است.

     کم کاری تیروئید
ارتبــاط خشــکی ایــن رودخــــانـــــه بــا بــروز انــواع 
ناهنجاری ها به دلیــل افزایش آلاینده هــا از جمله 
ســرب و ســایر فلزات ســنگین در زنان باردار اســت 
کــم کاری  و یکــی از ایــن ناهنجاری هــا افزایــش 
 تیروئید به دلیل عدم تشــکیل تیروئیــد در نوزادان

 است.

     انواع سرطان
نبــودن آب در زاینــده رود باعـــــث شــیوع انــواع 
 سرطان ها به ویژه در زنان و حتی مرده زایی در آنها 

می شود.

اگـر بخواهیـم از دردسـرهای خشـکی زاینـده رود از دیـد سـلامت حـرف بزنیـم، بـدون اغـراق 
بایـد گفـت متعـدد اسـت! چـه از دیـد سـلامت روان و چـه از دیـد سـلامت جســـم، خشـکی 
زاینـده رود پیامدهایـی دارد کـه دکتـر نغمه السـادات میرشـاهزاده، متخصص کـودکان مرکـز تحقیقات 

دانشگاه علوم پزشکی اصفهان در گفت و گو با اصفهان زیبا به آنها اشاره می کند:

     بیماری های قلبی
کوتــــاه شــــدن زندگــی  خشــکی زاینــده رود باعــــث 
 ســالمندان و افزایــش ریســک بیمــاری هــای قلبــی 

در آنان می شود.

     سالک
نبــودن آب رشــد بیمــاری ســالک را افزایــش داده کــه 
 این موضوع بــه خاطــر افزایش مــوش ها امــکان پذیر 

است.

     کم خونی
خشــکی زاینــده رود باعــث افزایش کــم خونی و ســایر 

بیماری های خونی در کودکان می شود.

     خشکی چشم
نداشــتن آب در ایــن رود همچنیــن باعــث افزایــش 
بیماري هــای چشــمی مثــل خشــکی چشــم در افراد 

می شود.

     ام اس
کــم آبــی و خشــکی زاینـــــده رود بــروز ام اس   در اثــر 

کثر دختران جوان امکان پذیر است. به خصوص در ا

     تغییر خلق و خو و افسردگی
 ارتبــاط خشــکی رود بــا انــواع بیماری هــای روحــی باز 
 به دلیــل افزایــش آلایندها و تغییــر خلق و خــوی افراد 

و بروز افسردگی به اثبات رسیده است.

     کاهش ضریب هوشی کودکان
یکــی دیگــر از اختــلالات ناشــی از بــی آبــی، کاهش 

ضریب هوشی در کودکان است.
 آلاینــده ای نظیــر ســرب باعــث افت شــدید ضریب 
هوشــی در کــودکان می شــود و قــدرت یادگیــری را 

کاهش می دهد.

     اسهال خونی در کودکان
گونــــه بخـــــار  وقتـــــی آبــی در رود نباشــــد، هیــچ 
آبــی هــم نیســــت و ایــن نبــودن بخـــــار آب باعــث 
هوایــی مملــو از انــواع میکروب هــا شــده و باعــث 
کــودکان   بــروز انــواع اســهـــال  هــــــای خـــونـــــی در 

می شود.

     کندذهنی و اختلال در یادگیری
نبودن آب و افزایش آلاینده ها باعث ایجاد و افزایش 
کندذهنــی و اختــلال یادگیــری در کودکان خواهـــد 

شد.
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  دوشنبه

8 آبان  1396 

آگهی مزایده
سازمان پایانه های مســافربری نجف آباد در نظر دارد به استناد مجوز شورای اسلامی شهر به شماره 
96/2399 مورخ 96/7/16 نسبت به مزایده یک واحد دفتر کار شرکت به شماره 14 به مساحت حدود 
40 مترمربع با قیمت پایه کارشناس دادگستری با اجاره بهای ماهیانه 6/700/000 ریال )شش میلیون 

گذار نماید.  و هفتصد هزار ریال(  در پایانه مسافربری جنوب از طریق مزایده وا

مصطفی سوری - سرپرست سازمان

اسلام دینی آسان گیر و با گذشت است.یکی از عوامل تشویق 
شدن افراد به سوی اسلام سهل و آسان بودن آن است.

استاد مطهری

چاپ  اول

مدت مزایده: یک سال شمسی بعد از عقد قرارداد می باشد. 
گذاری:  شرایط وا

1- شــرکت کنندگان در مزایده باید 5 درصد کل اجاره بها یکســاله به مبلغ 4/030/000 ریال به عنوان سپرده به صورت 
ضمانت نامه بانکی یا واریز به حســاب شماره 0106931172007 ســپرده سازمان پایانه مســافربری نجف آباد نزد بانک 

ملی شعبه نجف آباد واریز و  فیش مربوطه را ضمیمه پیشنهادات خود نمایند. 
2-شرکت کنندگان در مزایده باید رعایت منع مداخله کارکنان دولت را بنمایند. 

3- شــرکت کنندگان تا آخر وقت اداری روز سه شــنبه 96/8/23 به ســازمان پایانه های مســافربری نجف آباد مراجعه و 
پس از واریز مبلغ 200/000 ریال به حساب 0106906003005 سازمان پایانه ها نزد بانک ملی نجف آباد و نسبت به اخذ 

مدارک شرکت در مزایده اقدام نمایند. 
ک و  کت الف، ب، ج، لا کثر تا پایان روز شنبه 96/8/27 در ســه پا 4- پیشنهاددهندگان باید پیشــنهادات خود را حدا

مهر شده: 
کت الف: محتوی ضمانت نامه بانکی یا فیش واریزی نقدی به حساب سپرده سازمان به شماره 0106931172007 پا

گهی مزایده، فیش واریزی )200/000( ریال مربوط به خرید اسناد، کپی کارت ملی یا شناسنامه،  کت ب: محتوی برگ آ پا
اساسنامه شرکت با آخرین تغییرات در روزنامه رسمی.

کت ج:  محتوی برگ پیشــنهاد براساس قیمت پایه برای دفاتر شــرکت ها در پایانه مســافربری که باید به عدد و حروف  پا
نوشته و زیر آن مهر و امضا و آدرس و شماره تلفن ذکر شده باشد. 

ک و مهر نموده و به دبیرخانه محرمانه حراست شهرداری نجف آباد تحویل نمایند.  کت ها در لفافه مناسب لا همه پا
5- پیشنهادات رسیده با حضور اعضای کمیسیون عالی معاملات که در روز سه شنبه 96/8/30 ساعت 14:30 در محل 

سازمان پایانه های مسافربری شهرداری تشکیل می گردد باز و قرائت خواهد شد. 
6- پیشنهاداتی که مبهم، مخدوش، مشروط و یا فاقد سپرده باشــد و همچنین پیشنهاداتی که بعد از وقت اداری مقرر 
برسد اعم از کتبی، تلگرافی یا حضوری باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد و کمیسیون در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات 

مختار است. 
گهی مزایده مورد نظر در ســازمان باقی خواهد ماند و چنانچه نفر اول  7- سپرده نفرات اول تا سوم شرکت کنندگان در آ
از تاریخ ابلاغ کتبی ظرف مدت یک هفته از انعقاد قرارداد خودداری نماید سپرده او به نفع سازمان ضبط و با نفرات دوم 

وسوم به همین نحو رفتار خواهد شد. 
8- انعقاد قرارداد با برنده مزایده پس از تعیین صلاحیت توسط مراجع ذیربط می باشد. 

گهی و هزینه های آب، برق، گاز و غیره و همچنین  9- هرگونه هزینه از قبیل: کل مالیات، کل عوارض، حق بیمه، هزینــه آ
تعمیرات کلی و غیره بعهده برنده مزایده خواهد بود و سازمان هیچ گونه تعهدی در این مورد نخواهد داشت. 
ک عمل خواهد بود.  10- آیین نامه مالی شهرداری با آخرین اصلاحات و شرایط و ضوابط ذکر شده ملا
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سینما و تلویزیون

بــرد پیــت بــرای بــازی در نقــش یــک فضانــورد 
کارهــای بدلــکاری فیلــم  خــودش بــه انجــام 

مبادرت ورزید.
او که در »به ســوی ســتارگان« بازی  می کند، در 

صحنه فیلم برداری با چتر نجات فرود آمد.
این فیلم که در لس آنجلس در حال فیلم برداری 
اســت، بازیگــر ۵۳ ســاله هالیــوودی را در نقش 
فضانوردی که به دنبال کسب اطلاعات درباره 

ناپدید شدن پدرش است، تصویر می کند.
پیــت در لباس فضانــوردی با چتــر نجاتی که به 
یک رله مرکزی متصل بود، در کنار  بزرگراه فرود 
آمد.یــک منبــع حاضــر در صحنه فیلم بــرداری 
عملیات فرود پیت را خیلی شــجاعانه توصیف 
کــرد.در عیــن حــال گفتــه شــده فرزنــدان ایــن 
بازیگر هنوز ســر صحنه فیلم برداری این فیلم او 

حاضر نشده اند.
یک منبع گفته اســت پیت وقتــی فیلم برداری 
ندارد در تریلر شخصی اش اســتراحت می کند و 

هرگز دیر سر صحنه حاضر نشده است.
»Ad Astra« عنــوان فیلــم واژه ای لاتیــن بــه 

معنای »به سوی ستارگان« است.
 بــرد پیــت در ایــن فیلــم بــا بازیگــران قدیمــی و 
کارکشته ای مثل تامی لی جونز و دونالد ساترلند 

هم بازی است. 
روت نگا بازیگر جوان و نامزد اســکار ۲۰۱۷ هم از 

دیگر بازیگران فیلم است.
این فیلم که جیمز گری آن را کارگردانی می کند 
و فیلم نامه آن توسط اتان گروس نوشته شده، 

قرار است تا سال ۲۰۱۹ راهی سینماها شود.

 برد پیت برای فیلم جدیدش
 با چتر پرید

 سینمای آوانگارد 
در پاتوق فیلم کوتاه اصفهان

آوانــگارد،  نشســت تخصصــی »ســینمای 
تجربه گرایــی در فیلــم کوتــاه« در پاتوق فیلم 

کوتاه اصفهان برگزار می شود.
این نشســت که همراه بــا نمایش فیلم هــای منتخب 
سینمای کوتاه تجربه گرای جهان است، امروز هشتم 
آبان بــا ارائه الهــام باطنی و حضــور مینو ایرانپــور برگزار 

می شود.
 در ایــن نشــســــــت فیلـــــم های »ریتـــمـــــــوس ۲۱« و
 »ارواح قبــل از صبحانــه« ســاخته هانــس ریشــتر، 
گلینگ، »پنج دقیقه  »ســمفونی مورب« اثر ویکینگ ا
سینمای ناب« به کارگردانی هنری شومت، »دیسک 
ک و   H۲O  بــه کارگردانــی   ۹۲۷« ســاخته ژرمــن دولا
رالــف اســتاینر بــه نمایــش مــی آینــد  و مــورد نقــد قــرار 

خواهند گرفت.
 پاتوق فیلم کوتاه اصفهان، دوشنبه هر هفته به همت 
انجمن ســینمای جوان اصفهان و موسســه تنظیم و 
نشر آثار امام خمینی در نگارســتان امام خمینی برگزار 

می شود.

خبر                           سینما

برنامه سینماهای 
اصفهان

اکران                       روز

   ساحل  خانه دختر
  سپاهان) سالن اصلی(    خانه دختر

  سپاهان)سالن ۲(  زرد
  پردیس چهارباغ     آزاد به قید 
شرط/ خانه دختر/ ایتالیا ایتالیا/  

قهرمانان کوچش  / بیست و یک روز بعد/ 
 مبارک)رئال انیمیشن(
  قدس)سالن ۱(    زرد

  قدس )سالن ۲(    خانه دختر
  فلسطین      خفه گی

 فیلم این روزهای هنر و تجربه اصفهان  

هجوم
»هجوم«  فیلمی به کارگردانی و نویسندگی شهرام 

مکری و تهیه کنندگی سپهر سیفی است.
داســتان »هجــوم« دربــاره یــک تیــم ورزشــی آماتــوری و 

مربی شان است. 
اعضای تیــم رازی ماجرایــی را پنهــان می کننــد و گروهی در 
جست وجوی پیدا کردن سرنخ هایی از این ماجرا هستند.

 »هجــوم« درباره یک قتل اســت کــه در یک ورزشــگاه اتفاق 
افتاده. چند مأمور پلیس در حال بررسی این پرونده هستند 
و با ورود به این ورزشــگاه ســر نخ هایی از این قتل به دســت 

می آورند.
محمــد  کریــــــمی،  بابــک  بخشــی،   آبست، الاهــــــه  عبــد 
ســاربان، لوون هفتوان ، پــدرام شــریفی  و ... در ایــن فیلم 

ایفای نقش می کنند.

اجرای روان اصفهانی ها از متن پیچیده »اسب ها« 
محمد رحمانیان پس از تماشای اجرای نمایشنامه اش، در تالار  هنر  عنوان کرد:

رحمانیان که سیزده سال پیش نمایشنامه اسب ها را در 
تهران روی صحنه برده ، از اجرای گروه تئاتر دیگر بر این  
نمایشنامه که خودش هم قبول دارد نمایشنامه سختی 
است، ابراز خرسندی می کند و می گوید: من با اطلاع از 
کارنامه محسن عربزاده و دیدن آثار قبلی اش از استاندارد 
کار او مطمئن بودم و با همین اطمینان هم اجازه اجرای 
نمایشنامه را به او دادم  وگرنه که خیلی ها تقاضای اجرای 
اسب ها را داشتند ولی به دلیل پیچیدگی های زبان 
نمی توانستم موافقت کنم  و تا امروز به کسی اجازه اجرای 
آن را نداده بودم. اما در مورد اجرای گروه عربزاده همان 
اتفاقی که فکر می کردم افتاد و شاهد یک اجرای درست، 
روان و گرم بودم.  این کارگردان بازی بازیگران اسب ها  در 
اصفهان را استاندارد می داند:  اصفهان سابقه اجرایی 
خوبی در زمینه تئاتر دارد. جزو  اولین شهرهایی است که 
تئاتر در ایران در آن شکل گرفته و توان و اجرایی هم که 
 من از بازیگران نمایش اسب ها دیدم در همین سطح بود؛ 

هر چند به زعم من می توانست قوی تر هم باشد.
  انتخاب فرمت مینی مال موسیقی زنده برای نمایش 
اسب ها هم مورد توجه رحمانیان قرار گرفته است: من 
خودم هم با سازهای کوبه ای کار کرده بودم. منتهی 
جنس ساز دومم با اجرای بچه ها متفاوت بود و اینجا  
سلیقه اجرایی عربزاده را که ساز ویلن سل بود، واقعا برای 
نمایش مناسب دیدم.  این نمایشنامه نویس با کاربرد 

از داستان در روضه الشهداء ملاحسین واعظ کاشفی 
برخوردم که در آن اسب ها نقش ویژه ای دارند. بخشی 
از این داستان از کتاب دکتر  باستانی پاریزی به ذهن من 
رسید. جالب اینجا بود که تا ۳۰۰ سال پیش پیروزی 
یک سپاه به تعداد اسب هایش بستگی داشته است. 
همچنین در کتب عهد عتیق و جدید واناجیل اربعه از 
اسب ها به عنوان نیروی مافوق بشری و نیمه اسطوره 
ای نام برده شده است. همه این عوامل دست به دست 
هم دادند و اسب ها قهرمان اصلی و راویان اصلی نمایش 
من شدند.پیچیدگی زبان نمایشنامه می تواند سبب از 
دست رفتن بخشی از مخاطبان آن شود؛  اما رحمانیان 
با این نگاه موافق نیست:  من معتقد بودم این نمایش 
هم مثل همه کارها مخاطب خود را پیدا می کند. منظور 
گر نیست، بلکه کسی است که از  از مخاطب لزوما تماشا
طرف کارگردان مورد هدف قرار گرفته است. من در پل، 
روز حسین و اسب ها سعی کردم مخاطبان هدف خودم 
را پیدا کنم. رحمانیان نگاه به سوژه عاشورا و رسیدن به 
زوایایی تازه در آن را بی پایان می داند و معتقد است بارها 
می توان این قصه را به شکلی نو بازتعریف کرد: من دیگر 
این کار را نمی کنم؛ ولی مطمئنم جای کار دارد. کما اینکه 
نمایشنامه ای به نام درخت دارم که از زبان حضرت زینب 
تعریف می شود . علاقه مندان می توانند هر شب ساعت 

۱۹:۳۰ تا ۱۲  در تالارهنر  به تماشای اسب ها بنشینند.   

زبان پیچیده و سخت  در نگارش اسب ها  و شیوه روایت 
متفاوت این نمایشنامه که به تذکره و قصه نویسی قدیم 
نزدیک شده موافق است و درباره این موضوع و انتخاب این 
زبان و احتساب آن به تعزیه مدرن می گوید: زبان اسب ها 
پیچیده است؛  ولی روایت ساده ای دارد. نکته ای هم که 
در مورد تعزیه مدرن گفتید، به نوعی درست است؛ چون 
رفت و برگشت های زمانی، قطع شدن ها، تغییر صحنه ها 
و ... همه در این  نمایشنامه از همان خاستگاه آمده است؛ 
بنابراین باید طوری اجرا شود که مردم عادی هم به خوبی 
آن را متوجه شوند. در واقع من برای نگارش این نمایشنامه 
قدری به عقب آمدم و سعی کردم زبان قرن ۳ و 4 هجری را 
در نظر بگیرم و نشانه هایی را که از آن زبان در زندگی ما وجود 
دارد، پیدا کنم؛ مثل تفسیر سور آبادی. بنابراین بخشی 
از پیچیدگی زبان به تخصصی بودن اسبداری و آیین آن 
برمی گردد و بخشی از آن هم به دوره زبانی انتخابی من که به 
نظرم می توانست نزدیک ترین زبان به سال 6۱ هجری قمری 

باشد.  در بین تذکره ها که بهترین نمونه اش تذکره الاولیاء 
است، می بینید که زمان به سرعت و بدون منطق رئالیستی 
حرکت می کند. داستان به زمان گذشته و حال می رود، گاه 
خود راوی صحبت می کند و گاه شخصیت ها با هم صحبت 
می کنند. مثلا در روایت معروف بردار کشیدن منصور حلاج 
شخصیت ها با هم صحبت می کنند، گاه شبلی و گاه راوی 
دیالوگ می گویند و ما با فلاش بک و حتی فلش فوروارد در 
طول کار مواجهیم. بنابراین منطق تعریف قصه در تذکره ها 
به همین پیچیدگی است که در واقع آشفتگی نیست و شما 
می توانید نظمی نهایی را از آن استنتاج  کنید.  انتخاب 
سوژه اسب ها برای روایت داستان نظر بسیاری از مخاطبان 
نمایش را جلب کرده و این سوال را طرح کرده که آیا اسب ها 
صرفا بهانه روایت هستند:  سرنوشت اسب ها برای من 
اهمیت نداشت؛ اما به دنبال زاویه دیدی تازه بودم. راه حلی 
که اینجا به نظرم رسید تغییر »سوبژکتیو« از انسان به حیوان 
بود. علاوه بر اینکه من در تحقیقاتی که داشتم به بخشی 

اتفـاق جذابـی اسـت. اینکـه آدم هـا و وقایعی که 14 سـال پیش سـاخته و پرداختـه ای، دوباره بعد 
از سـال ها جـان بگیرنـد. روی صحنـه زندگـی کنند و به تـو زندگی بدهند. همه چیز از نو زنده شـود 
و تـو بتوانـی دوبـاره دغدغه ات را در شـکلی تـازه مرور کنی. محمد رحمانیان، نمایشـنامه نویـس و کارگردان 
شـناخته شـده تئاتر و تلویزیون کشـورمان با حضور در اجرای نمایش »اسـب ها« در اصفهان ، نمایشـنامه 
پربازیگـر و متفـاوت خـود، بـا نگاهـی دیگـر بـه واقعـه عاشـورا را دوباره بـر صحنه دیـد. این حضـور و نگاه 

مثبت رحمانیان به اجرای نمایشنامه اش توسط اصفهانی ها بهانه خوبی برای گپ زدن با او شد. 

سال یازدهم، شماره 162698
دوشنبه

28 تیر  ۱۳95 
سینما و تلویزیون

آگهی مناقصه )نوبت دوم( 

اصلاحیه آگهی مناقصه 96-12

سازمان نوسازی و بهسازی شهر اصفهان  

سازمان نوسازی و بهسازی شهر اصفهان تهیه،  مصالح،  حمل و اجرای عملیات
 مرمت خانه جوان را به صورت غیر نقدی به مناقصه می گذارد 

گهی نوبــت دوم جهت   لــذا متقاضیان واجد شــرایط می تواننــد تــا ده روز پس از انتشــار آ
دریافت اسناد مناقصه به دبیرخانه سازمان واقع در خیابان ابن سینا، مقابل بانک ملی، 

کوچه کدخدا بن بست دوم مراجعه نمایند.
  تلفن تماس: 031-34484892-4

گهــی مناقصه 12-96 معاونت عمران شــهری شــهرداری اصفهــان به اطلاع  بدینوســیله پیرو آ
خ  کت های اسناد و پیشــنهاد قیمت تا ســاعت 14 روز سه شنبه مور می رساند مهلت ارســال پا

96/08/16 تمدید می گردد.
کت ها بعد از ساعت مقرر امکان پذیر نمی باشد.   بدیهی است دریافت پا



دکتر قدرت الــه نــوروزی شــهردار اصفهان در بیســت 
و ســومین نمایشــگاه مطــــبوعات کشــور شــرکت و از 

غرفه های این نمایشگاه بازدیـد کرد .

 همچنیــن وی از غرفه روزنامــه اصفهان زیبــا بازدید کرد و 
طی این بازدیــد، از دو محصول جدیــد روزنامه، رونمایی 
شــد . ایــن نمایشــگاه تــا 12 آبــان در مصــای تهــران  دایر 

است .
17 سال سیزدهم، شماره 3060 عکس نگاشت

دو شنبه
 8 آبان  1396 

                عکس از                                حمیدرضا نیکومرام 

بازدید شهردار اصفهان از نمایشگاه مطبوعات

فراخوان عکس

بارکد را

 اسکن کنید

 عــــاقه مندان مــی تـــوانــنـــــد مشــخصات و
ایــــمیل طــــریق  از  را  خــــود  آثـــــار   نــمــونــــه 
 photo.isfahanziba@gmail.com  بــه دفتــر  

روزنامه ارسال کنند.

سرویــــس عــــکس روزنامـــــه اصـــــفهان زیبــا 
جهت افتتــاح آژانس عکــس روزنامــه،  از تمام 
 عــــاقه مــــندان بــه رشــــته عکاســی دعــــوت

 به همـکاری می نماید.



بورس18 سال سیزدهم، شماره 3060
 دوشنبه

8 آبان 1396

ترافیک ارائه گزارش در بهترین بازار سرمایه گذاری
روند مثبت بورس، با گزارش های مطلوب شش ماهه شرکت ها همراه شد

الزام شرکت ها برای انتشار گزارش های شش ماهه خود تا 
پایان مهر، بازار ســهام را در هفته گذشته تحت تاثیر خود 
قرار داد. بودجه هایی که عمدتا انتظار برای تعدیل های 
مثبــت و مشــاهده عملکــرد مطلــوب از آنهــا دور از انتظــار 
نبود. 94 درصد از بنگاه هایی که باید گزارش های خود را 
در زمان مقــرر ارائه می دادند، گزارش های خود را منتشــر 
کردند. گزارش های مربوط به عملکرد های نیمه نخست 

در مجموع با تعدیل های مثبت سودآوری همراه بود. 
بر این اساس از 225 نمادی که عملکرد شش ماهه خود 
را ثبت کردند، تنها 42 نماد با تعدیل منفی سود هر سهم 
شــرکت همراه شــدند. دیگــر شــرکت ها یــا تعدیــل مثبت 
در ســودآوری داشــتند یــا پیش بینی ســود خــود را بدون 

تغییر ارائه دادند. )البتــه بخش عمــده ای از این بنگاه ها 
 تغییــری در ســودآوری نداشــتند و بر ســود هر ســهم خود 

در پیش بینی قبلی تایید کردند.(
در بین صنایعی که ســودهای خــود را با تعدیــات مثبت 
کــرد  همــراه کردنــد مــی تــوان بــه صنعــت فــولاد اشــاره 
کثــر بهــره را بــرد   کــه از افزایــش قیمــت هــای جهانــی حدا
و شرکت هایی که در این گروه فعالیت می کنند، توانستند 
تعدیــات مثبت مناســبی را بــر صورت ســود و زیــان خود 
بنشــانند. فــولاد مبارکــه اصفهــان بــا اعــام ســود 538 
ریالــی و بــا بازگشــایی مثبــت 6 درصــد، قیمتــی در حدود 
 230 تومــان را بــرای خود به ثبت رســاند تا نســبت قیمت 
بــر ســهام ایــن شــرکت فــولادی، برابــر بــا 4,5 شــود تــا 

ارزندگی های این ســهام بورســی بیش از پیش بر همگان 
ثابت شود.

در ایــن بیــن گــروه خــودرو در گــزارش هــای شــش ماهــه 
اعامی، حرفی برای گفتن نداشت. 

تنها شرکت ایران خودرو بود که توانست تعدیلی بسیاری 
جزئی در سود خالص خود اعمال کند. 

گــروه همچــون خســاپا  شــرکت هــای دیگــر 
تعدیل هــای منفــی داشــتند.افزایش قیمت 
 نفــت در هفتــه هــای اخیــر توانســته اســت 
 تــا روح تــازه ای در نمــاد شــرکت هــای فعــال 
در گــروه پالایشــی بدمــد و برخــی از نمادهای 
گروه پالایشــی توانســتند در برخــی از روزهای 
هفته گذشــته، صف خرید را نیز تجربه کنند. 
 اما خبری تاســف بــار که بــه این گــروه مربوط 
 مــی شــود، آتــش ســوزی پالایشــگاه تهــران 
در عصــر روز جمعه بود که متاســفانه منجر به 
جان باختن شــش تن از هموطنــان عزیزمان 
شد. قطعا این اتفاق تاسف بار تاثیرات منفی 
خود را بر روند معاماتی ســهام شــرکت مذکور 

خواهد گذاشت. 

   انتشار گزارش های 94 درصد شرکت ها
در ایــن راســتا ناهیــد امامــی از کارشناســان شــرکت 
بورس اوراق بهادار تهران به ارائه توضیحات تکمیلی 
درخصــوص عملکرد شــش ماه نخســت ســال جاری 
شــرکت های فعــال در بــازار پرداخــت و گفــت: از 327 
 شــرکت پذیرفته شــده و فعال در بورس، 240 شــرکت 
بــا توجــه بــه برخــورداری از ســال مــال منتهــی پایــان 
افشــای  دســتورالعمل  طبــق  بایــد   ،96 اســفند 
کننــد.  گزارش هــای مربوطــه را ارســال  اطاعــات، 
 این گزارش هــا مربوط بــه عملکرد واقعی شــش ماهه 
و گــزارش پیش بینــی براســاس عملکرد واقعی شــش 
ماهه حسابرسی نشده اســت که باید تا پایان مهر 96 
ارائه می شد. وی در ادامه افزود: در این میان بررسی 
اطاعات ارســالی از ســوی این شــرکت تا پایــان هفته 
 گذشــته نشــان از آن دارد کــه از 240 شــرکت موظــف 
 به ارائه عملکرد، 225 شــرکت یعنی حــدود 94درصد 
از شرکت ها عملکرد های خود را بر سایت اطاع رسانی 

کدال منتشر کردند.

     نظر مثبت کارشناسان
گــزارش هـــــای شــش ماهـــــه بورســـــی، نظــر مثبــت 
کارشناسان بازار ســرمایه را نیز به همراه داشت. تمام 
متغیرهای عمومــی که در حــال حاضر در بــازار وجود 

دارد، با چشم انداز اثرگذاری مثبت همراه است. 
روح الله حسینی مقدم، معاون ناشران و اعضا شرکت 
بــورس اوراق بهادار تهــران ضمــن بیان ایــن مطلب، 
 افزود: بــه عنــوان مثــال ارتقای ســودآوری شــرکت ها 
در گزارش های شش ماهه، نرخ متغیرهای اقتصادی 
خ بهــره بــه ســمت ارتقــای  خ ارز و نــر کان، ماننــد نــر
وضعیــت شــرکت هــا در حــال حرکت اســت.
در زمــان انتشــار گزارش هــای ســه ماهه هم 
بســیاری از شــرکت هــا فراتــر از انتظــار عمــل 
ســود  بینــی  پیــش  مجمــوع  در  و  کردنــد 
شــرکت ها 7 درصد رشــد کرد.بهنــام بهزادفر 
کارگــزاران نیــز  کانــون   مدیــر امــور اعضــای 
به گزارش مثبت شــرکت های بورســی اشــاره 
کرد و افزود: عاوه بر گزارش های شش ماهه، 
رشــد 7 درصــدی دلار آزاد و رشــد 6 درصدی 
ارز مبادلــه ای، افزایــش ۱4 درصــدی قیمــت 
نفت، همچنین صعود مشتقات پتروشیمی 
و فلزات اساســی بــه همان انــدازه که موجب 
رشــد ۱۱ درصــدی بــورس نســبت بــه ابتدای 
سال شدند، می توانند محرک رشد تا انتهای 

سال باشند.

طی هفته گذشـته، بسـیاری از شـرکت های بورسـی، گزارش های شـش ماهه خود را روانه سـامانه 
کـدال کردنـد. اکثـر ایـن گـزارش ها همـراه با عملکـرد مطلبوب و مناسـب شـرکت های بورسـی بود . 
در ایـن بیـن شـرکت هایـی بودنـد کـه بـه خاطـر اینکـه نتوانسـتند عملکـرد مطلوبی داشـته باشـند بـا تعدیل 
منفـی همـراه بودنـد؛ امـا بـرآورد بـازار سـرمایه از گـزارش هـای شـش ماهـه مثبـت بـود. رهایـی از رکـود 
سـال های قبـل، افزایـش قیمـت کامودیتی هـا و همچنین افزایش نـرخ ارز، گزارش های مثبتی را از شـرکت ها 
بـه همـراه داشـت. در نهایـت بـورس تهـران با کسـب بازدهی 12 درصـد در هفت ماه نخسـت سـال، بهترین 

بازار سرمایه گذاران شد.

حاشیه های                  بورسی دانش                          بورسی

در بین صنایعی 
که سودهای 

خود را 
با تعدیلات 
مثبت همراه 

نکردند 
می توان به 

صنعت فولاد 
اشاره کرد

 طبقه بندی انواع سهام 
در بازار سرمایه  

  ســهام موجود در بازار به ســه دســته، ســهام 
درآمــدزا، ســهام ارزشــی و ســهام رو بــه رشــد 
تقســیم بندی می شــوند.  ســهام یک نوع ورقــه بهادار 
اســت که نشــان دهنده مالکیــت و ادعای دارنــده آن بر 
بخشی از یک شرکت و درآمدها و دارایی های آن است. 

      سهام درآمدزا
 ســهام شــرکت هایی اســت کــه عایــدی ســهامداران را 
به صورت سود تقسیم شده به آنها پرداخت می کنند. 
افــراد مســن تــر و افــرادی کــه نزدیــک بــه بازنشســتگی 
هستند، طرفدار این نوع سهام اند؛ زیرا این افراد معمولا 
از طریق سود سهام کسب درآمد می کنند. عاوه بر این، 
سهامی که ســود منظمی را عاید ســهامداران می کند، 
ثبــات قیمــت بیشــتری دارد. همچنین برخاف ســایر 
ســهام ها، انتظار می رود ارزش آنها به سرعت کم یا زیاد 
نشود و این موضوع برای سرمایه گذاران محافظه کاری 
که تمایل به خرید ســهام درآمدی دارند بسیار مطلوب 
اســت. از مزایای دیگر این نوع سهام این است که سود 
تقسیمی، در صورت کاهش قیمت، از منافع سهامداران 

حمایت می کند.

      سهام ارزشی
ســهام شــرکت هــای ســودآوری اســت کــه سهامشــان 
 را بــه قیمتــی معقــول و متناســب بــا ارزش واقعــی آنهــا 
می فروشــند. در واقع تعیین کننده ارزش واقعی سهام 
هر شــرکت، همان چیزی اســت که ســرمایه گذاران آن 
را ارزش درونــی ســهم مــی نامند.بــه همیــن دلیــل نیــز 
سهام ارزشی، اغلب سهام شرکت های پرسابقه از قبیل 
شــرکت های بیمه و بانک هاســت کــه به نظر می رســد 
قیمت سهامشــان در آینده رشــد کند؛ اما ممکن است 
گاهی  روند افزایش آن کندتر از ســایر شــرکت ها باشد. آ
از اینکه آیا قیمت ســهام یک شــرکت متناســب با ارزش 

واقعی آن است یا خیر، به تحقیقات بسیاری نیاز دارد. 

      سهام رو به رشد
سهام شــرکت هایی اســت که ســودآوری مداوم دارند، 
معمولا ســالانه ۱5 درصد یا بیشــتر و انتظار مــی رود که 
نسبت به رقبا رشد بیشتری داشــته باشند. این سهام 
اغلب متعلق به صنایع دارای فناوری پیشــرفته است. 
قیمت ســهام رو به رشــد ممکن اســت بــا وجــود درآمد 
 پاییــن شــرکت، از رونــد رو بــه رشــدی برخــوردار باشــد. 
گــذاران در ایــن ســـهـــــام   بــه همیــن دلیــل، ســرمایه 
 از ســودآوری این شــرکت هــا در آینده مطمئن هســتند 
و بــه خریــدن ایــن نــوع ســهام تمایــل دارنــد. اغلــب 
اوقات این ســهام، ســودی را به صورت تقســیمی عاید 
 ســرمایه داران نمــی کنــد؛ چون شــرکت تــاش می کند 
از تمام ظرفیت های خود به منظور ارتقا و توسعه کسب 
و کار بهره جوید. بــا این حال، از آنجا که این نوع ســهام 
بسیار فعال است، احتمال دارد به سرعت دچار نوسان 

قیمت شود. 

اخبار                        بورسی

»فولاد« 55 درصد پیش بینی ها 
را پوشش داد  

»فولاد« در دوره شــش ماهه منتهــی به پایان 
شــهریور ســال جــاری 298 ریــال معــادل 55 
درصد از پیش بینی ها را محقق کرده است. این شرکت 
در سال مالی قبل به ازای هر سهم 277 ریال سود محقق 
کرد. شرکت فولاد مبارکه با سرمایه 75 هزار میلیارد ریال 
پیش بینی درآمد هر ســهم ســال مالی منتهی به پایان 
اســفند 96 دوره شــش ماهه منتهی به پایان شهریور را 
منتشر کرد.به گزارش سنا شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
پیش بینی درآمد هر ســهم برای ســال مالــی منتهی به 
پایان اســفند 96 با ســرمایه 75 هزار میلیــارد ریال مبلغ 
538 ریــال بــه طــور خالــص پــس از کســر مالیــات اعام 
کرد.»فولاد« در دوره شش ماهه منتهی به پایان شهریور 
سال جاری 298 ریال معادل 55 درصد از پیش بینی ها 
را محقق کرده اســت. این شرکت در ســال مالی قبل به 
ازای هر ســهم 277 ریال ســود محقق کرد. »فــولاد« در 
شش ماهه سال مالی گذشته 83 ریال معادل 30 درصد 
بودجه را پوشش داده بود.دلایل تغییر اطاعات پیش 
بینی سال منتهی به پایان اسفند 96 )حسابرسی نشده( 
نســبت به اطاعیه قبلی افزایــش درآمد فروش، ناشــی 
خ محصــولات و افزایــش بهای تمام شــده  ازافزایش نــر
 کالای فروش رفته عمدتا ناشــی از تغییــر در مقدار و نرخ 

و محصولات اعام شده است. 

 سامانه سهام عدالت
 بازگشایی شد  

ســامانه ســهام عدالــت از یکــم آبــان جــاری 
به مــدت چهــار روز بــرای بــه هنــگام ســازی 
سیســتم و تغییــرات لازم از دســترس عموم مشــمولان 
ج شد که با پایان این زمان، از جمعه  سهام عدالت خار
خ پنجم آبان 96 دوباره امکان ثبت شــماره شــبای  مور
بانکی و مشاهده صورت وضعیت دارایی در قالب نسخه 
چهار نسخه جدید سامانه فراهم شد.  به گزارش پایگاه 
اطاع رسانی بازار سرمایه )سنا(، سامانه سهام عدالت از 
یکم آبان جاری به مدت چهار روز برای به هنگام سازی 
سیســتم و تغییــرات لازم از دســترس عموم مشــمولان 
ج شد که با پایان این زمان، از جمعه  سهام عدالت خار
پنجم آبــان دوباره امــکان ثبت شــماره شــبای بانکی و 
مشــاهده صورت وضعیت دارایی در قالب نسخه چهار 
نسخه جدید ســامانه فراهم شــد.بر این اساس تمامی 
مشمولان ســهام عدالت و بازماندگان فوت شدگان این 
سهام می توانند با وارد کردن اطاعات هویتی مشمولان 
گاه  در سامانه سهام عدالت، از صورت وضعیت مربوطه آ
کنون شــماره شبای  شــوند و همچنین در صورتی که تا
حساب بانکی به این ســامانه اعام نکرده اند، اقدام به 

ثبت شماره شبای بانکی خود کنند. 

سهام چند شرکت زیر 100 تومان 
در بورس معامله می شود؟

آخریــن وضعیــت قیمــت پایانــی هــر ســهم 
در بورس اوراق بهادار نشــان می دهد قیمت 
ســهام 26 شــرکت کمتــر از ۱000 ریــال در تالار شیشــه ای 
دادوستد می شود.به گزارش تسنیم ارزش بازار ناشران 
بیــش  بــه  امســال  مهــر  پایــان  در  تهــران   بــورس 
از 346 هزار میلیارد تومان رسید.بر این اساس نگاهی به 
 آخریــن وضعیــت ارزش بــازار ناشــران بورســی نشــان 
می دهد از میان 327 شرکت که در بورس تهران فعالیت 
بــازار  ارزش  نظــر  از  ســوم  تــا  اول  رتبــه   دارنــد، 
به صنایع پتروشــیمی خلیج فارس بــا 252050 میلیارد 
 ریال، فــولاد مبارکــه اصفهــان بــا ۱70550 میلیــارد ریال 
و ارتباطات سیار ایران با ۱62960 میلیارد ریال اختصاص 
یافته است.همچنین شرکت های مخابرات ایران، ملی 
 صــــنــــایــــــع مــــــس ایـــــــران، ســـرمـــــایه گــذاری نفـــــت 
و گاز و پتروشیمی تامین، سنگ آهن گل گهر، گسترش 
نفت و گاز پارسیان، سرمایه گذاری غدیر و پترشیمی جم 
به ترتیب با ۱26840 میلیارد ریال، ۱08450 میلیارد ریال، 
۱04483 میلیارد ریال، 83430 میلیــارد ریال، 8۱446 
میلیارد ریال، 79920 میلیارد ریال و 792۱9 میلیارد ریال 
رتبه های چهــارم تا دهــم را به نــام خود ثبــت کردند.از 
سوی دیگر شرکت های آلومراد، نوش مازندران، ماشین 
ســازی نیــرو محرکــه، پــارس ســرام، درخشــان تهــران، 
تولیدی گرانیت بهسرام، صنایع جوشکاب یزد، تولیدی 
لنت ترمز ایران، صنایع شیمیایی سینا، پارس پامچال، 
لامیران و ســایپا شیشــه هــم به ترتیــب در انتهــای این 
 P/E جدول قرار دارند.همچنین بررسی آخرین وضعیت
ناشران بورسی حکایت از این دارد که از بین شرکت هایی 
کــه در تابلوهــای بــورس تهــران معاملــه می شــوند، 79 
شــرکت دارای P/E بیش از 20 مرتبه و 64 شرکت دارای 
 P/E بیــن ۱0 تــا 20 مرتبــه و ۱60 شــرکت دارای P/E
کوچک تر از ۱0 هستند. این درحالی است که 24 شرکت 
با پیش بینی زیان، P/E منفی دارند.افزون بر این آخرین 
وضعیت قیمت پایانی هر سهم نیز در بورس اوراق بهادار 
ازای  بــه  قیمــت  کــه  اســت  مطلــب  ایــن   بیانگــر 
 هر ســهم بــرای 34 شــرکت بیــش از ۱0000 ریــال، قیمت 
هر سهم ۱29 شرکت بین 3000 تا ۱0000 ریال و ۱38 شرکت 
با قیمتی بین ۱000 تا 3000 ریال در تابلوی بورس مشاهده 
و قیمت سهم 26 شرکت نیز کمتر از ۱000 ریال داد و ستد 

می شود.

 درج چهار نماد معاملاتی 
در بازارهای فرابورس ایران  

چهار نمــاد معاماتــی مربوط به شــرکت های 
ک شــرق، توســعه   راه آهن حمــل و نقل، کولا
 و عمــران شهرســتان نائیــن و بیمــه حکمــت صبــا 
ج شــدند.به گــزارش  در بازارهــای فرابــورس ایــران در
 فرابــورس ایــران، بازارهــای دوم، شــرکت های کوچــک 
و متوسط )SME( و پایه به ترتیب سه بازاری هستند که 
نماد معاماتی این چهار شرکت را در خود جای داده اند. 
بر این اســاس نماد »حرآهن« مربوط به شــرکت راه  آهن 
ک« در تابلو رشـــد بـــازار  حمل و نقل در بازار دوم، »غکولا
SME و دو نمـــــاد »خعمــرا« و »بحکمــت« مربــوط بــه 
شــرکت های توســعه و عمران شهرســتان نائین و بیمه 
ج شدند.شــرکت  حکمت صبــا در تابلــو ج بــازار پایــه در
راه آهن حمل و نقل در زمینه حمل محصولات معدنی، 
ســوختی، ترانزیت کالا، خودرو و ... به فعالیت مشغول 
است. آن طور که در امیدنامه این شــرکت نیز ذکر شده 
»حرآهن« در بخش حمل و نقل بین المللی با مشارکت 
دو شرکت عمده حمل و نقل ریلی قزاقستان و ازبکستان 
درصدد توســعه حمل و نقل ریلــی صادراتــی، وارداتی و 
ترانزیتی است.این شرکت که در تاریخ 22 شهریور امسال 
نزد سازمان بورس ثبت شده، پس از احراز تمامی شرایط 
لازم بــرای پذیــرش از روز یکــم آبــان بــه عـــــــنـــــــــوان 

یـــــک صــــــــد و شصــــــت و 
ســومین نمــاد معاماتــی 
)نودمیــن شــرکت در بــازار 
دوم( در فهرست نرخ های 

ج شد. فرابورس ایران در
در هــــمـــیــــــن حــــــال بازار 
شـــرکت هـــــــای کوچــک و 
ج  متوســط نیــز شــاهد در
پنجمین نماد معاماتی در 
این بازار بود. بدین ترتیب 
ک  نمـــــــاد شــرکــــــت کــولا
گـــــــروه  کـــــــــه در  شــــــــرق 
 »محصــــــولات غـــذایــــــــی 
و آشــامیدنی بــه جــز قند و 
»تولیــد  زیرگــروه  شــکر«، 
آبمیــــــوه«  و  نوشیدنــــــی 

ج  قــرار دارد، چهارمیــن شــرکتی اســت کــه موفق بــه در
ک« در تابلو رشــد  نمــاد معاماتی خــود یعنــی »غکــولا
ایــن بــازار شــده اســت.پیش از ایــن نمــاد معاماتــی 
گامــرون، ســیمان ســفید  شــرکت های پتروصنعــت 
ارومیــه و مجتمــع تولیــدی نیلــی صنعــت کرمــان در 
ج شــده بودند و شــرکت گز ســکه  تابلو رشــد این بازار در
نیــز در تابلــو دانش بنیــان بــازار SME معامــات خــود 
ک شـــــرق در زمینــه  کــولا کــرده بود.شـــــرکت  را آغــاز 
تولیــــد، بسته بندی و توزیــــع انــــــواع نوشــیدنی ها اعم 
از نوشــابه های گازدار و بــدون گاز و ...، دوغ و ســایر 
 محصولات لبنی، ســاخت ظــروف یک بار مصــرف و ... 
بــه فعالیــت مشــغول اســت.به موجب مصوبــه مجمع 
تاریــخ  بــه  ســهام  صاحبــان  فوق العــاده  عمومــی 
۱9 اردیبهشــت امســال، ســرمایه ایــن شــرکت از مبلــغ 
46 میلیــارد و 800 میلیــون ریــال بــه مبلــغ 50 میلیــارد 
ریــال افزایــش یافتــه کــه ایــن افزایــش ســرمایه از محل 
 مطالبات و آورده نقدی سهامداران صورت گرفته است.
ج نمــاد   در نهایــت تابلــو »ج« بــازار پایــه نیــز میزبــان در
دو شــــرکــــــت توســـــعــــــه و عـــمــــــران شهرســتان نائیــن 
 و بیمــه حکمــت صبــا بــود که بــه ترتیــب ایــن دو شــرکت 
در گروه های »خودرو و ساخت قطعات« و »بیمه، صندوق 

بازنشستگی به جز تامین اجتماعی« قرار دارند.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار خبر داد:

30 نماد متوقف به زودی به بورس بازمی گردند
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: این 
سازمان مصوبه ای در خصوص 30 نماد متوقف 
بورسی داشــته و با اصاح قوانین، نمادها با ذکر شروطی 
خاص به زودی بازگشــایی می شــوند.به گزارش تسنیم؛ 
شاپور محمدی در دیدار مدیران ارکان بازار سرمایه با وزیر 
امور اقتصادی و دارایی، با اشاره به فعالیت های اخیر این 
گفــت: دســتورالعمل پذیــرش اوراق بهــادار   ســازمان 
در بورس تهــران و فرابــورس، دســتورالعمل نحــوه انجام 
 معامــات و دســتورالعمل افشــا اطاعــات اصــاح شــده 
و به زودی موضوع زمان توقف در محدوده زمانی 60 تا 90 
دقیقــه در مــورد عمــوم نمادهــا اجــرا مــی شــود.رئیس 
ســازمان بــورس و اوراق بهــادار افــزود: همچنیــن ایــن 
ســازمان مصوبه ای در خصوص 30نماد متوقف بورسی 
 داشــته و با اصاح قوانین، نمادها با ذکر شــروطی خاص 

 بــه زودی بازگشــایی مــی شــوند.وی 
در خصوص راه اندازی صندوق تثبیت 
بازار ســرمایه نیز گفت: راه اندازی این 
صنــدوق در مــدت اخیــر انجام شــده 
اســت. در همیــن خصــــوص طــی دو 
هفتــه گذشــته صنــدوق تثبیت بــازار 
ســرمایه مطابق مــاده 28 قانــون رفع 
موانع تولید، به وظیفه خود عمل کرد.
رئیــس ســازمان بورس بــا بیــان اینکه 

 برای اولیــن بــار در تاریــخ بــازار ســرمایه صنــدوق تثبیت 
با پشتوانه قانون وارد ثبات بخشــی به بازار سرمایه شده 
اســت، اضافه کرد: در شــرایطی که در طی مدت گذشته 
پیش بینی می شد جریانات سیاسی بازار را با کنش منفی 
همراه کند؛ امــا رفتار منطقی بــازار و عملکــرد قانونی این 

صندوق توانست ریسک را کنترل کند.
محمدی به پذیرش مجدد اوراق خزانه 
کــرد و یکــی دیگــر از  اســامی اشــاره 
فعالیت هــای اخیــر ســازمان بــورس را 
کارمزدهــا ناشــی از  اصــاح و تدویــن 
گفــت: در حــال  معامــات برشــمرد و 
حاضــر کارمــزد معامــات تا حــد زیادی 
کاهش یافته که این موضوع به افزایش 
رونــق معامــات و روان تــر شــدن بــازار 

کمک شایانی می کند.
وی همچنیــن از تدویــن دســتور العمــــل مربــوط بــه 
موسســات رتبه بندی خبر داد و گفــت: در این خصوص 
حدود سه موسسه رتبه بندی با شرکای خارجی فعالیت 
مــی کننــد و دارای مجــوز هســتند. ضمــن اینکــه تعــداد 

دیگری از این شــرکت ها نیز درخواســت خود را ارائه داده 
 کــه پیــش بینی می شــود تــا پایــان ســال مجوزهــای لازم 

به این شرکت ها داده شود.
ســخنگوی ســازمان بــورس در ادامــه بــا اشــاره بــه اینکه 
صندوق های خطرپذیر در زمینه تامین مالی شرکت های 
دانش بنیــان فعال هســتند، گفت: در حــوزه صندوق ها 
نیز فعالیت های خوبــی صورت گرفته اســت و این زمینه 
سومین صندوق خطرپذیر مجوز فعالیت خود را دریافت 
کرد.محمــدی در زمینه اصــاح ســاز و کار صندوق ها نیز 
گفت: پیش تر صندوق ها بیش از 80 درصد از سپرده های 
خود را در بازار پول سرمایه گذاری می کردند؛ اما در حال 

حاضر این رقم به 50 درصد کاهش یافته است.
وی در پایان اذعان داشت: در سازمان بورس اصاح رفتار 

صندوق ها به طور کامل انجام شده است.

با الزام به قطع همکاری با جیرینگ صورت می گیرد

احتمال سقوط برای شرکت های پرداخت الکترونیکی
رئیس هیئت مدیره مخابرات خبر داد:

حل مشکلات سومین شرکت بزرگ بورس
بــا الــزام شــرکت هــای پرداخــت الکترونیــک 
 در خصوص قطع همکاری شــان با جیرینگ،
 در صــورت وقــوع باعــث ســقوط آزاد ارزش ســهام 
 شــرکت های پرداخت الکترونیکــی در بورس می شــود.
 به گــزارش بازتاب، شــرکت هــای پرداخــت الکترونیکی 
در یک اقدام عجیب در محل شــرکت شــاپرک به عنوان 
کمیتی شــرکت جیرینگ را تهدید کــرده اند؛  شــرکت حا
درصورت عدم تغییر مفاد قرارداد خود با این شــرکت ها 
ارائــه خدمــات بــر بســتر کدهــای دســتوری را متوقــف 
خواهنــد کرد.ایــن درحالی اســت کــه برخــی از مدیران 
شــرکت های پرداخــت الکترونیکی، از ایــن تصمیم ابراز 
نارضایتــی کــرده و معتقدنــد ایــن اقــدام باعث ســقوط 
گهانی ارزش سهام شرکت های پرداخت الکترونیکی  نا

در بورس می شود.به باور بســیاری از کارشناسان حوزه 
پرداخت موبایلی گشایش و گسترش ارائه این خدمات 
بر بســتر کدهــای دســتوری اپراتــور اول ایــران بــه دلیل 
سهولت و امنیت کاربری آنها برای مشترکان تلفن همراه 
بوده است که تنها با سرمایه گذاری مداوم طی سالیان 
گذشته و حال توسط اپراتور تلفن همراه ایران میسر شده 
اســت.طبق آمــار رســمی بــورس و اوراق بهــادار در حال 
حاضر بازیگران اصلی پرداخت موبایلی ارزش سهام آنها 
حتی از بانک هایی که ســهامدار این شرکت ها هستند 
کــه مبتنـــــی   بیشــــتر اســـــت و ایــن اقــــدام یک ســــویه 
بر ســهم خواهی بازیگران ناتوان بــازار پرداخت موبایلی 
اســت باعــث وارد شــدن لطمــه جــدی اقتصــــادی بــــه 

بازیگران مطرح پرداخت موبایلی می شود.

قائــم مقــام شــرکت مخابــرات بــا اعــام حــل 
مشــکات در آینــده ای نزدیــک، از صــرف 60 
درصد درآمد برای حقوق کارکنان سومین شرکت بزرگ 

بورس خبر داد.
بــرات قنبــری با اشــاره بــه نامــه ارســالی رئیــس انجمن 
صنفی کارکنان شــرکت مخابــرات به وزیــر ارتباطات به 
ایلنا گفت: مخابرات ) که با ســرمایه شــش هزار میلیارد 
تومانی ، ســومین شــرکت بزرگ بورس ار لحاظ ســرمایه  
اسمی است( به دنبال افزایش درآمد است و در صورت 
افزایش درآمد عاقه مند اســت تا به وضعیت معیشــت 
کارکنان بیشتر رســیدگی کند. ما شــرکتی هستیم که در 
گذشته دولتی بودیم و حالا خصوصی هستیم ولی تنها 

اسم خصوصی را به یدک می کشیم.

وی ادامــه داد: درحــال حاضــر 60 درصــد کل درآمــد 
مخابــرات بــرای پرداخــت حقــوق کارکنــان اســتفاده 
 می شــود و این شــرکت نیروهای مازاد زیــادی دارد؛ اما 

به دنبال حذف نیروهای اضافی نیستیم. 
می توانســتیم 30 درصد از نیروهــا را تعدیل کنیم و پول 

آن را برای افزایش حقوق کارکنان استفاده کنیم.
قنبری با بیان اینکه مخابرات مشکل مالی ندارد، گفت: 
اما این شــرکت در بخش ســرمایه گذاری برای نوسازی 

شبکه دارای مشکاتی است.
کره برای سرمایه گذاری به منظور نوسازی  در حال مذا

شبکه و تولید ثروت هستیم .
مشکات شرکت مخابرات قطعا حل می شود و به زودی 

وضعیت کارکنان بهتر می شود.

شرکت راه آهن 
حمل و نقل 

در زمینه حمل 
محصولات 

معدنی،  
ترانزیت کالا

و خودرو
به فعالیت 

مشغول است



مدرسینی که عمامه بر سر نگذاشتند
 مروری کوتاه بر زندگانی حاج آقا رحیم ارباب و جهانگیرخان قشقایی 

 نگاهی به زندگی و زمانه آیت الله رحیم ارباب
 در پرتو استادش جهانگیرخان قشقایی؛

 حاج آقا رحیم ارباب ، فقیه و حکیم عارف در ســال 
1297 قمــری در چرمهین لنجان اصفهــان به دنیا 
آمد. خاندان او که پس از چندنســل به ملاعبدالله شــیرازی 
)معاصــر زندیه( مــی رســید ، همگی از بــزرگان علــم و معرفت 
بودند و به ســبب اعیانی ، لقب »ارباب« داشتند. پدر رحیم 
نیز، » ارباب حاجی آقا« بود و در شعر، تخلص » لنگر« داشت.

او بــا عمــان و دهقــان ســامانی، معاصر بود و جلســات شــعر 
داشت. رحیم در ســن هفت ســالگی به همراه پدر و مادرش 
راهی اصفهان شد.او بنابر رسم بزرگ زادگان قدیم، از کودکی 
در مکتب خانوادگی نزد معلم خصوصی، مرحوم ملا محمد 
حســن همامی   دانــش هــای مقدماتی را فــرا گرفــت و پس از 
 مدتی توانســت به محل درس دانشــمندان نامی آن زمان، 
راه یابد.رحیم ارباب ؛  مغنی و مطول را نزد   آقا ســید محمود 
کلیشادی و سطوح فقه و اصول، از جمله قوانین الاصول را نزد 
حاج میرزا بدیع درب امامی آموزش دید. پس از مدتی درس 
پرآوازه خارج فقه و اصول آقا سید محمد باقر درچه ای   نظر او 
را جلب کرد و در فقه، بهره های بســیاری از این اســتاد خود 
کثر علوم  برد. در همان زمان و کمی پیش از درس درچه ای، ا
و معارف اسلامی را از محضر دو استاد بزرگ خود: آخوند کاشی  
گرفــت. همچنیــن بخشــی   و جهانگیــر خــان قشــقایی  فرا
از سطوح عالی حکمت اسلامی، مانند شرح اشارات محقق 
 طوسی و شــفای ابن ســینا ، یک دوره علم اخلاق استدلالی 
و نهج البلاغه را نزد جهانگیر خان خواند ، استادی که بعدها 
به مراد او تبدیــل شــد.خود او در این باره می گویــد:  »درس 
نهج البلاغــه جهانگیر خــان، درس فلســفه بود کــه در کمال 
 اتقان بیان می شــد و مســائل اخلاقی و حکمی نهج البلاغه 
با موضوعات فلســفی، تجزیه و تحلیل می شــد. چون خود 
خان تجسمی از نهج البلاغه بود، بهتر از هر کس، نهج البلاغه 
را تفسیر می کرد. «  حاج آقا رحیم، قسمت اعظم علوم عقلی، 
 از جمله فلسفه مشاء و حکمت متعالیه صدرا و علوم ریاضی 
و هیئت و نجوم و نیز برخی متون فقهــی و اصولی را در مدت 
نزدیک به بیست سال نزد آخوند ملا محمد کاشی فرا گرفت. 
او متونی مانند: شفا، شرح اشارات، اســفار، شوارق الالهام، 
شــرح منظومه، شرح چغمینی، خلاصه الحســاب و قوانین 
الاصول را در محضر آخوند خواند و شیفته او شد. ملا محمد 
حسن دهکردی، میرزا ابوالمعالی کرباسی، میر سید محمد 
تقی مدرس، ســید ابوالقاســم دهکــردی و میــرزا منیرالدین 
بروجردی احمدآبادی، از دیگر اســاتید حاج آقا رحیم ارباب 
هستند. آیت الله ارباب در خلال تحصیلات خود به دریافت 
اجازه روایت از برخی اســاتید خــود، از جمله حضــرات آیات:  
سید محمد باقر درچه ای و جهانگیر خان قشقایی نائل شد. 
او در جامعیت علم و عمل، فضیلت دینداری و رعایت دقایق 
اخلاقی، ســاده زیســتی و مروت، زهــد و تقــوی در زمان خود 
یگانه بود. کارهای شخصی اش را خود انجام می داد، کسانی 
کــه بــر او وارد مــی شــدند، حتــی خردســالان، احتــرام   را 

می گذاشت و فروتنی او زبانزد بود. در برخورد با نظر مخالف، 
بســیار متین، منطقی و اخلاقی بود؛ با طبقه جــوان به ویژه 
روشنفکران و متجددان، رفتاری عاطفی و پسندیده داشت. 
او به پیروی از استادش جهانگیرخان قشقایی عمامه بر سر 
نگذاشت و می گفت خود را لایق این لباس نمی داند. ساده 
زیستی و زهد از جمله دیگر خصوصیات آیت الله ارباب است. 
ج علمــی و خصوصیات منحصربه فــرد اخلاقی حاج آقا  مدار
رحیم ارباب او را در زمره مجتهدان بزرگ جهان تشیع قرار داد. 
اجتهاد و جامعیت علمی او مورد تصدیق علما و بزرگان بود، 
به طوری که آیت الله سید جمال الدین گلپایگانی، از مراجع 
 تقلید   نجف  اشــرف دربــاره او می گفــت: » نظیر آقــای ارباب 
در نجف یا اصلا نیست و یا بسیار اندک است.« او در استنباط 
 احــکام شــرعی، مشــربی معتدل و متوســط مــا بیــن اصولی 
و اخباری داشت و در فلسفه، پیرو حکمت متعالیه صدرایی 
وخود، محققی کامل و مدرسی ماهر در آن بود. ارباب در دیگر 
دانش های اسلامی مانند: ادبیات، اصول، تفسیر، حدیث، 
 کلام، ریاضیــات، هیئــت و نجــوم نیــز اســتادی زبــر دســت 
و صاحــب نظر به شــمار مــی رفــت. مبنــای او در فقه بیشــتر 
مبتنی بر اخبار بود. البته اخباری به معنای مصطلح آن نبود، 
 بلکه متمایــل به اخبــار بــود. در فقه، بســیار خوش ســلیقه 
و برخوردار از اســتقلال فکری بــود و تحت تاثیر دیگــران واقع 
کثر متون عالی فقه را از بر داشــت. آیت الله ارباب  نمی شــد. ا
درباره پاره ای از احکام شــرعی، نظرات و فتاوایی داشت که 
 بعضا با فتاوای مشــهور فقهی، مغایرت داشــت. برخــی از آرا 
و فتاوای مشــهور او  عبارت اند از: 1. ذاتی بودن طهارت اهل 
 کتــاب، بلکه مطلق بشــر؛ 2.تعمیم ارث زن از شــوهر نســبت 

به تمام ترکه اعم از منقول و غیر منقول؛  3.نفی رجم زن و مرد 
محصنه و محصن؛  4. انکار قتل مسلمان مرتد به عنوان یکی 
از احکام ثابته در اسلام؛  5. وجوب تعیینی و نه تخییری، نماز 
جمعه؛ 6.لزوم بقا بر تقلید میت؛  7. اختصاص تمامی خمس 
- اعم از سهم امام و سهم سادات- به بنی هاشم و سادات. 
آنچه باعث شهرت روزافزون حاج آقا رحیم ارباب شد ، تبحر او 
در فلســفه و معــارف حکمــی بــود. او کــه علــوم عقلــی  را نــزد 
استادان بزرگ حکمت اسلامی حوزه اصفهان، آخوند کاشی 
و جهانگیر خان فــرا گرفته بود، خــود از محققان و مدرســان 
 بــزرگ حکمــت و عرفــان و کلام اســلامی بود.آیــت الله ارباب 
به حکمت متعالیــه صدرایی اعتقاد داشــت و از بــزرگ ترین 
پیــروان آن در دوران اخیــر وآخریــن وارث مکتــب فلســفی 
اصفهان به شمار می رفت. استاد همایی درباره او می گفت: 
» ارباب آخرین یادگار مکتب قدیم اصفهان است که به فلسفه 
 ملاصدرا رســیده و غوامــض و دقایق آن را به درســتی و خالی 
از حشو و زواید  فهمید و هضم کرد و به اصول و مبانی آن کاملا 
معتقد است؛ اما اهل تظاهر و فضل فروشی نیست.« حاج آقا 
رحیم ارباب عمر یك صد ساله خود را صرف تحصیل، تدریس، 
مطالعه، عبادت، بیان احکام و ذکر اخبار و آثار ائمه طاهرین 
 -علیهــم الســلام- و موعظــه و ارشــاد خلایــق، پاســخ دادن 
به مسائل شرعی و فقهی و عقاید دینی و رفع حوائج مردم کرد. 
او همواره بــه تحقیق در مســائل علمی و تدریــس و مطالعه، 
اشتغال داشت و هر چند به ظاهر آثار علمی و قلمی چندانی 
از خود به جای نگذاشت؛ اما حوزه تدریس او بیش از نیم قرن، 
مورد استفاده طلاب علم قرار گرفت.آیت الله ارباب در حفظ 
و احیای حوزه علمی اصفهان تلاش بســیاری کرد و در طول 

شــصت ســال تدریــس و فعالیــت علمــی، از هر چیــزی حتی 
مسافرت های زیارتی و مستحب، جز تدریس و تربیت طلاب 
گردان او عبــارت انــد از : میــرزا  چشــم پوشــید.بعضی از شــا
جلال الدیــن همایــی، میــرزا محمــد هاشــم روضاتی، ســید 
محمد رضا خراسانی، شیخ محمد علی حبیب آبادی، سید 
فضل الله ضیاء نور، ســید محمد حسین قهدریجانی، شیخ 
محمــد رضــا جرقویــه ای، شــیخ محمــد کلباســی، ســید 
محمدجواد غروی ، ســید مصطفی بهشــتی نژاد، میر ســید 
حســن مــدرس، شــیخ مرتضــی شــمس اردکانــی و شــیخ 

عبدالجواد جبل عاملی.
حاج آقا رحیــم ارباب تمایلی بــه تالیف کتب علمی نداشــت 
با این حال چند اثر مختصر و رســاله کوتاه از ایشــان به جای 
 مانده اســت کــه  غالب آنهــا  حواشــی ایشــان بر کتــب فقهی 
و حکمی وتفسیری است . آیت الله ارباب همچنین رساله ای 
 در علــم هیئــت بــه درخواســت آیــت الله بروجردی نگاشــت 
گردش، مرحوم همایی درباره  و در پاسخ به ســوال های شــا
ارث، جزواتی بزرگ در خصوص مسائل ارث نوشت. آیت الله 
 ارباب هر چند اهل شهرت و ادعا نبود و کمتر در امور اجتماعی
 و سیاسی دخالت می کرد؛ امابه هنگام احساس مسئولیت، 
سخن را بر ســکوت ترجیح  می داد. او نســبت به مسائل روز 
جهان اســلام، حســاس بود و در صورت لــزوم به صــدور فتوا 
نیز مبادرت می کرد. برخــی از آرای فقهی او نیــز بر لزوم جنبه 
 های سیاسی و اجتماعی اسلام، دلالت داشت.او به پیروی 
از بسیاری از علمای شیعه، نماز جمعه را واجب تعیینی - و نه 
تخییری- می دانســت و  برای اقامه نماز جمعه  در اصفهان  
زحمات زیادی را متحمل شد.  نماز جمعه او در مسجد جامع 
اصفهان   به دعوت مرحوم زندکرمانی ، بســیار با شکوه برگزار 
می شد و جمعیت شرکت کننده درآن به بیش از پنج هزار نفر 
کید بر حفظ وحدت مســلمین و پرهیز از طرح  می رســید. تا
مسائل تفرقه انگیز از دیگر خصوصیات حاج آقا رحیم ارباب 
بود.او نسبت به اهل بیت  -علیهم السلام- ارادت تام داشت 
و مخصوصا اســم  حضرت علــی )ع( را   با عظمت مــی آورد. او 
اهل بیــت را مظاهر تمام و کمــال خدا می دانســت که بدون 
هیچ کمبودی، متخلق به اخلاق و متصف به صفات هستند  
و معمولا در خطبه های نماز جمعه به بیان مناقب و فضایل 

حضرت علی)ع(می پرداخت و بر این کار اصرار داشت.
 حاج آقا رحیــم اربــاب در ســنین جوانــی ازدواج کــرد و بعد از 
وفات همسر اولش، همسر دوم اختیار کرد که تا آخر عمر با او 
بود؛ اما از هیچ کدام فرزند نیاورد. همسر اول ایشان ، خواهر 
مرحوم میرزا عباس خان شــیدا شــاعر معروف اصفهان  بود.
وی که چند ســال آخر عمر مبتلا به نابینایی و بعضی امراض 
جسمانی شده بود  در سحرگاه عید غدیر خم برابر با نوزدهم 
آذر 1355ش در خانه شــخصی خود در اصفهان درگذشت. 
کش توسط انبوهی از شیفتگان و ارادتمندانش تشییع  پیکر پا
و در جنــب تکیه ملک )گلســتان شــهدا(– مدفن اســتادش 

ک سپرده شد.  آخوند کاشی- به خا

جهانگیر خان قشقایی
جهانگیر خان قشقایی در سال 1243 هـ . ق. در خانواده ای 
 تحصیل کرده به دنیــا آمد. پــدرش محمد خان نام داشــت 
کنان  و از ایل قشقایی، طایفه دره شوری، تیره جانبازلو و از سا
»وردشــت« ســمیرم و مــادرش از خوانیــن منطقــه ســمیرم 
کن شهرستان دهاقان بود و از این رو، گاهی او  اصفهان و سا
را دهاقانی می نامند. او از کودکی عاشق تحصیل بود و کمتر 
با ایل همراهی می کرد.پدرش که خود اهل کمال بود برای او 
معلم گرفت و به همین جهت، تحصیلات ابتدایی را در محل 
تولد خود فرا گرفت.سواد خواندن و نوشتن و مقدمات فارسی 
و عربی او همان اندازه بود که خان زادگان و کلانتران آن عهد 
تحصیل می کردند؛ با این تفاوت که در اثر قریحه و علاقه ذاتی 
که به خواندن کتب نظم و نثر معمولی دهات و ایلات داشت، 
اطلاعات او بر اقرانش می چربید و از جمله باسوادهای ممتاز 
طایفه خود محسوب می شد. سرانجام انگیزه تحصیلات او را 
به یك باره به اصفهان کوچ داد و زندگی ایلی، به علت استعداد 

ذاتی او به زندگی طلبگی تبدیل شد.  
درباره چگونگــی گرایش و نحــوه ورود حکیــم جهانگیرخان 
قشــقایی به حــوزه علمیــه، ســخنانی گفته شــده اســت که 
در خور توجه اســت. اســتاد قدســی به نقــل از جــلال الدین 
همایــی،  دربــاره جریان آشــنایی حکیم قشــقایی بــا همای 
 شــیرازی در ابتــدای ورودش بــه اصــــفـــهـــــان می نــگارد: 
»در برخوردی که بین همای شیرازی )پدربزرگ جلال الدین 
همایــی( با حکیم قشــقایی پیــش می آید. حکیم قشــقایی 

از مرحــوم همــای شــیرازی نشــانی تارســاز را جویا می شــود. 
 ایشــان ضمن راهنمایی وی به ســوی تارســاز، دربین سوال 
و جواب متوجه می شود که این مرد میان سال، آیتی از هوش 
و درایت و ذکاوت است. به وی می گوید: با این استعداد حیف 
اســت، ضایــع شــوی. میــل داری درس بخوانــی؟ جهانگیر 
خان پاسخ می دهد: از خدا می خواهم. بدین ترتیب حکیم 
قشقایی به راهنمایی همای شیرازی در چهل سالگی راهی 
مدرســه طلاب می شــود و در ســلک دانشــوران علــوم دینی 
جــای می گیــرد.« جهانگیــر خــان ابتدا در مدرســه الماســیه 
چهار ســوق مقصود، ســپس در مدرســه جده بزرگ و دست 
آخر  در مدرســه صدر حجــره طلبگی داشــت. بیشــتر دوران 
 در مدرســه جــده و ایــام شــهرت  وتدریــس او تــا پایــان عمــر، 
در مدرسه صدر گذشته بود.در  مدرسه صدر ، حجره شماره 
دوم بعد از ایوان محل سکونت خان بود. او با آخوند کاشی، 
هم مباحثه بود. آنان ارتباط قلبی خاصی با هم داشتند و هر 
گردان آقا محمد رضا قمشه ای بودند.جهانگیرخان  دو از شا
عمده تحصیلاتش را در فقه و اصول نزد حاح شیخ محمد باقر 
مسجد شاهی   و میرزا محمد  حسن نجفی فرا گرفت. فلسفه را 
نزد ملا اسماعیل درکوشکی وفن طب و طبیعیات را نزد میرزا 
عبدالجواد حکیم خراسانی تحصیل کرد. سپس برای تکمیل 
فلسفه به تهران سفر کرد  و  نزد آقا محمد رضا  قمشه ای  درس 
خواند. جهانگیرخان بزرگ ترین استاد مدرس فلسفه و کلام 
و فقه و اصــول و حدیث بود؛ اما عمده تخصص و اشــتهارش 
 درحکمــت و فلســفه الهــی بــود. او در جوانــی گاهــی شــعر 
می گفــت؛ امــا پــس از مدتــی شــاعری را بــه طــور کامــل کنار 
گذاشــت. در زمینه تالیفات نیز علاوه بر دیوان اشــعار ، شرح 

نهج البلاغه نیز منسوب به وی است.
آیــت الله جهانگیر خان قشــقایی در مدت ســی چهل ســال 
گردان بســیار  اقامــت وتدریس متوالی در مدرســه صدر، شــا
گرد جانشــین جهانگیــر خان،  تربیت کــرد. بــزرگ تریــن شــا
 اســتاد علامه، آقا شــیخ محمدحکیم خراســانی بود که بعد 
از وی مدت 2۸ سال تا پایان عمر در همان مدرسه، به تدریس 
فلسفه و تعلیم و تربیت طلاب با همان سبک و شیوه فاضله 
خان اشتغال و علما و عملا به استاد خود تأسی داشت .سید 
ابوالحســن اصفهانــی ، آیــت الله العظمــی بروجردی ، شــیخ 
گردان او بودند.  محمود مفید و آیــت الله اربــاب از جمله شــا
جهانگیرخان در پایان عمر دچار بیماری کبد شد و خود می 

دانست که بهبودی پیدا نمی کند. 
وی سرانجام در شب 13 ماه رمضان سال 132۸ق در اصفهان 
 در سن ۸5 ســالگی درگذشــت.فردای همان شب با تشییع 
بــا شــکوه کــه همــه علمــا و مــردم در آن شــرکت داشــتند پیکر 
جهان گیــر خــان تشــییع و در تکیه ســید محمد تــرک مدفون 
شد. در وصف آن روز نوشته اند:» و با آنکه ماه صیام بود، تمام 
 شــهر بســته شــد،عماری او را به ســر دســت بــا ازدحــام غریبی 

به تخت فولاد بردند.«   

گذشتسر

 ویژه نامه مشاهیر اصفهان زیبا
 شماره چهارم 8 آبان  1396

شاگردِ خان 



ارباب رحیم
گردش دکتر کتابی؛  فضایل اخلاقی آیت الله ارباب از زبان شا

دکتـــر ســـید مـحمـدبــاقر کتابـی از جملـه 
شـاگردان برجسـته مرحـوم آیـت الله رحیـم 
بـه دریافـت  اربـاب اسـت. او در سـال 1332 موفـق 
لیسـانس از رشـته حقوق دانشـگاه تهران شـد و پس از 
الهیـات در سـال 1346  بـه  بـا تغییـر رشـته خـود  آن 
دکتـرای الهیـات خـود را از ایـن دانشـگاه دریافـت کرد.

کتابـی همزمـان از محضـر علمـای حـوزه نیز اسـتفاده 
کـرد و بـه تحصیل علـوم عرفانی و فقـه پرداخت. او به 
مـدت 28 سـال بـه عنـوان شـاگرد آیـت الله اربـاب از 
محضـر ایشـان اسـتفاده نمود. نشـریه »چشـم انداز 
بـا کتابـی بـه اندیشـه هـای  ایـران« در مصاحبـه ای 
روی  پیـش  آنچـه  اسـت.  پرداختـه  اربـاب  مرحـوم 

شماست متن تلخیص شده این مصاحبه است.

ظاهــرا امتیازی کــه حاج آقــا رحیم بر دیگــر مراجع داشــتند؛ 
این بود که ایشــان هیچ وقــت از لباس روحانیت اســتفاده 
نمی کردند؛  دوم اینکه هیچ وقت رســاله ای ننوشتند؛ سوم 
اینکــه وجوهــات هــم دریافــت نمی کردنــد؛ چهــارم اینکــه 
نمازجمعه را واجب عینی می دانستند. حالا شما می توانید 

توضیح بدهید که دلایل پنهان آن چه بوده است؟
من خیلی کوچک تر از این هستم که درباره ایشان سخنی 
گردی چند  بگویم ولی باید یادآور شوم که ایشان افتخار شا
استاد بزرگ را داشتند.یکی مرحوم جهانگیرخان قشقایی 
بود که شــرح حالــش را بــرای مــن طــی یکــی دو روز به طور 
مفصل می فرمود و من یادداشت می کردم. در رساله دکتری 
خودم  رجــال اصفهان )جلــد اول( بخشــی از آن را آورده ام. 
همیشه هم ایشــان از حضرت مرحوم قشــقایی به مرحوم 

خان تعبیــر می کردند و می گفتنــد: »مرحوم خــان این جور 
می فرمــود.« از آنجــا کــه مرحــوم جهانگیرخان خودشــان 
ایلی بودند و وقتی وارد حوزه درس و بحث شدند  عمامه به 
سر نگذاشــتند و همواره با همان کلاه پوستی ایلی بودند، 
احتمال می دهم که حــاج رحیم اربــاب در ایــن کار اقتدا و 
اقتفا به استاد بزرگوارشــان کرده باشــند. حتی روزی این را 
خودشان با تبســمی که همیشه بر لب داشــتند، برای من 
گفتنــد. آن روز در شــرح حــال مرحــوم جهانگیرخــان برای 
من گفتند کــه »یــک روز صبــح زود دیدم کــه در خانــه ما را 
می زنند، رفتم ببینم کیســت،دیدم مرحوم خان اســت«، 
گفتم: " آقا بفرمایید داخل" گفتند:»رحیم  دیشــب خواب 
دیدم عمامه ای شــده  ای، آمدم ببینم نکند شــده باشی« 
البته این را با خنده می گفتند. چون بعضی به ایشان ایراد 
می کردند که »آقا چرا شما که در سلک روحانیت هستید، 
عمامه ندارید؟« مثل استادشان کلاه پوستی می گذاشتند. 
گر خدا در روز قیامت از شما بپرسد که چرا این  آن آقا گفت: »ا
کار را نکردید، چه جواب می دهید؟« ایشــان پاسخ دادند: 
گر می گذاشتم و خدا از من می پرسید  چه تناسبی با این  »ا
لباس داشتی؟ آن وقت نمی دانستم چه جواب بدهم.« در 
زمان ایشان مراجع بزرگی زندگی می کردند؛  ازجمله مرحوم 
آیت الله سیدابو الحســن اصفهانی، مرحوم حکیم،مرحوم 
آیت الله خویی و مرحوم آیت الله حاج آقاحسین بروجردی 
که دیگر تقریبا منحصر به فرد شده بودند. شاید ایشان فکر 
می کردند که رســاله نوشــتن با وجود رســاله آقایــان لزومی 
نــدارد.  همچنــان کــه آن دو اســتاد بزرگوارشــان ، مرحــوم 
خــان و مرحــوم آخوند کاشــی کلمه ای ننوشــتند؛ ایشــان 
هم ننوشــتند. شــاید هم اصــلا نمی خواســتند. نمی دانم 

من این را با چه بیانی بگویم ، ولی در اعمال و احوال زندگی 
ایشــان می دیــدم که اصــلا نمی خواســتند مطرح باشــند. 
نمی خواستند که عنوانی داشته باشــند. خودشان روزی 
به من گفتند: »آقا، چه نعمت بزرگی است خمول« و خمول 
یعنــی گمنامی. گویــی صدایشــان همیــن حــالا در گوش 

من است.

نوآوری های حاج آقا رحیم ارباب در فقه چه بود؟ گویا راجع 
به زن و نیز بانک ها نظرات متفاوتی داشتند. مثلا می گفتند 
در اقتصاد امروزی نمی شــود بــا بانک کار نکــرد. از یک افق 
گــر راجع به  تری نســبت بــه بانک هــا نــگاه می کردنــد. ا بالا
زن،ارث، نمازجمعه، لعن و صلوات و موارد دیگر چیزهایی 

به خاطر دارید  توضیح بدهید.
بله در فقــه درباره چند چیــزی که تقریبا می شــود گفت به 
تعبیری »خلاف مشــهور« بعضــی از فقها بود نظراتــی داده 
بودند. یکی ارث زوجه بود که من عرض کردم. عقیده شان 
این بود که زن از همه چیز سهم می برد ؛حتی از زمین ، و آیه 
ک بودن اهل کتاب بود.  را اســتدلال می کردند. دیگری پا
یکی هم وجوب عینی نمازجمعه بود که سرسختانه بر این 
عقیده پای می فشردند و همیشه نمازجمعه می خواندند. 
خطبه هایشان هم ارتجالی بود و معمولا به عربی و بیشتر 
هم راجع به تقوا و حسن خلق و مهرورزی. من یادم هست 
بیشــتر مخالفت هایی که از جانب علمای سنتی با ایشان 
می شــد ایــن بــود کــه ایشــان نمازجمعــه را واجــب عینــی 
می دانستند و می  گفتند که اهل سنت هم همین طورند و 

ایشان را از اهل سنت می دانستند.
ما به کرات این جمله را از ایشان می شنیدیم که می گفتند: 
»و من الاسف متروکیه هذه العباده العظیمه الشریفه و ترکها 
موجب لطعن العامه علینا فینبغی اهتمامنــا بها والتفاتنا 
علیها«  گفتنــد ایــن موجب شــده که عامــه مــا را نکوهش 
کنند. بیشترین توجه ایشــان به صاحب رسائل و صاحب 
حدائق و شــهیدثانی بود کــه از اعلام فقهای شــیعه بودند 
و نمازجمعــه را واجب عینی می دانســتند. جهت دیگرش 
این بود که ایشــان عقیده داشــتند که بین شــیعه و ســنی 
فاصلــه نیندازیــم. با هــم اتفاقی داشــته باشــیم و جــدل و 
جدال در بین نباشد و به همین عقیده »وحدت کلمه«  که 
پس از انقلاب مورد توجه امام )قدس الله نفسه الزکیه( قرار 
گرفت، خیلی اهتمام داشتند. ایشــان از افرادی بودند که 
به هیچ وجــه ذره ای از رذایــل اخلاقی مثل حــرص، بخل و 
تکبر در وجودشان نبود و از آن افراد ممتاز و کمیاب جامعه 
انســانی بودند که اصــلا زاویه تاریــک بدبینی در روحشــان 
نبود. جز نیکویی  زیبایی و خیر چیزی در آینه ذات ایشــان 
منعکس نشــده بود. وجودشــان کانون گرم مهر و محبت 
بود. فروغ مهر و ایثار بود. به راستی آفتابی که برای مردمان 
عادی نامرئی اســت ، در فضای هستی ایشان تابیده بود  و 
این همان روزنه فروغ بخشی است که بدبختانه روشنایی و 
حرارتش، جز روان معدودی از آدمیان را برخوردار نمی سازد. 
کم کسانی هســتند که به این درجه از خوشبختی رسیده 

باشند. معمولا در خانه ایشان به روی همه باز بود. از همه 
اســتمالت و دلجویی می کردند. به همه مهــر می ورزیدند. 
ملجا و مأوا بودند. مجلسشان صدر و ذیلی نداشت. به همه 

یکسان احترام می گذاشتند.
در یک روز عید در خدمتشــان نشســته بودم و  هرکســی به 
دیدنشــان می آمد. آن روز رئیس ژاندارمری وقــت هم از در 
وارد شد. ایشان بلند شدند و گفتند:  »صبحکم  الله بالخیر 
کرده  و ان شاءالله مبارک باشد.« من نمی خواهم خدای نا
در این مقال کســی را تحقیر کرده باشــم؛ ولی کسی بود که 
حوض منزل ایشــان را تمیــز می کــرد و آب می کشــید. عین 
همین جملــه را بــرای او هم که به دیدنشــان آمــد گفتند و 
احتراما از جا برخاستند. با دیدن این حالات از ایشان، واقعا 
شیفته می شدیم و می دیدیم ایشان کسی است که از خود 
درآمده؛  آن فضیلت اخلاقی واقعــی را پیدا کرده و به عرفان 
واقعی رسیده بود. نمازشان هم همین طور بود. نماز صبح 
ایشان در ماه رمضان  واقعا عجیب بود. دعاهای ایشان در 
گر گوش دلی باز  تکبیرات افتتاحیه مدتی طول می کشید. ا
می شد  مثل اینکه در و دیوار با ایشان همخوانی می کردند؛ 
ک المسیی و قد امرت المحسن ان یتجاوز  »یا محسن قد اتا
عن المسیی انت المحسن و انا المسیی« انگار همه ذرات با 
ایشان ذکر می گفتند. حتی یک روز کسی درباره نماز طولانی 
بــه ایشــان گفــت: » آقا مگــر نه این اســت کــه بایــد "اضعف 
مامومیــن" را رعایت کنیــد؟« و آقا این طور پاســخ فرمودند 
که:»اضعف از من چه کســی؟! من خودم ضعیف تر از همه 
هســتم.« به هر حال دیدنی بــود. وصف او دیدنــی بود؛  نه 

شنیدنی.

لطفا  آنطور که حاج آقا رحیم از استادش تعریف می کرد ، نقاط 
عطف زندگی و دیدگاه های جهانگیرخان را بیان فرمایید.

ایشــان خیلی قبــل از تولد مــن فوت شــدند، من ایشــان را 
ندیده بــودم. وفات ایشــان بــه ســال 1328 قمری اســت، 
ولی از آنجایی کــه از خود حاج آقا رحیم شــنیدم، می توانم 
تــا انــدازه ای برایتــان بازگو کنــم. آنطــور کــه حاج آقــا رحیم 
می فرمودنــد، جنــاب جهانگیرخــان از اعاظــم حکمــا و 
اجله دانشــمندان اصفهان بودند. ایشــان در ســال 1243 
قمری چشم به جهان گشــودند. اوایل عمرشان تا حدود 
چهل ســالگی در ایل قشــقایی زندگی می کرده اند و بعد به 
اصفهان می آیند. مرحوم استاد همایی برای من نقل کردند 
که وقتی جهانگیرخان قشقایی برای اولین بار به اصفهان 
می آیند؛  چــون اهل موســیقی هم بودنــد  بــه احتمالی تار 
خود را می آورند تا تعمیر کنند. به شــخصیت بسیار والایی 
برخورد می کنند و آقــای همایی احتمــال می دادند که آن 
شــخص ، مرحوم »همــا«  جد علامــه همایی، شــاعر توانا و 

عارف بزرگ بوده باشد. 
او بــه جهانگیرخــان می گویــد: »از این کاری کــه می کنی به 
جایی نمی رســی، بیا تــو را به مدرســه ای ببــرم و آنجا درس 
بخوان«  و ایشان را به مدرسه می برد. بعضی دیگر هم این 
را نقل کرده اند؛  ولی آنچه مسلم است، ایشان در میانسالی 
به اصفهان وارد شده و مشغول درس می شود؛ ولی طوری 
درس می خواند که به طرز شگفت انگیزی در فلسفه ملاصدرا 
ترقی می کند. تا آنجا که این اواخر تدریس فلسفه ملاصدرا 
در اصفهان به عهده همین دو ســتاره بزرگ؛ یعنی مرحوم 

جهانگیرخان قشقایی و آخوند کاشی بوده است.
 ایــن دو بودند کــه میــراث فرهنگی ملاصــدرا را بــه دیگران 

رساندند.

آیا عینیت مکتبی که به مکتب اصفهان معروف است، همین 
جریان است؟

مکتــب اصفهــان  درحقیقــت دو نحله بــوده؛ یکــی مکتب 
ملاصدرا که حکمت متعالیه اســت و درســت نقطه مقابل 
اینها  آنها هم دسته ای از حکما بودند که آقای همایی کاملا  
این دو مکتب را در چندین جا شــرح کرده انــد؛  ازجمله در 
کتابی که به »دو رساله« معروف است. حکمت ملاصدرایی 
ادامه پیدا می کند و به این دو بزرگوار می رســد و بعد از اینها 
سه شخصیت دیگر پیگیر این سلسله بودند که من دو تا از 
آنها را دیده بودم. یکی مرحوم آشیخ محمد حکیم بوده که 
تا آخر عمر در مدرسه صدر، میراث فرهنگی ایشان را تدریس 
گردان زبردســتی هم تربیت کرده است. یکی  می کرده؛ شــا
هم مرحوم حاج آقــا رحیم ارباب که بین ایــن دو خیلی هم 
برادری و دوســتی بوده اســت. معمــولا کمتر شــب و روزی 
بوده که این دو همدیگر را نبینند. استاد همایی می گفتند 
که »من بسیاری از جلسات این دو را درک کرده بودم. هنوز 
لذتش در کام جانم هســت.« سومینشان مرحوم آقاشیخ 
محمود مفید بود که من تدریس اسفار ایشان را به یاد دارم.

او هم در مدرسه صدر تدریس می کرد؟
بله؛ مفید هــم در مدرســه صدر بود. او هم بســیار دوســت 
داشتنی و دریای اخلاق و تقوا بود. هیچ وادی تعینی از هیچ 
وجهی نمی خواست. معمولا عبایشان را چه در تابستان و 
چه در زمستان بر سر می کشیدند. از مدرسه صدر می رفتند 
برای زیــارت قبــور. من یادم هســت که گاهی پشــت مقبره 
سیدحجت الاسلام نماز مغرب و نوافلشان را می خواندند. 
بعد یک عــده می آمدند، دورشــان می نشســتند و ایشــان 
صحبت می کردند. هرکسی نســبت به ظرفیتش سوالاتی 
می کــرد. مــن هــر چــه بــه آن روزهــا می اندیشــم؛ افســوس 
کنون که  می خورم.من آن روز را قدر نشــناختم بدانســتم ا
درباختم با خود می گویم که چرا من هم چنانچه باید و شاید 
از گنجینه معرفت بزرگوارانی همچون مرحوم حاج آقا رحیم 
ارباب و مرحوم مفید استفاده نکردم. بزرگانی که متاسفانه 
نظیرشان امروزه کمتر یافت می شود. من دیدم که حاج آقا 
رحیم،  پشت یکی از کتاب های خود درباره فوت استادشان 
جهانگیرخان این طور نوشته اند که من یادداشت کرده ام: 
»قدر توفی المولی السعید الحمید العالم الجلیل و الفاضل 
الکامل النبیل الحبر النحریر الاقا جهانگیرخان لثلاث عشر 
لیله خلت من شهر رمضان من ســنه 1328و هو فی آدابه و 
مکارم اخلاقه فوق عن اصفه رضی الله عنه و ارضاه و ادخله 
برحمته فی عباده الصالحین،انه ارحم الراحمین« این طور 
مرقوم فرمودند، ترجمه اش این است که:»وفات کرد مولای 
ما آن سعید حمید، آن دانشمند بزرگوار و آن فاضل کامل، 
آن عالم نحریر؛ آقا جهانگیرخان، شب سیزدهم ماه رمضان 
ســال 1328  قمــری و او شــخصیتی بــود در آداب و مــکارم 
اخلاق بالاتــر از اینکه مــن بتوانــم او را وصف کنم. خــدا از او 
راضی باشد و او را از ما راضی سازد و در زمره عباد صالحینش 
قــرار دهد.«آیــت الله اربــاب می گفتنــد کــه جهانگیرخــان،  
فلســفه ملاصدرا را درس می داد و روزهای چهارشــنبه هم 
نهج البلاغه می گفت. شاید او اولین کسی است که در قرون 
اخیر نهج  البلاغــه را در حوزه هــا آورد. هنوز هــم نهج البلاغه 
در میــان مــا مثل وجــود خــود حضــرت امیرالمؤمنیــن)ع( 

مهجور است.
خود مرحــوم حاج آقــا رحیم اربــاب از مرحوم شــیخ محمد 
کاشــی نقل می کردند کــه عجیب بــود. این مطلــب را چند 

جــا گفته انــد و در کتاب هــا هــم نوشــته اند. مرحوم شــیخ 
محمــد کاشــی و جهانگیرخــان که هــر دو در مدرســه صدر 
اصفهــان زندگی می کردنــد، خانواده نداشــتند و همان جا 
در حجره به ســر می بردنــد. حاج آقا رحیــم می فرمودند که 
»یک روز آخوند کاشــی به مــن گفت:رحیم دلــم بادمجان 
می خواهد رفتم بادمجان خریدم و آوردم در صندوق خانه 
حجره«. نزدیــک غروب بود کــه من بادمجان ها را پوســت 
کندم و روغن آب کــردم تا بادمجان ها را بپــزم. همزمان که 
بادمجان ها را در ماهی تابه می چیدم، مغرب شد و آخوند 
به نماز ایستاد. ایشــان معمولا نمازش را در حجره به فرادا 
می خواند و به امامت جماعت نمی رفت، گفت وگو در این 
باره هم بحثی شــنیدنی اســت که اینجا مجال آن نیست. 
به هر حال ایشان در حجره اش به نماز مغرب ایستاد. بعد 
در نمــاز آن چنــان از خود بی خود شــده و متصل شــده بود 
که هر کلمــه ذکری کــه می گفت، تمــام کاج های مدرســه، 
درخت ها و در و دیوارها با او هم زبان می شدند و می گفتند: 
»ســبوح قدوس رب الملائکه والــروح.« ایشــان می گفت او 
محو خدا بود و من هم محو نمــاز او. حالی در نماز پیدا کرد 
که تسمه از گرده ها می کشــید. چنان محو نماز او شدم که 
نفهمیدم، صندوق خانه و خود حجره را دود گرفت. وقتی 
آخوند نمــازش را تمام کــرد و از آن حال بی خــودی به خود 
آمد، گفــت: »رحیم! ســوخت.« گفتم:»بله  آقا ســوخت.« 
گفت:»امشب هم بادمجان نمی   خوریم.«این وصفی بود 
از نماز آخوند کاشــی و حال جذبه ایشــان. راجــع به آخوند 
کاشی خیلی حرف ها داشتند. مثلا می فرمودند که آخوند از 
من پرسید:»رحیم! چه طور خدا برای تو اثبات شده؟« من 
هم چیزهایی گفتم . ایشان فرمود: »نه، من دیدم ،دیدم«. 
آخوند کاشی می گفتند که با آن چشم دل دیده ام. به این 

ترتیب عرفان واقعی آخوند را می خواستند بیان کنند.

ایشان وجوهات قبول نمی کردند،بنابراین زندگیشان از چه 
راهی می گذشت؟

برادرشــان مرحوم حاج عبدالعلــی ارباب که خیلی عاشــق 
این برادر بود، معاش حاج آقا رحیم را از ملک جزئی ایشان 

به عهده داشت. ایشان یک زندگی توأم با قناعت داشت. 

همان طور کــه ملاصــدرا را تکفیــر کردنــد و مدتــی به کهک 
تبعید شده بود. آیا وقتی که جهانگیرخان یا حاج آقا رحیم 
ارباب،آخونــد کاشــی و آقــای حکیــم، فلســفه ملاصــدرا 
کنش هایــی روبــه رو  را در اصفهــان درس می دادنــد،  بــا وا

نمی شدند؟
این مطلب را آقای همایی می گفتند: »پیش از جهانگیرخان 
کســانی را کــه فلســفه ملاصــدرا تدریــس می کردنــد  مــورد 
اهانت قــرار می دادند. امــا در زمان مرحــوم جهانگیرخان، 
آن اهانت هــا کارگر نبــود و بعد برداشــته شــد.« بــا توجه به 
شــخصیت عظیــم ایــن دو یعنــی مرحــوم جهانگیرخــان و 

مرحوم کاشی، کسی آن حرف ها را نمی زد.
 این چند بزرگواری که نام بردم؛  به موازات حکمت متعالیه، 
فقه هم تدریس می کردند. مثلا حاج آقا رحیم اصول و قوانین 

را نیز پیش مرحوم جهانگیرخان خوانده بودند.
 ایــن بــود کــه آنهایــی هــم کــه اهــل نــق زدن بودند،وقتــی 
می دیدند اینها فقهای زبردستی هســتند،  زبانشان بریده 

می شد.
گرچــه بــاز هــم حتــی راجــع بــه حاج آقــا رحیــم چیزهایی   ا

می گفتند که من دلم نمی خواهد اینجا تکرار کنم.  

یکی از ویژگی های تربیت یافتگان مکتب 

دکتر 
مهدی 

دهباشی

بـــــه خصــوص در  اصفـــــهان  فلســفی 
ســده های اخیر تــلازم حکمــت نظری و 
معنــوی  حیــات  در  علمــی  حکمــت 
آنهاست. شاید بتوان گفت که خصیصه 
حکمت متعالیه اســت که سعی کرده تا 
مبانــی خــود را موید بــه تاییــد شــریعت و حکمــت الهی 
نماید.ایــن وفــق میــان شــریعت و حکمــت بــا چاشــنی 
عرفان و اشــراق و کتاب و ســنت در این مشــرب فلسفی 
نســبت به مشــرب های دیگر ، به کمــال علمــی و عملی 
گردان این مکتب سعی کردند  خود رسید و هر یک از شا
تا این همبســتگی و تلازم را در مقام علم و عمل در فکر و 

قول و فعل خود تحقق بخشند. 
ایــن شــیوه تفکــر ریشــه در اندیشــه افلاطــون دارد ؛ زیرا 
انگیزه اصلی که افلاطون را به حکمت سوق داد این بود 
که ثمره عالی فلســفه را در حکمت عملــی یعنی اخلاق و 

تهذیــب نفــس و تربیت و سیاســت می جســت و معتقد 
گر حکمت نتواند متعلم خود را وارسته و مهذب  بود که ا

کند، مفید فایدتی و مثمر ثمری نخواهد بود.
نویســنده در ایــن گفتــار کوتــاه ســعی دارد تــا بعــدی از 
ابعــاد شــخصیت انســان وارســته ای را متذکــر شــود که 
نویســندگان و گوینــدگان کمتــر به ریشــه یابــی و تبیین 

حکمی این بعد او پرداخته اند.
 او کــه حــکیمـــی اســت متــــاله؛ حــاج آقــا رحیــم اربــاب 
کمــــال اســت و ایــن  کــــه بــه حــق اربـــــاب  نــــام دارد 
طریقــه را از اســاتید بــه نــام خــود یعنــی جهانگیرخــان 
آموختــه کاشــانی  محمــد  مــلا  آخونــد  و   قشــقائی 

 بود.
گــر ایــن کاوش در اســلاف ایــن دو ادامــه یابــد، وجــه   و ا
گردان مکتب صدرایی همه با شدت و ضعف  مشترک شا

دارای همین خصیصه خواهند بود.
 بــرای نمونه می توان از آقامحمدرضا قمشــه ای اســتاد 

جهانگیرخان نام برد.
 گرچــه نویســنده بــه اقتضای ســن در زمــان حیــات آن 
مرحوم از محضر  پرفیضش محروم بوده ، و از طرفی از آن 
بزرگ مرد اثر عمل مکتوب همچون اســاتیدش به جای 
نمانــده ؛ آنچــه در ایــن نوشــتار مــی آیــد ، از روی درایت 
گردان بلاواســطه  بــا اســتفاده از بیانــات و اظهارات شــا

ایشان می باشد.
 ولــی از قضــا در اواخــر عمــر شــریف مرحــوم اربــاب بــه 
کــه  هنــگام کســالت بــرای امــری خدمتشــان رســیدم 
در همــان نشســت مباحثــی را کــه در حــال کســالت در 
مباحثــه بــا ایشــان بــا دیگــر حاضــران اهــل علــم در آن 
محفــل در مســئله ای اســتماع مــی شــد مــی توانــد 
گردان وی در احاطــه و  تاییــدی بــر صحــت گفتــار شــا
 جامعیــت علمــی و وارســتگی و تقــوا و تواضع مشــارالیه 

باشد.
 حــاج آقــا رحیــم عــلاوه بــر اینکــه از اندیشــه متفکــران و 

حکمای ســلف خود ســیراب شــده بود و از دولــت قرآن 
و ســنت نبــوی و ولــوی در تعالــی اندیشــه خــود مــدد 
می جست ، »به غور فلســفه ملاصدرا رسیده« معضلات 
و غوامض آن را فهمیده بــود و به اصول و مبانی آن کاملا 
اعتقاد داشــت ؛ گرچه بنا بــر مصالحی در ایــن امر تظاهر 
نمــی کرد و بــه یقیــن می تــوان اظهــار داشــت کــه تقوا و 
 زهــد او مانــع ظهــور آنچــه او در ایــن مســیر یافتــه بــود ، 

می شد. 
بنابر آنچه منقول است گرچه در اســفار الاربعه ملاصدرا  
وسیر و ســلوک نظری داشــته ، ولی به تدریس منظومه 
کتفــا نمــوده  حکمــت حــــاج مــلاهــــادی سبـــزواری ا

 است.  
لازم بــه ذکر اســت که گرایش بیشــتر ایشــان بــه تدریس 
فقه و اصــول و ریاضیات و هیئــت دلیل بر اعــراض وی از 
حکمت نبــوده   بلکــه همانطور که گفته شــد بــه مبانی 
حکمی فلسفه متعالیه معتقد بود و به اقتضای شرایط و 

تشخیص خود عمل می کرده وگرنه مگر می شود انسانی 
از مصادیق »خیر کثیر« با عنایت به آیه شــریفه بشود و از 

حکمت بهره ها نبرده باشد.
 »یوتــی الحکمه من یشــا و مــن یوتی الحکمــه فقد اوتی 
خیــرا کثیــرا: خداونــد حکمــت را بــه هرکــه بخواهــد می 
بخشــد و بــه هرکــس حکمــت عطــا شــد در حقیقــت تــو 
گویی از خیر کثیر و کمال بســیار بهره مند گشته است.« 
شاید بتوان گفت »خیر کثیر« نشــانگر ابعاد الهی انسان 
کامل اســت که تقــوا و تهذیــب نفس از نشــانه هــای بارز 

آن می باشد.
جامعیت ایــن مــرد در آن زمــان همچــون اســاتید خود 
یکــی از تجلیــات خیر کثیر اســت که بــا همه ایــن احوال 
از فروتنــی تمام، انگیزه تصنیف و تالیف در ســر نداشــت 
و بــه همیــن جهــت مــا نمــی توانیــم در بعــد حکمــت 
 نظــری و دیــدگاه هــای فلســفی او تحلیلــی داشــته

 باشیم. 
 بنابــر ایــن از شــیوه رفتــار و طــرز برخــورد او در مباحثات 
و معاشــرت و مصاحبــت های ایشــان چنین اســتنباط 
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آیـت اللـه رحیـم اربـاب ، تاکیـد ویـژه ای بـر اقامـه نمـاز جمعـه در 
جامعه شـیعی داشـت. او همیشـه نسـبت به اینکه اهل سـنت عدم 
برگزاری نمازجمعه را به شـیعه نسـبت می دهند ، نگران و متاسـف بود. علاوه 
بـر ایـن ، او همانند بسـیاری از علمای پیش از خود ، عینـی بودن وجوب اقامه 
نمـاز جمعـه در زمـان غیبـت معصـوم)ع( را بدیهـی مـی دانسـت. از آنجـا که 
اهـل سـنت نیـز نمازجمعـه را در هرزمانی واجـب عینی می دانند،  این مسـئله 
باعـث شـد بعضـی از علمـا و روحانیـون از نزدیکـی عقایـد آیـت اللـه ارباب به 
اهـل سـنت سـخن بگوینـد،  مسـئله ای خـلاف واقـع کـه بـه وجهـه اجتماعـی 
ایشـان لطماتی وارد سـاخت. رسـول جعفریان ، مورخ و پژوهشـگر اما اعتقاد 
دارد اختـلاف نظـر پیرامون وجـوب نماز جمعه از مدت ها قبل وجود داشـت. 
او در مقدمـه کتـاب » دوازده رسـاله فقهـی دربـاره نمـاز جمعـه از روزگار 
صفـوی« بـه اختلافات مبنایی شـیعیان و اهل سـنت درباره نماز جمعه اشـاره 
کـرده و آن را ناشـی از دیـدگاه هـای متفـاوت بـه حکومـت مـی دانـد. در اینجا 

بخشی از این مقدمه را می خوانیم. 

نماز جمعه از فریضه های عبادی- سیاسی اسلام است که در نخستین روزهای 

تشکیل اولین دولت اسلامی در مدینه تشریع و به اجرا گذاشته شد. پس از آن هم 
کیدی که در سوره جمعه بر آن صورت گرفت، به صورت یک فریضه اساسی  در تا
ح شــد. درباره اهمیت این نماز و جنبه های مختلف  و مهم در فقه اسلامی مطر
عبادی- فرهنگی و سیاســی آن، مطالــب فراوانی در متون تاریخــی و فقهی آمده 
است. از اوایل قرن دهم هجری تا کنون، نزدیک به یک صد و شصت رساله و کتاب 
مستقل درباره نماز جمعه نگاشته شده و این حرکت، نشانگر اهمیت اقامه نماز 
جمعه پس از تشکیل دولت شیعی صفوی در ایران است. بیشتر این رساله ها در 
اثبات وجوب عینی یا وجوب تخییری و شــماری هم در حرمــت اقامه آن در این 
دوران است. در واقع، همزمان با تشکیل این دولت بود که شیعیان آزادی عمل 
یافتند و توانستند در عرصه های مختلف اجتماعی و سیاسی، هویت شیعی خود 
را نشان دهند. البته روشن است که این حضور، به ویژه در دوران حکومت هایی 

که دارای خصوصیت های جائرانه ای بودند، دشواری هایی به دنبال داشت. 
کم کســی را به امامت منصــوب کرد، بر  گر حا در نگاه بســیاری از فقیهان ســنی، ا
مردم است که در پشت سر او نماز بگزارند و در این باره تردیدی به خود راه ندهند. 
چه  در غیر این صورت، راه  نفاق را در پیش گرفته اند. بنیاد این نگرش یک اصل 
سیاسی- فقهی بود که خاستگاه مذهبی داشت؛ گرچه در ادامه، گرفتار تحریف 

کم« بود. اولین پرســش در این باره  این بود  شــد. این اصل، »اصل اطاعت از حا
کم می شــود و در چه اموری باید از او پیروی کرد؟ خاســتگاه  کم چگونه حا که حا
مذهبی بحث چنان بود که رهبری تا زمانی که ویژگی های خاص دینی و سیاسی 

لازم را داراست، باید به عنوان امام از او پیروی شود.
درباره این ویژگی ها، چندوچون هایی پیش آمد؛ اما برای خلفای جور مصلحت 
نبود که منتظر این چون و چراها نشســته، اجازه ورود به صحنه بحث سیاسی- 
دینی بدهند. آنان بر اصل »اطاعت«، آن هم اطاعت بی قید و بند و در هر شرایطی 
کید کردند و تخطی از آن را در هیچ صورتی روا نشمردند و حتی کمترین برخورد  تا
را بــه عنوان »شــق عصــای مســلمین« محکــوم و مطــرود دانســتند. در ایــن باره  
نمونه هــای بی شــماری وجــود دارد. جالب آنکــه، آنها بــه زور از مــردم بیعت می 
گرفتند و پس از آنکه فردی بیعت می کرد آنرا به منزله سرسپردگی کامل او در برابر 
همه اوامر حکومت بدون چون و چرا تلقی می کردند. بــه همین دلیل، هر زمان 
که از دستوری تخطی می کرد، به اســتناد همین بیعت، او را متهم به »شکستن 
جماعت« کرده، مورد آزار و اذیتش قرار می دادند. این رویه دستگاه خلافت بود.

کم و یا امام  یکی از صحنه های حساس رعایت این اصل، اقامه نماز پشت سر حا
گر این   نماز، نماز جمعه و یا نماز عید می بود. کم بود. به ویژه ا منصوب از طرف حا

گر امام جماعت و جمعه عادل باشــد، مطلوب است؛  اما فرض  در نگاه سنیان، ا
گر فاسقی سر کار آمد، اطاعت از او نیز همچون اطاعت از خداوند  بر این است که ا
واجب است!  تاثیر عمومی این حرکت آن بود که مفهوم »عدالت« قوت خود را در 
فقه سیاسی اهل سنت از دست داد. حشویه یا اهل حدیث، این مبنا را به شدت 
استوار کرده و در برابر مخالفان  که به طور عمده شیعیان و معتزله بودند، مقاومت 
کردند. آنان مبنای اصلی عدل را که حسن و قبح عقلی بود  از میان بردند تا کسی 

نتواند تعریفی بــرای عدالت عرضه کند بلکــه عدالت صرفا در چهــار چوب همان 
که انجام مــی پذیرد و طبعا بــه گمان آنان به جبــر الهی  که یک مصــداق آن اصل 

کمیت امویان است محدود شود. حا
امامان شیعه، عدل الهی و عدالت امام جماعت و جمعه را در آموزه های دینی- 
سیاسی خود به شــدت تقویت کردند؛ و فقها و متکلمان شــیعه، جایی بس والا 
برای این مفاهیم در اندیشــه های کلامی و فقهی خود اختصــاص دادند. از نظر 
امامان شــیعه این عقیده مخالفان  که ائمه هدایت باائمه کفر مســاوی اســت و 
اطاعت هر کس که جانشین رســول خدا صلی الله علیه و آله شد- فاسق باشد یا 
کت کشاندن مردم است.   امام مجتبی نیز در  فاجر- فریضه الهی است و ... به هلا
حضور معاویه و مردم در شهر کوفه فرمودند: خلیفه کسی است که به کتاب خدا 
و ســیره پیامبر خدا صلی الله علیه و آله عمل کند؛ نه کسی که ستم را پیشه خود 
کم ظالم در دیگــر روایات ائمه-  می ســازد. اطاعت از امام عادل و مخالفت بــا حا
کید قرار گرفته و همان گونه که گذشــت  در فقه شیعه و  علیهم الســلام   - مورد تا

حتی کلام، جایگاه ویژه ای یافته است.
باید دانست که ضمن روایات نقل شــده در منبع بالا، روایاتی نیز در کتب عامه از 
کرم صلی الله علیه و آله نقل شده است که نشان می دهد در مآخذ معتبر  رسول ا
کید بر عدالت وجود دارد؛  اما متاسفانه به دلیل آنکه  اهل سنت نیز، روایاتی در تا
نظام سیاسی اهل سنت از واقعیت عملی آنچه پس از رسول خدا صلی الله علیه 
خ داده  گرفته شــده، از آن روایات به دور مانده و بر خــلاف روایت متواتر »لا  و آله ر
طاعه لمخلوق فی معصیه الخالق«، و دیگر روایات مشابه، اطاعت از فرمانروایان 

جور لازم و واجب شمرده شده است.
به هر روی، تاریخ نشان داده است که نماز جمعه همیشه منصبی حکومتی بوده 

روایت دکتر دهباشی از حاج آقا رحیم ارباب

صبغه الهی در حیات معنوی ارباب کمال

بایدها و نبایدهای نمازجمعه پیش از حکومت صفوی

مسائل تاریخی یک نماز



می گردد کــه ثمــره حکمت نظــری را در حکمــت عملی 
می جســته و بــه همیــن علــت در وجــود او آثــار و ثمرات 
حکمــت عملــی و تهذیب نفس بــر حکمت نظــری غلبه 

داشته است. 
گــر حکمــت ثمــره ای نداشــته باشــد   بــر ایــن اســاس ا

نمی توان بر آن »خیر کثیر« اطلاق نمود.
 از آثــار عملــی حکمت الهــی در وجــود شــخصیتی چون 
حاج آقــا رحیم اربــاب تخلــق وی بــه اخلاق الهی اســت 
کــه ایشــان همــواره »تخلقــوا باخــلاق الله« را وجــه نظــر 

 خود قرار داده و تخطی از این ســنت نبــوی )ص( نکرده 
است.

  به راســتی مــی تــوان گفت کــه قــول و فعــل و اعتقــاد او 
صبغــه الهــی داشــت و مــی کوشــید تــا خــود را بــه جلوه 
 الهــی منصبغ مصــداق مفــاد این آیه شــریفه قــرار دهد:
 » صبغــه الله و مــن احســن مــن الله صبغــه و نحــن لــه 

عابدون.« 
حکمــت عملــی جایگــــاه ســیر و ســلوک معنوی انســان 
در تهذیــب نفــــس و معرفــت و اســتکمال آن، در بعــد 

علمی و عملی و پــرواز در بلندی عالم اســماء و صفات و 
 تجلیــات ذات الهی و وصول بــه جنات اســماء و صفات 

می باشد. 
کمــال  بــه نظــر مــی رســد هیمــان وصــول بــه مراتــب 
نفــس و تخلــق بــه اخــلاق الهــی موجــب شــده تــا در 
ایــن بــزرگان ســیر و ســلوک معنــوی و تهذیــب نفــس در 
مقابــل حکمــت نظــری بیــش از حــد تصــور  متجلــی 
 گــردد آن چنان کــه تــو گویــی بــه حکمــت نظــری وقعــی

 نمی نهند.
گردان مکتــب فلســفی اصفهــان بــه شــمار     او کــه از شــا
می رود حکیمــی متاله بــوده و مراتــب علمــی و عملی را 
توامان در جهت شــناخت حقیقی اشــیا )رب ارنا الاشیا 
کما هی( طی نموده و مقامات حکمت نظری و عملی را 
تا نقطه اتحاد عاقل و معقول و عقل از یک جهت و نقطه 
 محو و طمس و محق را از بعدی دیگر منظور نظر داشته

 است.

  وی عمــلا در حیــات پربــار خــود نشــان داد کــه بــا تــرک 
تعلقــات و وابســتگی هــای ســنتی و ظاهــر دنیــوی 
توانســته کــدورات نفــس پویــای خــود را بــا مجاهــدات 
و ریاضــات در زجاجــه خودســازی از بیــن ببــرد و پــس از 
تخلیــه نفــس از تعلقــات بــه تجلیــه و تحلیــه بپــردازد و 
 یکسره بردنیا و مظاهر آن و هر چه که هست چهار تکبیر

 زند. 
 »اربــاب کمــال« شــجره حکمــت نظــری را بــا تمســک 
ع و عقــل و عرفــان و قــرآن و ولایت اهــل بیت)ع(  به شــر
در حیــات معنــوی خــود به ثمــر نشــاند و به سرچشــمه 
حکمت الهــی راه یافت و نفس مهــذب و پویای خویش 
را از آن ســیراب کــرد؛ باشــد کــه تشــنه کامــان مقامــات 
معنــوی در ســیر و ســلوک و تهذیــب نفــس طریقــه ایــن 
واصــلان را پیوســته وجــه همــت خویــش قــرار دهنــد و 
 بــه صبغــه الهــی خــود را بیارایند تــا به حیــات طیبــه راه

 یابند.  

اشتغال جهانگیرخان در حکمت سبب انصراف او از شریعت و فقه و اخلاق و عرفان نگردید لذا حکیم با ابزار و 
به توسط علوم دینی به جستجو و نقادی و بررسی در حیات عقلی دوره میانه دست یازید.

جهانگیرخان قشقایی کوشید تا هجران و غریبی را از اندیشه فلسفه اسلامی بزداید و در پالودن به بازاندیشی 
آن همــت گمــارد. ایــن کوشــش در فرجام به واســازی در حیات عقلــی مودی گردید که فلســفه جدید و کلام 
کوشش جهانگیرخان  گفتارهای علامه طباطبایی و شهید مطهری بخشی از نتایج این  یا الهیات جدید در 

قشقایی است.

جهانگیرخان و تداوم مکتب خردورزی اصفهان
نقش مهم آیت الله قشقایی در واسازی  میراث عقلی مکتب اصفهان؛

جهانگیرخان قشـقایی ، از جمله علمایی اسـت 
جایـگاه  اصفهـان  فلسـفی  مکتـب  در  کـه 
مخصـوص خـود را دارد. تاریـخ گواهـی می دهـد او در 
حالـی بر تدریس فلسـفه در حـوزه اصفهان اصـرار کرد 
کـه پیـش از او جریانات واپس گـرا، برخوردهای تندی با 
مدرسـان فلسـفه داشـتند و حتـی آنهـا را مـورد اهانـت 
برجسـته  نقـش  ترتیـب  ایـن  بـه  دادنـد.  مـی  قـرار 
جهانگیرخان قشـقایی مشـخص می شـود. دکتر قاسـم 
پورحسـن اسـتادیار دانشـگاه علامه طباطبایی در نوشته 

خود به بررسی این نقش پرداخته است.

بسیاری از مستشــرقین و گروهی از اندیشــمندان اسلامی، 
دوره حیات عقلی را با ابن رشد پایان می برند و بر این باورند 
که تهافت الفلاســفه غزالی ، آغازی بر پایــان حکمت مدنی و 
ع فلسفی اســت. این پندار که بیشتر  ابن رشــد انجام این نز
از ســوی منابع غربی شــیوع پیدا کــرد زیانبارتریــن نظریه در 
پژوهش حکمت در دنیای اسلام می باشد. به علاوه نشان 
از عدم توجه ما به بررســی و معرفی دوره های میانه و متاخر 
چالش های فلســفی اســت. هانری کربــن تصریــح دارد که 
عدم شناســاندن و شناســایی دقیق تاملات عقلی شــیعی 
در غرب، ســبب قــوت یافتن پندار زیانبار فوق شــده اســت. 
دونالدمن، براون و گوبینو به رغم حضور در تمدن اســلامی 
و پژوهش های طولانی نتوانســتند حقیقت فلسفه مکتب 
اصفهان را دریابند و براون بزرگترین اثر فلسفی این دوره یعنی 
اســفار اربعه صدر الدیــن که به نوعی بررســی ، بازاندیشــی و 
واسازی حکمت دوره طلایی و تلفیق فلسفه و عرفان و کلام 
اســت را کتاب خاطرات ملاصدرا معرفی مــی نماید. هانری 
کربن در این میان استثنا  است. وی در طول بیست و اندی 
سال کوشش بسیاری در معرفی اندیشه ژرف شیعی، خاصه 
حکمت شیعی دوره صفویه و مکتب اصفهان به دنیای غرب 

مصروف داشته است.
غفلت اندیشمندان اسلامی از ثمرات حیات خردورزی پس 
کز علمی آنان متمرکز  از ابن رشد که تماما در عالم شیعی و مرا
شده بود ، سبب عدم تامل در رهیافت تداوم و بالطبع عدم 
توجه در واســازی حکمت فیلسوفان مســلمان شد. پس از 
ســده هفتم یعنی توام با یورش مغــولان، حیات عقلی تنها 
در حوزه شیعه به چشــم می خورد. به عبارتی جهان شیعی 
ع  پناهگاه حکمــت اســلامی در دوران پــس از انحطــاط و نز

تمدن اسلامی در سده هفتم گردید.
جســتار در اندیشــه هــای عقلــی دوره صفویه و عالم تشــیع 
روشــن خواهد کرد که پس از صد و اندی ســال ، مسلمانان 
و خاصه دنیــای شــیعی ، اقبال بــه حیــات عقلی آغاز شــد و 
این اقبال نــه در گسســت از تمــدن مبتنی بر حکمــت دوره 
طلایی بلکه در پیوند و با نوعی واخوانش و بازاندیشــی توام 
بوده اســت. دوره صفویه نه تنهــا دوره آغاز حیات سیاســی 
دینی پس از تلاشــی و نابودی در سده هفتم توسط مغولان 
شــمرده می شــود بلکه هنر و حکمت ایــن دوره ، مرحله ای 
دیگر از عصر طلایی را پدیدار ســاخته اســت. اهمیــت و ژرف 
هنر و حکمت دوره صفویه چنان بود که در طول شش سده، 

پارادایم غالب را مودی گردیده و بر تمام جنبه های زندگی و 
خردورزی تمدن اسلامی تاثیری شگرف بر جای نهاد . حیات 
عقلی ایــن دوره از چنان عمق و عظمتی برخوردار اســت که 
پس از گذشت پنج سده هنوز هیچ مکتب بدیلی در حکمت 
نتوانسته است جانشین آن شود و لذا هنوز آموزه های عقلی 
شیخ بهایی ، میرداماد و صدر الدین شیرازی است که مورد 

خوانش و جستار قرار می گیرد.
در پژوهش حیــات عقلی دوره میانه کــه به مکتب اصفهان 
شــهرت یافــت ، دو بررســی ضــرورت دارد : نخســت بررســی 
اندیشــه هــای فلســفی حکمایــی کــه در دوره فترت به ســر 
می بردند و زمینه را برای احیای حکمــت دوره میانه فراهم 
آوردند و دوم بررســی اندیشــه عقلی مکتب اصفهان. شاید 
کنون غفلتی مهم در بررســی حکمای دوره فترت صورت  تا
پذیرفته و جســت وجوی رنجور در اهمیت تاملات فلســفی 

این فیلسوفان به انجام رسیده است.
غیر از خواجــه نصیر ، ســایر حکما مــورد توجه قــرار نگرفته و 
اندیشه هایشان در خاموشی ناشی از سترگی حمله مغولان 
و نظریه انحطاط و زوال به سر برده است. خواجه نصیرالدین 
طوسی ، قطب الدین رازی ، میر سید شریف جرجانی ، جلال 
الدین دوانی و ابن ترکه اصفهانی از جمله اندیشمندان عقلی 
و فلسفی این دوره محسوب می شوند و این در صورتی است 
که فقها و متکلمینــی که تاملات فلســفی _ عرفانی داشــته 
امــا وجه فقهــی و کلامی شــان در شــهرت بــر وجه فلســفی و 
عرفانی شان سیطره داشته است را ملحوظ نداریم؛  همچون 
علامه حلی ، نجم الدین رازی ، شــهید اول و شهید ثانی. در 
این میان باید از انبوه صوفیان و شعرای حکمی که در شکل 
گیری مکتب اصفهان نقش داشته اند نیز یاد نمود همچون 
صدرالدین قونوی ، عبدالرزاق کاشانی ، عبدالرحمن جامی 
،فخر الدین عراقــی ، ابن ابــی جمهور، ملاحیدرعلــی آملی ، 

علاءالدوله سمنانی و مولانا جلال الدین رومی و سعدی.
انــدک پژوهش در اندیشــه های عقلــی این اندیشــمندان ، 
آشــکارا بر تداوم حیات فلســفی و بطلان نظریــه زوال حیات 
کید ورزیده و در  عقلی پس از دوره خواحه نصیر یا ابن رشد ، تا
بررســی اهمیت و امتیاز مکتب اصفهان می تواند چگونگی 
پیوند اندیشه ای فلسفی دوره میانه و دوره طلایی را آشکار 
سازد. به علاوه نتیجه چنین پژوهشی، صورتبندی پارادایم 

نوسازی را قوت خواهد بخشید.
بررســی دوم مربــوط بــه مکتــب اصفهــان و اندیشــمندان 
برجسته و ممتاز این دوره است. بررسی اندیشه و آثار و آرای 

برجستگان عهد صفوی جستاری مستقل را می طلبد . 
چهره های ممتاز مکتب اصفهان را می توان چنین نام برد: 
شــیخ بهاء الدین عاملی صاحب جامع عباســی ، کشکول ، 
طوطی نامه ، گربه موش ؛ میرداماد صاحب الافق المبین، 
ح و تفســیر قــرآن ؛  ح بــر شــفا و شــر قبســات ، جــزوات ، شــر
صدرالدین شیرازی معروف به ملاصدرا صاحب اسفارالاربعه، 
شواهد الربوبیه ، المبدا و المعاد، الحکمه العرشیه که شرح 
حکمه الاشــراق ســهروردی اســت ، تعلیقه بر الهیات شــفا، 
مفاتیح الغیــب و اســرار الایات که شــرح و تفســیری بــر قرآن 
کریم است ؛ سید احمد علوی داماد میرداماد و مفسر شفای 

بوعلی؛ ملا محمدباقر سبزواری مفسر اشارات و الهیات شفا ، 
گرد و داماد ملاصدرا  رجبعلی تبریزی ، عبدالرزاق لاهیجی شا
و مولف گوهر مراد ، مشــارق الالهام ، شــرح حاشــیه خواجه 
نصیر بر اشارات و شرح کل النور سهروردی ؛ قاضی سعید قمی 

مولف اربعینات و شارح اثولوجیای افلوطین.
همچنانکــه در این فقــره طولانی می بینیــم بســیاری از آثار 
نوعــی واخوانــش اندیشــه هــای فلســفی فارابــی ، بوعلــی و 
ســهروردی ســه فیلســوف ممتــاز دوره طلایــی حکمــت در 
تمــدن اســلامی اســت. بررســی حیــات عقلــی دوره میانــه 
و آرای اندیشــمندان بازآمــده نشــان مــی دهــد کــه مکتــب 
اصفهان بــه دوحیــث از اهمیت بســیار برخــوردار اســت که 
متاســفانه هنوز پژوهشــی نقادانه نســبت به آن در کشور ما 
خ نداده اســت. وجــه اول جلوگیری از گسســت معرفتی با  ر
دوره زرین اســلامی اســت. آثــار حکمایــی همچــون بوعلی 
و ســهروردی تنهــا در دوره مکتــب اصفهان اســت کــه مورد 
بازاندیشــی قــرار گرفتــه و از فراموشــی و گسســت ممانعــت 
می شــود. صدرالدیــن شــیرازی بــه رغــم تفکــر اســتقلالی ، 
شرح ها و تعلیقه های بسیار بر آثار سهروردی و بوعلی، حکمه 
الاشراق ســهروردی و فتوحات ابن عربی اســت و توفیق بی 
نظیر ملاصدرا در نحــوه تلفیق و ســازگاری و ایجــاد انجام در 
وی این ســه پارادایم در تمدن اسلامی است، کاری که پس 
از صدر المتالهین هنوز کسی نتوانســته است همین انجام 

را در آرای شهودی ، فلســفی و عرفانی دوره صفویه و مکتب 
اصفهان به انجام رســاند. این وجه یعنی واســازی هیچگاه 
پس از صدرالدین مورد توجه قرار نگرفت و دوره قاجار را باید 
دوره فترت فلســفی نام نهاد. امروزه تمدن اســلامی بیش از 
 هر زمان دیگر به نظریه واســازی حیات عقلی و ســنت دینی
 _ فلسفی نیازمند است. از این روست که احیا گران و واسازان 
تاملات فلسفی باید مورد جست وجو و پژوهش قرار گیرند. 
وجه دوم آن است که در دوره ای که شرایط امکان تاسیس 
اندیشه فلسفی وجود نداشت میرداماد و ملاصدرا توانستند 
امکان تاسیس را صورت دهند و با تاسیس حکمت متعالیه 
خردورزی چهارصد ســال از حیات عقلی در تمدن اســلامی 
را تحت تاثیر شــگرف خود قرار دهند. این وجه نیز تا به امروز 
مورد غفلت قرار گرفته و از نوآوری های دو فیلسوف در زدودن 
شرایط امتناع و فراهم آوردن شرایط امکان تاسیس پارادایم 

فلسفی پژوهشی صورت نپذیرفته است.
غیــر از دوره فتــرت بین ارســطو تا تولــد حضرت مســیح و نیز 
کویناس در سده سیزدهم،  مرگ شوســتی نیانوس تا دوره ا
غــرب دائمــا در وااندیشــی بــه ســر بــرده و کوشــیده اســت تا 
در پرتــو واســازی ســنت فکــری خــود آن را همیشــه چــون 
رودخانــه ای تازه نگهدارد. این تجربه در شــرق و بــه ویژه در 
تمدن اسلامی به چشــم نمی خورد. شاید نخستین تجربه 
واسازی و بازاندیشی در مکتب اصفهان رخ داد. فیلسوفان و 

اندیشمندان این دوره دو کشش ماندگار به انجام رساندند و 
همین دو تلاش سبب ماندگاری اندیشه فلسفی و خردورزی 
در عالم شیعی گردید. کوشش نخست بازخوانی ، وااندیشی 
کاوی تاملات عقلی و فلســفی دوره زرین تمدن اسلامی  و وا
اســت . لذا میرداماد و ملاصــدرا قبل از هر تاســیس در حوزه 
فلسفه به شرح ، تعلیقه ، تحشیه و بررسی و نقد آثار بوعلی ، 
سهروردی و حتی کندی و فارابی دست زده و به سبب پیوند 
حکومت صفویه با فقه و کلام سیاســی ، التفاتی مطلوب به 
رویکردهای کلامی از دوره مناظرات معتزله و اشاعره تا پایان 
دوره ابن تیمیه و علامه حلی انداخته و به تبویت و ســامان 
دهی آن پرداختنــد. امروزه هیــچ حکیمی خود را بــی نیاز از 
شرح ها ، تحشیه ها و نقد و بررسی های دوره میانه و کوشش 
نخست فیلسوفانی چون شیخ بهایی ، میرداماد ، ملاصدرا ، 
سبزواری ، رجبعلی تبریزی و فیض و فیاض دو مهر صدرالدین 
شیرازی در فهم و خوانش حیات عقلی دوره زرین نمی بیند 
گرچه اندیشمندانی چند که پیشــتر نام بردیم حلقه واسط 

دوره طلایی و دوره میانه بودند.
کوشش دوم تاسیس مکتب فلسفی بود که پژوهشی مستقل 
را جهت تبیین می طلبد.امروزه عمدتا مکتب اصفهان را در 
کوشش دوم بر می شــمارند اما حقیقت این است که بدون 
بازاندیشی و واسازی ، نه تداوم ممکن است و نه فراهم آوردن 

شرایط امکان تاسیس اندیشه و مکتب جدید.
جهانگیرخــان قشــقایی یکــی از این وااندیشــان و واســازان 
حیات عقلی اســت. همچنانکه حیات عقلــی دوره طلایی 
بدون واخوانش مکتب اصفهان ، امکان تداوم پیدا نمی کرد 
مکتب اصفهان نیز بدون واسازی که از جانب سبزواری ، آقا 
محمدرضا قمشه ای و حکیم جهانگیرخان صورت پذیرفت، 

به زوال می افتاد.
پرســش گوهــری این اســت کــه امــروزه در حــوزه حکمت بر 
کاوی و واســازی میرداماد و ملاصــدرا وقوف بوده  اهمیت وا
و همگان از برجستگی این تلاش سخن می گویند؛ در حالی 
که هیچ پژوهش و جست وجویی مطلوب در نواصفهانیان 
نیست. آیا تلاش حکمایی چون جهانگیرخان اندک و رنجور 
کی نداشت؟ اسباب امر در چند شان  بود که چهره ای و پژوا
است. مهم ترین آنها سلطه روحی و فکری مکتب اصفهان 
و خاصه ملاصدرا بر دوره های فلسفی پس از خود می باشد 
که امــکان دلیری و جســارت را در نقد و بررســی و وااندیشــی 
از ســایرین ربــود و واندیشــان نیز جرئــت نمایانــدن و چهره 
برافروختــن نمی یافتنــد. این ســخن را بــا گفتاری از اســتاد 
جلال الدین همایی همراه می کنم که در باب فقدان فضای 
دلیری و تلاش زلال حکیم جهانگیرخان در واسازی حیات 

عقلی و اندیشه فلسفی بیان شده است. وی گوید: 
»حکیم جهانگیرخــان در اثر شــخصیت بارز علمی و تســلم 
مقام قدس و تقوی و نزاهت اخلاقی و حسن تدبیر حکیمانه 
که همه در وجود او مجتمع بود تحصیل فلسفه را که ما بین 
علما  وطلاب قدیم سخت موهون و با کفر و الحاد مقرون بود 
از آن بدنامی به کلی نجات داد و آن را در سرپوش درس فقه و 
اخلاق چندان رایج و مطلوب ساخت که نه فقط دانستن و 
خواندن آن موجب ضلالت و تهمت بدبینی نبود بلکه مایه 

افتخار و مباهــات می شــد. وی معمولا دوســاعت از آفتاب 
برآمده در مسجد جارچی سه درس پشت سر هم می گفت که 
درس اولش شرح لمعه فقه و بعد از آن شرح منظومه حکمت 
و سپس درس اخلاق بود و به این ترتیب ، فلسفه را در حشو 

جوزقند و لوزینه فقه و اخلاق به خورد طلاب می داد.«
کوشــش  از ایــن عبــارات چنــد نکتــه در بــاب اهمیــت 
جهانگیرخان در وااندیشــی و واســازی حیات عقلی مکتب 
اصفهان یافت می شود . نخست آنکه در دوران وی ، حکمت 
مطرود بــود و مــورد انزجــار و حتی حرمــت. دلیــری یافتن بر 
تدرس و تدریــس آن در چنین فضایی ، جســارت خردورزی 
می طلبد همچنانکه همیــن وضعیــت در دوره صدرالدین 
شیرازی بود که به ناچار به کهک هجرت می نماید تا ازگزند 

مردم و عصر در امان باشد.
نکته دوم این است که عدم بازاندیشی در فلسفه آن را بدل 
گر تروار زنده نباشــد  به بددینــی و ضلالت نمود ، هرچیــزی ا
پژمرده می نمایاند. اهمیت جهانگیرخــان آن بود که به آن 
در ابتدا نشاط بخشــید و در مرحله دوم فضای خردورزی را 
فراهم آورد.ســومین امر آن اســت که نوع خوانش و واسازی 
جهانگیرخان در حکمت ، نوع مناسبتی و بر پیوند است نه در 
گسست از دوره قبل. تلقی حکیم آن بود که خوانش غیردینی 
از فلسفه اسلامی به مهجوریت آن بیشتر کمک خواهد کرد 
از این رو قرار دادن تدریس شــرح منظومه و اســفار در جوف 
فقه و اخلاق ، نشان از صبغه دینی بازاندیشی او دارد و همین 
کاوی  مسئله سبب گردید که حکیم نه تنها در اثر اسفات ، وا
تلمذ و تدریس در فلسفه ، مطرود نگردد بلکه از اطراف همه 
در جستجوی او باشــند. واســازی که زندگی و زایندگی را ترد 
می گردد بــی تردیــد بهتریــن تــداوم را همــراه خواهــد آورد.

اشتغال جهانگیرخان در حکمت سبب انصراف او از شریعت 
و فقه و اخلاق و عرفــان نگردید لذا حکیم با ابزار و به توســط 
علوم دینــی به جســتجو و نقــادی و بررســی در حیات عقلی 
دوره میانه دســت یازید. مرحوم اســتاد جلال همایی میرزا 
جهانگیرخان را »انســان کامل« نامیده و در وصف او گوید: 
»وفور عقــل و درایت و فضیلت حســن اخلاق مقــام قدس و 
نزاهت و تقوا و دیانت او مســلم جمیع طبقات بود.«شهید 
مطهری نیز گفتــاری بر شــکوه و نجد در بیان علــو و عظمت 
درجه حکیم جهانگیرخان دارد :» جهانگیرخان قشقایی در 
بزرگی ، عشق تحصیل به سرش افتاد و دنبال علم را گرفت تا 
آنجا که استاد مسلم فلسفه اصفهان گردید. مرحوم خان در 
معقول و منقول و عرفان به کمال اتقان رسیده بود.«بررسی 
اهمیت برجســتگان واســازی حیات عقلی تمدن اســلامی 
ضرورتی بدیهی است و نمایاندن سازه های واسازی و وجوه 
دلیری بر بررســی و نقــد ، می توانــد پرتویی از شــرایط امکان 
واسازی در دوره حاضر را فراهم سازد. جهانگیرخان قشقایی 
کوشید تا هجران و غریبی را از اندیشه فلسفه اسلامی بزداید 
و در پالودن به بازاندیشــی آن همت گمارد. این کوشــش در 
فرجام به واســازی در حیات عقلی مودی گردید که فلسفه 
جدید و کلام یا الهیات جدید در گفتارهای علامه طباطبایی 
و شهید مطهری بخشی از نتایج این کوشش جهانگیرخان 

قشقایی است.
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گر برخی از مذاهب فقهی سنیان و نیز گروهی از فقیهان شیعه به غیر  است؛ حتی ا
منصبی بودن آن فتوا داده باشند. چه  این فتوا به کار روستاها و مناطق دور افتاده 
کز اصلی و شــهرهای بزرگ، در کار امامت  می آید و الا حکومت ها همیشــه در مرا
جمعه و حتی جماعت در مســاجد جامع مداخله می کرده انــد. در این صورت، 
وقتی خلفا و عاملان آنان جائر و ناعادل بودند؛ اقامه نماز جمعه از سوی شیعیان 

با آنها چگونه می توانست ممکن باشد؟
در این باره  یاد کردن از دعای امام سجاد علیه السلام که در صحیفه آمده است، 
مناســب می نماید. دعای چهل و هشــتم صحیفه، دعای »یــوم الاضحی و یوم 
الجمعه« اســت که حضــرت ضمن اســتدعای بخشــش از خداوند و درخواســت 

رحمت و مغفرت، می فرماید:
»بار خدایا! این مقام )مقصود امامت نماز عید و جمعه اســت( برای جانشــینان 
و برگزیــدگان تو اســت و ایــن جایــگاه امینان تــو را با پایــه بلنــدی که تو به ایشــان 
اختصاص داده ای  آنان تصاحب کردند.« بدین ترتیب، امامت عیدین و جمعه 
غصب شده تلقی گردیده است و روشن است که شیعیان نمی توانستند با چنین 
غاصبانی نمــاز بگزارند؛ چــرا که در روایات  اهل بیت، عدالت امام شــرط اساســی 
اقامت جمعه تلقی می شــد. چنانکه از امام باقر علیه الســلام نقل شده است که 
فرمود: »تجب الجمعه علی کل من کان منها علی فرسخین، اذا کان الامام عادلا«. 
بنابراین شــیعیان  بر اساس فتوای مشــهور میان شــیعه، ملزم بودند تا اولا: نماز 
جمعه رایا با امام  یا کسی که امام وی را تعیین کرده، اقامه کنند. ثانیا: در صورتی 
که نایب عام باشــد لزوما می بایســت این نماز را با امام عادل اقامــه کنند. این در 
حالی بود که حکام آن روزگار، از نظر آنان فاسق و جائر بودند. البته این جور یا فسق 
از دو ناحیه بود: از سویی اساس خلفا، حق اهل بیت را در امر خلافت غصب کرده 

بودند و حکومتشان مشروعیت نداشــت و از سوی دیگر، حکومت آنها حکومتی 
جائرانه بود و شخصا ویژگی های لازم برای احراز صفت عدالت را در خود نداشتند. 
به این دلیل بود که شــیعه نمی توانســت با آنان اقامه جمعه کنــد. بدین ترتیب 

شیعیان در نمازهای جمعه اهل سنت، جز از روی تقیه شرکت نمی کردند.
از ســوی دیگر، بســیاری از فقها در فاصله قرن پنجم تا دهم هجری، شرط وجود 
امام معصوم  که وی را تنها مصداق امام و ســلطان عادل تفســیر می کردند  برای 
ح کردنــد. از نظر آنــان، امام یا می بایســت  امام معصوم باشــد  اقامه جمعــه مطر
یانایب خــاص او و یــا نایب عام که کســی جز فقیه نیســت. بدین ترتیــب؛ حتی با 
حضور شــاهان شــیعی صفــوی، بــدون وجــود مجتهد جامع الشــرائط، مشــکل 
همچنان پابرجا بود. این امر به صورت های مختلفی از سوی کسانی که قائل به 

وجوب عینی تا تخییری بودند، حل شد.
 تا آنجا که به تاریخ دوره امامان مربوط می شود، باید گفت امام علی علیه السلام 
در نماز جمعه شــرکت می کرد. نهایت آنکه این کار از روی تقیــه انجام می گرفته 

است. 
هم چنین پس از آنکه امام به خلافت رسید، نماز جمعه را اقامه کرد. ضمن روایاتی 
که از آن حضرت نقل شده اســت، آن را یکی از مناصب امام دانسته و بر این نکته 
کید کرده اســت: »اذا قدم الخلیفه مصرا من الامصار، جمع الناس، لیس ذلک  تا
لاحد غیــره«  و فرمــود: »العشــیره، اذا کان علیهم امیــر یقیم الحــدود، فقد وجب 
علیهم الجمعه و التشریق«.  و در روایتی از آن حضرت آمده است: »سه چیز است 
ک می شــوی: جمعه، جهاد و  گر با امام خود در انجــام آن مخالفت کنی، هلا که ا
انجام حج«.   این گونه روایات، سبب صدور این فتوا در شیعه شده است که نماز 

جمعه تنها با حضور امام یانایب او واجب و برگزار می شود.   

روایت دکتر دهباشی از حاج آقا رحیم ارباب

صبغه الهی در حیات معنوی ارباب کمال
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خلق رحیمِ ارباب مردم
خصوصیات اخلاقی آیت الله ارباب

اولدست

روایت ارباب از جهانگیرخان و مشروطهآیت الله ارباب از علمای تراز اول است

شــهید مطهری از جمله شــخصیت های بارزی اســت که چندین بار 
از محضر آیت الله ارباب استفاده کرده است. او در چند سخنرانی خود 
از ایشان نقل قول می کند. از آن جمله در جایی می گوید: »خدا حفظ کند آقای 
حاج آقا رحیم ارباب اصفهانی را . شــاید بســیاری از شــما ایشــان را بشناســید، 
 ایشــان از علمای تراز اول ما در فقه و اصول و فلســفه و ادبیات عرب و قســمتی 
گرد حکیم معروف مرحوم جهانگیرخان قشقایی  از ریاضیات قدیم هستند. شا
بوده اند و مثل مرحوم جهانگیرخان هنوز هم کلاه پوســتی به سر می گذارند. 
زندگی ایشــان از هر لحاظ مانند ســایر علماســت ، فقط از عبا و قبا و قیافه کلاه 
پوستی به سر می گذارند. ایشان از کسانی هستند که معتقد به نماز جمعه اند  
 و خود ایشــان در اصفهــان اقامه جمعه مــی کنند؛ امــا چون مــردم نوعا مومن 

و معتقد به نماز جمعه نیســتند ، یک نمازجمعه باشــکوهی آن طور که منظور 
 اســلام اســت، تشــکیل نمی شــود. ایشــان وقتــی کــه بــرای نمازجمعــه حاضر 
 می شــوند یک عمامه کوچک یعنی یک شــال دو سه لایی به ســر می بندند.«
شــهید مطهری در ادامــه به یــادآوری خاطره خود با ایشــان پرداختــه و اضافه 
 می کنــد :»یــادم هســت در فروردیــن 39 در اصفهــان خدمت ایشــان رســیدم 
 و موضــوع نمازجمعه بــه میان آمد ، ایشــان گفتنــد نمی دانم شــیعه چه وقت 
می خواهد عــار تــرک نمازجمعــه را از خود بــردارد و جلوی شــماتت ســایر فرق 
 اســلامی را که ما را  به عنوان تارک جمعــه ملامت می کنند، بگیرد. ایشــان آرزو 
می کردند و می گفتند ای کاش در این مسجد اعظم قم که چندمیلیون تومان 

خرجش می شود یک نمازجمعه باشکوهی خوانده شود.«

آیت الله جهانگیرخان قشقایی از دیرباز با سلاطین قاجار رابطه خوبی 
نداشــت. به لحاظ سیاســی خانــدان جهانگیر خــان میانــه چندان 
خوشــی با ســلاطین قاجار نداشــتند. ریشــه این کدورت سیاســی به ابتدای 
حکومت قاجار و دوره سلطنت آقا محمد خان می رسید. بنا به نوشته استاد 
همایی: »پدرانش در طایفه دره شــوری قشــقایی ســمت ریاســت وکلانتری و 
ایلخانی گری داشتند. فتحعلی شــاه هم به پیروی از روش آقا محمد خان، با 
این خانواده برخورد خوشــی نکرده و آنها توانســتند عادت ییلاق و قشــلاق را 

دوباره از سرگیرند.«
  بــــــــــــا ایـــــــــن حــــــــــال او نــــســــبـــــــت بـــــــه مــــشـــــروطــــه نـــیــــــز خـــوش بــیــن 
نبــود.  یکــی از مورخیــن در ایــن بــاره مــی نویســد: »درانقلابــات اخیــر ایــــــران 

کــه جمـــــاعتــــــی از علمـــــا متابعــت حــاج شـــــیخ فضــل الله نــوری و محافظت 
اصــــــول قدیمیـــــــه بــر ضـــــــد مشــــروطیـــــت و مجلــس دارالشــوری، اقدامات 
و هیجانــات داشــتند، جهانگیــر خــان فـــــقـــــــــط در ذکـــــــــــــر مــــــــعـــــایــــــــب 
مـــــشـــــروطـــیــــــت اطـــــالـــــــه ســــخـــــــن  مــی کــرد. «  حــاج آقا رحیــم ارباب نیز 
از نظــر منفـــــی جهانگیرخــان قشـــــقایی نســبت به مشــروطه خبر مــی دهد  و 
می گوید: وی مشروطیت را از اصالت مبرا می دانست و آن را تا حدودی زاییده 
دســایس اســتعمارگران فرنگ می خواند. او از جهانگیرخان در ایــن باره نقل 
گر چه توده مردم به مشــروطه دل بســته اند و جان هــا باخته اند  می کند:  » ا
 ولی این حوادث ریشه در استبداد دارد؛ شاید هم می خواهند دین مردم را بد

زدند.« 

 ویژه نامه مشاهیر اصفهان زیبا
 شماره چهارم 8 آبان 1396

در میـان علمـا و روحانیـون ، محبوبیـت در میـان مـردم از جملـه شـاخص هـای مهم و قابـل ارزیابی اسـت. اهمیت این شـاخص از دیربـاز اگر بیش 
از مقامـات علمـی و معنـوی نباشـد، کـم از آن نیسـت. در اینجـا بایـد توجه داشـت که »محبوبیت« و »شـهرت« اساسـا دو مسـئله جـدا از هم بوده 
کـه اولـی بـه سـبک زندگـی  و معاشـرت بـا مردمـان و دومـی بـه عوامل متعددی وابسـته اسـت. چه بسـا عالمـان گمنـام و محبوب که اکنـون در افواه کسـانی 
کـه بـا آنـان دم خـور بـوده اند به نیکی شـناخته می شـوند و چه بسـا روحانیون مشـهور که جایی در قلـوب مردم نداشـته اند.آیت الله حاج آقـا رحیم ارباب 
بـا آنکـه تـاش زیـادی بـرای از دسـت ندادن گوهـر »خمول« داشـت در میان مـردم محبوب بود. ایـن بیش از آنکه به مقامات علمی او بسـته باشـد، ناشـی از 
تواضـع و فروتنـی و سـبک زندگـی سـاده و بـی تکلفـش بـود. او کـه این ویژگی را از اسـتاد خـود جهانگیرخـان به ارث بـرده بود اهمیـت زیادی به رفـق و مدارا 

با خلق می داد و در این زمینه سرآمد بود. او با خلق رحیم خود به واقع »ارباب« بود، اربابی که با رفتارش به تربیت مردم همت می گماشت. 

کردم من هم مثل شما فکر می 

ســال 1332 شمســی بود، مــن و عــده  اى از جوانان ، پــس از بحث، بــه این نتیجه رســیده بودیم کــه چه دلیلــی دارد نمــاز را به عربــی بخوانیم؟ و 
گاهی یافتند. آنهــا نزد حاج آقا ارباب رفتنــد و موضوع را با وى  تصمیم گرفتیم نماز را به فارســی بخوانیم.خانواده هایمان کم کــم از این موضوع آ
در میان نهادند . او گفــت در وقتی معین نزد او برویــم . در روز موعود مــا را که تقریبا پانــزده نفر بودیم، نزد ایشــان بردند.او پس از احوالپرســی از ما  
گفت : والدین شما نگران شده  اند که شــما نمازتان را به فارســی می  خوانید، آنها نمی  دانند من کسانی را می شناســم که - نعوذبالله - اصلا نماز 
نمی خوانند .  من در جوانی می  خواستم مثل شــما نماز را به فارســی بخوانم . در آن روزگار، نخستین مشکل من ترجمه صحیح سوره حمد بود. 
کنون یکی از شما که از دیگران مسلط تر اســت، بگوید بسم الله الرحمن الرحیم را چگونه ترجمه کرده اســت.یکی از ما گفت: طبق عادت جارى   ا
به نام خداوند بخشنده مهربان . آیت الله ارباب لبخند زد و گفت: گمان نکنم ترجمه درست  بسم الله چنین باشد . در مورد »بسم « ترجمه »به نام « 
عیبی ندارد . اما »الله « قابل ترجمه نیست، زیرا اسم علم )خاص( خدا ست و اسم خاص را نمی  توان ترجمه کرد . خوب »رحمن « را چگونه ترجمه 
 کرده  اید؟ رفیق ما پاسخ داد: بخشنده . گفت: این ترجمه بد نیست، ولی کامل نیســت؛ زیرا »رحمن « یکی از صفات خداست که شمول رحمت 
و بخشندگی او را می  رساند و این شــمول در کلمه بخشنده نیســت؛ »رحمن « یعنی خدایی که در این دنیا هم بر مومن و هم بر کافر رحم می  کند 
و همه را در کنف لطف و بخشندگی خود قرار می  دهد و نعمت رزق و سلامت جسم و مانند آن عطا می  فرماید. در هر حال، ترجمه بخشنده براى 
گر مقصودتان   »رحمن « در حد کمال ترجمه نیست . خب، رحیم را چطور ترجمه کرده  اید؟ رفیق ما جواب داد: »مهربان « . آیت الله ارباب پاسخ داد : ا
از رحیم من بودم - چون نام وى رحیم بود - بدم نمی  آمد »مهربان « ترجمه کنید؛ اما چون رحیم کلمه  اى قرآنی و نام پروردگار است، باید درست 
معنا شود . من هم در دوران جوانی چنین قصدى داشتم؛ اما به همین مشکلات برخوردم و از خواندن نماز فارسی منصرف شدم . تازه این فقط 
گر باز هم بر این امر اصرار دارید، دست از  گر به دیگر آیات بپردازیم، موضوع خیلی پیچیده  تر می  شود. اما من معتقدم شما ا آیه اول سوره حمد بود، ا
نماز خواندن به فارسی برندارید؛ زیرا خواندنش از نخواندن نماز به طور کلی بهتر است.در اینجا، همه ما قول دادیم، ضمن خواندن نماز به عربی، 

نمازهاى گذشته را اعاده کنیم . ایشان فرمود: من نگفتم به عربی نماز بخوانید، من فقط مشکلات این کار را براى شما شرح دادم.

کاری بود؟! آقا! این چه 

 جلســه اول که در درس ایشــان حاضر  شــدم موقع بیرون 
رفتن از مجلس کفش هاى ایشان را برداشتم و جلو ایشان 
گذاشتم، آقا متوجه شــدند، کفش ها را از زمین برداشتند 
و فرمودند: اى آقــا این چــه کارى بود کردید؟ هــر کس کار 
خودش را خودش باید انجام دهد. باز روزى به منزلشــان 
رفتم چون آن زمان دلــو و طناب بود و بدین وســیله آب را 
از چاه می کشــیدند دیدم ایشــان مشــغول شستن حوض 
هستند و می خواهند از چاه آب کشیده، حوض را آب کنند؛ 
رفتم جلو و عرض کردم آقا کمکتان کنم، فرمودند: خیر من 
می خواهم از این حوض وضو بگیرم شما چرا زحمت آن را 
بکشــید، دلیل ندارد، آنچه ممکن بود کارهایشان را خود 
انجام می دادند. چاى را خودشان می ریختند و از مهمان 

پذیرایی می کردند.
  اواخــر عمر تقریبا بســترى بودند؛ چون چشــم هایشــان را 
در اثــر عمــل یــا عارضــه از دســت داده بودنــد و مشــکلاتی 
داشتند. وقتی به دیدن ایشان می رفتم، می فرمودند: اى 
کاش من شــما را می دیدم و خودم خدمت می کردم البته 

این جمله انحصارى نبود بلکه با همه این چنین بودند.

نان ، ماست ، دوغ و پنیر!

او زندگــی بســیار زاهدانــه و خالــی از تجمــل داشــت. 
قوت غالبش نان، ماست، دوغ و پنیر بود. از غذاهای 
پختنی کمتــر اســتفاده می کــرد و مال قابــل توجهی 
ک و ارث پدری بــه اندازه  هم نداشــت. از عوایــد امــلا
ج بر می داشــت و بقیه را به کشــاورزان می داد.  مخار
چند حبه ای که از قریه شرودان مالک بود، در تقسیم 
 اراضی حکومــت ســابق از او گرفتنــد ولی نــه از دولت 
و نه از زارعان، چیزی مطالبه نکرد و آنها خود هر سال، 
مختصر برنجی به ایشان می دادند. ایشان به زارعانی 
که آن زمین ها را گرفته بودند، فرموده بود: من حلال 
 کردم تا رزقتان حرام نباشــد. دو دانگ خانه ای را که 
گــذار کــرد تــا   از مــال دنیــا داشــت، بــه همســرش وا

به هنگام رحلت از دنیا نامش در زمره فقرا باشد.

 برخورد با همسايه

 سالی بود که در اصفهان بارندگی بسیار شد و خانه هاى زیادى خراب یا 
در شرف خراب شدن بود. آقا همسایه اى داشتند که آنقدر هم مذهبی 
نبود و چند بچه داشــت، آقا به عیالشــان فرمــوده بودند برویــد در خانه  
همسایه و ببینید در چه وضعی هستند، همسرشان آمده و دیده بود که 
 زن و بچه همســایه گریه می کنند و اتاق آنها مشــرف به خراب شدن بود 
و موضوع را براى آقا نقل کرده بود. آیت الله ارباب فورا آنها را به منزل خود 
برده بودند. نکته اى که جالب توجه است اینکه آقا یک اتاق و پس اتاق 
بیشتر نداشتند و فرموده بودند شما در اتاق زندگی کنید، من و همسرم 
 در پس اتاق. پــس از قطــع بارندگی و مرمــت خانه، همســایه قصد رفتن 
به منزل خود را کرد؛ در آن حال آقا فرموده بودند من باید ببینم اتاق قابل 
زندگی هست یا نه و بعد از آن بروید، پس از تحقیق دیده بودند که منزل 
او قابل سکونت اســت ســپس فرموده بودند حالا مختارید می خواهید 

بمانید یا بروید، اختیار با شماست.

با مادرتان همراهی کنید
کن هســتم بــروم بیرون اما   یــک روزى آقایی آمد خدمت آقــاى ارباب و گفت می خواهم از آن منزلی که فعلا ســا
کن هستند و چه بسا ممکن  مادرم اجازه نمی دهد و علتش آن اســت که در آن خانه برادرانم و همسرانشان سا
 است چشمم به نامحرم بیفتد. ایشان فرمودند چشمتان به نامحرم نیفتد، من چهل سال این وضع برایم بود 

و چشمم به نامحرم نیفتاد، شما هم چشمتان به نامحرم نیفتد سعی کنید با مادرتان همراهی کنید.

از این بو ناراحت شدی؟!
گهان با  آیت االه ارباب می گفت: روزى با آخوند ملا محمد کاشی در پشت مدرسه چهارباغ  در حرکت بودیم نا
آنهایی برخورد کردیم که فضولات و قازورات را در ظروفی قرار داده و به وسیله حیوانات حمل می کردند، در آن 
 موقع من دماغم را گرفتم تا از بو محفوظ بماند. آخوند ملاحظه فرمود و گفت: آقا رحیم از این بو ناراحت شدى 

پس بدان رذایل اخلاقی و درونی ما به مراتب از اینها بدتر است.

کنید! گوشه ای دفن  مرا در 
 وصیت کرده بود که مرا در گوشــه اى از قبرســتان تخت فولاد در جایی که نام و نشــانی ندارد دفــن کنید تا مردم 
 به خاطر شــهرت من به ســوى قبر روى نیاورند.  مطابق این وصیت، او را در محلی مناسب با رعایت این وصیت 
ک می ســپارند. جالب اینکــه چیزى نمی گــذرد کــه آن منطقه محل دفن شــهدا می شــود   در تخت فــولاد به خــا

کنون قبر ایشان مورد توجه بیشتر مردم قرار می گیرد. به گونه اى که هم ا
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اصفهان میزبان کنگره ملی 
شهیده زینب کمایی می شود

رئیس بسیج دانش آموزی استان اصفهان 
 گفــت: کنگــره ملــی شــهیده زینــب کمایی
 ۷ آذرماه در گلستان شهدای اصفهان و در جوار مزار 
این شهید برگزار می شود.  به گزارش تسنیم، محمد 
ادیــب اظهار داشــت: شــهید زینب کمایی و شــهید 
محمدحســین ذوالفقــاری، دو شــهید شــاخص از 

میان  36 هزار شهید دانش آموز  هستند.
وی با اشــاره به شــعار بســیج دانش آموزی در ســال 
جــاری »دانش آمــوز انقلابــی، مدرســه انقلابــی«، 
افزود: کنگره ملی شهید کمایی ۷ آذرماه در گلستان 
شــهدای اصفهــان و در جــوار مزار ایــن شــهید برگزار 
می شود. رئیس بسیج دانش آموزی استان اصفهان 
بیان کــرد: تدوین کتــاب، نــگارش دانشــنامه برای 
مدارس با بیش از 100 شــهید از جمله فعالیت هایی 

است که هم زمان با این مراسم انجام می شود.
وی با بیــان اینکــه پیــش یــادواره شــهید کمایی در 
شاهین شــهر و در مدرســه این شــهید برگزار خواهد 
شــد، خاطرنشــان کرد: زینــب کمایی پــس از ربوده 
شدن به دست منافقین در اول فروردین سال 1361 
به شهادت رسید و با شهدای عملیات فتح المبین 
ک سپرده شد، از این شهید دفترچه ای به جا  به خا

ماند که نشان از محاسبه نفس او دارد.

مراسم دومین سالگرد شهید 
حسینی امروز برگزار می شود

مراســم دومین ســالگرد نخســتین شــهید 
مدافع حرم» سید سجاد حســین« ۸ آبان 
در شــهر درچه اصفهــان برگزار می شــود. بــه گزارش 
تســنیم، مراســم دومین ســالگرد نخســتین شــهید 
مدافع حرم شهر درچه بسیجی پاسدار سید سجاد 
حسینی دوشنبه ۸ آبان ماه از ساعت 14:30 تا 16:30 
در مســجد حضــرت محمــد رســول الله)ص( دینان 

شهر درچه برگزار خواهد شد.
ایــن مراســم بــا ســخنرانی ســردار کرمــی، فرمانــده 
مجتمــع دانشــگاهی امیرالمومنیــن )ع( و بــا نــوای 
کربلایی ســید رضــا نریمانی برگزار می شــود. مراســم 
بزرگداشــت این شــهید نیــز روز پنجشــنبه 11 آبــان از 
ســاعت 14:30 تــا 16:30 در تکیــه 14 معصــوم گلــزار 

شهدای دینان برگزار می شود.
 گفتنی اســت بسیجی پاسدار ســید سجاد حسینی 
9 آبــان 1394 در ســوریه و در نبــرد با تروریســت های 

داعش به درجه رفیع شادت نائل آمد.

تجلیل از روزنامه نگاران فعال دفاع 
مقدس در نمایشگاه مطبوعات

دبیــرکل انجمــن نویســندگان و روزنامــه 
نگاران دفاع مقدس از تجلیل شــش فعال 
روزنامــه نــگار زن در بیســت و ســومین نمایشــگاه 

مطبوعات خبر داد.
 به گزارش ایسنا، سعید علامیان درباره سومین سال 
حضور انجمــن روزنامه نــگاران و نویســندگان دفاع 
مقدس در نمایشــگاه مطبوعات گفت: این انجمن 
با پوشش 1۲0 خبرنگار و روزنامه نگار فعال امسال با 

رویکرد ویژه بانوان به نمایشگاه آمده است.
وی افــزود: روز پنجــم نمایشــگاه طــی مراســمی بــا 
خاطره گویی محسن رفیق دوست از شش نویسنده 
و روزنامــه نــگار زن دفاع مقــدس تجلیل می شــود. 
علامیان گفت: مراســم شــب خاطره گویــی را که هر 
ســال در حوزه هنری برگزار می شــود،  به نمایشــگاه 
آورده ایم و قرار است در روز هفتم نمایشگاه با حضور 
یکصد و پنجاه نفر خاطرات خبرنگاران پیشکسوت 

جنگ مرور شود.
بــه گفتــه علامیــان دوره هــای آموزشــی-کارگاهی 
خبرنــگاری در دفاع مقدس از ســوی پیشکســوتان 
این عرصه که پیش از این از سوی این انجمن برگزار 
می شــد، بــه دلیــل کمبــود بودجــه و نبــود حمایت 

معنوی برگزار نمی شود.

توزیع ترجمه عربی»سلام بر 
ابراهیم« در میان زائران اربعین

گروه های خودجوش فرهنگی در نظر دارند 
ترجمه عربی کتاب »سلام بر ابراهیم« را در 
ایام زیــارت اربعین توزیــع کنند. به گزارش تســنیم، 
کتاب »سلام بر ابراهیم«، شــامل خاطراتی از شهید 
ابراهیم هادی از سوی معارف الاسلامیه در لبنان به 
عربــی ترجمــه و در کشــورهای لبنــان و ســوریه و در 
میان مدافعــان حرم توزیع شــده اســت. گروه های 
خودجوش فرهنگی در نظر دارند تا ترجمه عربی این 
اثر را در ایام زیارت اربعین توزیع کنند. گروه فرهنگی 
 PDF شهید ابراهیم هادی به همین منظور، نسخه

اثر را در دسترس علاقه مندان قرار داده است.
»سلام بر ابراهیم« شامل خاطرات یاران و همراهان 
شــهید ابراهیم هادی اســت که در دو جلد از ســوی 
گــروه فرهنگــی شــهید ابراهیم هادی منتشــر شــده 
اســت. این اثر در ســال های اخیر همواره بــه عنوان 
ح  یکی از کارهای پرمخاطب در سال های اخیر مطر
بوده اســت. »ســلام بر ابراهیم« تلاش دارد تــا از گذر 
خاطــرات و گفته های دیگــران، شــخصیت ابراهیم 
هادی را به عنوان یکی از شهدای هشت سال دفاع 

مقدس به مخاطب معرفی کند. 
در ایــن راه، کتــاب بــا اســتفاده از بیانــی داســتان گونه 
کتــاب جذابیــت بخشــیده اســت.  بــر روایت هــای 
علاقه منــدان بــرای دریافــت ترجمــه عربــی »ســلام 
 https://t.me/nashrhadi بــر ابراهیــم« بــه نشــانی 

مراجعه کنند.

برگزاری اختتامیه نخستین 
کنگره شعر کتاب دفاع  مقدس

مراســم اختتامیــه نخســتین کنگــره شــعر 
کتــاب  کتــابِ دفاع مقــدس بــا محوریــت 
»وقتی مهتاب گم شد« با قدردانی از برگزیدگان خود 
در تــالار اجتماعــات کتابخانه عمومــی محقق حلی 

برگزار می شود. 
کتابخانه هــای عمومــی کشــور،  گــزارش نهــاد  بــه 
اختتامیه نخستین کنگره شــعر کتابِ دفاع مقدس 
با محوریت کتاب »وقتی مهتاب گم شد« ساعت 15 
امروز ،هشتم آبان  ماه، با حضور جمعی از شعرا، مدیران 
کشــور در تــالار اجتماعــات  و مســئولان فرهنگــی 
 کتابخانــه عمـــــومی محقــق حلــی، تهـــــران برگــزار

 می شود.
طبق اعــلام دبیرخانه کنگره نخســتین کنگره شــعر 
کتابِ دفاع مقــدس، نزدیک به 600 اثر بــرای داوری 
به دبیرخانه این کنگره ارسال شده که در این میان 
حدود 450 اثر در قالب کلاسیک و باقی در قالب های 

نو، آزاد و دیگر قالب ها ارائه شده اند. 
در این مراسم 10 جایزه 10 میلیون ریالی به 10 اثر برتر 
در بخش اصلی و سه جایزه ۲0 میلیون ریالی به سه 

اثر برتر در بخش ویژه اهدا خواهد شد.
نخستین کنگره شعر کتاب دفاع مقدس با محوریت 
کتاب »وقتی مهتاب گم شــد« خاطرات علی خوش 
لفــظ، با هــدف جامــه عمــل پوشــاندن بــه منویات 
امام راحل)ره( و مقام معظم رهبری در پاسداشــت 
ادبیــات دفــاع مقــدس، کمــک بــه رشــد و اعتــلای 
کتابخوانــی عمومــی بــه ویــژه در میــان  فرهنگــی 
هنرمندان و شــاعران و همچنین تشــویق شــاعران 
جوان به بهره گیری از گنجینه دفاع مقدس در خلق 
آثار ادبی، به همت نهاد کتابخانه های عمومی کشور 

برگزار می شود.

زندگی ۱۰ دانش آموز شهید در 
»لاله های نوجوان«

10جلد دوم مجموعه 100 جلدی »لاله های 
نوجــوان« در قالــب مجموعــه »کتاب های 
پروانه« همزمان با روز نوجوان و بسیج دانش آموزی 
از ســوی به نشــر برای کــودکان و نوجوانان منتشــر و 
گــزارش تســنیم، مجموعــه  روانــه بــازار شــد.  بــه 
له های نوجوان« اثری به قلم محمد   100 جلدی »لا
حســین صلواتیان اســت که در هر جلــد از آن زندگی 
یکی از شــهیدان هشــت ســال دفــاع مقــدس که در 
سنین نوجوانی و در دوران دانش آموزی به شهادت 

رسیده  اند، روایت می شود.
»مــن فانســقه محمدحســین هســتم« نــام یکــی از 
جلدهای ایــن مجموعه اســت که به زندگی شــهید 
حســین فهمیــده اختصــاص دارد؛ از دیگــر عناوین 
گرد بهنــام هســتم«،  کتــاب می تــوان بــه »مــن شــا
»مــن ســوت خمپــاره ای امیرعباس هســتم«، »من 
پیشــانی بند محمودرضــا هســتم«، »مــن اوکازای 
محمدحســین  قناصــه  »مــن  هســتم«،  محمــد 

هســتم«، »مــن قنــدان 
قنــد مهــرداد هســتم«، 
کارنامــه محمــود  »مــن 
هســتم« و »مــن موهای 
طلایــی حســن هســتم« 
کــرد؛ همچنیــن  اشــاره 
»من سنگ خشم سهام 
هســتم« دیگــر جلــد این 
مجموعه است که زندگی 
یــک دانش آمــوز دختر با 
را  نــام »ســهام خیــام« 

روایت می کند.
به نشــر هــر یــک از ایــن 
کتاب هــا را در قالــب 1۲ 
صفحــه مصــور رنگــی در 
قطع خشتی با شمارگان 

1000 نسخه منتشر کرده و هر جلد را با قیمت 40 هزار 
ریــال در دســترس عمــوم مخاطبــان و علاقه مندان 

قرار داده است.
10 جلد اول مجموعه »لاله های نوجوان« با نام های 
»مــن لبخنــد شــهادت مصطفــی هســتم«، »مــن 
کوله پشتی نورالله هستم«، »من لبیک رضا هستم«، 
»مــن بازوبنــد ســعید هســتم«، »من کلاه کاســکت 
مجید هســتم«، »من برگه عبور مرحمت هســتم«، 
»من نامه مهدی هستم«، »من مشق شب محمود 
هســتم«، »مــن خــواب شــیرین علی رضا هســتم« و 
»من روز تولد امیر هستم« ســال گذشته همزمان با 

ایام هفته دفاع مقدس روانه بازار شد.
یادآوری می شود هشتم آبان 1359، محمدحسین 
فهمیده، نوجوان بســیجی به درجه رفیع شــهادت 
نائل آمــد و بــه  همیــن مناســبت، ایــن روز در تقویم 
رســمی کشــور بــه نــام »روز نوجــوان« و »روز بســیج 

دانش آموزی ثبت شده است.
 علاقه منــدان بــرای تهیــه ایــن کتاب هــای جالب و 
نیــز مشــاهده و تهیــه ســایر محصــولات انتشــارات 
 آســتان قدس رضوی می توانند به نشــانی اینترنتی
 www.Behnashr.com یــا فروشــگاه های ســطح 
 شهر مشــهد و نمایندگی های سراســر کشور مراجعه 

کنند. 
همچنین ســامانه پیامکی به شــماره  30003۲09 یا 
کانال اطلاع رســانی به نشــر از طریق تلگرام به آدرس 
 behnashr@  نیــز از دیگــر راه های برقــراری ارتباط با 

این انتشارات است.

سال سیزدهم، شماره 3۰6۰ 
 دو شنبه

8 آبان  ۱396

ادبیات                   پایداری خبر                         خوان

ما  در محاصره ایم، دعا کنید
آخرین صحبت شهید »سیدسجاد حسینی« با همسرش

همسر شهید جزئیات رفتن شهید را خوب به خاطر 
دارد: »به من گفت می خواهم بروم ماموریت. برایم 
عادی بود، چون به ماموریت رفتنش عادت داشتم. 
شــبی که می خواست برود، مراســم هفتم داشتیم. 
کم را  سید ســجاد گفت: "بچه را بگذار و بیا برویم سا
ببند، باید بروم ماموریت." آن شــب ســید آرام و قرار 
نداشت. مدام توی فکر بود. سید همیشه ماموریت 
می رفت، اما انگار آن شب جور دیگری بود.« همسر 
شهید حرف های زیادی از شب آخر دارد و می گوید: 
غ بپز بخــورم.  »آمدیــم خونــه. گفــت دو تــا تخــم مــر
 مقداری پــول داد به من بــرای خرجی تــا پایان ماه. 
مــن هــم دیــدم شــام نخــورده و فلافــل هم دوســت 
دارد. رفتم بیرون تا برایش فلافل بخرم. فلافل خیلی 
دوست داشت. فلافل و تنقلات ســفرش را با همان 

مقدار پول خریدم، بدون اینکه به او بگویم. «
سید ســکوت عجیبی دارد. سررســیدش را برداشته 
ومدام یادداشت می کند. خانمش حساس می شود 
و می خواهــد بدانــد چــه می نویســد؛ اما ســید مانع 

می شود. می گوید:» بعد بخوان. « 
همسر شهید ادامه می دهد: »آن شــب واقعا به من 
توجهــی نداشــت . همیشــه هر وقــت غــذا می خورد 
خیلی تشــکر می کرد؛ اما آن شــب غذایــش را خورد و 
رفت سراغ سررسیدش. همیشه ماموریت می رفت 
و برایــم عادی بــود. اما آن شــب فــرق داشــت. رفتم 
ســراغش و پرســیدم چــی می نویســی. خندیــد. 
کم را  بیــار. آوردم . دوباره شــروع کرد به  گفت برو ســا
نوشتن.  کنجکاو شدم. رفتم سراغ سررسید. دیدم 
گفتــم شــما همیشــه  بدهکاری هایــش را نوشــته. 
ماموریــت می رفتی هیــچ وقت بدهی نمی نوشــتی. 

نگاه کرد و طفره رفت از گفتن.«
همسر می رود تا کت سید را بیاورد. دستش را داخل 
کت می کند و یک نایلون ســیاه می بیند. پاســپورت 
داخلــش بــود. دیــدن پاســپورت تعجبش را بیشــتر 
می کند،: »مگر کجا می خواهید بروید که پاســپورت 
می خواهی؟« سید با آرامش می گوید:» همین دور و 

بر. جای خاصی نمی روم. نگران نباش.«
همسر شهید ادامه می دهد: » آن زمان من اطلاعی 
از سوریه نداشتم. از زبان ایشان هم اصلا نشنیدم که 
بگویند دارند می روندبه سوریه. شب آخر هم هیچی 

نگفتند و فقط خندیدند. 
وقتی پاســپورت را دیــدم فکر کــردم می رونــد عراق، 
چون پسرعمویشان مرتب رفت و آمد داشت. خیالم 
کمــی راحــت شــد، گفتــم عــراق کنــار پسرعموشــان 

هستند و خطر زیادی ندارد.«

سید سجاد می رود و از محل استقرار به همسرش زنگ 
می زند و می گوید که عازم سوریه است و از او می خواهد 

به کسی چیزی نگوید تا نگران نشوند. 
چند باری از ســوریه تماس می گیرد. آخرین بار ســاعت 
1۲ شب سید تماس می گیرد از سوریه. پشت گوشی به 
یکبــاره و بــدون مقدمه بــه همســرش می گویــد. »ما در 
محاصره ایم، برایمان دعا کنید.« سید آدم شوخ طبعی 
بــود و همســر ایــن حــرف را شــوخی فــرض می کنــد و 
می خنــدد.» آقا ســید شــوخی می کنــی؟«» نه شــوخی 
نمی کنم.« شــوکه می شــود و بــاورش نمی شــود. اما باز 
سید می گوید نگران نباشید و دعا کنید. دو ساعت بعد 

سید در عملیات  شهید می شود. 9 آبان سال 94...
همسرش هنوز باور ندارد که سید رفته که باز نگردد. با 
اینکه جســد مطهرش را دیده، اما هنوز باورش نیســت 
سید دیگر نیست. خودش می گوید » تا چهلم نتوانستم 
گریــه کنــم، چــون نمی خواســتم بــاور کنــم دیگر  ســید 

برنمی گردد.«

بغض کرده و صدایش می لرزد و از پشت صدای لرزانش 
ســید را وصــف می کنــد: »90 درصد شــهدا خصوصیات 
شــبیه بــه هــم دارنــد. شــهدا همــه شــبیه هم هســتند 

واز بهترین هــا. ســید بســیار مهربــان و صبور 
 بــود. کســی در فامیــل مثــل ایشــان نبــود. 
به شــدت صبور بود وهم بــازی بچه ها. یکی 
از لذت هایــش بــازی بــا بچه هــا بــود. بچه ها 

همیشه منتظر آمدن ایشان بودند.«
محمد پارسا یادگار شــهید است. چهار ساله 
بــود وقتی پــدر رفــت. محمد پارســا بــه گفته 
مــادر بســیار حســاس و تــودار اســت. وقتــی 
گهان رفتن پــدر را می فهمــد، یک هفته  به نا
تب می کند. تب غم بابا. رابطه محمد پارســا 
و بابا رابطه عاشقانه ای بوده است که محمد 
با کس دیگری تجربه نکرده است. یک رابطه 

عاشقانه و دوستانه، نه فقط پدر پسری.
محمد هنوز به نبود بابا عادت نکرده اســت. 

مادر غصه دار حال پسرش است و می گوید: »محمد 
پارسا اصلا عادت نکرده است. هنوز غصه می خورد.  
مرتب می گوید بابایم یک قهرمان اســت. همیشه از 

کار بابایش برای همه تعریف می کند.«
شب شــهادت ســید ســجاد، محمد پارســا از خواب 
می پــرد و رفتــن بابــا را فرســنگ ها دورتــر احســاس 
می کند. این عشق وغم دوری پرخاشگرش می کند. 
درســت یــک هفتــه بعــد از شــهادت، همــه را کلافــه 
می کند و مادر گریه کنان از شهید می خواهد تا پسر را 
ک بابا و درست  آرام کند. محمد پارسا می رود سرخا
روی قبــر خوابــش می بــرد. فــردا آرام از خــواب بیدار 
می شــود؛ وقتی از قــاب تلویزیون چشــمش به حرم 
حضرت معصومه می افتد به مادر بزرگ می گوید که 
دیشب با بابا کنار حوض وسط حیاط حرم نشسته و 
بابا  با  او بازی کرده و گفته دیگر نمی تواند بیاید پیش 

پسر  و او باید برود دیدار بابا.
گر به گذشــته برگردد  همسر شــهید مردد اســت که ا
 بگــذارد همســرش بــه جنــگ بــرود یــا نــه. می گوید:

» نمی دانــم. مــن فرزند شــهیدم و زجر کشــیده، اما 
من پدرم را ندیم. ولی پسرم خیلی اذیت شد. من از 
خودم گذشتم ولی به خاطر  زجری که پسرم کشید 

و می کشد، شاید تعلل نمی کردم.«
وی شهادت را راه پر افتخاری می داند و متضمن دنیا 
و آخرت و خودش مشتاق شهادت، اما زجر فرزندش 
کمــی آزارش می دهد و از خــودش می پرســد که چرا 

مانع رفتن پدرش نشده است.
غریبی شهدای مدافع حرم در سوریه و داخل کشور 
تنهــا چیــزی اســت کــه در کنــار نبــود همســر آزارش 
می دهد. وی با اشاره به بی مهری برخی مردم اضافه 
مــی کنــد: »برخــی قضاوت هــای بیجایــی کردنــد و 
تهمت زیادی زدند. ولی هدف شهدا بالاتر 
گــر میلیاردهــا تومان هم  از این بــود و من ا
پیشنهاد داشتم هرگز در قبال این اذیت و 

آزار پسرم قبول نمی کردم.«
همســر شــهید 11 ســال زندگــی مشــترک با 
شــهید را فرامــوش نمی کند. شــهید ســید 
ســجاد برایش نه تنها یک همسر بلکه یک 

پدر و دوست بوده است. 
او می گویــد: »بــا آنکــه مطمئنــم دیگــر بــر 
نمی گردد؛ اما هنوز منتظرم  و نمی خواهم 
بــاور کنــم کــه دیگــر نیســت. مــن بهتریــن 
کس زندگی ام را از دســت دادم. کسانی که 
رفتند از بهترین ها بودند و رفتنشون بسیار 

سخت است.«

سـید سجادحسـینی یکـی از شـهدای مدافـع حـرم اسـتان اصفهـان اسـت  کـه در روسـتای 

زهره 
سادات 
کاظمی

مریمیـن شـهر حلـب شـهید شـده اسـت. شـهید حسـینی 16 مهر سـال 94 بـه سـوریه اعزام 
می شـود و در همـان اعـزام اول و در نهمیـن روز از آبـان مـاه بـه خیـل شـهدا می پیونـدد. 
خانـواده او، ایـن روزهـا دومیـن سـالگرد نبودنـش را بـه نظـاره نشسـته اند. کارش رفتـن به 
ماموریـت بـود؛ امـا روزی کـه قـرار بود برود سـوریه، به کسـی چیـزی نگفـت، بخصوص به 
همسـرش، چـون می دانسـت بفهمد، مانعش می شـود. سـعیده سـادات حسـینی، همسـر 
شـهید سیدسـجاد حسـینی می گویـد از قصـد همسـرش برای رفتـن بی اطلاع بوده، حتی شـب آخـری که او 

را بدرقه کرده است. او می گوید: »به من نگفت، چون می  دانست من اجازه نمی دهم برود.«

 مجموعه
 100 جلدی 

 لاله های
 نوجوان 

اثری به قلم 
محمد حسین 

 صلواتیان
 است

در گفت وگو با کارگردان مستند شهید خیزاب عنوان شد:

ح سبک زندگی شهید خیزاب  تولید  مستند  »فرمانده مسلم« در شر
کارگردان مســتند شــهید خیــزاب، گفت: هدف 
مستند »فرمانده مسلم«، پرداختن به غربت و 
مظلومیت شهدای مدافع حرم، همچنین معرفی بیشتر 
شهید خیزاب، پرداختن به سبک زندگی او و ارائه دقیق 

الگوی زیستن شهید است.
گــزارش صاحــب نیــوز، کارگــردان مســتند فرمانــده  بــه 
مســلم دربــاره جزئیــات ایــن مســتند، اظهــار کــرد: ایــن 
مســتند در بیان زندگینامه موضوعی شــهید مدافع حرم 
 سرهنگ پاسدار مســلم خیزاب طراحی شده که مراحل
 پیــش تولیــد خــود را از پاییــز 1395 شــروع کــرد و تــا امروز 
 کــه تقریبا یک ســال از تــلاش تولیــد کنندگان مــی گذرد، 
کــــــرده   مــــــراحل پــس تولیــــــد و تدویـــــــن خــود را آغــاز 

است .

محمــد امیــن قاعــدی، در توضیــح 
هدف تولید این مستند گفت: هدف 
مستند فرمانده مســلم، پرداختن به 
غربــت و مظلومیــت شــهدای مدافــع 
حرم، همچنین معرفی بیشــتر شهید 
خیــزاب، پرداختــن بــه ســبک زندگی 
ایشــان و ارائــه دقیــق الگــوی زیســتن 
ایشــان اســت کــه مخاطــب بتوانــد با 

مشاهده مثال دقیق آن، شــیوه و مســیر زندگی خود را با 
شهدا تنظیم و مقایسه کند.

 بنابراین  مســتند شــهید خیزاب به گونه ای ســاخته می 
شــود که مخاطب ایــن اثر، آحــاد مــــــردم ایــران خصوصا 
 جوانــان و عاشـــــقان فرهنــگ پایــداری و ایثار و شــهادت 

باشند.
وی با اشاره به فرایند طولانی تولید این 
مســتند، اضافه کــرد: در این مســتند از 
حضــور و صحبت هــای افــراد مختلفــی 
همچــون دوســتان نزدیــک، خانــواده 
و برخــی از همــکاران و همرزمــان ایــن 
شهید بزرگوار از جمله سردار اصغر عرب 
پور فرمانده لشــکر 14 امام حســین )ع( 
 و مــداح اهــل بیــت ســید رضــا نریمانــی اســتفاده شــده 

ست.
قاعــدی در ادامــه تصریــح کــرد: از امتیــازات دیگــر ایــن 
مســتند، ارائــه عکــس هــا و فیلــم هایــی منتشــر نشــده 
از زندگــی ایشــان و برخــی از تصاویــر حضــور ایشــان در 

صحنه های نبرد است. 
وی تصریــح کــرد: تولیــد کنندگان ســعی کــرده انــد برای 
هرچه جذاب تر شــدن و بالا رفتن کیفیت این مســتند از 
کشن بازسازی شده از فعالیت های شهید  صحنه های ا

خیزاب استفاده کنند.
به گفته کارگردان این مستند، دست اندر کاران فرمانده 
کنــون مشــغول آمــاده ســازی ایــن اثــر برای  مســلم هــم ا
 ارائــه بــه جشــنواره هایــی نظیــر عمــار و ســینما حقیقت 

هستند. 
این مســتند درباره زندگی این شــهید مدافع حرم اســت 
که در مهرماه سال 1394 در سوریه در عملیات آزادسازی 
منطقــه شــیعه نشــین فوعــه و کفریا به شــهادت رســیده 

است.

همسرش هنوز 
باور ندارد که 

سید رفته که باز 
نگردد؛ با اینکه 
جسد مطهرش 

را دیده، اما هنوز 
باورش نیست 

 سید دیگر 
نیست

 »حاج احمد«
در موکب نجف اشرف

عکس                                 نگاشت

سردار شهید حاج احمد کاظمی در زمان جنگ، فرمانده لشکر۸ 
نجف اشــرف در اصفهــان بــود، اما بــه بقیــه رزمندگان در ســایر 
 لشــکرها هم عشــق می ورزید و در هر فرصتی که دست می داد،
 به یگان های آنها سر می زد. آنچه می بینید، موکب نجف اشرف 
متعلق به رزمندگان خراسانی است که حاج احمد در آن شرکت 

و سخنرانی کرده است.
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از دو ماه قبل تا کنون، تقریبا ۶۰۰ هزار 
پناهجــوی روهینگیایــی برای فــرار از 
گرفتــه در ایالــت راخیــن  خشــونت های صــورت 
میانمــار، بــا عبــور از مــرز وارد بنــگلادش شــده انــد. 
داســتان های  پناهجویــان،  ایــن  از  بســیاری 
کی از حمله به روستاهایشــان و آتش زدن  وحشــتنا
خانه هایشان توسط سربازان ارتش میانمار حکایت 
ک تر از کشته و  می کنند، یا حتی به شکلی وحشــتنا
زخمی شــدن اعضای خانواده یا همســایه هایشان 
صحبت می کنند. آژانس پناهجویان ســازمان ملل 
خ رشد  از این بحران انسانی به عنوان سریع ترین نر

پناهجویان در جهان نام برده است.

 سریع ترین نرخ
 رشد پناهجو

عمر دنیا

کسی چه می داند شــاید دنیا هم 
عمر خودش را کرده باشد !

ما نه می دانیم، نه می دانیم که نمی دانیم، 
فقط می دانیم الان دومین ماه پاییز است و 
طبیعت در قشنگ ترین جامه خود دلربایی 

می کند. همین و همین ...  

قدرت گرفتن موسولینی- در سال 1922 فاشیست های 
ایتالیا به رهبری »بنتو موسولینی« به رم لشکرکشی کرده 

و دولت ایتالیا را برکنار کردند. 
بـه ایـن ترتیـب موسـولینی توانسـت فرمـان نخسـت 

وزیـری را از پادشـاه ایتالیـا بگیـرد و بـه خـود لقـب دوچه یا 
پیشـوا بدهـد. 

چند سال بعد،  موسولینی پارلمان ایتالیا را   بی خاصیت 
کرد و به سانسور مطبوعات پرداخت. 

نقش                         ماضی

فلور نظری

کبــر تــرکان، عضــو موســس حــزب  ا
اعتدال و توسعه: چون افراد مشخص 
و اصلی شوراى مرکزى حزب »اعتدال و توسعه« 
در جاهاى مختلف مشغول کارند، حزب اساسا 
غیرفعال است و جلسات کنگره اى مدت هاست 
کــه عقــب افتاده اســت. فلــذا حــزب هــم کارکرد 
درســتی نــدارد. همــه چیزمــان بایــد بــه همــه 
بیایــد. حزبمــان هــم ماننــد بقیــه  چیزمــان 
جاهاســت. ضمن اینکه اعضاى حزب»اعتدال 
و توســعه« از ابتــدا انتظــار نداشــتند کــه ســهم 
زیادى در دولت داشــته باشــند و اساسا روحیه 

آقاى دکتر روحانی هم این طور نیست.

حزب »اعتدال و توسعه« 
غیر فعال است

حجت الاســام محمــدی گلپایگانــی ، 
گــر می خواهیــد  رئیــس دفتــر  رهبــری: ا
فرزندان خود را بیمه کنید، راه مسجد را به آنها نشان 
دهید؛ اداره مسجد بعد از ساختمان آن، خیلی مهم 
است و اولین نقش را در اداره مسجد، روحانی مسجد 
دارد. روحانــی عهــده دار هدایــت مردم در مســائل 
مذهبی و برپایی نماز جماعت اســت.اولین شــرط 
امام جماعت، نظم  است. امام جماعتی که دیر و زود 
به نمــاز برســد یا نیایــد، ایــن مســجد پــا نمی گیرد. 
روحانی مســجد باید با مردم و اهالی مســجد رفیق 
باشــد؛ نــه اینکــه نمــازش را بخوانــد و بــرود؛ بایــد با 

تک تک مردم به ویژه نسل جوان رفیق باشد.

 روحانیِ  مسجد 
باید با مردم رفیق باشد

محمد توسلی، فعال ملی مذهبی: برخی 
تصور می کنند دوم خرداد به صورت دفعی 
بدون آنکه زمینه های اجتماعی قبلی داشته باشد، 
به وجود آمده که این اشــتباه است. همین توسعه  
جنبش اجتماعی اســت کــه به تدریــج رخدادهای 
سال های 9٢، 9۴ و 9۶ را به وجود آورده و این مسئله 
روند پیوستگی تحولات اجتماعی را نشان می دهد. 
وقتی ســوابق کســانی را کــه امــروز در عرصه جنبش 
اصلاحات فعال هستند، در دهه ۶۰ بررسی می کنید، 
می بینید مواضع آنان در مقابل گفتمان امروزی شان 
بوده اســت. امــروز ما خیلی خوشــحال هســتیم که 

جامعه  ما به این سمت در حال حرکت است.

 از حرکت جامعه 
خوشحال هستیم

ابراهیم فیــاض، پژوهشــگر: دهــه آینده 
دهه شریعتی است. دهه ای که افکار و آثار 
او بازسازی شده و به شدت در سطح جامعه پررنگ 
خواهد شد. موضوع چپ اسلامی مبدا آن شریعتی 
اســت. در ســال های اخیر کتــاب های شــریعتی به 
شدت اوج گرفته است. گرایش کنونی به شریعتی هم 
محدود به قشر خاصی نیســت و گرایشات مختلف 
دارنــد بــه ســمت عدالتخواهی مــی روند. شــریعتی 
معجونــی از عرفــان و عدالــت اســت. از ســوی دیگــر 
جمهوی اسلامی هنوز به ترکیب فقه و عدالت نرسیده 
است که در نهایت به اعتدال منجر شود. حوزه های 

علمیه هم در این راستا کم کاری کردند.

 دهه آینده
 دهه شریعتی است
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صاحب امتیاز: شرکت فرهنگی مطبوعاتی پیام اصفهان زیبا
مدیرمسئول: دکتر قدرت اله نوروزی

شـــــورای ســردبیــــــری: مجتبــی شـاهمـــرادی)سردبیــــر(، 
امیرمحزونیه)دبیرضمائم(، محسن حیدری فرد )دبیرتحریریه(

تحریریه:
  گروه اجتماعــی:  زهرا ســادات ماهری ، لیــلا مقیمی، زهره 
قندهــاری، ابراهیــم ســلیمی، ســمیه ســهرابی، محدثــه 
ضیغمیان ، الهام ماهری، فاطمه صفری، روشنک موسوی، 

عاطفه صفری 
گروه اطــاع رســانی: محمــد حســین اعتزازیــان ، احمدرضا 

کاظمی

گــروه اقتصــاد و بــازار:  امیرحســین واعــظ، مینــا ایــزدی، 
سعید غفاری، احسان شهرستانی، ســعیده غفاری، نسیم 

فتحی پور ، فاطمه نوری، داوود جبلی
 گــروه اندیشــه:  محمــود فروزبخــش،  محدثــه حســینی، 

 سید محمود مهدی رضوی زاده، حمید علایی نژاد
گــروه پایــداری: زینــب تــاج الدیــن ، فرزانــه فرجــی ،آســیه 

دهباشی، جمال نصیری فرد 
گروه خبر و سیاست:  بهناز عابدی، حسین اسدی 

گروه دانش و سرگرمی: مصطفی ناجی،  بشیر اسماعیلی 
گروه سبک زندگی و سامت:  لیلا کهلانی 

کبر منتشلو، لیلی زواره  ای،  گروه شهر ، شهرستان و شورا:  ا

لیلا یزدانی ، زهره سادات کاظمی
گروه عکس : حمیدرضا نیکومرام 

گروه فرهنگ و هنــر:  مریم قدســیه، عادل امیــری، مجتبی 
اردشیری، آزاده حافظی، مهدی رحمتی

گروه گردشگری: نفیســـــه حــاجــــاتی، احســـــان نــــاجـــــی، 
سعیــــد نجیمی، مریم عباسی

گروه ورزش و فوتبال:  مهری مصور   
فنی:

گــروه طراحــی:  محمدحســن لطیفــی، رضــا موحــدی فرد، 
علیرضــا مظاهــری،  ســولماز رجبــی، نگیــن کلینــی، فرزانــه 

حدادی

گــروه ویراســتاری: ســـمیه   شیـــروانی، افســانه دهکامــه، 
سپیده امین الرعایا ، وحیده سادات ماهری 

سایت:  مینا رفیعی
صوت و تصویر : سید میلاد میردامادی 

اداری:
گروه بازرگانی: ســید محســن عبادی ،  حســین انصاری، 

علیرضا حق شناس، مریم رحیمی ، بهمن منتشلو
  ارتباطات: مهنور گیتی فر

 امور اداری: مرضیه معتمدی، مرضیه امینی، شهلا  غلامی، 
محمدکاظم کمالی

مالی: احمد جوادمحبت

@esfziba isfahanziba_
newspaper

/isfahanziba @ esfzibaa

امام علی علیه السام می فرمایند: کسی که از ادب بى  بهره باشد و شیفته بازى شود، به ریاست نمی  رسد.

تسامح وتساهل یا بى تفاوتی
روزی، وزیــری کــه گفتــه بــود بایــد در 

مهتاب 
غزالی

بســیاری از امــور بــا مــردم بــا تســامح و 
تساهل برخورد کنیم، با یک استیضاح 
گر شما به  از کار برکنار شد. درحالی که، ا
همیــن مســئله ترافیک شــهری توجه 
بفرمایید مشــاهده می کنید که مردم 

ما باچه تسامح و تساهلی با یکدیگر رفتار می کنند.
با خودرو در یک خیابان کم عرض در حال حرکت هستید 
که پشــت یک اتوبوس گیر می افتید. زیرا یک خودرو که 
دوبله توقف کرده ، مســیر اتوبوس راســدکرده و اتوبوس 
در حال تغییر مســیر به طرف باند مقابل اســت. در این 
حال، تعــداد زیادی خــودرو از عقــب و جلــوی اتوبوس، 
متوقف شــده اند و چــون می بیننــد که راننــده اتوبوس 
تقصیری ندارد و راننده خودروی متخلف هم در خودرو 
نیســت با تســامح و تســاهل ســکوت مــی کننــد و هیچ 
صدای اعتراضــی از آنها بلند نمی شــود و حتی یک بوق 

هم نمی زنند.
بــا خــودرو در یــک خیابــان در حــال حرکت هســتید که 
پشــت ســر یــک اتوبــوس 
کــه وســط  شــرکت واحــد 
خیابــان در حــال ســوار و 
پیاده کردن مســافر اســت 
گیر می افتیــد، درحالی که 
ایســتگاه او خالــی اســت؛ 
اما راننــده محتــرم به خود 
زحمت نداده کمی فرمان 
را به طرف راست بچرخاند، 
باز هم با تسامح و تساهل، 
بــدون هیچگونــه اعتراض 
صبر مــی کنید تــا او حرکت 
 کند.خودرویــی بــه علــت
بــی احتیاطی، بــا اتومبیل 
شــما  تصــادف مــی کنــد و 
مقصر اســت، اما شما پس 
از مشاهده خسارت وارده که چندان زیاد نیست، از خیر 
معطلی بــرای آمدن کارشــناس تصادفــات و مراجعه به 
بیمه و گذراندن هفت خوان رستم می گذرید و با تسامح 

و تساهل ، از  راننده مقصر خداحافظی می کنید.
در یــک کوچه یکطرفــه، از مســیر مجــاز در حــال حرکت 
هســتید که یــک خــودرو در مســیر خــلاف جلوی شــما 
ســبز می شــود، اما شــما به جای اعتراض و داد و فریاد ، 
خودروی خودتان را در منتهی الیه سمت راست کوچه 
هدایت می کنید و با تسامح و تساهل به راننده متخلف 

راه می دهید که عبور کند ... .
نمونه هایی از این قبیل در ترافیک شهری بسیار است، 
حــالا بــد نیســت یــادآوری کنــم  تســامح و تســاهل چه 
معنایی دارند، تسامح : آسان گرفتن ، مدارا کردن و نهایتا 
ســهل انگاری و تســاهل هم: آســان گرفتن امور و سهل 

گرفتن بر یکدیگر و نهایتا سهل انگاری.
حــالا شــما پاســخ دهیــد . آیا ایــن تســامح و تســاهل در 
 جامعه مــا بیــش از حد نشــده و مــا به مــرز بــی تفاوتی و 
سهل انگاری در مقابله با تخلف و تقویت این روحیه در 

برخی افراد نرسیده ایم؟

شهروندیفرهنگ  

تماس های تلفنی پیرامون 
نمایشگاه مطبوعات!

سلام، خدمت همه مسئولان محترم! 

احمدرضا 
کاظمی

نمــــایشــگاه مـطبــــوعـــات نـسبــــت بــــه 
نمایشگاه کتاب خیلی ضعیف تره.هم 
از نظر کیفی و هم از نظر کمی!لطفا یه 
کـم رسیــــدگی کنیــــن خـــــب! ایــــن چــه 
وضعشه؟من دیــروز  یـــه پـــرس جــوجـــه 
کتاب گرفتم واقعا و واقعا کت و بالش خوب پخته نشده 
غ خام می خوردم! فقط قد قد  بود، انگار داشتم مر

نمیکرد!
- شکم بازنژاد، از رستوران شاندیز!

متاسفانه امسال نسبت به سال پیش ما شاهد افت 
کیفت نمایشگاه بودیم. رسانه های مختلف واقعا کم 
کاری کردن! من سال پیش نزدیک به 12۰ جلد مجله، 
7۰۰ شماره روزنامه، 2۰۰ تا ویژه نامه 1۴5۰ کاتالوگ و 
3۰۰۰ حلقه سی دی از غرفه های مختلف اشانتیون 
گرفتم؛ اما امسال این ارقام تقریبا به نصف کاهش پیدا 
کرده بود،واقعا باید به حال فرهنگ و هنر و این مملکت 

گریست! یه مشت گدا! 
- مُفتی پرست، در حال گردش در نمایشگاه!

آقا شنیدم امثال یه سری رسانه های چپی نمایشگاه 
کردن و غرفه نگرفتن! میخوام از  امسال رو تحریم 
همین جا بهشون بگم که مهم نیست! بنده میخوام 
از طرف تمام مردم ایران بهشون بگم که ما از این اتفاق 
استقبال میکنیم و خیلی هم خوشحالیم. امیدواریم که 

سالهای دیگه هم نباشین!
- راستی پور، از غرفه روزنامه کیوان!

گه نمایشگاه شلوغه و هوام دونفره س که ما هم بیایم  ا
نمایشگاه بلکه یکی رو پیدا کنیم همه هزینه هاشو به 

عهده بگیریم.
- آقای هزینه ها از تهران!

چرا توی مصلی برگزار کردین نمایشگاه رو باز؟ میرفتین 
که مردم هم نمایشگاه رفته باشن هم  شهرآفتاب 

پارک آبی!
- قالیباف، شهردار سابق

خبر                       آخر

روسیه به توییتر هشدار داد
ممنوعیت تبلیغات راشاتودی و خبرگزاری 
اسپوتنیک در توییتر نشان می دهد که این 
شبکه اجتماعی تحت مدیریت سازمان های اطلاعاتی 
آمریکا قرار دارد. به گزارش  ایرنا، ماریا زاخارووا ، سخنگوی 
وزارت امور خارجه روسیه اعلام کرد: لغو تبلیغات در 
خبرگزاری  و  راشاتودی  کانال  توییتری  صفحات 
اسپوتنیک را اقدامی می داند که تحت فشار سازمان های 
اطلاعاتی آمریکا انجام گرفته است. خبرگزاری ایتارتاس 
به نقل از سخنان ماریا زاخارووا در جمع خبرنگاران 
نوشت: روسیه به محدودیت هایی که از طرف آمریکایی 
در مورد رسانه های روسی اعمال می شود، حتما پاسخ 
خواهد داد. سخنگوی وزارت خارجه روسیه گفت: ایجاد 
محدودیت برای رسانه های روسی از جمله با کمک 
کی از  امکانات سازمان های اطلاعاتی این کشور، حا
نقض تعهدات بین المللی و قوانین داخلی آمریکاست که 
آزادی بیان را تضمین کرده است. وی افزود: اقدامات 
علیه رسانه های روسی ازطرف آمریکا بدون پاسخ 

نخواهد ماند. 

بازی خنک

دوشنبه  8 آبان 1396

10  صفر  1439
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شاخص کیفیت هوا ی دیروز

 میزان آلودگی:  113
ژانس عکس اصفهان زیباکیفیت:   نا سالم آ نائینمیمهگلپایگان
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 آیا تسامح 
و تساهل در 
جامعه بیش 
از حد نشده 
و ما به مرز 

بی تفاوتی در 
مقابله با 
 تخلف 

نرسیده ایم؟


